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Uspeh
Zopet ugotavljamo, da bomo izpustili pomlad in bomo iz zime, ki letos ni 
bila prava zima, kar skočili v poletje. Ste tudi vi že skoraj pozabili, da smo 
v tej mili zimi doživeli hudo vremensko ujmo v obliki žleda, ki je lomil naše 
naravno bogastvo v gozdovih? Okoli tistih naših domov, ki se še ogrevajo 
na klasičen način, rastejo vedno večje skladovnice s skrbno zloženimi drv-
mi. Gozdarji pa vedno znova opozarjajo na nevarnosti pri delu v gozdu in 
dodatno škodo, ki jo lahko  povzroči še lubadar. 
V naši občini pa se ob vseh teh vsakdanjih tegobah srečujemo tudi  z 
lepšimi dogodki. Nedavno je prispela novica, da naša občina sodi med ra-
zvojno najbolj uspešne slovenske občine. Takšen uspeh je vsekakor spod-
buden in čeprav nam občanom vedno kaj manjka, je prav, da opozorimo 
tudi na pozitivne stvari in dosežke, ki se dogajajo v domačem kraju. 
Za mnoge je bil uspeh, da je »padel« t.i. nepremičninski zakon. Tudi na-
šim občanom je zadnje mesece povzročal številne preglavice in skrbi. Vsaj 
začasno teh skrbi ne bo, zagotovo pa bi bil največji uspeh ta, če bi naša 
domovina našla pot iz krize, v kateri se je znašla. Država smo ljudje, zato 
je prav, da najprej vsak sam kaj stori za boljši jutri.
Pred prihajajočimi prazniki uredništvo vsem občankam in občanom želi 
vesele velikonočne praznike!

Matej Šteh, urednik

Prijetno domače po Jurčičevi poti

Občina Ivančna Gorica četrta najbolj razvojno 
prodorna občina v Sloveniji

Slovesno odprtje prizidka vrtca v Višnji Gori

RK SVIŠ Ivančna Gorica dosegel največji uspeh v svoji zgodovini
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Občina Ivančna Gorica četrta  
najbolj razvojno prodorna občina v Sloveniji
13. marca je v Ljubljani v sklopu 8. dnevov občin in srečanja županov potekala konferenca Zlati kamen 2014, na kateri je bilo podeljena letošnja 
nagrada Zlati kamen za razvojno najbolj prodorno občino. Občina Ivančna Gorica je pri oceni uspešnosti, ki zajema razvojne kazalce celotnega man-
datnega obdobja 2010–2014, dosegla visoko četrto mesto.

Projekt Zlati kamen izvajata podjetji 
Planet GV in SBR, njegov glavni cilj 
pa je spodbujanje razvoja na lokalni 
ravni. V okviru projekta Zlati kamen 
razvijajo orodja za sistematično pri-
merjavo lokalnih skupnosti in meto-
dologijo za odkrivanje najboljših sku-
pnosti. Glavni poudarek letošnjega 
izbora za nagrado Zlati kamen, ki so 
jo tokrat podelili tretjič, je bil kriterij, 
kako uspešna je bila občina v manda-
tu 2010-2014. Med šest finalistov se 
je uvrstila tudi občina Ivančna Gorica, 
ki je na koncu po mnenju strokovne-
ga sveta dosegla visoko četrto mesto, 
kar pomeni, da je ena izmed razvojno 
najprodornejših občin v državi.
Zmagovalna občina je postala Občina 
Škofja Loka, preostale finalistke pa so 
bile poleg Ivančne Gorice še občine 
Ajdovščina, Odranci, Hrpelje – Kozina 
in Semič. 

Kako je potekal izbor za na-
grado Zlati kamen 2014?
Osnovna metodologija ostaja ne-
spremenjena in združuje tako kvan-
titativni kot kvalitativni pogled. Za 
izbor zmagovalcev je ključna preso-
ja Strokovnega sveta projekta Zlati 
kamen. Strokovni svet vsako leto 
izbere poseben poudarek, ki mu pri 

pretresu občin nameni dodatno po-
zornost. Pri letošnjem izboru so po-
sebej skušali osvetliti glavne dosežke 
v obdobju med leti 2010 in 2014. Gre 
za glavni, ne pa tudi prevladujoči ali 
celo edini poudarek. Kot v prejšnjih 
letih so skušali zajeti čim bolj celovi-
to sliko razvojne prodornosti občine 
in poiskati tiste, ki so s svojim delo-
vanjem dober primer, kako uspešno 
voditi razvojno politiko lokalne sku-
pnosti na začetku 21. stoletja.

Glavni koraki pri izboru
1. Pregled glavnih razvojnih korakov 
za 211 slovenskih občin. V tej fazi, ki 
poteka več mesecev, analitiki pregle-
dajo najbolj izstopajoče javno dosto-
pno gradivo, ki daje sliko o aktivno-
stih občine.
2. Analiza ISSO. Kvantitativna analiza, 
ki vključuje 54 ključnih indikatorjev 
razvojne uspešnosti z osmih področij 
(več o analizi ISSO lahko preberete 
na spletnem portalu Zlati kamen). 
Pri letošnjem izboru so pripravili še 
dodaten »ad hoc« indeks, ki je vklju-
čeval glavne indikatorje sprememb 
med obdobjema 2006 – 2010 in 
2010 – 2014.
3. Anketa o glavnih razvojnih ciljih in 
dosežkih v obdobju 2010 – 2014. An-

ketirane so bile občine, ki so se pre-
bile v širši izbor kandidatk.
4. Kvalitativna analiza. Vključuje 
analizo strategije, odprtosti občine, 
vključenosti občanov v odločanje in 
aktivnosti.
5. Izbor finalistk in zmagovalk. Stro-
kovni svet je med 10 občinami, ki so 
se prebile v ožjo selekcijo, izbral 6 
finalistk in na koncu še zmagovalce.

Kaj sistem Zlati kamen vklju-
čuje?
Zlati kamen vključuje tri med seboj 
povezana področja aktivnosti:
- ISSO – Informacijski sistem sloven-
skih občin; vključuje bazo podatkov z 
vsemi ključnimi razvojnimi kazalniki 
za slovenske občine in jo nadgrajuje 
z vrsto analitičnih orodij.
- Medijski splet Zlati kamen je name-
njen prenosu dobrih praks in glavnih 
informacij, pomembnih za razvoj na 
lokalni ravni. Vključuje konferenco, 
spletni portal, revijo in elektronski 
bilten.
- Nagrada Zlati kamen je glavno orod-
je za spodbujanje dobrega razvoja. 
Enkrat letno jo podelijo razvojno 
najbolj prodorni občini na konferenci 
Zlati kamen.

Zahvala župana Dušana 
Strnada 
»S ponosom in zadovoljstvom vas se-
znanjam, da je Občina Ivančna Gori-
ca  četrta najbolj razvojno prodorna 
občina v Sloveniji. 
13. marca je v Ljubljani v sklopu 8. 
dneva občin in srečanja županov po-
tekala konferenca Zlati kamen 2014, 
na kateri je bilo podeljena letošnja 
nagrada Zlati kamen za razvojno naj-
bolj prodorno občino. Občina Ivanč-
na Gorica je pri oceni uspešnosti, ki 
zajema razvojne kazalce celotnega 
mandatnega obdobja 2010-2014, 
dosegla visoko 4. mesto med 211 slo-
venskimi občinami.
Kot so zapisali organizatorji izbora, 
občino Ivančna Gorica odlikuje stra-
teško in sodobno vodenje, ki vklju-
čuje inovativne prijeme in prisega 
na sodelovanje čim več deležnikov iz 
javnega življenja. Strategije občine 
pokriva vsa ključna področja, je traj-
nostno naravnana in z močnimi so-
cialnimi poudarki. Je tudi ena redkih 
občin, ki sistematično razvija svojo 
blagovno znamko (Prijetno domače), 
ki je skupaj s strateškim dokumen-
tom za področje turizma pomemben 
temelj za nadaljnji turistični razvoj.
Ob tej priložnosti se zahvaljujem tudi 
vsem občanom, društvom, zavodom 
in drugim organizacijam, ki so aktiv-
no sodelovali pri nastajanju Lokalne-
ga razvojnega programa, Strategije 
turizma in blagovni znamki Prijetno 
domače, ter se vsak na svojem po-
dročju trudite za razvoj občine Ivanč-
na Gorica. Menim, da je to naš sku-
pni dosežek, zato želim zadovoljstvo 
deliti z vami.
Osvojeno četrto mesto je dobro spod-

buda za delo v bodoče, še naprej pa 
glavni kriteriji dela na čelu občine 
ostaja zadovoljstvo občank in obča-
nov. Tako smo ob zadovoljstvu z do-
seženim, pozorni tudi na priložnosti 
za izboljšave  v prihodnjem obdobju.

Izjava podžupana Tomaža 
Smoleta
»Hvala vsem, ki ste prispevali k do-
sežku občine Ivančna Gorica. Po-
sebna zahvala za pomoč pri izdelavi 
Lokalnega razvojnega programa 
namenjam Razvojnemu centru Srca 
Slovenije in Violeti Bulc – Vibacom. 
Pri izvedbi pa bi vendarle še posebej 
omenil Roberta Kuharja in doc. dr. Si-
mona Muhiča.
Kar se dosežka tiče pa velja omeniti 
dvoje. Kot prvo, da gre v tem letu za 
ocenjevanje celotnega mandata in 
ne le enega leta. In drugo, da smo 
uspešni tako pri merljivih kazalcih, 
kot pri kvalitativni analizi strokovne-
ga sveta, kar pomeni, da so tudi stro-
kovnjaki opazili naš trud in rezultate, 
ki niso merljivi.
Pomembno je, da smo ves čas imeli 
tudi podporo Občinskega sveta pri 
sprejemanju proračunov in odlokov, 
ki so bili potrebni za izvedbo. Redke 
odločitve so šle bolj na tesno in takrat 
je ta podpora še bolj pomembna. 
Upam, da bo ta podpora tudi vnaprej 
in se zahvaljujem za sodelovanje«.

Še nekaj besed o zmagovalcu
Občino Škofja Loka odlikuje dosleden 
strateški pristop, s katerim se loteva-

jo razvoja občine. Prav na račun ta-
kšnega pristopa je bogata dediščina 
Škofje Loke živ in pomemben gradnik 
razvoja kraja. Razvoj je uravnotežen, 
policentrično obarvan, razvojne ak-
tivnosti so zelo bogate, usmerjene 
trajnostno (sklop aktivnosti Loško je 
ekološko, javni prevoz) ter s skrbjo za 
občutljivejše skupine. Pristop prinaša 
otipljive rezultate: kljub visoki vre-
dnosti izhodiščnih kazalnikov (Škofja 
Loka sodi med najrazvitejše sloven-
ske občine) je razvojna dinamika tudi 
po letu 2010 nadpovprečna.

Razvoj občine Škofja Loka spremlja-
mo že nekaj časa in smo bili prepri-
čani, da bodo letos dobitniki Zlatega 
kamna. Takšen izid je napovedal tudi 
župan Strnad. Pa tudi mag. Miha 
Ješe župan Občine Škofja Loka spre-
mlja razvoj naše občine, med drugim 
se je leta 2012 udeležil kolesarskega 
maratona Prijetno domače in postal 
ponosni lastnik kolesarskega dresa 
Prijetno domače.

Sistem ISSO
Informacijski sistem slovenskih občin (ISSO) je najbolj celovito orodje za 
metriko in analizo slovenskih občin. Sistem združuje vse najpomembnejše 
dostopne kazalnike razvoja na ravni občine. S tem omogoča primerjalno 
presojo oz. vrednotenje (benchmarking) občin.

V sistemu so trije sklopi orodij:
- Baza ISSO. V bazi so izbrani in na urejen način dostopni ključni podatki za 
slovenske občine. Baza združuje podatke iz različnih virov: statistike, ob-
činske proračune, združene podatke gospodarskih družb in podatke neka-
terih drugih ustanov. Podatke bo kmalu možno spremljati tudi s pomočjo 
geoinformacijskega sistema (novost: februar 2013).

- Analize ISSO. S pomočjo podatkov v sistemu pripravljamo analize posa-
meznih občin, regij in področij. Enkrat letno izide analiza »Vse slovenske 
občine«, ki na zgoščen način z izbranimi podatki predstavi vse slovenske 
občine ter omogoča primerjavo njihove razvojne uspešnosti s pomočjo 
100 lestvic.

- Indeks ISSO. Sestavljeni indeks je narejen po zgledu indeksov konkurenč-
nosti držav in kaže doseženo stopnjo razvoja v občini. Ob osnovnem inde-
ksu je pripravljenih cela vrsta podindeksov za posamezna področja. Indeks 
ISSO s sistemom podindeksov je predstavljen v analizi »Vse slovenske ob-
čine« in v posebni publikaciji (novost 2013). Občine, ki dosežejo najboljše 
vrednosti, se lahko potegujejo za Certifikat ISSO.

Spomnimo se začetkov
Osnova za ta dosežek je bila sprejeta strategija oz. Lokalni razvojni pro-
gram, ki je nastal v sodelovanju s pomembnimi mnenjskimi nosilci in po-
samezniki z gospodarstva in družbeno kulturnega življenja v naši občini. 
Izbran je bil participativni model, katerega bistvo je vključevanje občanov 
v proces odločanja. Vabila so bila javno objavljena in odziv je bil nad priča-
kovanji. Pri delu smo bili ustvarjalni, a smo se tudi zabavali. Pripravili smo 
tudi izvedbeni načrt, ki je nabor projektov, ki se uvrščajo v proračun skla-
dno z zmožnostmi in aktualnimi razpisi za nepovratna državna in evropska 
sredstva.
Pri uresničevanju projektov smo se srečevali s številnimi težavami, a kot 
pravi pregovor:«Kjer je volja, je pot.« Tudi pri izvedbi smo povsod tam, 
kjer je bilo možno, vključevali domače izvajalce in pa seveda druge, kjer 
smo iskali predvsem take z dobrimi referencami. Precej projektov smo 
tudi uresničili, nekaj pa jih ostaja za vnaprej. Pred nami je nova finančna 
perspektiva 2014 – 2020 in glede na razvoj trendov in smernic razvoja bo 
treba dopolniti sprejet Lokalni razvojni program, kjer znova računamo na 
ustvarjalni prispevek vseh, ki želijo sodelovati.
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Slovesno odprtje prizidka  
vrtca v Višnji Gori
Leto 2014 se je v Višnji Gori slovesno začelo tudi zaradi otvoritve novih prostorov vrtca. 
Vrtec Polžek je po tridesetih letih dobil dodatne nove prostore, v katerih bodo naši naj-
mlajši lahko varno in uspešno premagovali prve korake na poti v svet.
Otvoritve prizidka vrtca, ki je poteka-
la v petek, 7. februarja, se je udele-
žilo veliko število krajanov in obisko-
valcev, predvsem starši z otroki. Med 
gosti so bili tudi občinski svetniki in 
predstavniki izvajalcev del in projek-
tantov. Za pester kulturni program 
so poskrbeli otroci in vzgojiteljice iz 
Vrtca Ivančna Gorica. 
»Ravno v tem trenutku se odvijata 
dve zelo pomembni otvoritveni slo-
vesnosti. V Rusiji poteka otvoritev 
olimpijskih iger, v Višnji Gori pa od-
piramo nov vrtec«, je hudomušno 
zbrane nagovoril župan Dušan Str-
nad, ki je vsem otrokom in staršem 
zaželel prijetno bivanje v njihovem 
novem drugem domu. Kot je še po-
vedal, odprtje novega prizidka za 
našo občino pomeni zmanjšanje 
števila otrok, ki so čakali na vrtec, 
obenem pa bo od zdaj naprej večina 
višnjanskih otrok vrtec lahko obisko-
valo v domačem kraju. 
Prisotne sta nagovorila še ravnatelji-
ca Vrtca Ivančna Gorica Branka Kova-
ček in direktor družbe Jelovica hiše, 
ki je prizidek zgradila, Iztok Ribnikar. 
Za blagoslov novega objekta je po-
skrbel domači župnik Janez Mihelčič. 
Slavnostni prerez traku so izvedli 
otroci vrtca Polžek v spremstvu žu-
pana Dušana Strnada, ravnateljice 
Branke Kovaček in predsednika upra-
ve skupine Jelovica Gregorja Benči-
ne.

In še na kratko o prizidku 
vrtca Polžek …
Prizidek k obstoječi enoti vrtca Pol-
žek je lesene montažne konstrukcije, 
in ga je postavilo podjetje Jelovica 
hiše, trženje in proizvodnja hiš d. o. 
o. iz Preddvora. Prizidek v pritličju 
vsebuje dve veliki igralnici s sanita-
rijami in pripadajočimi garderobami 
ter skupni večnamenski prostor, ki ga 
obstoječi vrtec ni imel. Obe igralnici 
imata teraso z nadstreškom in lese-
no ograjo. V mansardi so prostori 
rezervirani za individualno delno z 
otroki, zbornico, prostorom za delov-
no pripravo vzgojiteljic ter arhivom. 
V notranjosti sta tako stavbno pohi-

štvo in notranja oprema v večji meri 
lesena. V projekt je vključena tudi ce-
lotna zunanja ureditev z novimi igra-
li, ustrezno ograjo ter tlakovanimi in 
zelenimi površinami.
Pogodbena cena za izgradnjo objekta 
s 568 m2 notranjih površin in uredi-
tvijo 1320 m2 zunanjih površin je bila 
647.519,88 evrov. 
Vrtec Polžek ima po dozidavi štiri 
oddelke, dva obstoječa za otroke 2. 
starostnega obdobja in dva nova za 
otroke iz 1. starostnega obdobja, za 
katere prostora v vrtcih najbolj pri-
manjkuje. To pomeni, da enoto Pol-
žek v Višnji Gori od ponedeljka, 10. 
februarja, obiskuje 80 otrok. 

Gašper Stopar

Prijetno domače po Jurčičevi poti
Tradicionalnega, že 21. pohoda po Jurčičevi poti, se je na pustno soboto 1. marca udeležilo okoli 4.000 pohodnikov iz vse Slovenije. Planinsko-literar-
no popotovanje, posvečeno spominu našega rojaka pisatelja Josipa Jurčiča, je letos potekalo v znamenju 170-letnice pisateljevega rojstva in 50-le-
tnice letnega gledališča na Muljavi. Pohodnike, planince in ljubitelje narave nasploh iz vse Slovenije pa je letos Jurčičeva pot pričakala kot del Krožne 
poti Prijetno domače, s katero naša občina privablja obiskovalce k ogledu bogate kulturne dediščine in številnih naravnih lepot.

Že od zgodnjih jutranjih ur so v starem 
mestnem jedru Višnje Gore odme-
vali zvoki Godbe Stična, ki je pozdra-
vljala pohodnike. Mnogi izmed njih 
so si pred odhodom na pot ogledali 
tudi razstavo ilustracij Jurčičeve Ko-
zlovske sodbe v Višnji Gori, avtorja 
Roberta Kuharja, ki sta jo pripravila 
TD Višnja Gora in območna izpostava 
JSKD Ivančna Gorica. Pohodniki so se 
najprej povzpeli do razvalin gradu Vi-
šnjegorskih grofov. V zadnjem letu sta 
bili pot in okolica razvalin urejena s 
pomočjo sredstev Leader Evropskega 
kmetijskega sklada za razvoj podeže-
lja. Zato so pohodnike k ogledu razva-
lin usmerjali člani Kulturnega društva 
Janez Cigler, ki so se pustni soboti pri-
merno našemili, marsikateremu po-
hodniku pa so srednjeveške kraljične 
na lica narisale polžka. 
Pohodniki so nato nadaljevali čez Pri-
stavo in mimo stojnice Turističnega 
društva Polževo, do Zavrtač, kjer so 
imele okrepčilo pripravljene članice 
DPŽ Ivanjščice, člani PD Polž pa so 
drugič žigosali pohodniški dnevnik. Na 
Polževem so pohodnike pričakali člani 
domačega turističnega društva, člani 
PGD Kriška vas in ŠK Polževo. Pohodni-
kom se je predstavljala tudi Srednja 
šola Josipa Jurčiča. Sledil je le še vzpon 
do cerkvice sv. Duha in najvišje točke 
pohoda, nato pa se je pot v prijetnem 
pomladanskem vremenu spuščala 

proti Muljavi, mimo razvalin gradu Ro-
jinje in Slemenice, kjer je tudi pisatelj 
Jurčič črpal motive za svoje pripovedi 
in romane. Še obvezen postanek pri 
stojnici muljavskih gasilcev na Kravja-
ku in pohodniki so po približno treh 
urah hoje že prispeli do cilja na Jurči-
čevi domačiji. Tisti z največ energije so 
obiskali tudi podaljšek poti, ki pelje do 
Krke. Lahko so si ogledali Krško jamo 
in obiskali INFO pisarno v prostorih 
nekdanje šole, kjer so ponudbo kraja 
predstavljali TD Krka in učenci Podru-
žnične šole Krka s turistično nalogo 
Gozdna mavrica (gobe). 
Na Jurčičevi domačiji je organizacijski 
odbor pripravil zaključno prireditev z 
bogatim kulturno-zabavnim progra-
mom. Najprej je številne pohodnike 
pozdravil župan Dušan Strnad, ki je 
izrazil zadovoljstvo, da je Jurčičeva pot 
tako priljubljena, zato je tudi vključe-
na v Krožno pot Prijetno domače kot 
osrednji občinski turistični produkt. 
Krožna pot pod občinskim sloganom 
Prijetno domače povezuje dvanajst 
turističnih biserov občine, na njej pa 
obiskovalci spoznajo vse kulturne in 
naravne znamenitosti ter celovito tu-
ristično ponudbo občine Ivančna Go-
rica. Župan se je ob tej priložnosti za-
hvalil organizacijskemu odboru, med 
drugimi tudi članom PD Polž, ki so 
imeli letos še posebej veliko dela pri 
skrbništvu poti. Februarski žledolom 

je namreč povzročil neprehodnost 
poti povsod, kjer je speljana po gozdu. 
O posledicah žledoloma pa so se po-
hodniki lahko prepričali tudi na lastne 
oči.
Slavnostni govornik, alpinist Viki Gro-
šelj je v nagovoru označil hojo v na-
ravnem okolju kot izredno razširjeno 
obliko rekreacije pri številnih Sloven-
kah in Slovencih. Dodal je še, da »ima 
mehkoba Dolenjske pokrajine svoj 
edinstveni šarm. Če jo povežemo še s 
kulturo, tako kot jo povezuje Jurčičeva 
pot, je to čisti športno-kulturni prese-
žek za vsakega pohodnika.« 
Predsednik višnjanskega Planinskega 
društva Polž Aleš Erjavec in podpred-
sednik Planinske zveze Slovenije Tone 
Jesenko sta v nagovoru pozdravila po-
hodnike, ki se tudi letos niso izneverili 
in kljub slabi vremenski napovedi pri-
šli na pohod, ki za mnoge pomeni tudi 

otvoritev pohodniške sezone. 
Tisoči pohodnikov so lahko uživali tudi 
v kulturnem programu, v katerem so 
sodelovali člani KD Josipa Jurčiča Mu-
ljava, Godba Stična, Tamburaška sku-
pina Zagradec, Plesna šola Guapa in 
dijakinje Srednje šole Josipa Jurčiča. 
Slednje so se predstavile z vokalno 
skupino Estrela in perspektivno pevko 
Mašo Zajec. Za dobro razpoloženje so 
v nadaljevanju popoldneva poskrbeli 
še člani ansambla Krjavelj. 
V bogatem spremljevalnem programu 
so bile pohodnikom na voljo številne 
stojnice lokalnih ponudnikov. Doma-
če turistično društvo in krajevna sku-
pnost sta tudi letos pripravila bogat 
Krjavljev srečelov, katerega izkupiček 
so namenili nadaljnjemu turističnemu 
razvoju Muljave. Srečnež, ki je »ujel« 
glavni dobitek pa je potreboval tudi 
pomoč organizatorjev pri dostavi do-
bitka na dom, prejel je namreč paleto 
drv.
Občina Ivančna Gorica je ob tej pri-
ložnosti v prostorih galerije Kresnička 
predstavila pred kratkim izdano otro-
ško slikanico Prijetno domače za male 
sanjače. V njej avtorica Dragice Šteh 
in ilustratorka Tina Zajec skozi ver-
ze in slike opisujeta vseh 12 biserov 
Ivanškega turističnega venčka. Prav 
promocija celotne ponudbe občine 
pa je osrednji namen znamke Prijetno 
domače. 

Matej Šteh

Irena Lekše iz Krškega: »Letos nas 
je iz Krškega prišla skupina 34 po-
hodnikov. Vedeli smo, da bo v vaših 
koncih danes sončno. Vsako leto se 
veselimo tega pohoda, pot je glede 
na razmere lepo urejena. Nekateri 
med nami so se pohoda udeležili že 
petnajstkrat.«

Ivanški župan Dušan Strnad: »Današnji dogodek 
je vsaj tako dober kot vseh 20 doslej. Zopet se 
potrjuje naša prijaznost in gostoljubnost ter or-
ganizacijske sposobnosti naših društev. Pot je bila 
urejena in varna. Ljudje so zadovoljni in to je za 
nas najboljša nagrada.«

Tone iz Jesenic: »Uspelo mi je tudi letos. Malo 
sem se bal, da bo pot bolj ledena in zato zame, 
ker sem že v letih, toliko bolj nevarna. Vendar, kot 
vidite, sem cel in nasmejan prišel do Muljave. Do 
Krke pa mi danes ne bo več uspelo priti.«

Občina Ivančna Gorica, Jurčičeva domačija in Planinsko društvo Polž so v sodelo-
vanju s številnimi lokalnimi društvi in domačini pripravili bogat kulturno-zabavni 
program pod občinskim sloganom Prijetno domače.

Pohoda na pustno soboto se je udele-
žil tudi slavnostni govornik alpinist Viki 
Grošelj, ki je med drugim dejal, da »ima 
mehkoba Dolenjske pokrajine svoj edin-
stveni šarm. Če jo povežemo še s kulturo, 
tako kot jo povezuje Jurčičeva pot, je to 
čisti športno-kulturni presežek za vsake-
ga pohodnika.«

V turistični info pisarni na Krki so osnov-
nošolci skupaj z lokalnim gobarskim 
društvom pripravili razstavo gob ter 
svojo raziskovalno nalogo o gobah. Obi-
skovalce so postregli z domačimi piškoti, 
po ogledu razstave pa so se lahko preiz-
kusili v kratkem kvizu iz poznavanja gob.

Prek 30 planincev je dva dni čistilo traso 
poti in odpravljalo posledice nedavne 
naravne katastrofe.
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Anton Posavec, prejemnik bronastega 
priznanja Civilne zaščite

V začetku marca je v Kamniku potekala 
slovesna podelitev priznanj in nagrad 
ob dnevu Civilne zaščite v ljubljanski 
regiji. Med prejemniki je bil tudi naš 
občan Anton Posavec, član štaba Ci-
vilne zaščite Občine Ivančna Gorica in 
član Prostovoljnega gasilskega društva 
Stična. Posavec je prejel bronasti znak 
Civilne zaščite. 
Anton Posavec že vso svojo delovno 
dobo dela na terenu v predbolnišnič-
nem okolju kot reševalec v medicinski 
pomoči v zdravstvu. Njegova trenutna 
primarna naloga v službi je vodja izo-
braževalnega centra na Reševalni posta-
ji UKC Ljubljana, hkrati pa je tudi skrbnik 
Heliporta v UKC Ljubljana. Pri tem delu 
mu zelo pomaga licenca športnega pilo-
ta letala (PPL/A - Private pilot licence/
airplane). 
Z izobraževanjem na področju prve in 
nujne medicinske pomoči se aktivno 
ukvarja že od leta 1999. Je aktivni ope-
rativni član Prostovoljnega gasilskega 
društva Stična, ki je kot osrednja enota 
v občini z drugimi društvi v občini za-

dolžena za posredovanje v morebitnih 
nesrečah in pomoči potrebnim. Prav 
tako je zaradi svojih specifičnih strokov-
nih znanj tudi član štaba Civilne zaščite 
občine Ivančna Gorica. Tako v gasilskih 
vrstah, kot v štabu CZ, je zadolžen za 
področje prve in nujne medicinske po-
moči. 
Je soavtor (področje prve pomoči) 
Priročnika za delo z gasilsko mladino 
(2011). Sodeluje kot strokovni sodela-
vec in avtor predavanj iz prve pomoči 
na tečajih specialnosti v okviru Gasilske 
zveze Slovenije. Na Gasilski šoli v Izobra-
ževalnem centru za zaščito in reševanje 
na Igu je nosilec predmeta Prva in nujna 
medicinska pomoč. V Mestni občini Lju-
bljana je član Enote za hitre intervenci-
je.
Na Univerzi v Ljubljani je za področje 
javnega zdravstva habilitiran kot stro-
kovni sodelavec in poučuje na Zdra-
vstveni fakulteti. Ima licenco državnega 
izpitnega centra za preverjanje in potr-
jevanje nacionalne poklicne kvalifikacije 
Zdravstveni reševalec/reševalka. 
Pri Ministrstvu za zdravje RS je član de-
lovne skupine za izobraževanje na pred-
bolnišničnem nivoju nujne medicinske 
pomoči. Je državni koordinator za Slo-
venijo in inštruktor mednarodne organi-
zacije International Trauma Life Support 
iz ZDA, kjer sodeluje v delovni skupini 
pri izdelavi programa izobraževanja za 
inštruktorje. Delo inštruktorja opravlja 
tudi pri Sekciji reševalcev, ki deluje v 
okviru Zbornice zdravstvene in babiške 

nege Slovenije. Kot izpraševalec iz pred-
meta prva pomoč deluje na Ministrstvu 
za zdravje ter v okviru Univerzitetnega 
kliničnega centra Ljubljana. 
Kot aktivni član štaba CZ občine Ivančna 
Gorica vse svoje znanje s pridom izko-
rišča v dobrobit nas vseh, se nesebično 
razdaja, za boljši in varnejši jutri. V obči-
ni je med drugim zaslužen za organizaci-
jo ekipe prve nujne medicinske pomoči 
v petih sektorjih na območju občine, 
kjer delujejo posamezne skupine. S 
svojo ekipo prve pomoči se redno ude-
ležuje preverjanj znanja, kjer preverjajo 
svoje znanje in usposobljenost. 
Anton Posavec ima kot človek, gasilec 
in član štaba CZ, vrlino, ki se ji reče pro-
stovoljnost. In ravno to je vrednota, na 
kateri sloni delo na področju zaščite in 
reševanja. 
Ob prejetem priznanju iskrene čestitke!

Za štab CZ občine Ivančna Gorica  
Jure Strmole 

KOMISIJA ZA MANDATNA VPRAŠANJA, VOLITVE,  
IMENOVANJA IN PRIZNANJA OBČINE IVANČNA GORICA

V skladu s 16. členom Statuta Občine Ivančna Gorica (Uradni list RS, št. 59/2011) 
in 19. členom Odloka o priznanjih in nagradah Občine Ivančna Gorica (Uradni list 
RS, št. 20/2012 - uradno prečiščeno besedilo) objavljamo

J A V N I   R A Z P I S
za podelitev priznanj in nagrad Občine Ivančna Gorica za leto 2014

Občina Ivančna Gorica bo ob občinskem prazniku podeljevala priznanja in na-
grade za izjemne uspehe na posameznih področjih družbenega življenja in dela, 
ki prispevajo k razvoju in ugledu občine, življenja v njej in njeni podobi.
Priznanja in nagrade Občine so:
• Častni občan, naziv Častni občan občine se lahko podeli posamezniku, ki 

je zaslužen za izjemne trajne dosežke na posameznem področju človeko-
ve ustvarjalnosti, ki pomembno vplivajo na predstavitev občine doma in po 
svetu.

• Zlati grb Občine kot najvišja nagrada Občine, podeljena za življenjsko delo, 
večletne dosežke ali enkratne izjemne uspehe na družbenem ali gospodar-
skem področju, ki so izrednega pomena za razvoj in ugled občine.

• Nagrada Josipa Jurčiča, za izjemne enkratne dosežke in pomembnejše trajne 
uspehe, ki pospešujejo razvoj posameznih dejavnosti v občini.

• Plaketa Antona Tomšiča, za delovna prizadevanja in uspehe, ki so pomemb-
no prispevali h gospodarskemu, kulturnemu in družbenemu razvoju občine, 
za posebne zasluge na področju kulturnega, športnega in drugega družbene-
ga razvoja ter za večletno uspešno delo ob njihovih jubilejih.

• Plaketa Miha Kastelica, za delovna prizadevanja in uspehe, ki so pomembno 
vplivali k ohranjanju naše kulture in etnološke dediščine, ki s svojim delova-
njem in požrtvovalnostjo opravljajo tudi vzgojno in izobraževalno poslanstvo 
pri ohranjanju materialnih in duhovnih dobrin naših prednikov.

Priznanja in nagrade bodo podeljena ob občinskem prazniku Občine Ivančna 
Gorica 29. maja 2014.

Pobudniki za podelitev nagrad in priznanj Občine so lahko organi Občine, ter 
posamezniki in organizacije z območja občine.

Pobuda za podelitev mora vsebovati:
• podatke o pobudniku;
• podatke o pravni ali fizični osebi, ki naj bi to nagrado prejela;
• podrobno utemeljitev, zakaj naj bi bila ta oseba upravičena do nagrade.
Pobudo izpolnite na obrazcu, ki je ob tem razpisu objavljen na spletni strani 
občine; obrazec lahko dvignete tudi na vložišču občine.

Pisne predloge z obrazložitvijo pošljite v 30 dneh od objave oziroma najkasneje 
do 18. aprila 2014 na naslov: Občina Ivančna Gorica, Sokolska 8, Ivančna Gorica 
- s pripisom “nagrade in priznanja 2014”. 
O podelitvi priznanj bo odločal Občinski svet Občine Ivančna Gorica na predlog 
Komisije za mandatna vprašanja, volitve, imenovanja in priznanja.

PREDSEDNIK KOMISIJE
Milan Jevnikar

Župan sprejel Miha Slapničarja, prejemnika Ferbarjeve nagrade 
12. februarja, ravno na dan, ko se je Slovenija veselila smukaškega zlata Tine Maze na olimpijskih igrah v Rusiji, je pri županu občine Ivančna Gorica 
Dušanu Strnadu potekal slovesen sprejem Miha Slapničarja, diplomanta Pedagoške fakultete Univerze v Ljubljani. Miha Slapničar je decembra lani 
prejel Ferbarjevo nagrado za diplomsko nalogo iz kemije za študijsko leto 2012/2013. 

Osnovno šolo Stična je obiskal 
predsednik Državnega sveta
V Rastoči knjigi OŠ Stična tudi slikanica Prijetno domače za male sanjače
Osnovna šola Stična je 6. februarja pri-
stopila k slovenskemu projektu Rastoča 
knjiga, katerega častni pokrovitelj je 
Državni svet RS. Ker se predsednik Dr-
žavnega sveta RS Mitja Bervar odprtja 
Rastoče knjige zaradi zadržanosti ni mo-
gel udeležiti, je šolo in učence obiskal 
v petek, 14. februarja. Obisku je priso-
stvoval župan Dušan Strnad, tudi sam 
član Državnega sveta RS.
Ravnatelj OŠ Stična Marjan Potokar je 
gostom v uvodu predstavil navduše-
nje, ki je spremljalo dogodek ob odpr-
tju Rastoče knjige, učenci so skupaj z 
mentoricami pripravili bogat kulturni 
program, ki ga je zlasti zaznamoval več 
kot 250-članski združeni otroški zbor 
OŠ Stična. Predsednik Državnega sveta 
RS Mitja Bervar je v svojem nagovoru 
izrazil zadovoljstvo, da je šola pristopi-
la k projektu Rastoča knjiga, saj deluje 
v okolju z bogato tradicijo in kulturno 

dediščino s samostanom Stična na čelu. 
»Knjiga je simbol znanja, rastoča knjiga 
pa simbol našega prizadevanja, da bi 
bili boljši, hitrejši odličnejši na vseh po-
dročjih življenja«, je še dejal predsednik 
Bervar.
Rastoča knjiga je zbirka tiskanega gradi-
va, ki je na kakršenkoli način povezano 
z lokalnim okoljem, bodisi preko avtor-
jev bodisi preko vsebine. Župan Dušan 
Strnad je ob tej priložnosti izrazil zado-
voljstvo, da se tudi na ta način ohranja 
tradicija naših prednikov za naslednje 
generacije. In na tej tradiciji svojo pri-
hodnost gradi po besedah župana tudi 
Občina Ivančna Gorica. Že ob odprtju 
Rastoče knjige je Občina Ivančna Gorica 
prispevala v fond knjig zbirko prevodov 
Jurčičeve Kozlovske sodbe v Višnji Gori, 
tokrat pa je župan izročil ravnatelju še 
izvode otroške slikanice Prijetno doma-
če za male sanjače, ki jo je Občina Ivanč-

na Gorica izdala ob kulturnem prazniku. 
Slikanico sta učencem in predsedniku 
Bervarju predstavili avtorica Dragica 
Šteh in ilustratorka Tina Zajec. Slikanica 
mladega bralca popelje skozi dvanajst 
krajevnih središč oz. dvanajst turističnih 
biserov občine Ivančna Gorica.

Matej Šteh

Miha Slapničar skupaj s starši ob prejemu županovega priznanja

Miha Slapničar, doma iz Dednega Dola 
pri Višnji Gori je lani uspešno zaključil 
dvopredmetni študij kemije in biologi-
je na Pedagoški fakulteti v Ljubljani. Za 
svoje diplomsko delo z naslovom De-
lphi karikularna študija in poučevanje 
kemije, ki je bilo napisano pod men-
torstvom doc. dr. Iztoka Devetaka, je 
prejel Ferbarjevo nagrado, ki jo Peda-
goška fakulteta podeljuje za najboljše 
diplomsko delo iz kemije v državi za 
posamezno študijsko leto. Diplomsko 
delo je rezultat natančne in dolgotraj-
ne kemijske raziskave, še večji pomen 

pa ji daje izvirnost problemskih vpra-
šanj, ki se bodo dodobra razdelala ter 
mednarodno in znanstveno utemeljila 
v nadaljnji doktorski disertaciji avtor-
ja. 
Ker je Miha dosegel ne samo velik 
osebni uspeh, ampak pa je s tem kot 
uspešen in perspektiven občan pripo-
mogel tudi k prepoznavnosti občine, 
se je župan Dušan Strnad odločil, da 
mu podeli posebno županovo prizna-
nje v obliki spominskega kovanca s 
podobo občinske blagovne znamke 
Prijetno domače.

Sprejema pri županu Strnadu so se 
udeležili Mihovi najožji družinski člani, 
prijatelji in sokrajani, s katerimi Miha 
preživi večino svojega prostega časa. 
Je namreč aktiven član Kulturnega 
društva Janez Cigler, član moške vokal-
ne zasedbe Višnjanski fantje in Meša-
nega pevskega zbora Višnja Gora, od 
lani pa tudi predsednik Prostovoljnega 
gasilskega društva Višnja Gora. Prav 
vse te njegove vrline in sposobnosti je 
v nagovoru omenil tudi župan Strnad, 
ki je vesel, da so med nami mladi in 
perspektivni občani. To se je ne naza-

dnje izkazalo tudi pri zadnji vremen-
ski ujmi, ko bi brez številnih članov 
naših gasilskih društev ne odpravili 
tako uspešno vseh posledic žleda. Kot 
je še povedal župan, je prepričan, da 
bo Miha uspešno nadaljeval s svojim 
raziskovalnim in pedagoškim delom. 
Izrazil je tudi zahvalo za njegov dopri-
nos h kvalitetnemu življenju na obmo-
čju Krajevne skupnosti Višnja Gora in 
celotne občine Ivančna Gorica. Kot je 
dejal upa, da bo tako ostalo tudi v pri-
hodnje, kljub obveznostim v njegovi 
poklicni karieri.
Za pozornost, ki mu jo je izkazala Ob-
čina Ivančna Gorica, se je v kratkem 
nagovoru zahvalil tudi prejemnik 
županovega priznanja. Kot je Miha 

povedal, je imel med študijem veliko 
podpore in je vesel, da so vsi ti ljudje z 
njim tudi ob tem svečanem trenutku. 
Seveda novih izzivov ne manjka, saj 
je od lanske jeseni študent tretjesto-
penjskega, doktorskega programa na 
Pedagoški fakulteti (smer poučevanje 
matematike, računalništva, tehnike 
in naravoslovja). Resno pa se tudi že 
posveča delu na Pedagoški fakulteti, 
kjer je dobil zaposlitev kot asistent za 
kemijsko izobraževanje. 
Slovesen sprejem s podelitvijo župa-
novega priznanja so s pesmijo pope-
strili Višnjanski fantje in članica KD 
Janez Cigler Rebeka Petrič z recitacijo 
Pavčkove pesmi.

Matej Šteh
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Znamo ceniti tudi znanstvene dosežke
12. marca je v sejni sobi Občine Ivančna Gorica župan Dušan Strnad gostil doc. dr. Metko Volavšek, dr. med., prejemnico Priznanja profesorja 
Franceta Hribarja.
Naša občanka, doc. dr. Metka Volavšek, dr. med., je 5. decem-
bra 2013 prejela za pomemben prispevek k razvoju in ugledu 
patologije z vrhunskimi dosežki v stroki in znanosti priznanje 
profesorja Franceta Hribarja. Gre za najvišje strokovno prizna-
nje s področja patologije pri nas in je poimenovano po prof. 
Francetu Hribarju, enemu izmed ustanovnih članov Medicin-
ske fakultete v Ljubljani in prvemu profesorju patologije. Gospa 
Volavšek, ki že približno desetletje živi z družino v Gabrju pri 
Stični, je vodja celotnega laboratorija Inštituta za patologijo na 
Medicinski fakulteti Univerze v Ljubljani in strokovna vodja La-
boratorija za imunohistokemijo.
Župan Dušan Strnad se je odločil, da prejemnici tega pomemb-
nega priznanja s področja patološke znanosti podeli posebno 
priznanje v obliki spominskega kovanca v podobi občinske 
znamke Prijetno domače. Priznanje župan podeljuje posame-
znikom in organizacijam za njihove izjemne uspehe in dosežke, 
s katerimi pripomorejo tudi k prepoznavnosti in promociji ob-
čine Ivančna Gorica. 
Gospa Volavšek je bila vesela pozornosti, ki jo je do njenega 

dela izrazil župan, z veseljem pa je pristala tudi na pogovor o 
njenem delu in dosežkih, ki ga objavljamo v tokratni številki 
Klasja.

Metka Volavšek je:
• predavateljica – docentka za predmet patologija;
• raziskovalka in mentorica specializantom patologije;
• predsednica in članica izpitnih komisij ZZS za specialistične 

izpite iz patologije;
• vodja Skupine za kakovost IP-MF z vzpostavitvijo in vzdr-

ževanjem sistema kakovosti in pridobitvijo Certifikata ISO 
9001:2008 za področje Razvoj in izvajanje laboratorijske in 
diagnostične dejavnosti na področju patologije (certifikat s 
strani SIQ izdan 22. 6. 2011);

• Podpredsednica Združenja za patologijo in sodno medicino 
SZD (od 2007);

• Predsednica strokovnega sveta za patologijo in sodno me-
dicino SZD (od 2013);

• Članica več strokovnih združenj v Sloveniji in Evropi (SZD 
- Slovensko zdravniško društvo in njegovo Združenje za 

patologijo in sodno medicino, ESP - European Society of 
Pathology od 1989, ZZS-Zdravniška zbornica Slovenije, 
EAHP- European Association of Haematopathology, Wor-
king Group on Head and Neck Pathology of the ESP, Infecti-
ous Disease Pathology Working Group of the ESP).

Matej Šteh 

Pogovor z gospo Metko Volavšek, prejemnico priznanja  
prof. Franceta Hribarja 

Ob sprejemu spominskega kovanca 
ste izrazili zadovoljstvo ob izkazani 
pozornosti in omenili, da je znanost 
in še posebej patologija pogosto pre-
zrta. Ali nam lahko poveste, kašno je 
vaše delo?
Večina mojega delovnega časa je 
posvečena strokovni dejavnosti pa-
tologije, del pa je posvečen pouče-
vanju študentov medicine, dentalne 
medicine in laboratorijske medicine. 
Zraven spadajo tudi vaje in izpiti ter 
predavanja na izbirnih predmetih. 
Če se osredotočim na patologijo, je 
naše delo pregledati tkivne vzorce, 
ki jih imenujemo biopsijski vzorci. 
To so drobci tkiva ali deli organov, ki 
jih odvzamejo pri različnih pregledih 
(npr. gastroskopija) in posegih (npr. 
operacija karcinoma prostate) in jih 
na Inštitut za patologijo Medicinske 
fakultete v Ljubljani pošiljajo v pato-
-histološko obravnavo. V laboratoriju 
inštituta po prejemu vzorce eviden-
tiramo, da se zagotovi sledljivost in 
jih ustrezno obdelamo. Najprej jih 
je treba fiksirati v formalinu zato, da 
tkivo ohrani svojo strukturo. Fiksirane 
vzorce vklopimo v parafin, da iz njih 
lahko v laboratoriju izdelajo tanke 
tkivne rezine (debeline približno 4 mi-
krometre) in jih prilepijo na objektno 
stekelce, pobarvajo s standardnim 
barvanjem, pokrijejo in oddajo pa-
tologom. Patologi pregledamo tkivo 
pod mikroskopom, postavimo ustre-
zno diagnozo in narekujemo izvid 
biopsije (patohistološke preiskave), 
ki jo v administraciji natipkajo. Ko je 
izvid podpisan, ga pošljemo naročni-
ku, to je ambulanta oz. klinika, kjer so 
opravili biopsijo. V nekaterih primerih 
so za postavitev diagnoze potrebni 
bolj zahtevni postopki, kot so upo-
raba različnih imunohistokemičnih 

metod ali molekularno genetske prei-
skave, ki jih prav tako lahko opravimo 
na istih vzorcih. Celoten postopek je 
običajno zaključen v manj kot petih 
delovnih dneh. 
Ste vodja celotnega laboratorija In-
štituta za patologijo na Medicinski 
fakulteti. Za kako veliko institucijo 
gre?
V laboratoriju je zaposlenih nekaj 
več kot 40 delavcev. Med njimi so 
tako tehnični sodelavci kot laboranti 
s srednjo izobrazbo in inženirji labo-
ratorijske biomedicine kot univerzi-
tetni diplomirani kemiki in biokemiki, 
ki sodelujejo pri delu molekularno 
genetskega laboratorija, kjer iz tkiva 
izolirajo molekule DNA ter določajo 
mutacije in genske spremembe, ki so 
specifične za določene bolezni. Od 
skupno 84 zaposlenih na celotnem In-
štitutu za patologijo je 20 specialistov 
patologov, od katerih smo skoraj vsi 
aktivni tudi v pedagoškem procesu.
Ali vam ostane ob vodstvenih nalo-
gah, predavanjih, dodatnem izobra-
ževanju in usposabljanju, pisanju 
strokovnih člankov še kaj časa za 
operativno delo?
Operativno delo poteka predvsem 
dopoldne, večina ostalega vključno z 
vodstvenimi, organizacijskimi naloga-
mi, sestanki in znanstveno raziskoval-
nim delom pa poteka v popoldanskih 
urah. Rutinskega dela, diagnostike, 
je veliko, ker je Inštitut za patologijo 
na MF največja institucija in vrhunska 
znanstvena ustanova, ki se ukvarja s 
pato-histološko diagnostiko v Sloveni-
ji. Podobna institucija vendar manjša, 
je še v Mariboru, ostali oddelki za pa-
tologijo pa so bistveno manjši.
Po televiziji lahko spremljamo različ-
ne nadaljevanke, ki prikazujejo delo 
forenzične patologije. Ali se ukvar-
jate tudi s tem? Sodelujete morda s 
forenziki?
S forenziki sodelujemo občasno. V 
Ljubljani je namreč Inštitut za sodno 
medicino, ki se ukvarja predvsem s fo-
renzičnimi preiskavami. Na inštitutu 
za patologijo se s tem ne ukvarjamo, 
smo pa občasno pozvani k izdelavi 
izvedenskih mnenj, vendar ne ravno 
pri preiskavi kriminalnih dejanj. V pe-
rifernih bolnicah pa nekateri patologi 
opravljajo tudi določene sodnome-
dicinske naloge, vključno z mrliškimi 
pregledi, vseh nalog pa vendar ne. 
Morajo pa biti dodatno usposobljeni, 

saj osnovna specializacija iz patologi-
je za to delo ni dovolj.
Vem, da radi berete, obstaja tudi li-
terarna junakinja, ki se ukvarja s fo-
renzično patologijo …
A seveda Kay Scarpetta Patricije Cor-
nwell. Posebej njena prva knjiga mi 
je zelo všeč. V naslednjih namreč že 
preveč komplicira. Prebrala sem tudi 
kar nekaj knjig avtorice Kathy Reichs, 
ki pa še niso prevedene v slovenščino. 
Po njenih delih je posneta tudi nani-
zanka Kosti, a kot rečeno gre za foren-
zično patologijo, s katero mi nimamo 
opravka. Patologi se ukvarjamo pred-
vsem z diagnozo bolezenskih stanj, 
predvsem tumorjev. Slednji so si kljub 
podobnosti pri ogledu s prostim oče-
som pri pregledu pod mikroskopom 
med seboj precej različni. Razlikujejo 
se po vrsti celic, iz katerih izvirajo ter 
drugih morfoloških lastnostih. Z upo-
rabo različnih metod lahko postavimo 
natančno diagnozo, od katere sta po-
tem odvisna tudi način in uspešnost 
nadaljnjega zdravljenja.
Prejeto priznanje Franceta Hribarja 
je brez dvoma lep dosežek, kaj po-
meni v strokovnem smislu?
Priznanje Franceta Hribarja se po-
deljuje že dolgo časa, od leta 1980. 
Profesor France Hribar je bil eden 
izmed ustanovnih članov Medicinske 
fakultete v Ljubljani in tudi prvi profe-
sor patologije. Po njem je imenovana 
ta nagrada, ki je najvišje strokovno 
priznanje na področju patologije, ki 
ga lahko v Sloveniji dobiš. Vsekakor 
pomeni, da so kolegi prepoznali, da 
je moje delo kakovostno in da ima v 
slovenskem in tudi evropskem merilu 
neko težo in odmevnost. Priznati mo-
ram, da sem tega zelo vesela.
Spominski kovanec Občine Ivančna 
Gorica, ki vam ga je izročil župan Du-
šan Strnad, nima take teže, a je tudi 
lepa pozornost …
Sem izredno prijetno presenečena 
nad tem in se najlepše zahvaljujem 
vsem, ki so poskrbeli, da se je to zgo-
dilo. Zdi se mi prav, da Občina Ivanč-
na Gorica prepozna tudi dosežke na 
znanstvenem področju, ne glede na 
to, da v sami občini ni institucij, ki bi 
se ukvarjale s tako dejavnostjo. Lepo 
je, da se nameni pozornost tudi obča-
nom, ki delujejo in dosegajo rezulta-
te drugje, kajti s tem se dviguje tudi 
ugled občine same. Nam pa je v zado-
voljstvo, da lahko prispevamo k temu.

V Gabrju pri Stični ste že 10 let. Se 
vam zdi odločitev za priselitev pra-
va, kako ste zadovoljni z življenjem v 
naši občini?
Mi se imamo tukaj fino, Ivančna Gori-
ca je občina prijazna občanom. Stvari, 
ki smo jih urejali, smo rešili brez ve-
čjih težav. Občina je prijetno majhna 
in ponuja veliko možnosti za rekre-
acijo in druženje, mi smo v Ivančni 
Gorici zelo zadovoljni. Preselili smo 
se tudi še ravno pravi čas, da sta otro-
ka menjavo šolskega okolja prenesla 
neboleče, saj sta bila še majhna. Oba 
sta tu obiskovala osnovno šolo in tudi 
gimnazijo, no sin še obiskuje gimna-
zijo. Oba sta se počutila dobro in po 
mojem mnenju je tudi učiteljski ka-
der strokoven in da vzdržuje ustrezno 
raven poučevanja, gimnazija pa se 
ponaša tudi z dobrimi dosežki. Niko-
li nisem razmišljala o tem, da bi dala 
otroke šolat v Ljubljano.
Kakšno stvar pa vendarle pogrešate?
Upam, da se bo enkrat naredil ploč-
nik med Ivančno Gorico in Stično, tudi 
sicer je v zvezi s prometom še kaj za 
postoriti, veliko pa je že narejenega. 
Nekaj časa smo tudi pričakovali ka-
belsko TV, ki pa sedaj ni več aktualna.
V vašem življenjepisu smo zasledili 
tudi ljubezen do petja. Vemo, da ste 
zelo obremenjeni, pa vendar, ali je ta 
ljubezen še živa?
Ljubezen je vsekakor še živa. Petje 
me spremlja že od osnovne šole, 
kjer sem pela v šolskem zboru, ki je 
bil eden boljših v slovenskem meri-
lu, podobno je bilo z zborom celjske 
gimnazije. APZ Tone Tomšič je v mo-
jem času, prej in tudi kasneje nizal 
odmevne dosežke. V mojem času so 
bili to Grand prix mesta Tours (1984 
Francija), prva nagrada na medna-
rodnem zborovskem tekmovanju 
Miedzyzdroye (1985, Poljska) in prva 
nagrada na mednarodnem zboro-
vskem tekmovanju v Budimpešti leta 
1986, (Madžarska). Za Fauvel-a, glas-
beno scensko predstavo, smo dobili 
celo nagrado Prešernovega sklada RS 
1987 (za skladatelja Lojzeta Lebiča, 
dirigenta, žal pokojnega Nejca Habja-
niča in prav tako pokojno koreografko 
Ksenijo Hribar), pa tudi nagrado Me-
sta Ljubljana so nam podelili (1987). 
V sezoni 1986-87 sem bila tudi pred-
sednica APZ Tone Tomšič. 
Pela sem tudi pri medicinskem oktetu 
KUD Lojz Kraigher Kliničnega centra v 

Ljubljani, ki se je preimenoval v Vox 
medicorum, saj nas zaradi različnih 
obveznosti skoraj nikoli ni bilo na 
odru osem in je bilo rahlo nerodno. V 
takratnem času je bil naš dirigent pri-
znani Milivoj Šurbek. Zelo mi je žal, da 
mi službene in druge obveznosti ne 
dovoljujejo več tovrstnega udejstvo-
vanja. Sem namreč tudi članica raz-
ličnih strokovnih združenj ponekod 
tudi predsednica ali podpredsednica 
in čeprav bi bilo petje predvsem spro-
stitev, žal človek ne more biti povsod.
Ob vseh teh obveznostih velja ome-
niti tudi precej bogato bibliografijo z 
objavljenimi deli in članki v strokov-
nih revijah ter vabljena predavanja. 
Kdaj, kako?
Popoldne, zvečer, večinoma so to 
stvari, ki jih počnem izven delovnega 
časa. Ali pa na primer v času šolskih 
počitnic, ko so drugi družinski člani 
smučali, sem si jaz vzela dopust in 
dokončala poglavje za knjigo. Na tak 
način se to dela, z veliko odrekanja 
se to da. Vendar če gre za vabljena 
predavanja na evropskem ali svetov-
nem kongresu je to velika čast in se je 
treba potruditi in dobro pripraviti. Po-
leg tega se stroka nenehno razvija in 
napreduje in stanje na mestu v bistvu 
pomeni nazadovanje, zato moraš biti 
stalno aktiven.
Ob koncu pogovora naj omenimo še, 
da ste prejeli priznanje na 44. Plečni-
kovem memorialu, kjer vas opazimo 
tako v organizatorski vlogi kot pre-
davateljico in mentorico in prav tako 
kot soavtorico v panelih. Ter seveda 
kot prejemnico priznanja.
Organizatorske dolžnosti so me do-
letele kot vodjo oddelka za urološko 
patologijo, ki je bil na vrsti za organi-
zacijo memoriala. Posledično sem se 
zato večkrat pojavljala, med drugim 
tudi kot mentorica. V šali naj povem, 
da je to tako ogromen zalogaj, da 
tudi, če si prej ne zaslužiš priznanja, si 
ga po organizaciji tega srečanja, ki je 
tudi osrednja prireditev Medicinske 
fakultete v okviru tedna Univerze v 
Ljubljani, prav gotovo zaslužiš.
Ob obisku vašega doma človeku pa-
dejo v oči številne rože.
Ja, ob negovanju rož se sprostim in 
dobim številne ideje, kako se lotiti 
kakšne stvari oziroma jo dokončati. 
Predvsem lepe so, dišijo. Všeč mi je. 

Tomaž Smole
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Občinski svet je soglasno sprejel rebalans proračuna za leto 2014

Začetek prve letošnje seje je minil 
v znamenju nove likovne razstave v 
sejni sobi, ki jo je pripravila umetnica 
Anica Škoda iz Zagradca. Člani Občin-
skega sveta so prejeli tudi slikanico 
Prijetno domače za male sanjače, 
avtorice Dragice Šteh in ilustratorke 
Tine Zajec, ki jo je Občina Ivančna 
Gorica izdala ob letošnjem kultur-
nem prazniku. Osrednja točka seje pa 
je bilo sprejemanje rebalansa prora-
čuna za leto 2014. Svetniki so obrav-
navali tri amandmaje k rebalansu in 
sicer amandma svetniške skupine 
SDS, ki je predlagala za 20.000 evrov 
več sredstev za delovanje gasilskih 
društev zaradi stroškov pri odpravlja-
nju posledic žledoloma in amandma 
Odbora za negospodarstvo in javne 
službe družbenih dejavnosti za pove-
čanje sredstev Zveze športnih orga-

nizacij Ivančna Gorica v višini 1.300 
evrov. Ta dva amandmaja sta bila 
sprejeta, medtem ko je bil amandma 
Odbora za kmetijstvo, da se nameni 
30.000 evrov za saniranje škode po 
žledu, zavrnjen z razlago, da so za 
ta namen sredstva že predvidena iz 
drugih postavk. Na koncu je Občin-
ski svet sprejel predlog rebalansa, ki 
predvideva 15,6 mio prihodkov in kar 
21,5 mio odhodkov. Presežek odhod-
kov nad prihodki se pokriva s prene-
senimi sredstvi iz leta 2013 v višini 
skoraj 4 mio evrov, za 2 mio evrov pa 
je predvideno zadolževanje. Župan 
Dušan Strnad je poudaril, da je zadol-
ževanje predvideno le v primeru, da 
bodo vsi načrtovani odhodki sto od-
stotno realizirani, česar pa verjetno v 
praksi ni pričakovati. 
Občinski svet se je seznanil tudi s Po-

ročilom o delu Nadzornega odbora 
za leto 2013 in programom dela za 
leto 2014, ki ga je podala predsedni-
ca Nadzornega odbora Magdalena 
Urbančič.
Kar nekaj razprave je odprla točka, 
pri kateri so svetniki razpravljali o 
preimenovanju dela ulice v nase-
lju Ivančna Gorica. V pripravah na 
obeležitev 15-letnice pobratenja z 
občino Hirschaid so namreč stekli 
postopki, da bi se del Ceste II. grupe 
odredov od križišča na Marofu do 
vzgojno-izobraževalnega centra prei-
menoval z imenom, ki bi simbolizira-
lo partnerstvo z občino Hirschaid. V 
razpravi so bila izražena posamezna 
mnenja tako o lokaciji kot predvideni 
obliki imena (Cesta Hirschaid). Izbra-
ni odsek ceste, na katerem se naj bi 
zgodilo preimenovanje, je predlagan 

predvsem zato, ker so bile tam že 
zasajene lipe ob desetletnici pobra-
tenja in ker tamkajšnje izobraževalne 
ustanove dobro sodelujejo s pobra-
teno občino. Da svetniki in svetni-
ce niso imeli enotnih stališč enotni, 
govori tudi dejstvo, da je bil sklep 
o uvedbi postopka preimenovanja 
sprejet z enim glasom proti in dvema 
vzdržanima.
Na dnevnem redu 32. seje so bili 
bil tudi dopolnjen predlog Odloka o 
ravnanju s komunalnimi odpadki ter 
drugimi vrstami odpadkov iz gospo-
dinjstev, dopolnjen predlog Odloka o 
oskrbi s pitno vodo ter predlog Od-
loka o spremembah in dopolnitvah 
odloka o ustanovitvi in organiziranju 
Javno komunalnega podjetja Grosu-

plje. Vsi trije odloki so bili že obrav-
navani na Občinskem svetu, tokrat 
so bile sprejete še posamezne do-
polnitve. Prva dva odloka se bosta v 
kratkem začela izvajati, medtem, ko 
slednji že določa organizacijo Javne-
ga komunalnega podjetja Grosuplje 
po novem, sprejete spremembe pa 
določajo delitev dobička in izgube 
po posameznih občinah ustanovite-
ljicah. 
Občinski svet je na predlog Komisi-
je za mandatna vprašanja, volitve, 
imenovanja in priznanja sprejel tudi 
imenovanje predstavnika v svet VIZ 
Višnja Gora (Fani Struna, upokojena 
ekonomistka, Višnja Gora). 

Matej Šteh

Kratke občinske
Pošta v Višnji Gori se NE 
zapira
V zadnjih tednih so se v javnosti, 
še posebej v Višnji Gori, pojavljale 
govorice, da naj bi Pošta Sloveni-
je zaprla poslovalnico v Višnji Gori. 
S tem v zvezi je v stik z direktorjem 
PE Ljubljana stopil tudi župan Dušan 
Strnad. Kot je zatrdil direktor Evgen 
Zadnik pošte v Višnji Gori ne namera-
vajo zapreti in bo torej v prihodnosti 
poslovala tako kot do sedaj. Pošta v 
tem trenutku poskusno uvaja nov sis-
tem dostave pošte na dom, ki pa ga 
uporabniki ne bodo občutili. 
Po Zadnikovih besedah tudi posloval-
nici v Zagradcu in Krki ostajata do na-
daljnjega odprti, vendar razmišljajo o 
uvedbi pogodbenih pošt. Pogodbena 
pošta bi delovala v trgovini Kmetijske 
zadruge Stična, s tem namenom pa 
se njihove zaposlene že usposabljajo 
na Pošti Slovenije, kot so potrdili v 
upravi KZ Stična. 

Kanalizacija se gradi
V teku je gradnja kanalizacije, sofi-
nancirane iz kohezijskega sklada EU. 
Na Viru pri Stični je že zgrajen primar-
ni povezovalnega kanalizacijski vod, 
proti koncu gre tudi izgradnja sekun-
darnega voda po naselju Vir in delo-
ma tudi v naselju Stična. Istočasno se 
na relaciji Višnja Gora – Ivančna Go-
rica v dolžini dobrih štirih kilometrov 
zaključuje gradnja povezovalnega ka-
nala kanalizacije Višnja Gora. Sistem 
s pripadajočimi objekti sega vse od 
Zgornje Drage pa do severnega dela 
ulice Ceste talcev v Višnji Gori oziro-
ma natančneje do gasilskega doma 
v Višnji Gori. Prav tako je v teku tudi 
rekonstrukcija obstoječe centralne 
čistilne naprave Ivančna Gorica, pri 
čemer se bo obstoječa kapaciteta iz 
15.000 PE zmanjšala na kapaciteto 
6.000 PE. Potreba po rekonstrukciji 

je zahteva zakonodaja po tretji sto-
pnji čiščenja, ki je obstoječa naprava 
nima. V času gradnje novega baze-
na obstoječa čistilna naprava deluje 
nemoteno, prav tako bo ob montaži 
ustrezne opreme. 

Spremenjena prometna si-
gnalizacija križišča Peščenik
Občina je za večjo varnost udeležen-
cev v prometu v križišču na Pešče-
niku postavila vertikalno prometno 
signalizacijo. Iz dosedanjega križišča 
enakovrednih cest se je režim spre-
menil v sistem prednostnih cest. Prav 
tako se je izvedla horizontalna spre-
mljajoča signalizacija. Novi režim v 
križišču je naslednji: prednostna ce-
sta je regionalna cesta RIII-646, ki po-
teka od Višnje Gore preko Peščenika, 
proti deponiji komunalnih odpadkov 
Stehan in naprej proti Grosuplju. Na 
tej cesti so postavljeni prometni zna-
ki, ki označujejo, da je to prednostna 
cesta in njen potek. Predhodno so na 
primerni razdalji postavljeni znaki, ki 
opozarjajo voznika, da se bliža križi-
šču s stransko cesto. Tak sistem zna-
kov je postavljen v smeri iz Stehana 
proti Višnji Gori in v nasprotni smeri. 
Lokalna (občinska) cesta Polževo – 
Kriška vas – Peščenik, ki se sedaj pri-
ključuje na regionalno cesto RIII-646, 
je signalizirana z znakom STOP in z 
opozorilnim znakom 50 m prej, da 
se približuješ križišču s prednostno 
cesto. Prav tako je z znakom odvzem 
prednosti signalizirana lokalna cesta, 
ki gre od Peščenika proti Loki in na-
prej proti Žalni. 

Sestanek s predsedniki kra-
jevnih skupnosti
V sredo, 12. 3. 2014, je v prostorih 
sejne sobe Občine Ivančna Gorica 
potekal sestanek s predsedniki sve-

tov krajevnih skupnosti, na katerem 
so župan Dušan Strnad in predstavni-
ki občinske uprave podali informacije 
o aktualnih zadevah, predstavljen pa 
je bil tudi potek letošnje pomladan-
ske čistilne akcije.
Predstavljen je bil sprejeti rebalans 
proračuna Občine Ivančna Gorica za 
leto 2014, informacije o davku na ne-
premičnine in informacije o nedavni 
podelitvi koncesije za vzdrževanje 
javne razsvetljave v občini. Predsta-
vljen je bil tudi elektronski sistem 
vodenja evidenc in upravljanja poko-
pališč. 
Na sestanku je bilo med drugim do-
govorjeno, da se bo tudi letos izvedla 
na območju občine skupna čistilna 
akcija dne, 29. marca 2014. 

Informativno izobraževanje 
za lastnike gozdov 
Občina Ivančna Gorica je v sodelova-
nju z Zavodom za gozdove Slovenije 
organizirala predavanje za lastnike 
gozdov in druge zainteresirane, ki so 
letos v gozdovih utrpeli škodo zaradi 
žledoloma. Predavanja, ki je potekalo 
5. marca v prostorih gasilskega doma 
v Stični, se je udeležilo lepo število 
občanov. Predavanje je bilo infor-
mativne narave in je bilo namenjeno 
osvežitvi znanja in seznanitvi vedenja 
o varni izvedbi sanitarne sečnje po-
škodovanih dreves. Sodelavca Zavo-
da za gozdove Milan Podlogar in Ro-
man Črnič sta predstavila generalno 
odločbo o izvedbi sanitarne sečnje 
poškodovanih dreves po žledolomu 
in uporabna navodila o odstranitvi 
dreves na robu gozda, ki ogrožajo 
hiše, o prevoznicah za les, o varni 
uporabi motorne žage in načinu ža-
ganja v izjemnih razmerah. Gozdarji 
so prisotne seznanili tudi z možno-
stjo izbire izvajalcev del v gozdovih, ki 
so za to usposobljeni, ter o možnosti 

boljše prodaje lesnih asortimentov v 
tujino (Italija), kjer le ti dosegajo viš-
jo ceno. Sicer pa bo v naši občini prvi 
tečaj »Varno delo z motorno žago« 
v mesecu aprilu, na Škofljici pa bo v 
aprilu tudi tečaj »Varno delo s trak-
torjem v gozdu«. Vsi, ki jih to zanima, 
se lahko prijavijo krajevno prisotnim 
gozdarjem.  

Konstitutivna seja Sveta 
zavoda Prijetno domače
V četrtek, 20. marca 2014, se je na 
Konstitutivni seji sestal Svet zavoda 
Prijetno domače za kulturo, turizem, 
promocijo, informiranje in upravlja-
nje Jurčičeve domačije. Svet zavoda, 
ki ga sestavljajo predsednik sveta 
Alojz Šinkovec (občinski svetnik), 
namestnica predsednika Dragica 
Šteh (predstavnica zainteresirane 
javnosti) in članica Marija Koščak 
(občinska svetnica) so na konstitutiv-
ni seji izvolili predsedstvo in sprejeli 
predlog Statuta zavoda ter ga pre-
dložili Občinskemu svetu v soglasje. 
Konstitutivni seji je sledila tudi prva 
redna seja Sveta, na kateri so spre-
jeli sveženj temeljnih aktov, ki so po-
trebni za delovanje Zavoda Prijetno 
domače. Na naslednjih sejah bo Svet 
posvetil pozornost tudi planskim in 
strateškim dokumentom. Svet v tem 
času šteje tri člane, kasneje pa bosta 
v Svet imenovana še en predstavnik 
ustanoviteljice iz vrst Občinskega 
sveta in eden iz vrst zaposlenih v za-
vodu. 

Objavljena sta razpisa za 
turizem in kmetijstvo
Občina Ivančna Gorica je objavila jav-
ni razpis za sofinanciranje dejavnosti 
društev in zveze s področja turizma 
in za sofinanciranje kmetijstva. Raz-
pisna dokumentacija je na voljo na 

spletni strani občine in v sprejemni 
pisarni občine. Rok za oddajo vlog na 
obeh razpisih je 4. april 2014.

Rok za vpis otrok v vrtec je 
do 30. aprila 2014
Vrtec Ivančna Gorica obvešča vse 
starše predšolskih otrok, da zbira pri-
jave za vpis otrok v vrtecdo vključno 
30. aprila 2014. Starši lahko oddate 
izpolnjeno prijavo na obrazcu Vloga 
za vpis otroka v vrtec, ki ga dobite na 
upravi vrtca, na spletni strani Občine 
Ivančna Gorica ali v katerikoli enoti 
vrtca. 
Vsi vlagatelji bodo o sprejemu ali od-
klonu otroka v vrtec obveščeni pisno 
v zakonitem roku.
Sprejeti otroci bodo v vrtec vpisani 
praviloma s 1. septembrom 2014, 
oziroma po dogovoru med starši in 
vrtcem.

Letos pust v Ivančni Gorici 
malo drugače
Letošnja pustna sobota je sovpadala 
s tradicionalnim pohodom po Jur-
čičevi poti, ki poteka vsako leto na 
prvo soboto v marcu. Tako občina 
Ivančna Gorica skupaj s soorganiza-
torji ni pristopila k organizaciji pu-
stne povorke, saj je to onemogočalo 
sočasno dogajanje v občini. Zagotovo 
ste bili marsikateri zaradi tega nekoli-
ko razočarani, vendar brez skrbi, pust 
se vrne prihodnje leto tudi na Sokol-
sko ulico v Ivančni Gorici. 
Na pustni torek pa ni manjkalo ma-
škar in tako je tudi skupina otrok iz 
Vrtca Ivančna Gorica obiskala župa-
na Dušana Strnada in podžupana 
Tomaža Smoleta. Mlade in razigrane 
pustne šeme so v spremstvu vzgo-
jiteljic, ki so se prav tako skrivale za 
maskami, zapele tudi nekaj pesmi. 

Matej Šteh in Gašper Stopar

O poteku 33. seje, ki je bila 31. marca, bomo zaradi zaključka redakcije to-
kratne številke poročali šele v naslednji številki Klasja. Svetniki in svetnice 
so na njej obravnavali Zaključni račun Občine za leto 2013, odlok o pro-
gramu opremljanja in merilih za odmero komunalnega prispevka, odlok 
o opravljanju lekarniške dejavnosti v naši občini, spremembe pravilnika o 
sprejemu otrok v vrtec in spremembe pravilnika za sofinanciranje social-
no humanitarnih dejavnosti ter mladinskih programov in projektov. Ob-
činski svet je obravnaval predlog za še enega člana sveta Zavoda Prijetno 
domače in odločal o soglasju k statutu Zavoda Prijetno domače. Verjetno 
najbolj pomembna točka za občane pa je bilo sprejemanje elaboratov o 
oblikovanju cen komunalnih storitev. Z majem bomo imeli namreč občani 
položnice za odpadke, vodo, kanalizacijo in praznjenje greznic obračunane 
po novem. 
Več o poteku seje si lahko preberete na spletni strani občine (www.ivanc-
na-gorica.si, zavihek Občinski svet), kjer se nahajajo tudi vsa gradiva za 
seje Občinskega sveta.
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V soboto, 12. aprila, bo ob 11. uri Dnevni center za starejše v Šentvidu pri Stični odprl 
svoja vrata za obiskovalce. Vljudno vabljeni vsi, ki vas to zanima, še posebej tisti, ki še ko-
lebate ali bi koristili storitve dnevnega centra za starejše ali ne. Dnevni center za starejše 
se nahaja v prostorih Centra za zdravljenje bolezni otrok (CZBO) v Šentvidu pri Stični.
Po otvoritvi, na začetku leta, ki je bila 
množično obiskana, je sedaj obisk 
manjši, kot smo pričakovali. Tisti, ki 
pa so redni gostje, so zelo zadovoljni s 
tem, kar jim dnevni center nudi. Tudi 
njihovi svojci pohvalijo aktivnosti in 
znajo povedati, da so starejši potem 
tudi doma bolj aktivni in zadovoljni.
Center je namenjen vsem starejšim 
prebivalcem območja Občine Ivančna 
Gorica, ki želijo aktivno preživeti dan, 
pridobiti nova znanja in spretnosti, se 
družiti s svojimi vrstniki in mlajšo ge-
neracijo, pa tudi vsem, ki želijo nuditi 

kakovostno pomoč svojcem, prijate-
ljem in znancem ali iščejo informacije 
oziroma nasvet o svoji življenjski situ-
aciji. Lahko pa so dobrodošla rešitev 
za oskrbo svojcev, kadar imate obve-
znosti in ne morete sami poskrbeti za 
njih.
Dnevni centri so namenjeni tudi lju-
dem, ki težko skrbijo zase in jim hišna 
opravila vzamejo preveč moči in ener-
gije. To je novejša oblika dnevnega bi-
vanja, namenjena starejšim osebam, 
ki živijo doma in želijo nekaj ur dnevno 
preživeti v družbi. Programi v dnevnih 

centrih so pestri. Poleg možnosti vsa-
kodnevnih socialnih stikov omogočajo 
tudi različne vrste telesne vadbe, kot 
so joga, ples in razgibavanje, igranje 
družabnih iger, učenje tujih jezikov ter 
računalništva. Prav tako v njih izvajajo 
likovne, glasbene, kulinarične in dru-
ge delavnice. Običajno za to poskrbijo 
zunanji izvajalci.
Tudi v dnevnem centru za starejše v 
Šentvidu pri Stični se postopoma obli-
kuje program, ki vključuje zunanje iz-
vajalce. Za enkrat pa večino dnevnega 
programa izvede koordinatorka v so-
delovanju z zaposlenimi v CZBO. 
Dnevni program je tako sestavljen:
7.00   –   8.00 Prihod in druženje
8.00   –   8.30 Zajtrk
8.30   –   9.30 Telovadba in kratek 
sprehod
9.30   – 10.00 Kavica ali čaj
10.00 – 10.45 Govorne vaje, ročne 
spretnosti
10.45 – 11.00 Malica
11.00 - 12.30 Aktivno poslušanje, dru-
žabne igre

Občina

12. april - Dan odprtih vrat v dnevnem centru za starejše

Volitve poslancev iz Republike 
Slovenije v Evropski parlament
Predsednik Republike Slovenije je z Odlokom o razpisu vo-
litev poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament 
(Uradni list RS, št. 12/2014) razpisal volitve poslank in po-
slancev iz Republike Slovenije v Evropski parlament. 
Za dan glasovanja na volitvah je določena nedelja, 25. maja 
2014, na voliščih, ki bodo odprta med 7. in 19. uro.
Iz območja Republike Slovenije se izvoli osem poslancev na 
podlagi list kandidatov po proporcionalnem volilnem siste-
mu. Na listi, za katero bo volivec glasoval, lahko odda en 
prednostni (preferenčni) glas. 
Volitve poslancev iz Republike Slovenije v Evropski parla-
ment ureja Zakon o volitvah poslancev iz Republike Slove-
nije v Evropski parlament (Uradni list RS št. 40/04 - UPB1, 
41/07, 109/09, 9/14). Glede vprašanj, ki niso posebej ure-
jena z ZVPEP, se smiselno uporabljajo določbe Zakona o 
volitvah v državni zbor.
Pravico glasovati na volitvah imajo državljani RS, ki ima-
jo stalno prebivališče na območju Republike Slovenije, ki 
bodo najpozneje 25. maja 2014 dopolnili 18 let starosti in 
državljani drugih držav članic Evropske unije, ki bodo na 
podlagi zahteve tudi vpisani v evidenco volilne pravice. V 
splošnem volilnem imeniku za volitve v Evropski parlament 
pa, glede na zakonsko ureditev teh volitev, izjemoma ne 
bodo vpisani državljani Republike Slovenije, ki so se sami 
odločili, da bodo svojo volilno pravico za volitve v Evropski 
parlament uresničevali v drugi državi članici EU, kjer pre-
bivajo. Naši državljani ostanejo vpisani v volilnem imeniku 
za volitve v evropski parlament toliko časa, dokler ne za-
prosijo za izbris ali dokler jih po uradni dolžnosti ne izbriše 
druga država članica sama (npr. nimajo več dovoljenja za 
prebivanje v tej državi). 
Nima pa pravice voliti in biti voljen za poslanca v Evrop-
skem parlamentu tisti, ki mu je bila odvzeta volilna pravica.
Na volitvah se lahko glasuje na voliščih, ki jih je določila 
Okrajna volilna komisija za območje, v katerega je volivec 
vpisan v splošni volilni imenik, v nedeljo, 25. maja 2014, 
od 7. do 19. ure in v posebnih primerih, ki jih odloča zakon: 
 po pošti v Republiki Sloveniji, če je volivec, ki bo na dan 

glasovanja na zdravljenju v bolnišnici ali zdravilišču, v 
zaporu ali priporu, v domu za ostarele občane in nima 
prijavljenega stalnega prebivališča v domu, tako da naj-
pozneje 10 dni pred dnevom glasovanja sporoči Okrajni 
volilni komisiji, da želi glasovati na tak način, zadnji dan 
za vložitev obvestila je sreda, 14. 5 2014,

 na predčasnem glasovanju na posebnem volišču na 
sedežu Upravne enote Grosuplje, Taborska cesta 1, II. 
nadstropje, v torek, 20. 5., sredo 21. 5. in v četrtek, 22. 
5. 2014, med 9. in 17. uro, 

 na domu na dan glasovanja 25. 5. 2014, če bo volivec 
najpozneje 3 dni pred dnevom glasovanja, to je do 
vključno 21. 5. 2014, sporočil Okrajni volilni komisiji 
Grosuplje na tel. št. 7810 917 in 7810 910, da želi glaso-

vati na tak način, 
 na volišču, določenem za glasovanje volivcev, ki nima-

jo stalnega prebivališča na območju okraja (OMNIA) s 
sedežem na Upravni enoti Grosuplje, Taborska cesta 
1, II. nadstropje, na dan glasovanja 25. 5. 2014. Če želi 
volivec glasovati na tak način, mora do vključno srede, 
21. 5. 2014, to pisno sporočiti Okrajni volilni komisiji, 
kjer ima volivec prijavljeno stalno prebivališče (obrazec 
vloge in naslovi Okrajnih volilnih komisij so na voljo na 
spletni strani Državne volilne komisije),

 volivci, ki nimajo stalnega prebivališča v Republiki Slo-
veniji (izseljenci) pa bodo na dan glasovanja na obmo-
čju Republike Slovenije, če bodo svojo namero sporočili 
OVK ali DVK najpozneje do 21. 5. 2014.

 na diplomatsko konzularnih predstavništvih in po pošti 
iz tujine, volivci, ki nimajo stalnega prebivališča v RS in 
volivci, ki imajo stalno prebivališče v RS in bodo na dan 
glasovanja začasno v tujini, če to sporočijo Državni volil-
ni komisiji najpozneje do vključno četrtka, 24. 4. 2014,

 volivci - invalidi, ki bodo ocenili, da njihovo redno voli-
šče ni dostopno invalidom, bodo lahko glasovali na vo-
lišču, ki je dostopno invalidom (to volišče je določeno v 
Družbenem domu Grosuplje, Taborska cesta 1), vendar 
morajo namero, da bodo glasovali na takem volišču in 
ne na volišču za območje, za katerega so vpisani v vo-
lilni imenik, sporočiti Okrajni volilni komisiji do 21. 5. 
2014.

Volilna opravila vodijo in izvajajo volilni organi, ki vodijo vo-
litve v Državni zbor, to je Državna volilna komisija, volilne 
komisije volilnih enot in okrajne volilne komisije. Glasova-
nje na voliščih in ugotavljanje izida glasovanja na voliščih 
vodijo volilni odbori. 

Andrej Struna, tajnik OVK Grosuplje

SESTAVA OKRAJNE VOLILNE KOMISIJE GROSUPLJE
4. volilna enota, 3. volilni okraj
Sedež: Taborska cesta 1, Grosuplje, tel. št.: 781 09 17, 781 09 10, 
fax: 781 09 19

PREDSEDNICA:     Polona Marjetič-Zemljič
NAMESTNIK PREDSEDNICE:  Ivan Gabrovec 

ČLANICA:   Nevenka Zaviršek
NAMESTNICA ČLANICE:  

ČLANICA:   Milena Strnad
NAMESTNIK ČLANICE:  Bojan Novak

ČLAN:   Aleš Tomažin
NAMESTNIK ČLANA:  Franci Zorko

TAJNIK OVK:  Andrej Struna
NAMESTNICA TAJNIKA: Dragica Urbas

Namig za premik
1. 4. ob 18. uri, Družbeni center Krka: Medobčinsko prvenstvo v nami-
znem tenisu
5. 4. ob 20. uri, Kulturni dom Stična: 9. Folklorni večer FS Stična
6. 4. ob 13. uri, Lavričeva koča na Gradišču: ogled Virskega mesta z arhe-
ologom
6. 4. ob 14. uri, Gradišče: Križev pot
12. 4. ob 8. uri, tržnica Ivančna Gorica: Tradicionalni Ivankin sejem
12. 4. ob 12. uri, Lučarjev Kal: Pomladansko »kurblanje« starodobnikov 
na Lučarjevem Kalu 
16. 4. ob 19. uri, SŠ Josipa Jurčiča Ivančna Gorica: Koncert malih orkestrov 
in komornih skupin Glasbene šole Grosuplje
21. – 27. 4., Družbeni center Krka: slikarska in fotografska razstava
24. 4. ob 11. uri, Družbeni center Krka: Butalci – predpremiera gledališke 
igre v izvedbi KD Krka za učence OŠ Krka
25. 4. ob 15. uri, športno igrišče OŠ Stična, Test hitre hoje na 2 km 
25. 4. ob 20. uri, Družbeni center Krka: Prireditev ob 20-letnici KD Krka in 
izidu zbornika
26. 4. ob 19. uri, Dom kulture Šentvid: 10. mednarodni folklorni festival 
SLOFOLK
26. 4. ob 20. uri, Družbeni center Krka: Butalci – premiera gledališke igre 
v izvedbi KD Krka 
27. 4. ob 10. uri, Gradišče nad Stično: žegnanje pri cerkvi sv. Miklavža 
___________________________________________________________
Organizatorje prireditve vabimo, da sporočite prireditve, ki jih organizirate 
in objavljene bodo v spletnem napovedniku prireditev na občinski spletni 
strani www.ivancna-gorica.si in v Klasju. Podatke o prireditvah lahko od-
date preko spletnega obrazca »Namig za premik« ali preko elektronske 
pošte na naslov urednik@ivancna-gorica.si. 

12.30 – 13.00 Razgibavanje
13.00 – 13.30 Kosilo
13.30 – 15.00 Branje časopisov, dru-
ženje
Skupaj s hrano je cena 12 EUR na dan. 
Za tiste, ki bi prihajali kasneje (po 11. 
uri) pa je cena 8 EUR na dan. Če pa 
bi kdo želel sodelovati le pri kakšni 
aktivnosti, je to brezplačno, vendar je 
potrebna predhodna najava (vsaj en 
dan prej). 
Verjamemo, da bo dan odprtih vrat 

dobrodošel za tiste, ki si želijo doda-
tnih informacij in jih zanima možnost 
druženja občasno ali pa vsak dan. O 
prireditvah in delavnicah pa bomo 
vse, ki jih to zanima, redno obveščali 
preko občinske spletne strani in preko 
društev upokojencev. 
Več informacij o dnevu odprtih vrat in 
nasploh o storitvah dnevnega centra 
lahko dobite pri koordinatorki na 040 
461 592.

Tomaž Smole
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Sprejeli smo rebalans proračuna in 
program dela občinskega sveta
32. seje Občinskega sveta smo se 
udeležili svetniki svetniške skupi-
ne SDS v novi sestavi, Janez Mežan, 
Irena Brodnjak, Janko Zadel, Ignacij 
Kastelic, Vera Hribar, Alojz Šinkovec, 
Andreja Miše in Tomaž Smole ter 
novi svetnik Milan Goršič.
Župan Dušan Strnad nas je, kot ve-
dno seznanil z novostmi. Veseli smo 
številnih pridobitev, kot so razvojni 
oddelek vrtca in dnevni center za sta-
rejše, energetsko obnovljena šola in 
prizidek vrtca v Višnji Gori, prav tako 
obnova Cvingerja. Še bolj pa smo se 
razveselili slikanice Prijetno domače 
za male sanjače.
Končno smo dobili koncesionarja 
za javno razsvetljavo, ki bo odpravil 
napake in zunaj je razpis za gradnjo 
podružnične šole v Zagradcu. Župan 
je predstavil tudi aktivnosti štaba ci-
vilne zaščite ob žledolomu, ki jim gre 
na čelu s poveljnikom Jožetom Kozin-
cem vsa pohvala.
V nadaljevanju smo obravnavali re-
balans proračuna, ki smo ga sprejeli 
soglasno. Svetniki SDS pa smo zado-
voljni, da smo uspeli z amandmajem, 
s katerim se gasilcem dodeli še doda-
tnih 20.000 EUR za delovanje, saj so 
se zelo izkazali ob težavah z žledom 
pri tem pa so imeli tudi nemalo stro-
škov. Sprejeli smo tudi program dela 

občinskega sveta do konca mandata.
Sledilo je poročilo o delu Nadzorne-
ga odbora za 2013 in program dela 
za 2014, ki ju je podala predsednica 
nadzornega odbora Magdalena Ur-
bančič dr. med, spec. Mnenja so se 
kresala ob predlogih za preimeno-
vanje  dela ulice v naselju Ivančna 
Gorica ob občinskem prazniku in pri-
reditvi ob 15-letnici pobratenja z ob-
čino Hirschaid. Obravnavali pa smo 
tudi Odlok o ravnanju s komunalnimi 
odpadki in Odlok o ravnanju s pitno 
vodo. V tem paketu tudi Predlog Od-
loka o spremembah in dopolnitvah 
odloka o ustanovitvi in organiziranju 
Javnega podjetja Javno komunalno 
podjetje Grosuplje. 
Podobno kot naši športniki rokome-
taši, ki so se uvrstili v finale, je tudi 
občina sama dosegla izvrsten rezul-
tat, saj je na 8. dnevu občin srečanju 
županov proglašena za 4. najbolj ra-
zvojno prodorno občino med 211 ob-
činami v Sloveniji. Dosežek je toliko 
bolj pomemben, ker so tokrat v luči 
bližajočih se lokalnih volitev ocenje-
vali delo celotnega mandata, in sicer 
po merljivih kazalcih in tudi s kvalita-
tivno analizo strokovnega sveta. Čla-
ni SDS smo na to ponosni, saj je za 
tak dosežek bila potrebna podpora 
občinskega sveta, v katerem imamo 

pomembno vlogo. 
V tem času smo pridno zbirali pod-
pise proti zapiranju arhivov in jih 
tudi zbrali, da preprečimo še eno 
nepravično in napačno odločitev. 
Tudi sicer z nejevero spremljamo po-
četje vladajoče garniture, ki za svoj 
največji uspeh oznanja stabilizacijo 
bančnega sistema, za kar smo se iz-
datno zadolžili in se zadolžujemo še 
naprej. Nepremičninski zakon je pra-
va polomija, ministri se menjajo kot 
na železniški postaji, institucije, ki naj 
bi zagotavljale red in pravičnost pa se 
zlorabljajo za politični boj in diskre-
ditacijo političnih nasprotnikov, kot v 
starih »dobrih« časih. 
Na koncu lahko žal le ponovimo sta-
vek iz prejšnje številke Klasja: »Naj 
ne izpade kot jamranje, a naj občina 
dela še tako dobro, če bo država v 
škripcih - bo to prizadelo tudi občane 
Ivančne Gorice.« 

Janez Mežan,  
vodja svetniške skupine SDS

Delovanje Občinskega 
odbora SD v februarju in 
marcu 2014
Predsedstvo Občinskega odbora SD 
Ivančna Gorica se je v februarju se-
stalo dvakrat, ker se dinamika dogod-
kov pred volitve za poslance EU Par-
lamenta ter lokalne volitve stopnjuje 
in od nas zahteva aktivno udeležbo 
in reševanje tekočih nalog. Analizi-
rali smo stanje v prvih dveh mesecih 
delovanja in smo lahko zadovoljni, 
ker smo končno postali bolj prepo-
znavni in prisotni kot aktivni politični 
subjekti v občini. Poleg občutnega 
povečanja članstva, v vsakdanjem 
življenju dobivamo podporo simpa-
tizerjev in občanov, ki so politično 
neopredeljeni. Ker se je članstvo v 
stranki povečalo, je razporejanje na-
log lažje, predvsem nove članice in 
člani bodo v prihodnje imeli zadol-
žitve za posamezne dejavnosti in se 
bodo lahko aktivno udeleževali okro-
glih miz ter srečanj na vse nivojih de-
lovanja stranke SD. Tudi na družabnih 
omrežjih se aktivno vključujemo v 
debate in razprave, kjer smo orien-
tirani predvsem na prihodnost in ne 
na preteklost ter izmenjave izkušenj 
s posamezniki ali drugimi organizaci-
jami SD. 
Občinski odbor SD v omenjenem 
obdobju dela predvsem na pridobi-
vanju novih članov in članic stranke 
Socialni demokrati. Lahko rečem, 
da smo v tem zelo uspešni, ker se v 
stranko in njeno delovanje vključuje-
jo predvsem mladi. Naš program in 
orientacija na pogled v prihodnost 
in ne na preteklost, mlade privablja, 
ker si želijo novih izzivov in možnosti 
aktivne vključitve v politična gibanja. 
Dejstvo, da je naša občina že dolgo 
bolj enoznačno obarvana, jim daje 

motiv za spremembe, ker mladi čuti-
jo monotonost ter politično stagnaci-
jo v naši občini in željo za uveljavlja-
nje elementov programa ter novega 
Statuta stranke SD. 
Pridobivanje novega članstva, ki si 
želi sprememb, v časih ekonomske 
krize, ostaja naša stalna naloga in 
vabimo vse mlade in s preteklostjo 
neobremenjene občanke in občane, 
da se nam pridružijo. Imamo novo 
Predsedstvo Občinskega odbora SD, 
ki je izredno fleksibilno in operativ-
no, postavili smo si visoke cilje in še 
naprej spremljanje vzgona na pod-
lagi dejstva, da smo edina socialna 
parlamentarna stranka na levici v slo-
venskem političnem prostoru. Pasiv-
nost, neopredeljenost in čakanje, da 
bo »nekdo drugi« za našo prihodnost 
kaj naredil, je popolnoma zgrešen 
koncept. Tega se novi člani stranke 
SD zavedajo in širijo svojo aktivnost 
na prihodnje člane stranke.
Priprave za volitve za poslance EU 
parlamenta 25. 05. 2014
Popolnitev volilnih odborov za voli-
tve poslancev v EU Parlament v Obči-
ni Ivančna Gorica nam ni bil problem. 
Za večino volišč smo podali dva pre-
dloga za imenovanje v volilne odbo-
re kot člana ali članice SD ali simpa-
tizerja, ki bo omogočilo pravičnost 
in nepristranskost volilnih odborov, 
predpisanih po veljavni zakonodaji. 
Ko se bo začela uradna predvolilna 
kampanja, bomo tudi v Klasju podali 
svoj uradni predlog za poslanca EU 
Parlamenta.
 
Miloš Moretti, predsednik Občinske-

ga odbora SD Ivančna Gorica 

Občinski odbor SLS Ivančna Gorica 
obiskal predsednik Franc Bogovič

Vodstvo Občinskega odbora SLS 
Ivančna Gorica je konec februarja 
gostilo na kratkem obisku predsedni-
ka SLS in poslanca v državnem zboru 
g. Franca Bogoviča. S predsednikom 
Občinskega odbora SLS Ivančna Gori-
ca g. Cvetkom Zupančičem in Mileno 
Vrhovec, občinsko svetnico, je tekla 
beseda o delu stranke, o pripravah 

na bližnje volitve v Evropski parla-
ment in o jesenskih lokalnih volitvah. 
Predsednik Bogovič je med drugim 
povedal, da potekajo z NSi pogovori 
o skupnem nastopu na volitvah za 
Evropski parlament. Volitve v Evrop-
ski parlament se izvajajo po proporci-
onalnem načelu in se glasuje o listah 
kandidatov. Mandati pa se delijo po 

D'Hondtovem sistemu, pri katerem 
imajo prednost večje stranke, zato je 
sodelovanje z NSi še bolj na mestu. 
Prav tako obe stranki podpirata isti 
program. Tako člani NSi kot SLS ver-
jamemo v skupni uspeh na Evropskih 
volitvah. 
Sicer pa se Občinski odbor SLS Ivanč-
na Gorica pripravlja na občni zbor v 
mesecu aprilu, katerega se bo, vsaj 
tako je obljubil, udeležil tudi predse-
dnik Bogovič. Več o tem pa v priho-
dnji številki Klasja.

Milena Vrhovec

Svet NSi potrdil Lojzeta Peterleta za nosilca liste, 
jasna podpora tudi večji odprtosti arhivov

Svet Nove Slovenije je 15. februarja 
pozno zvečer sklenil, da za nosilca li-
ste za volitve v Evropski parlament, ki 
bodo 25. maja letos, podpre Lojzeta 
Peterleta. Člani Sveta NSi so izglaso-
vali tudi sklep, da naj se s stranko SLS 
nadaljujejo pogovori o morebitnem 
skupnem nastopu na teh volitvah. 
Sicer pa je bila ena izmed točk dnev-
nega reda namenjena tudi razpravi 
o noveli zakona, ki ureja arhivsko 
gradivo in pobudi za referendum o 
tej noveli. Svet NSi je po podrobni 
seznanitvi z vsebino omenjenega za-
kona tako sprejel sklep, da podprejo 
glasovanje poslanske skupine Nove 
Slovenije na seji Državnega zbora 
28. 1. 2014 o noveli Zakona o var-

stvu dokumentarnega in arhivskega 
gradiva ter arhivih. Prav tako Nova 
Slovenija podpira v Državnem zboru 
28. 1. 2014 sprejeto novelo Zakona o 
varstvu dokumentarnega in arhivske-
ga gradiva ter arhivih, ker povečuje 
dostopnost do arhivskega gradiva, 
zato stranka pri zbiranju podpisov za 
referendum ni sodelovala. 

Anton Černivec,
predsednik OO N.Si Ivančna Gorica

Naj dan poseben bo za vas,
mladenke brhke in ženice,
prešerno voščim vam na glas,
poklonim travniške cvetlice.

Lepota vaša je in čar,
cvetočih barvnih lepotic,
toplina skrčka naj bo dar
in dnevi vaši brez bodic. 
  
Spoštovane občanke Ivančne Gorice, članice in simpatizerke OO 
N.Si Ivančna Gorica, čeprav sta praznika 8. marec - dan žena in 
25. marec - materinski dan že mimo, vam naj vseeno zaželimo 
vse lepo.

OO N.Si Ivančna Gorica

Mali oglasi
Najamem staro hišo v Ivančni Gorici 
ali njeni okolici (npr. Stična, Vir, Mle-
ščevo ...). Hišo po dogovoru obnovim 
in jo vzdržujem na lastne stroške. 
Informacije: 031 250 504
------------------------------------------------
V Spodnji Dragi pri Ivančni Gorici 
ugodno prodamo parcelo s pravno-
močnim gradbenim dovoljenjem, v 
izmeri 1217 m2, asfaltni dostop, slu-
žnosti urejene, mirna lokacija ob goz-
du, na koncu vasi. 
Informacije: 041 221 051

Prodam 1,5 sobno stanovanje, veliko-
sti 41,55m2 v centru Ivančne Gorice. 
Zgrajeno 2005. Odlično ohranjeno, 
južna lega, nizki stroški ogrevanje, 
dostop z dvigalom, urejena ZK. Vre-
dno ogleda. Cena po dogovoru. 
Informacije: 041 954 483
------------------------------------------------
V prvem nadstropju Zadružnega 
doma v Ivančni Gorici oddamo v 
najem pisarniški prostor v velikosti   
25 m2. 
Informacije: 041 770 835
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Domača družba Eltim d. o. o. je 
izbrani koncesionar za vzdrževanje in 
upravljanje javne razsvetljave
Občina Ivančna Gorica je sklenila s podjetjem Eltim d. o. o. koncesijsko pogodbo za opra-
vljanje gospodarske javne službe dobave, postavitve, vzdrževanja in upravljanja javne 
razsvetljave v občini Ivančna Gorica. 
Koncesionar, domače podjetje Eltim 
d. o. o. z Gabrovčca pri Krki, ki je bil 
izbran na javnem razpisu izmed treh 
ponudnikov, je podpisal koncesijsko 
pogodbo z Občino Ivančna Gorica, za 
obdobje 10 let. Koncesijska pogodba 
obsega dobavo in postavitev naprav, 
objektov in omrežja javne razsvetlja-
ve ter njihovo tekoče vzdrževanje v 
interesu trajnega, nemotenega in 
brezhibnega delovanja javne razsve-
tljave. Tu seveda ne gre samo za za-
menjavo svetil, ampak tudi za vode-
nje kompletnega sistema, s katerim 
bo moral koncesionar upravljati v 
skladu z zastavljeno zamenjavo svetil 
in izvajanjem storitev zagotavljanja 
prihranka in energetskega upravlja-
nja, ki ga je lansko poletje izvedlo 
podjetje Eltec Petrol d. o. o. 
Letno nadomestilo za vzdrževanje 
javne razsvetljave, ki ga bo po pogod-
bi Občina Ivančna Gorica plačevala 
koncesionarju, znaša 33.269,40 EUR 
z DDV in se letno prilagaja za 1,04 %. 
Če bo koncesionar z dobrim vzdrže-
vanjem in racionalizacijo zmanjšal 
porabo električne energije mu pri-
pada letno še nadomestilo v višini 30 
% prihranka pri stroških električne 
energije. 
Kot je ob podpisu pogodbe povedal 
direktor podjetja Eltim d. o. o. Darko 
Perko, si je podjetje nekaj izkušenj z 
javno razsvetljavo v občini Ivančna 
Gorica pridobilo že v okviru izvedbe 
projekta energetske sanacije obsto-
ječe javne razsvetljave, tako da je s 
trenutnim stanjem v občini seznanje-
no. Župan Dušan Strnad je povedal, 
da je zadovoljen, da je upravljanje z 
javno razsvetljavo dobil domači izva-
jalec. Ob podpisu mu je zaželel uspe-
šno delo, pričakuje pa tudi kvalitetno 

izvajanje obveznosti tako v zadovolj-
stvo občanov kot Občine.
Na podlagi Odloka o koncesiji za 
opravljanje izbirne gospodarske 
javne službe dobave, postavitve, 
vzdrževanja in upravljanja javne raz-
svetljave v Občini Ivančna Gorica so 
predmet koncesijske pogodbe nasle-
dnje obveznosti:
- dobavo, postavitev in zamenjavo 

svetilk ter sijalk; 
- dobavo, postavitev in zamenjavo 

drogov javne razsvetljave, drugih 
naprav in svetlobnih znakov; 

- popravilo oziroma menjavo se-
stavnih delov naprav javne raz-
svetljave; 

- redno pregledovanje delovanja 
objektov in naprav javne razsve-
tljave (vsaj vsake 3 mesece); 

- vzdrževalna dela in čiščenje dro-
gov javne razsvetljave, drugih na-
prav ter svetlobnih znakov; 

- intervencije na objektih in napra-
vah javne razsvetljave; 

- vodenje pripravljalnih del in inve-

sticij v nove objekte ter naprave; 
- izvajanje kontrolnih meritev ozi-

roma strokovni nadzor nad delo-
vanjem omrežja; 

- izdajanje strokovnih mnenj; 
- pripravo predlogov letnih progra-

mov gospodarske javne službe 
v skladu s programi koncedenta 
vključno s pripravo ukrepov za 
zmanjšanje porabe električne 
energije; 

- priprava poročila o realizaciji le-
tnega programa; 

- izvedbo dodatnih obremenitev 
na objektih in napravah javne 
razsvetljave; 

- vodenje evidence o porabljeni 
energiji po posameznih odjemnih 
mestih; 

- obešanje zastav in drugih ele-
mentov na drogove svetilk (obe-
šank, transparentov, novoletne 
in ostale okrasitve ter podobno), 
izključno z dovoljenjem konce-
denta. 

Matej Šteh

V Višnji Gori imajo Mavrovo mesnico
V nedeljo, 2. marca, je v Višnji Gori potekala slovesna otvoritev prenovljenega Tuševega 
marketa, v katerem je družinsko podjetje Maver iz Stične odprlo tudi svojo mesnico. Ma-
vrovi kupcem obljubljajo kvalitetne mesne izdelke domačega porekla, dobro založeno 
trgovino ter cene in številne ugodnosti, ki jih zagotavlja trgovska družba Tuš. 
Trgovina nekdanjega trgovskega pod-
jetja Tabor je bila v Višnji Gori zgra-
jena leta 1984, spomine na otvoritev 
pred tridesetimi leti pa je v uvodu 
obujal dober poznavalec krajevne 
zgodovine Pavel Groznik. Danes je ta 
objekt ena izmed številnih posloval-
nic trgovske družbe Engrotuš iz Celja, 
ki trgovino oddaja kot franšizo. Ob 
upokojitvi dosedanjega najemnika je 
poslovalnico prevzelo družinsko pod-
jetje Maver iz Stične, ki slovi zlasti 
po svojih mesnicah, imajo pa Tuševo 
franšizo tudi doma v Stični, Grosu-
plju in po novem tudi v Šmarju-Sap. 
Za zagon poslovalnice v Višnji Gori so 
vložili kar 60.000 evrov.
Za praznično vzdušje so s pesmijo po-
skrbeli Višnjanski fantje in Stiški kvar-
tet, novo pridobitev v kraju in občini 
nasploh pa je pozdravil tudi župan 
Dušan Strnad. Družini Maver je zaže-
lel uspešno delo v njihovi novi poslo-
valnici, pri tem pa je sokrajanom po-
ložil na srce, da bo treba spremeniti 

tudi marsikatere nakupovalne nava-
de, če želijo dobro in ugodno ponud-
bo v domačem kraju. 
Krajanke in krajane je k obisku me-
snice in trgovine povabil direktor 
poslovalnice v Višnji Gori Jaka Maver, 
ki je strankam obljubil kvalitetne me-
sne izdelke domačega porekla, dobro 
založeno trgovino ter ugodne cene in 
številne druge ugodnosti. V njihovi 

ponudbi bo seveda tudi ročno pride-
lano pivo pivovarne Kraus iz pobra-
tene občine Hirschaid, ki ga Mavrovi 
uvažajo v Slovenijo.
Po slovesnem prerezu traku so števil-
ni krajani že lahko opravili prve naku-
pe, seveda pa je bila tudi priložnost 
za pokušino mesnih specialitet in 
drugih dobrot. 

Matej Šteh

Obrazi Ivanške tržnice

Lokarjeva »američanka« 
najraje plava trikrat 

Ribogojnica Lokar z 
Vrha pri Sobračah 
je ena najmlajših 
ponudnikov, priso-
tnih na Ivanški tr-
žnici. Imajo pa pri 
Pintarjevih, kot se 
po domače reče do-
mačiji ob Temenici, 
že več kot 350 let 
izkušenj z uporabo 
vodnih virov, saj je 
vse do leta 1972 na 
mestu današnje ri-
bogojnice uspešno 
deloval Pintarjev 
mlin. Štiri mlinska 
kolesa je zaustavila 
izsušitev temeniške 
doline zaradi preu-
smeritve in melio-
racije rečne struge. 
Od takrat so Pintar-
jevi zelo pogrešali 
žuborenje potoka 
skozi njihovo doma-
čijo in priložnost za 
gospodarsko izrabo 
vodnega vira. 
Otroštvo Draga Lo-
karja, ki danes sku-
paj z ženo Majdo in 

otroki upravlja ribogojnico s tremi bazeni, je bilo vedno nerazdružljivo pove-
zano s Temenico. Šele v zrelih letih se je Dragu uresničila želja, da šum in žu-
borenje Temenice zopet pripelje skozi svojo domačijo. Leto 1993 je zaznamo-
valo splet srečnih naključij in odločitev, da bodo kmetijo razširili z ribogojnico. 
Gradnje ribogojnice in vzgoje rib so se lotili pod strokovnim mentorstvom. 
Kakovost temeniške vode je nadpovprečna, Lokarjevi so se držali postavljenih 
strokovnih okvirov za kakovostno vzgojo rib, zato se je glas o kakovosti Lokar-
jeve postrvi hitro razširil. Tako sta morala zaradi vse večjega povpraševanja 
Drago in Majda prvemu bazenu, zgrajenemu leta 1995, kasneje dodati še dva.  
Dober glas o okusni Lokarjevi postrvi danes širijo individualni kupci, ki svoje 
goste v toplejših mesecih radi razvajajo s svežo postrvjo, pečeno po Majdinih 
priporočilih. Prvo njeno navodilo za vse, ki se želijo preizkusiti v peki okusne 
postrvi je, da mora očiščena riba biti dobro uležana. Zato vsem priporoča, da 
jo za vsaj 12 ur pustijo počivati v hladilniku. Majda zagovarja tradicionalno 
pripravo ribe, ki naj ne bo preveč začinjena, pred peko v vročem olju pa mora 
biti dobro osušena in povaljana v domači koruzni moki. Ker se s pečeno po-
strvjo najbolj ujema tržaška omaka, se je mogoče z osnovnima sestavinama, 
česnom in svežim peteršiljem, oskrbeti kar pri Lokarjevih. Lokarjevo postrv 
pripravljajo tudi gostilne, kot so Gostilna pri Japu iz Praproč pri Temenici, zelo 
okusne pa v poletnih mesecih za lačne pohodnike pripravlja Maks, oskrbnik 
Lavričeve koče na Gradišču.  
Drago in Majda sta se lotila gradnje ribogojnice in vzgoje šarenke oziroma 
ameriške postrvi pod strokovnim mentorstvom profesorja z Biotehnične fa-
kultete dr. Ivana Voha. Na okus mesa in kakovost ribe poleg vzdrževanja či-
stoče in kakovostne hrane vpliva tudi čistost vode, ki jo zagotavlja neokrnjeni 
potok Temenica v zgornjem toku. Izvirsko Temenico na slabih treh kilometrih 
do ribogojnice napaja še 12 stalnih čistih izvirov. Zato ni nobeno preseneče-
nje, če poleg rib v bazenih opazite tudi potočne rake, ki jih danes najdemo 
resnično le še v najbolj čistih potokih. 
Najkakovostnejša hrana za ribo je ... riba. Ker pa je kanibalizem v ribogojnici 
»strogo prepovedan«, Drago svojim ribam namenja najbolj kakovostno hra-
no z najboljšim razmerjem med ribjimi beljakovinami in ribjimi maščobami. 
Lokarjeva pravita, da je za njun okusen »pridelek« pomemben tudi pozitivni 
odnos do narave. Da delata dobro, jima pritrjujejo številni zvesti kupci, novi 
pa pridejo po ribo navadno po tem, ko jim družinski prijatelji postrežejo z 
okusno Lokarjevo postrvjo.
Ribogojništvo je tipično sezonska dejavnost, ki izven sezone zahteva veliko 
sredstev za nakup kakovostnih mladic in ribje hrane. Lokarjeva ribogojnica je 
med manjšimi, zato samo od prihodkov od prodaje rib ne bi mogli preživeti. 
Predstavlja pa dodaten prihodek kmetije. Drago in Majda želita nekoč smi-
selno razširiti dejavnost tudi na športni ribolov in opremljenim prostorom za 
piknike. Za zdaj pa tržna perspektiva ostaja kakovostna in okusna postrv. Vsak 
kupec je kadarkoli dobrodošel in postrežen enako, pa naj pride le po eno ali 
pa po deset kilogramov rib, pravita Drago in Majda in dodajata, da njuna ri-
bogojnica ne pozna uradnih ur odprtja. Največ kupcev pa že vrsto let beležita 
ob petkih ter ob sobotah in nedeljah dopoldne. Nenavadno pa se jima zdi, da 
imata tudi ob ponedeljkih zelo povečan obisk kupcev. Dodajata še, da si za 
ribe najbolj želita, da bi vsaj trikrat plavale. V čisti Temenici, v kakovostnem 
olju in domačem cvičku.

Franc Fritz Murgelj

Otroštvo Draga Lokarja, ki danes skupaj z ženo Majdo 
in otroki upravlja ribogojnico s tremi bazeni, je bilo ve-
dno nerazdružljivo povezano s Temenico. 
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Priložnosti ivanškega turizma so v inovativnosti ter spoštovanju tradicije
Si danes lahko še predstavljate Posočje brez hribolazcev in navdušencev nad hladnimi soškimi brzicami? Ali pa Kras brez svojih gastronomskih čudes, 
na katerih ponovno odkritje in razvoj so vplivali nasmejani italijanski »dobrojedci«? Pa Prekmurje brez izvirov termalne in mineralne vode, v kateri se 
crkljajo domači in tuji obiskovalci? Si predstavljate Slovenijo in njeno gospodarstvo brez turizma? Težko. Si predstavljate Ivančno Gorico in njeno go-
spodarsko rast brez turizma? Odgovori različnih posameznikov pri nas bi bili vse prej kot enoznačni. Vendar pa se pravilen odgovor glasi: »Nikakor.«
Danes je turizem največja gospo-
darska panoga na svetu. Vsako leto 
preko meja svojih držav potuje več 
kot 800 milijonov ljudi in samo med-
narodni turizem obrne letno več kot 
500 milijard evrov, vsa s turizmom 
kakorkoli povezana industrija pa še 
vsaj štirikrat toliko. To je več kot zne-
sejo računi naftne industrije, trgovi-
ne z orožjem ter prodaja čevapčičev 
in cvička pod planiško velikanko v 
marcu skupaj. Mednarodni turizem, 
potovanja, namestitveni sektor, glo-
balni distribucijski sistemi na leto 
obrnejo najmanj 10 odstotkov celo-
tnega globalnega bruto proizvoda. 
Navkljub gospodarski recesiji v prete-
klih letih turizem v EU še naprej be-
leži stalno rast, kar kaže na njegovo 
prilagodljivost v času krize in doka-
zuje njegovo sposobnost, da ustvarja 
gospodarsko rast in delovna mesta. 
Prav je, da si tudi v naši občini odre-
žemo pošten del tega kolača. 
Turizem, trajnostni in zeleni, si je 
ivanška občina zadala kot eno stra-
teško najpomembnejših usmeritev 
naše občine. Občina je prvi vidnejši 
korak v uresničevanju strategije ra-
zvoja turizma in z njim turističnega 
gospodarstva naredila z vzpostavi-
tvijo in promocijo turistične znamke 
Prijetno domače ter z ustanovitvijo 
istoimenskega zavoda, ki bo imel na-
logo udejanjiti načrte in izkoristiti pri-
ložnosti, ki jih celoten občinski ekosi-
stem do danes še ni uspel uresničiti. 
Oblikovanje turističnih produktov, 
povezovanje in mreženje nosilcev tu-
ristične dejavnosti in promocija bodo 
v prvem obdobju naloge, v katere 
bodo predstavniki zavoda usmerili 
vso svojo energijo. Umestitev na do-
mače in tuje turistične zemljevide je 
želja vseh, ki so na kakršen koli način 
v občini povezani s turizmom. Kako, 
na kakšen način, v kakšnem časov-
nem okviru bomo postali prepoznav-
na turistična destinacija? 

V.d. direktorja Zavoda Prijetno do-
mače Miha Genorio poudarja, da »je 
ustanovitev zavoda z obema strate-
škima produktoma, krožno pešpotjo 
in kolesarsko krožno potjo, pravi na-
čin, ker ima učinke na področju, kjer 
smo v slovenskem turizmu nasploh 
najšibkejši - povezovanje. Povezova-
nje pa zahteva odlično komunikacijo. 
Te pa se je treba naučiti, samo s ta-
lentom mnogokrat ne gre.« Dodati 
je potrebno še veliko, predvsem v 
obliki pristne turistične ponudbe, 
ki je na voljo vsakemu obiskovalcu 
ob vsakem času. Genorio še dodaja, 
da sama krožna pot sicer v zgoraj 
navedenih oblikah nagovarja poho-
dnike in kolesarje, ki sta močni ciljni 
skupini. Krožna pot pa je zastavljena 
veliko širše in omogoča, da lahko v 
prihodnje nagovarja zelo širok na-
bor tudi ostalih ciljnih skupin. Zato 

Krožna pot Prijetno domače kar kliče 
po vsebini. Martin Murn iz Gostilne 
na Pajčni pa kot eden od ponudnikov 
pravi, da »so krožne kolesarske in po-
hodne poti več kot dobrodošle, treba 
je le vložiti veliko truda v promocijo 
in prepoznavnost blagovne znamke, 
ki jo moramo turistični nosilci pono-
tranjiti, turisti pa v njej prepoznati 
kvalitetno in vabljivo ponudbo. Poleg 
same poti bi morali dodati še aktiv-
nosti ali dogodke, ki se jih turisti lah-
ko udeležijo.«
Dejstvo pa je, da mnogi naši ponu-
dniki (pri tem imamo v mislih najširši 
možni kontekst, v katerega spadajo 
ponudniki gostinskih storitev, noči-
tev, doživljajskega turizma, organiza-
torji kulturnih in rekreativnih dogod-
kov, turistična društva ...) potrebujejo 
pomoč zavoda tako pri oblikovanju 
kot tudi trženju svojih turističnih 
produktov. Poleg okoljevarstvenih in 
družbenokulturnih, si v občini želimo 
tudi ekonomske učinke od turizma, 
neposredne in posredne. Turizem je 
tudi odličen generator prihodkov iz 
davščin, na primer v namestitvenih 
objektih in restavracijah, letaliških 
taks, vstopnin v turistično zanimive 
objekte in lokacije in še mnogo tega. 
Turisti ne trošijo denarja samo v ho-
telih, temveč tudi v trgovinah, taksi-
jih, garažah, galerijah, na kmetijah ... 
Težko bi našli gospodarski sektor s 
takšnim (1:4) multiplikativnim učin-
kom kot je turizem. Zato je naloga 
zavoda, ki bo v prihodnje združeval 
strokovnjake s komplementarnimi 
kompetencami, poleg povezovanja 
tudi pomoč pri oblikovanju takšnih 
produktov, ki so jih pripravljeni raz-
lični tipi turistov kupiti in plačati. To 
pa je veliko težje kot sama promoci-
ja teh vrednosti za naše potencialne 
obiskovalce. Je pa v ivanški občini že 
kar nekaj takšnih ponudnikov, ki so 
si skozi leta izoblikovali prepoznav-
no blagovno znamko in imajo že do-

bro oblikovan svoj krog odjemalcev, 
pri katerih so že dobro poznani. In 
od teh se lahko vsi veliko naučimo. 
Le vprašati in prisluhniti jim je tre-
ba. Občinski svetnik Milan Jevnikar 
meni, da nam je vsem v zgled Samo-
stan Stična s svojimi programi vikend 
ponudbe za ciljne skupine obiskoval-
cev, saj ima svojo ponudbo vnaprej 
»razprodano«. Dodaja še, da so za 
naše okolje zagotovo primernejši 
masovni enodnevni dogodki za veli-
ko turistov, počitniški turizem, pa naj 
gradi na vikend ponudbah ali teden-
skih sprostitvenih ponudbah (name-
stitve in program …). 
Imamo kar nekaj uveljavljenih turi-
stičnih produktov, ki jih bolj ali manj 
uspešno tržimo oziroma se tržijo 
same ali pa zaradi neke inercije za-
radi dobre promocije v preteklosti. 
Med njimi moramo zagotovo omeni-

ti tradicionalne rekreativne, športne 
in kulturne prireditve in muzeje v 
Muljavi, Krki, Stični, Šentvidu, Višnji 
Gori in drugih znanih in uveljavljenih 
središčih, ki so dobro znane tudi v 
širšem slovenskem okolju in zato tudi 
dobro obiskane. Ne znamo pa izko-
ristiti nekaterih znamenitosti, ki tu 
enostavno so, nihče pa jih še ni sis-
tematično koncipiral v smiseln pro-
dukt. Ob tem mislimo predvsem na 
edinstvene Virske gomile, Koške sla-
pove z rastišči lehnjaka, železnodob-
no naselbino na Cvingerju nad Virom 
in najdišče človeške ribice v Virskem 
izviru, ki je zaradi birokratskih stališč 
ne moremo več pokazati obiskoval-
cem v Krški jami. Praktično vsak kraj 
v ivanški občini lahko ponudi skoraj 
celoten spekter turistične ponudbe. 
Nekaj najbolj znamenitih priložnosti 
so lokalna turistična društva izposta-
vila na novih informacijskih tablah. 
Potem so tu še ekološke kmetije in 
drugi ponudniki, ki lahko obiskovalce 
oskrbijo z zdravimi pridelki, moko, 
mlečnimi izdelki, medom, ... Prema-
lo pa je recimo idej in realizacije za 
bolj ustvarjalne produkte, ki bi pri-
nesli v našo ponudbo novo svežino 
in prepoznavnost ter možnosti tr-
ženja ne samo na slovenskem trgu, 
ampak tudi v tujini. Ena od na glas 
povedanih idej je recimo sir, zoren v 
kraških jamah in druge kombinacije 
na videz nezdružljivih spojitev da-
nosti, ki so tu, ki že obstajajo. Pred-
sednik TD Muljava Gašper Erjavec 
meni, da bi morali uvajati tudi kon-
cept doživljajsko-aktivnega turizma, 
ki bi obiskovalca aktivno vključil v 
prostor in ponudbo, ga zaposlili in 
tako motivirali k raziskovanju in od-
krivanju novega. Predsednica TD 
Krka Nataša Lukman pa predlaga 
oživitev nekaterih prireditev, kot je 
Božični odmev v Krški jami, ki je bil, 
kot sama pravi, zelo prepoznaven na 
območju cele Slovenije in tudi tujine. 
Tudi v turizmu postaja oblikovanje 
in pripovedovanje zgodb učinkovito 
orodje, ki je v pomoč razvoju in trže-
nju turističnih destinacij, produktov, 
znamenitosti in ponudnikov. Dobro 
razmerje med ceno in kakovostjo ni 
več odločilen dejavnik ali prednost. 
Turisti želijo produkte, ki zagotavlja-
jo edinstveno izkušnjo, spodbujajo 
sanje in nagovarjajo čustva. Ob tem 
turisti postajajo vse bolj »koprodu-
centi« v turistični izkušnji, saj niso 
samo zainteresirani kupiti produkt, 
ampak zgodbo, ki stoji za njim. Tudi 
naši kraji so bogati z zgodbami, za 
katere predvidevamo, da imajo tudi 
turistični trženjski potencial, vendar 
še niso v zadovoljivi meri vpete v 
turistične produkte, oziroma imamo 
turistične produkte brez zgodb. Gle-
de na zapisano lahko zaključimo, da 
je skrajni čas, da smo ustanovili in-
stitucijo, ki bo povezala, ustvarjala in 
tržila naše turistične produkte in da 
si bomo lahko hitreje in bolj uspešno 
odrezali svoj kos turistične pogače, ki 
v slovenskem merilu predstavlja že 
skoraj 13 odstotkov bruto družbene-
ga prihodka.
Kako bomo vedeli, ali delamo dobro, 
ali Zavod Prijetno domače skupaj s 
celotnim ivanškim turističnim eko-
sistemom uresničuje zastavljene ci-
lje oziroma so ti cilji sploh ustrezno 

postavljeni? Učinkovitost delovanja 
moramo nekako zmeriti. Primerjava 
merjenih kriterijev skozi obdobje in 
primerjava s slovenskim povprečjem 
ali drugimi podobnimi projekti pa 
bo dalo tudi ustrezne kazalnike. Za 
uspešnost projekta imamo precej 
možnosti. Eden od srednjeročnih ci-
ljev bi bil tudi, da se naša regija uvr-
sti na seznam Evropske destinacije 
odličnosti (EDEN), na kateri so danes 
že slovenske destinacije in mesta, kot 
so Laško, Idrija, reka Kolpa, Solčavsko 
in dolina Soče. Gre za projekt, ki ga je 
leta 2006 zasnovala Evropska komisi-
ja, ki vsakič znova odkriva in nagraju-
je manj znane evropske destinacije, 
katerih razvoj temelji na upoštevanju 
trajnostnih turističnih načel. Novo 
je tudi promocijsko orodje, ki v pol-
ni meri izkorišča digitalne medije, je 
tudi spletna stran in mobilna apli-
kacija Slovenia's Top 50, ki prikazu-
je izbor petdesetih najzanimivejših 
turističnih znamenitosti Slovenije. 
Trenutno je od »naših« destinacij 
uvrščen le Samostan Stična. Naš cilj 
bi lahko bil, da bomo imeli med top 
100 najzanimivejših turističnih zna-
menitosti, na primer, osem naših de-
stinacij. Glede na vse naše danosti je 
to lahko zelo realen cilj. 
Kdo nam oziroma zavodu pri ure-
sničevanju ciljev lahko pomaga? Na 
nacionalnem nivoju je organiziranih 
precej poslovnih borz in specializira-
nih turističnih sejmov in turističnih 
dogodkov, kot so Dnevi Slovenske-
ga turizma, SIW ... Premoremo tudi 
brezplačno strokovno revijo Turizem, 

na voljo so nam predstavništva in 
informacijske pisarne v Nemčiji, Av-
striji, Italiji, Veliki Britaniji in celo na 
Japonskem. Marsikdo še ne ve, da 
premoremo celo lastno Turistično 
tiskovno agencijo. Vse te instituci-
je potrebujejo za svoje delovanje 
tudi naše turistične vsebine, lokalne 
zgodbe in turistične produkte. Nanje 
se lahko obrnejo posamezne turi-
stične organizacije in ponudniki, še 
najprimernejši pa je skupni nastop 
institucije, kot je naš, pred kratkim, 
ustanovljen zavod Prijetno domače, 
ki s svojo celovitostjo in strokovno-
stjo predstavlja veliko bolj kredibilne-
ga sogovornika s podporno turistično 
mrežo na nacionalnem in mednaro-
dnem nivoju. 
Prav je, da se kot družba, ki se odloča 
za aktivnejše trženjske pristope v tu-
rizmu, zavedamo bistva trajnostnega 
razvoja, da je turizem gospodarska 
panoga, ki združuje potrebe turistov 
in domačega okolja, ob skrbni zašči-
ti naravne in kulturne dediščine pri 
odpiranju novih perspektiv za priho-
dnost. Naposled turizem tudi dvigu-
je kvaliteto življenja, združuje ljudi 
različnih kulturnih, jezikovnih, rasnih 
ozadij in spodbuja razumevanje med 
ljudmi in sodelovanje. Omogoča dru-
žinam, da skupaj preživljajo kako-
vosten čas, česar je v teh časih tako 
malo, majhnim lokalnim skupnostim 
pa, da se še bolje poznajo in delujejo 
v skupnem cilju. Turizem je torej v bi-
stvu človeška zgodba.

Franc Fritz Murgelj 

Barbara Mušič: »Turistična dejavnost 
predstavlja eno izmed razvojnih potencia-
lov naše občine. Za njen razvoj je kot prvo 
nujna povezava vseh akterjev, ki se s turiz-
mom ukvarjajo (kar se deloma že uresniču-
je skozi promocijsko znamko »Prijetno do-
mače« ter z novo ustanovljenim zavodom). 
Zgodbe lokalnih skupnosti, kot sestavni del 
promocijske znamke »Prijetno domače«, 
bi bilo potrebno vsebinsko in kulinarično 
razviti oz. nadgraditi, jih povezati v celoto, 

nadalje navezati z zgodbami sosednjih občin ter jih predstaviti tako doma-
čim kot tujim obiskovalcem. Prihodnost turizma naše občine predstavljajo 
enodnevni izleti, zaradi pomanjkanja nastanitvenih kapacitet na eni strani 
ter na drugi zaradi bližine prestolnice.«

Marija Koščak: »Občina Ivančna Gorica 
ima izdelan koncept turističnega gospo-
darstva in turističnih info točk. Sedaj pa je 
izveden tudi postopek za ustanovitev Za-
voda Prijetno domače za kulturo, turizem, 
promocijo, informiranje in upravljanje Jur-
čičeve domačije, ki bo omogočal večjo pre-
poznavnost, organiziranost, financiranje in 
razvoj.«

Jožica Blatnik: »Naravne znamenitosti, 
čisto okolje, neokrnjeno naravo, veliko je 
možnosti za pohodnike - vse to se še raz-
vija in odkriva. Dolenjska nudi sodobnemu 
turistu, ki hlepi po miru in sprostitvi lepo, 
mirno naravo oz. skrite kotičke, kjer se lah-
ko sprostijo in uživajo v naravnih lepotah 
te regije. Znani bi lahko postali po reki Krki, 
veliko je tudi še ohranjenih kozolcev in to-
plarjev, neodkritih ali malo znanih kraških 
jam, kulinarična specialiteta pa je krompir, 
pečen na žerjavici.«
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Občni zbor stiških zadružnikov
Člani Kmetijske zadruge Stična smo se 7. marca 2014 sestali na rednem letnem občnem 
zboru v Šentvidu.    
Leto 2013 se je kljub krizi za zadru-
go dobro končalo. Dosegli smo do-
ber pozitivni rezultat, kar nas veseli 
in nam daje zagon tudi za naprej. 
Zadruga je v letu 2013 ustvarila 7,6 
mio evrov skupnih prihodkov, zapo-
slenih imamo 42 delavcev, od tega 
dve delavki za polovični čas. Dve tre-
tjini prihodkov dosežemo iz naslova 
trgovskega dela, in sicer iz oskrbnega 
dela za kmetovalce, živilske trgovine 
in gostinstva. Ena tretjina prihodkov 
pa dosežemo iz odkupa mleka, živi-
ne in krompirja ter zelenjave. Zadru-
ga ni zadolžena, nima hipotekarnih 
bremen in redno poravnava vse ob-
veznosti do kmetov in ostalih doba-
viteljev.   
Predsednik zadruge g. Cveto Zupan-
čič je v svojem poročilu ocenil, da za-
druga dela dobro in med drugim po-
udaril, da mora zadruga v prihodnje 
še več pozornosti nameniti tako od-
kupu živine kot mleka. Zadruga mora 
poslovati dobro, kajti le tako lahko 
načrtujemo investicije.
Tudi predsednik Nadzornega odbora 
g. Marko Kastelic je v svojem poro-
čilu navedel, da je zadovoljen s po-
slovanjem zadruge. Poudaril je tudi, 
da mora zadruga delovati tako na 

področju nakupa in prodaje v zado-
voljstvo obeh strani.
Zadruga želi tudi v prihodnje obdržati 
primat na kmetijskem delu, tako od-
kupnem kot prodajnem. Čim boljšo 
pozicijo pa želimo ohraniti tudi v ži-
vilskih trgovinah. Preko Deželne ban-
ke Slovenije v trgovini na Muljavi že 
lahko naše stranke plačujejo položni-
ce z najnižjo provizijo. To dejavnost 
bomo razširili tudi v ostale dve trgo-
vini. Pripravljamo pa se tudi na pre-
vzem pogodbene pošte v Zagradcu.
Zadruga si je zastavila ambiciozen 
investicijski plan za leto 2014. V fe-
bruarju smo začeli z razširitvijo pre-

hrambne trgovine v Radohovi vasi. 
Investicijo bomo zaključili na začetku 
aprila. Takoj po tej investiciji bomo 
začeli pridobivati projekte za razširi-
tev in posodobitev Zadružnega kme-
tijskega in vrtnega centra v Ivančni 
Gorici.
Zadružni sektor v Sloveniji je trenu-
tno ena od bolj » zdravih » področij. 
Tudi stiški zadružniki se bomo trudili, 
da skupaj še naprej soustvarjamo po-
goje za dobrobit kmetijstva in posle-
dično tudi drugih panog na področju 
naše zadruge.

Milena Vrhovec

Zavod za gozdove - KE Žužemberk sporoča
Slovenijo je pred kratkim prizadel močan žled. Prizanesel ni niti občini Ivančna Gorica. Čeprav 
nas ledena ujma ni prizadela v tako velikem obsegu, kot drugje v Sloveniji, kjer je prišlo tudi do 
popolnega uničenja gozdov, so tudi pri nas področja, kjer je nastala večja škoda.  
Po naših ocenah je v revirju Krka (ka-
tastrske občine: Dob, Podboršt, Krka, 
Sušica, Valična vas, Zagradec, Podbu-
kovje) in revirju Ambrus (katastrske 
občine; Ambrus, Veliko Globoko, Vi-
šnje, Zagradec) v povprečju polomi-
lo nekaj kubičnih metrov na hektar, 
ponekod pa je škoda velika.
V največjem obsegu je polomilo v 
gozdovih v pasu na nadmorski višini 
okoli 300–350 metrov. Tu je lomilo 
tudi močno in debelo drevje v ve-
čjem obsegu.
Večja škoda je nastala tudi v smreko-
vih gozdovih. Gre predvsem za mlaj-
še smrekove gozdove, kjer je nastal 
tako imenovan domino efekt, ko se 
drevesa podirajo eno čez drugo. Kjer 
je polomilo samo vrhove in je osta-
lo še dve tretjini krošnje, bo smreka 
preživela in takih dreves ni treba po-
sekati, oziroma se lahko sečnja opra-
vi kasneje. Polomljene vrhače pa je 
treba pospraviti na kupe.
Na Zavodu za gozdove Slovenije OE 
Novo mesto - KE Žužemberk smo iz-
dali generalno odločbo za žledolom. 
Podrtega, polomljenega in nagnje-
nega drevja ne bomo odkazovali. 

Lastniki naj sami pregledajo svoje 
gozdove in nas obvestijo o količini 
podrtega drevja na njihovih parce-
lah. Vsak lastnik lahko sam začne s 
sanacijo gozda.
Rok za izvedbo del je za iglavce 15. 
05. 2014 in za listavce 31. 12. 2016
Na parcelah, na katerih ne bo do 15. 
05. 2014 zaključena sanacija iglavcev, 
bo sprožena izvršba po drugi osebi, 
stroške pa bo nosil lastnik gozda.
Zaradi polomije sedaj grozi nevar-
nost namnožitve lubadarja, kar bi 
škodo samo še povečalo. Nevarnost 
namnožitve lubadarja je velika, saj 
mu pogoji zelo ustrezajo. Glede na 
lansko sušo in vroče poletje, ki je 
bilo idealno za razvoj lubadarja in 
milo zimo bo lahko populacija luba-
darja spomladi zelo močna. Če bi se 
lubadar sedaj močno razširil, bi to 
pomenilo opustošenje v smrekovih 
gozdovih še naslednjih nekaj let. Da 
do tega ne bi prišlo, je treba sanacijo 
iglavcev zaključiti do 15. 5. 2014. La-
stniki naj od aprila naprej pogosteje 
pregledujejo smrekove gozdove.

Ker je sečnja v takšnih pogojih zelo 

nevarna, pozivamo lastnike gozdov 
naj ne precenjujejo svojih sposobno-
sti in delo opravljajo počasi ali pa naj 
najamejo usposobljenega gozdnega 
delavca. Na ZGS KE Žužemberk or-
ganiziramo dvodnevni tečaj varnega 
dela z motorno žago, ki bo potekal 
10. in 11. aprila. Če bo zanimanje 
veliko, bomo poskušali tečaj čim prej 
ponoviti.
Za les, ki bo namenjen domači upora-
bi (do 6 m3 na prevoznem sredstvu), 
prevoznice predvidoma po 30. marcu 
ne bodo več potrebne. V postopku je 
tudi sprememba zakona o gozdovih, 
ki naj bi zaradi žleda začasno ukinila 
prevoznice. Dokler to ne bo stopilo v 
veljavo, so prevoznice še vedno ob-
vezne in jih bomo izdajali lastnikom 
gozdov.

Aleksander Valenčič, 
vodja KE ZGS Žužemberk

Kontakt:
- pisarna Zagradec: 788 60 11
- Aleksander Valenčič, revir Ambrus; 
051 391 347
- Jože Primc, revir Krka; 041 657 458           

O B V E S T I L O
KGZS - Zavod Ljubljana, enota Ivančna Gorica organizira 15-urno osnovno usposabljanje iz 

varstva rastlin, ki bo potekalo od 1. do 3. aprila 2014, od 14.30 do 19.00,  
v sejni sobi Gasilskega doma Stična.

Prijave sprejema Kmetijska svetovalna služba Ivančna Gorica na osnovi izpolnjene prijavnice.  
Cena tečaja je 65,88 EUR. 

Kmetijska svetovalna služba Ivančna Gorica

Samostanska  
VRTNARIJA STIČNA

Pomladno sonce nas s svojimi žarki vabi, da si olepšamo okolico s cvetjem 
in gredice zasadimo z domačo zelenjavo. V naši vrtnariji se zavedamo, 
kako pomembno je, da imamo na vrtu tudi nekaj doma pridelane zelenja-
ve. Zato smo vam pripravili kvaliteten sortiment in izbor:
 Semena priznanega nemškega dobavitelja
 Zelenjavne sadike 
 Kvaliteten zemeljski substrat (50 litrov in 25 litrov) iz predelanega do-

mačega konjskega gnoja 

BALKONSKO CVETJE z novostmi 2014
V drugi polovici aprila:
 Domača zelišča in dišavnice vzgojene brez uporabe pesticidov 
 Sadike domačih sort paradižnika in paprike 
  Domače zelenjavne sadike solatnic, kapusnic, bučk, kolerabice …  
 Sadike cepljene zelenjave (paradižnika, paprike, jajčevca, lubenice, 

melone …)

NE POZABITE, DA SO ROŽICE in ZELENJAVA, VZGOJENE V VAŠEM KRAJU, 
PRILAGOJENE NAŠIM PODNEBNIM RAZMERAM.
Vabljeni v SAMOSTANSKO vrtnarijo v STIČNI;  
več o ponudbi in delovnem času na
www.sitik.si (telefon: 01 7877-630, e-mail:vrtnarija.sitik@siol.net).

www lj.kgzs.si

Enota Ivančna Gorica
C. II. Grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica
Tel.: 01/786-93-10; 041 310 171
El. naslov: darka.zupancpus@lj.kgzs.si
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JKP Grosuplje sporoča
Obvestilo o praznjenju pretočnih, nepretočnih greznic in 
malih komunalnih čistilnih naprav ter obračun teh storitev
Javno komunalno podjetje Grosuplje (v nadaljevanju: izvajalec javne službe) 
je s 1. 6. 2013 prešel na nov način obračunavanja praznjenja greznic in malih 
komunalnih čistilnih naprav (v nadaljevanju: MKČN). Osnova za obračun teh 
storitev je količina porabljene pitne vode po vodomeru za stavbe, v katerih se 
opravljajo storitve javne službe oskrbe s pitno vodo. Za stanovanjske stavbe, 
ki se ne oskrbujejo iz javnega vodovodnega sistema in izvajalec javne službe 
nima podatkov o porabi pitne vode, se pri obračunu upošteva normirana po-
raba pitne vode, ki znaša 0,15 m3 na stalno in začasno prijavljeno osebo na 
dan. Za druge stavbe kot so šole, vrtci, obrtne dejavnosti, društva …, kjer se 
poraba pitne vode ne ugotavlja z obračunskim vodomerom, pa se upošte-
va normirana poraba 1,2 m3 na dan, za vodomer s faktorjem omrežnine 1 
(DN≤20), za druge premere priključka se normirana poraba določi sorazmer-
no z upoštevanjem faktorjev.
Storitve se bodo izvajale na naslednji način:

PRAZNJENJE PRETOČNIH GREZNIC
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal:
- enkrat na tri leta,
- prazni se samo prvi usedalnik greznice,
- v primeru, da greznica ni zgrajena po gradbenih standardih in nima prvega 

usedalnika blata, se izprazni do 6m3 vsebine greznice,
- pri večstanovanjskih stavbah se izprazni do 2 m3 vsebine usedalnika po 

stalno prijavljeni osebi,
- v primeru pogostejših praznjenj se storitev zaračuna po uradnem ceniku 

(spodaj).

PRAZNJENJE MKČN DO 50 POPULACIJSKIH ENOT (PE) 
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal največ dvakrat v treh letih.

PRAZNJENJE NEPRETOČNIH GREZNIC
Izvajalec javne službe bo storitev izvajal:
- redno, ko bo to potrebno, pri čemer mora uporabnik izvajalcu javne služ-

be dokazati, da;
1. je greznica zgrajena po gradbenih predpisih in poseduje uradno dokazilo 

o vodotesnosti greznice,
2. je minimalna prostornina nepretočne greznice 6 m3 (najmanj 3 m3 po 

osebi),
3. so v greznico speljane samo komunalne odpadne vode iz gospodinjstva.

Uporabnik bo obvestilo o praznjenju greznice ali MKČN prejel vsaj petnajst 
dni pred začetkom opravljanja storitve. V obvestilu bosta navedena datum 
in okvirni čas prihoda izvajalca javne službe. Uporabnik bo lahko navedeni 
datum in uro enkrat prestavil za 30 dni, o čemer mora izvajalca javne službe 
pisno obvestiti vsaj osem dni pred začetkom opravljanja storitve. 
Če uporabnik na določeni datum ne bo dosegljiv in se na obvestilo ne bo 
odzval, se šteje, da je storitev opravljena, izvajalec javne službe pa bo storitev 
praznjenja opravil ponovno čez tri leta.
Izvajalec javne službe bo plansko čiščenje greznic nadaljeval v mesecu marcu 
2014.
V primeru nastajanja blata v greznici ali MKČN na kmetijskem gospodarstvu 
rejnih živali, je kmetijsko gospodarstvo lahko izvzeto iz izvajanja in plačeva-
nja storitev praznjenja greznic ali MKČN. Lastnik kmetijskega gospodarstva 
mora v tem primeru izvajalcu javne službe dostaviti obrazec o kmetijskem go-
spodarstvu in obrazec o staležu rejnih živali ali kopijo izpiska iz registra živali 
(GVŽ), ki pa ne sme biti starejši od šestih mesecev. Blato iz greznice ali MKČN 
mora biti v tem primeru zmešano skupaj z gnojnico oziroma gnojevko in pred 
gnojenjem oziroma pred nadaljnjo uporabo skladiščeno najmanj šest mese-
cev. Oprostitev plačevanja storitev se v tem primeru uveljavi s prvim dnem 
naslednjega meseca od prejema ustreznih dokazil. 
Ne glede na navedbe iz prejšnjih odstavkov se morajo vsi uporabniki, tudi 
stanovanjske hiše kmetijskega gospodarstva, po izgradnji nove javne kana-
lizacije, nanjo priključiti. Gnojevke oziroma gnojnice ni dovoljeno odvajati v 
javno kanalizacijo.

Obrazložitev cen čiščenja greznic in MKČN
V ceni mesečnega zaračunavanja je vključeno:
- redno praznjenje za greznice 1-krat v treh letih z enkratnim praznjenjem,
- redno praznjenje za MKČN 2-krat v treh letih z enkratnim praznjenjem 

(stanovanjska hiša do 6m3; večstanovanjska stavba 2m3 na stalno prijavlje-
no osebo).

DODATNA STORITEV
Iz območij občin Grosuplje, Ivančna Gorica in Dobrepolje
Postavka Cena z DDV Opomba
Prevzem in čiščenje 
prekomerne količine 
vsebine prvega usedal-
nika obstoječe greznice 
oz. MKČN ob izvajanju 
redne dejavnosti

15,00 €/m3

Izvajanje redne dejavnosti ali ob prvem 
praznjenju, za vsak naslednji m3 nad iz-
praznjenimi 6 m3 iz prvega usedalnika.
Za vsak naslednji m3 iz drugega oz. tre-
tjega usedalnika.

Praznjenje in čiščenje 
vsebine obstoječe 
greznice oz. MKČN po 
posebnem naročilu 
stranke – do 6 m3 
prevzete vsebine

90,00 €/odvoz Ob naročilu na klic, ki ni prvo praznjenje. 
Npr. 7m3 = 2 odvoza×90,00 € =180,00 €

Javno komunalno podjetje Grosuplje d. o. o.

Poročilo o učinkovitosti čiščenja 
odpadnih vod na območju občine 
Ivančna Gorica v letu 2013
Na območju občine Ivančna Gorica delujejo tri čistilne naprave v upravljanju Javnega 
komunalnega podjetja Grosuplje, in sicer komunalna čistilna naprava Ivančna Gorica, 
mala komunalna čistilna naprava Šentvid pri Stični in mala komunalna čistilna naprava 
Muljava.
Komunalna čistilna naprava Ivančna Gorica
Čistilna naprava Ivančna Gorica je komunalna čistilna naprava (KČN). Zgrajena je bila leta 1985. Kanalizacijski sistem, ki 
vodi do čistilne naprave Ivančna Gorica je mešan. To je naprava z zmogljivostjo 15.000 populacijskih enot (PE). Čistilna 
naprava obratuje s primarno in sekundarno stopnjo čiščenja (mehanska in biološka stopnja).
KČN Ivančna Gorica je trenutno v fazi rekonstrukcije in bo končana v letu 2014. Čistilna naprava se bo iz sedanjih 
15.000 PE, zmanjšala na 6.000 PE ter uvedla se bo terciarna stopnja čiščenja.
V letu 2013 se je na KČN Ivančna Gorica očistilo 713.000 m3 odpadnih voda. Poleg tega je bilo sprejetih in očiščenih 
tudi 2.464 m3 odpadnih vod in gošč iz greznic oziroma malih komunalnih čistilnih naprav (MKČN).

V spodnji preglednici so prikazane podatki o meritvah na vtoku in iztoku iz KČN Ivančna Gorica.

Naziv parametra
 Št. vzorčenja Povp.

 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 vrednost

Temperatura vtok 8,1 7,5 9,4 10,3 11,2 16,7 18,0 19,2 18,7 16,4 13,7 9,2 13,2

 iztok 6,5 6,9 9,8 12,6 11,8 21,3 21,6 24,3 19,5 16,2 13,0 8,8 12,4

pH vtok 8,1 8,1 7,8 7,7 7,8 7,7 7,8 7,7 7,9 7,8 7,9 7,9 7,9

 iztok 7,7 7,8 7,7 7,7 7,7 7,6 7,5 7,7 7,6 7,5 7,8 7,6 7,7

Neraztop. Sn. vtok 956 246 311 748 446 398 172 433 125 738 212 1127 492,7

(mg/l) iztok 24 10 LOQ 11 34 LOQ 14 LOQ LOQ 22 18 28 14,4

Amonijev dušik vtok 41,2 45,7 8,4 57 57 49,7 48,0 43,9 46,7 50 41,7 38,5 43,98

(mg/l) iztok 16,6 26,5 1,4 LOQ 20,1 1,8 LOQ 2,3 2,8 LOQ LOQ LOD 6,90

KPK vtok 1320 494 395 1362 847 753 512 862 411 1508 503 1530 875

(mg/l) iztok 68 52 LOQ 46 68 43 41 37 23 40 26 57 41

(%) učinek 95 89 96 97 92 94 92 96 94 97 95 96 95,04 

BPK5 vtok 452 225 201 504 335 364 255 368 231 746 212 472 364

(mg/l) iztok 16 LOQ LOD 12 LOQ LOD LOQ LOQ LOQ LOQ 1,9 13 7

(%) učinek 96 97 99 98 98 100 97 98 97 99 99 97 97,97 

Celotni fosfor vtok 18,0 9,5 3,9 11,2 24,8 11,4 9,9 11,6 8,9 8,0 10,2 28,8 13,02

(mg/l) iztok 3,9 7,5 1,3 4,3 8,6 9,6 7,0 10,4 5,3 5,7 3,9 6,9 5,19

(%) učinek 78 21 67 62 65 16 29 10 40 29 62 76 56,45 

Celotni dušik vtok 77 55 13 87 83 68 59 63 57 75 53 72 63,5

(mg/l) iztok 28 34 4 18 46 34 54 45 34 38 9 28 25,8

(%) učinek 64 38 69 79 45 50 8 29 40 49 83 61 53,48 

*LOD - pod mejo določanja
*LOQ – spodnja meja kvantifikacije

Iz preglednice je razvidno, da je bilo med letom izvedenih vseh dvanajst predpisanih meritev. Meritve kažejo, da ni 
nikoli prišlo do prekoračitve parametrov na iztoku. 
Letni povprečni učinek čiščenja KČN Ivančna Gorica je bil:
- po KPK  95 %,
- po BPK5 98,0 %,
- po celotnem fosforju 56,5 %,
- po celotnem dušiku 53,5 %.

Mala komunalna čistilna naprava Šentvid pri Stični
Čistilna naprava Šentvid pri Stični je mala komunalna čistilna naprava (MKČN). Projektna zmogljivost naprave je 1950 
populacijskih enot (PE). MKČN Šentvid pri Stični je zgrajena kot mehansko biološka čistilna naprava v kompaktno ar-
mirano betonskem bloku, namenjena čiščenju komunalne odpadne vode. Naprava deluje po principu zaporednih faz 
procesov v ciklu, t. i. SBR tehnologiji.
Kanalizacijski sistem, ki vodi do MKČN Šentvid pri Stični, je mešan. V letu 2013 se je na MKČN Šentvid pri Stični očistilo 
200.255 m3 odpadne vode.

V spodnji preglednici so prikazani podatki o meritvah na vtoku in iztoku iz MKČN Šentvid pri Stični.

Naziv parametra
 Št. vzorčenja Povp.
 1 2 vrednost

Temperatura vtok 10,5 19,1 14,8

 iztok 10,8 19,6 13,4

pH vtok 7,9 7,7 7,8

 iztok 7,6 7,2 7,5

Neraztop. Sn. vtok 186 842 514,0

(mg/l) iztok LOQ LOQ 6,0

Amonijev dušik vtok 2,6 23,2 12,90

(mg/l) iztok LOD LOD 0,00

KPK vtok 161 686 424

(mg/l) iztok LOD 23 9

(%) učinek 97 97 96,74 
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BPK5 vtok 38 170 104

(mg/l) iztok LOQ LOQ 7

(%) učinek 83 96 91,55 

Celotni fosfor vtok 3,8 23,9 13,85

(mg/l) iztok LOQ 2,6 1,01

(%) učinek 91 89 89,58 

Celotni dušik vtok 11 50 30,5

(mg/l) iztok 4 3 3,7

(%) učinek 64 94 83,54 

*LOD - pod mejo določanja / *LOQ – spodnja meja kvantifikacije

Iz preglednice je razvidno, da sta bili med letom izvedeni dve od dveh predpisanih meritev. Parametra kemijska po-
treba po kisiku (KPK) in biološka potreba po kisiku (BPK5) sta bila na iztoku iz čistilne naprave pod zahtevano mejno 
vrednostjo, kar izkazuje ustrezno delovanje čistilne naprave.

Letni povprečni učinek čiščenja MKČN Šentvid pri Stični je bil:
- po KPK 96,7 %,
- po BPK5 91,6 %.

Mala komunalna čistilna naprava Muljava
Čistilna naprava Muljava je mala komunalna čistilna naprava. Dimenzionirana velikost čistilne naprave je 350 popula-
cijskih ekvivalentov (PE). 
Čistilna naprava deluje po principu pretočne tehnologije čiščenja s pritrjeno biomaso na potopljenem zračnem filtru 
(ang. SAF sistem) in za delovanje ne potrebuje nobenih kemikalij. Izdelana je iz plastike, ojačene s steklenimi vlakni. 
V obdobju od 21. 6. 2013 do 29. 8. 2013 je potekala poskusna doba obratovanja čistilne naprave. V tem obdobju sta 
bili narejeni dve meritvi, katerih rezultati so prikazani v spodnji preglednici.

Naziv parametra
 Št. vzorčenja Povp.
 1 2 vrednost

Temperatura vtok 20,2 19,3 19,8
 iztok 21,1 19,8 20,5

pH vtok 7,8 7,7 7,8
 iztok 8,1 7,7 7,9

KPK vtok 277 171 224
(mg/l) iztok 32 20 24

(%) učinek 88 91 89,51 
BPK5 vtok 137 85 111

(mg/l) iztok 10 10 8
(%) učinek 93 92 92,57 

Povprečni učinek čiščenja MKČN Muljava v poskusnem obdobju je bil:
- po KPK 89,5 %,
- po BPK5 92,6 %.
Uporabnikom, ki niso priključeni na sistem javne kanalizacije, je bilo v letu 2013 zagotovljeno izvajanje obvezne ob-
činsko gospodarsko javno službo varstva okolja na področju odpadnih voda. Odpadne vode in gošče teh uporabnikov, 
ki imajo greznice ali male komunalne čistilne naprave (MKČN) se je prevzelo in očistilo na KČN Ivančna Gorica, ki ima 
sprejemnico grezničnih gošč. 
Za več informacij vabljeni na spletno stran Javnega komunalnega podjetja Grosuplje, www.jkpg.si. 

Nejc Vesel, univ. dipl. ing. VKI,
Operativni vodja za odpadne vode, Javno komunalno podjetje Grosuplje

ODVOZ NEVARNIH ODPADKOV IZ 
GOSPODINJSTEV- POMLAD 2014
Javno komunalno podjetje Grosuplje obvešča občane občine Ivančna Gorica, da bo v pomladanskem 
času odvažalo nevarne odpadke iz gospodinjstev po naslednjem vrstnem redu: 

Plan zbiranja nevarnih odpadkov:

DATUM NASELJE ZBIRNO MESTO ČAS ZBIRANJA

sobota 05. 04. 2014 Temenica Parkirišče pri trgovini   8.00 -   8.30 h

sobota 05. 04. 2014 Dob Na avtobusni postaji   9.00 -   9.30 h

sobota
sobota

05. 04. 2014
05. 04. 2014

Šentvid pri Stični
Stična

Parkirišče pri trgovini Tuš
Parkirišče pri samostanu

10.00 – 11.00 h
11.30 – 12.30 h

sobota  
sobota

05. 04. 2014
05. 04. 2014

Ivančna Gorica
Višnja Gora

Parkirišče pri Zdravstvenem domu
Parkirišče pri Cestnem podjetju 

13.00 – 14.00 h
14.30 – 15.30 h

sobota 05. 04. 2014 Muljava Parkirišče pred Kulturnim domom 16.00 – 17.00 h

ponedeljek 07. 04. 2014 Ambrus Parkirišče pred družbenim domom 14.00 – 15.00 h

ponedeljek 07. 04. 2014 Zagradec Parkirišče pri trgovini Kmetijske zadruge 15.30 – 16.30 h

ponedeljek 07. 04. 2014 Krka Parkirišče pri Gostišču Krka 17.00 – 18.00 h

Med nevarne odpadke spadajo topila, kisline, barve, laki, olje in maščobe, detergenti, zdravila, 
baterije, akumulatorji, fluorescentne cevi in drugi živosrebrni odpadki, prazne tlačne posode, foto-
kemikalije, pesticidi, embalaža onesnažena z nevarnimi snovmi in podobno.

Javno komunalno podjetje Grosuplje

ODVOZ ODPADNE ELEKTRIČNE IN 
ELEKTRONSKE OPREME (OEEO) 
IZ GOSPODINJSTEV V OBČINI 
IVANČNA GORICA
Občina Ivančna Gorica v sodelovanju z Javnim komunalnim podjetjem Grosu-
plje in podjetjem ZEOS, organizirajo odvoz odpadne električne in elektronske 
opreme iz gospodinjstev v občini Ivančna Gorica, ki bo v soboto dne 26. 04. 
2014. 
Odvoz se bo izvajal po naslednjem vrstnem redu: 
Datum: 26. 4. 2014

SKU-
PINA ZBIRNO MESTO

NASELJA, KI ZAJEMAJO POSAMEZEN 
OKRAJ

ČAS 
POSTANKA

I.
AMBRUS - pred Kmetij-
sko zadrugo

Ambrus, Kal, Kamni Vrh, Primča vas, 
Brezov Dol, Višnje, Bakarc 7.30 – 8.00

 ZAGRADEC - pri šoli

Zagradec, Fužina, Češnjice, Tolčane, 
Valična vas, Breg, V. in M. Reberce, 
Kuželjevec, 8.15 – 8.45

  
Grintovec, Dečja vas, Malo Globoko, 
Gabrovka, Kitni Vrh  

 
VELIKE LESE - pri cestni 
bazi

Velike Lese, Veliko Globoko, Marin-
ča vas, Male Lese, Gabrovčec 9.00 – 9.30

 KRKA - parkirišče Rebolj

Krka, Podbukovje, Gradiček, Trebnja 
Gorica, Znojile, Krška vas, Laze nad 
Krko, 9.45 – 10.15

  Mali in Veliki Korinj,  

 
MULJAVA - pred družbe-
nim domom

Muljava, Potok, V. in M. Vrhe, 
Oslica, Leščevje, Mevce, V. in M. 
Kompolje, Sušica, 

10.30 – 
11.00

 
MLEŠČEVO - pri ekolo-
škem otoku

Mleščevo, Veliko Črnelo, Mrzlo Pol-
je, Gorenja vas, Malo Črnelo, Bojanji 
Vrh, Škrjanče

11.15 – 
11.30

 
HRASTOV DOL - sredi 
vasi

Hrastov Dol, Lučarjev Kal, Trnovica, 
Male Pece, Rdeči Kal, Sad

12.00 – 
12.15

 
DOB - na avtobusni 
postaji

Dob, Sela pri Dobu, Podboršt, 
Pokojnica, Boga vas, Breg pri Dobu, 
Škoflje

12.30 – 
13.00

 
RADOHOVA VAS - na 
železniški postaji

Radohova vas, Pluska, Grm, Selo pri 
Radohovi vasi

13.15 – 
13.45

 
VRH NAD VIŠNJO GORO 
- pri gasilskem domu

Vrh nad Višnjo Goro, Leskovec, 
Zgornje Brezovo, Sela nad Višnjo 
Goro

14.15 – 
14.30

II.
SOBRAČE - pri gasilskem 
domu

Sobrače, Pusti Javor, Vrh nad Sobra-
čam, Sela pri Sobračah, Radanja vas   7.30 – 7.45

 TEMENICA - pri trgovini

Temenica, Bukovica, Čagošče, Debe-
li hrib, Pungert, Male in Velike Dole, 
Šentjurje,   8.00 – 8.30

  
Bratnice, Breg, Dolenja vas, Prapro-
če  

 
ŠENTPAVEL - pri trgovini 
Agrograd

Šentpavel, Zaboršt, Mandrga, spod-
nji del Velikih Češnjic  8.45 -   9.00

 
ŠENTVID PRI STIČNI - pri 
gasilskem domu

Šentvid pri Stični, Sv. Rok, Pristavlja 
vas, Glogovica, Velike Pece, Artiža 
vas, Butale  9.15 -   9.45

 
PETRUŠNA VAS - pri 
ekološkem otoku

Petrušnja vas, Velike Češnjice, Veliki 
in Mali Kal

10.00 – 
10.15

 
METNAJ - pri gasilskem 
domu

Metnaj, Poljane, Obolno, Debeče, 
Mala Goričica, Mekinje, Pristava, 
Dobrava

10.30 – 
10.45

 
STIČNA - na glavni avto-
busni postaji

Stična, Vir pri Stični, Griže, Mala 
Dobrava, Gaberje

11.00 – 
11.30

 

IVANČNA GORICA - 
Studenec pri avtobusni 
postaji Ivančna Gorica, Vrhpolje

11.45 – 
12.00

 
IVANČNA GORICA - pri 
nogometnem igrišču Ivančna Gorica

12.15 – 
12.45

 
STRANSKA VAS - pod 
viaduktom

Malo Hudo, Spodnja in Zgornja 
Draga

13.00 – 
13.15

 
VIŠNJA GORA - na želez-
niški postaji

Višnja Gora, Velika Dobrava, Pešče-
nik, Spodnje Brezovo

13.30 – 
14.00

 
KRIŠKA VAS - pri gasil-
skem domu

Kriška vas, Nova vas, Pristava, Zavr-
tače, Peščenik

14.15 – 
14.30

Med odpadno električno in elektronsko opremo sodijo:
Veliki gospodinjski aparati: pomivalni stroji, pralni stroji, štedilniki na elektri-
ko, ipd.
Hladilniki, zamrzovalne omare, klime, ipd.
Monitorji, televizorji.
Mali aparati: sesalniki, likalniki, mlinčki za kavo, naprave za striženje las, oseb-
ni računalniki z vso opremo (miška, tipkovnica, procesor, tiskalnik …), telefoni, 
radijski sprejemniki, ipd.
Plinske sijalke: varčne žarnice, ipd.

Vso odpadno električno in elektronsko opremo je treba na dan odvoza ob do-
ločenem času pripeljati do zbirnega mesta in direktno naložiti na kamion. Pre-
vzem te opreme bo brezplačen. Občane pozivamo, da na prevzemno mesto 
prinesejo le odpadno električno in elektronsko opremo, saj drugih odpadkov 
ne bomo sprejemali.

Občina Ivančna Gorica,                                                                                                                                       
JKP Grosuplje in podjetje Zeos
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Zanimivosti iz naše občine

Mačke pasme maine coon bivajo tudi v Stični
Naši občani se ukvarjajo z zelo zani-
mivimi in pestrimi konjički oz. dejav-
nostmi. Ena takšnih je gotovo tudi 
gospa Martina Strmole, ki se je po 
dolgih letih življenja v Ljubljani vrni-
la v Stično, rojstni kraj svojega očeta, 
na Demčevo domačijo. Martina se 
namreč med drugim ukvarja z vzre-
jo mačk pasme maine coon. Po njeni 
hiši se sprehaja deset velikih mačk, 
ki so težke od 8-10 kg, so družabne, 
prilagojene na življenje v stanovanje 
in so seveda privržene svoji lastnici. 
Mačke pasme maine coon izvirajo 
iz severnoameriške države Maine, 
kjer so jih na kmetijah uporabljali 
kot neke vrste delovne živali, zlasti 
za lovljenje glodavcev, ne le miši, pač 
pa tudi podgan, ki so jih te mačke 
zaradi svoje izredno močne telesne 
konstrukcije in velikosti z lahkoto 
obvladovale. Maine coon so najve-
čja pasma med domačimi mačkami 
in so prvi del imena dobile po dr-
žavi, od koder izvirajo, druge del pa 
po rakunu, severnoameriško divjo 
živaljo (angleško racoon), saj imajo 
zelo podobne repe kot rakuni. Maine 

coon mačke so se v ostrem podnebju 
severne Amerike zelo dobro znašle s 
svojo resasto in vodoodporno dlako, 
ki jih je varovala pred vetrom in dež-
jem in celo pred snegom, ko so svoj 
košati spodvile podse in na suhem in 
toplem kljubovale snegu.
Martinino uradno registrirano vzre-
jališče se imenuje AllHappyCoon in 
deluje v skladu s pristojno zakono-
dajo. Je članica Felinološkega društva 
Ljubljana, ki je vključeno v Zvezo fe-
linoloških društev. Felinološke zveze 
pa so vključene v mednarodno orga-
nizacijo FIFE (Federation Internacio-
nale Feline) v okviru katere potekajo 
mednarodne razstave mačk po vsej 
Evropi. Enkrat letno je organizirana 
tudi svetovna razstava mačk. Mar-

tinine mačke redno dosegajo lepe 
uspehe. V letu 2013 je bilo Sloveniji 
med vsemi mačkami sedem naci-
onalnih prvakov, od tega kar trije iz 
njenega vzrejališča. 
Mladiči so socializirani, ne praskajo, 
ne grizejo in ne delajo škode. Zelo 
dobro se razumejo tudi z drugimi ži-
valmi.  
Martina in njena družina je popolno-
ma predana nežnim velikanom. Ker 
ima njena domačija na Marofu tudi 
nekaj zemlje, se je začela ukvarjati 
tudi z biovrtnarjenjem, dela lepe na-
ravne šopke, redi prepelice in proda-
ja prepeličja jajca in še kaj bi se našlo. 
Martini nikoli ni dolgčas, uživa s svoji-
mi mačkami in z delom v naravi. 

Milena Vrhovec

Predstavitev občine Ivančna Gorica na 
ApiSlovenija v Celju
Konec meseca januarja je Občina 
Ivančna Gorica prejela povabilo Če-
belarske zveze Slovenije za sodelova-
nje na 37. državnem čebelarskem po-
svetu in čebelarski prodajni razstavi 
ApiSlovenija na Celjskem sejmu, kjer 
je lahko predstavila celotno turistič-
no ponudbo. 
Povabilo smo prejeli, ker je naša 
občina izmed vseh slovenskih občin 
decembra lani pridobila naziv »Če-
belam prijazna občina 2013« in je 
pri svojem delu na področju podpo-
re čebelarstvu, ohranjanju okolja in 
čebel v letu 2013 med najbolj učin-
kovitimi. Ključni poudarki v prijavi 
za to priznanje so bili, da je bila v 
gradu Podsmreka že sredi 19. stole-
tja zibelka čebelarstva, kjer je prvič 
imenovana »kranjska sivka« avtoh-
tona slovenska čebelja vrsta, v naši 
občini delujeta dve čebelarski društvi 
z več kot 100 člani in blizu tri tisoč 
čebeljih družin. V samostanu Stična 
se ponašajo z dolgo čebelarsko tra-
dicijo, ČD Krka pa deluje tudi že več 
kot 100 let. Občina Ivančna Gorica 
je bila v letu 2011 tudi gostiteljica 9. 
vseslovenskega čebelarskega sreča-
nja. V okviru sredstev za spodbujanje 
kmetijstva sofinancira tudi dejavno-
sti čebelarstva. V občini smo okolje-
varstveno naravnani in podpiramo in 
izvajamo sajenje medovitih rastlin. 
Občina organizira tudi tržnico, kjer 
pa lahko tudi čebelarji tržimo čebe-
larske proizvode. V načrtih občine je 
poseben poudarek na razvoju turiz-
ma, pri čemer se čebelarji zavzema-
mo za organizacijo čebelarskih učnih 

poti ter izobraževanje mladih na tem 
področju.
Ob sami izročitvi priznanja je pred-
sednik Čebelarske zveze Slovenije 
Boštjan Noč povabil na nadaljnje 
sodelovanje in možnost brezplačne 
predstavitve. Ob prevzemu nagrade 
je župan Dušan Strnad izrazil pod-
poro čebelarski dejavnosti, ohranja-
nju okolja in spodbujanju mladih za 
te vrednote tudi v bodoče. Župan je 
povabilo takoj sprejel, k sodelovanju 
pa so bili angažirani sodelavci Obči-
ne Ivančna Gorica Marija Okorn in 
Miha Genorio, ter Marjan Volaj iz ČD 
Krka-Zagradec in Alojz Janežič iz ČD 
Stična. 
ApiSlovenija je dvodnevni dogodek, 
ki je letos potekal 15. in 16. marca, 
obiskalo pa ga je več kot 4000 obi-
skovalcev. Občina je imela možnost 
brezplačne predstavitve na stojni-
ci, ki smo jo opremili s čebelarskimi 
proizvodi, plakati, panoji in promo-
cijskim materialom, ki predstavlja 

našo občino in turistične zanimivosti. 
Obiskovalci niso bili samo slovenski, 
temveč tudi čebelarji iz sosednjih 
držav ter druga društva in posame-
zniki. Zanimanje za izlete v naše kra-
je je bilo tolikšno, da so že prvi dan 
pošle reklamne brošure »Prijetno 
domače« in smo jih drugi dan morali 
dopolniti. Pripravili smo tudi preko 
100 fotografij lepot iz naših krajev 
ter čebelarskih motivov, ki so se ves 
čas izmenjevale na predstavitvenem 
ekranu in vabile obiskovalce. Te so 
najbolj zanimale turistične zname-
nitosti, možnosti gostinskih storitev 
ter poceni prenočevanja na »vikend 
izletih«, na katere se skozi vse leto 
podajajo različna društva in skupine. 
Našo stojnico je obiskala tudi ekipa 
Radia Slovenija, intervju o dogodkih 
na sejmu pa je pripravil tudi Radio 
Zeleni val. Celoten dogodek je bila 
dobra izkušnja za tovrstno promocijo 
občine tudi v prihodnje.

Marjan Volaj

Gorniški klub Limberk 
postavil Aljažev stolpič na 
Kamnem Vrhu 

V soboto, 8. marca, je pri cerkvici sv. Petra na Kamnem Vrhu pri Ambrusu 
potekalo slovesno odkritje in blagoslov Aljaževega stolpiča z vpisno knjigo 
obiskovalcev, katerega postavitev je organiziral Gorniški klub Limberk - sekcija 
Ivančna Gorica, v sodelovanju s Turističnim društvom Ambrus in številnimi 
prijaznimi domačini. 
V soboto, 8. marca, je pri cerkvici sv. Petra na Kamnem Vrhu pri Ambrusu 
potekalo slovesno odkritje in blagoslov Aljaževega stolpiča z vpisno knjigo 
obiskovalcev, katerega postavitev je organiziral Gorniški klub Limberk - sekcija 
Ivančna Gorica, v sodelovanju s Turističnim društvom Ambrus in številnimi 
prijaznimi domačini. 
Gorniški klub Limberk praznuje letos 15-letnico delovanja. Odkritje Aljaževe-
ga stolpiča z vpisno knjigo obiskovalcev je uvod v praznovanje te obletnice. 
V Sloveniji je postavljenih že več kot dvajset podobnih stolpičev, ki so po-
manjšana kopija Aljaževega stolpa na očaku naših gora Triglavu. Večinoma so 
postavljeni na višjih in težje dostopnih krajih. Gorniški klub Limberk pa je za 
postavitev stolpiča izbral mogočno skalo poleg zgodovinske cerkvice sv. Petra 
iz 15. stoletja na Kamnem Vrhu. 
Praznični dan se je začel že dopoldne s pohodom po delu Krožne pešpoti Pri-
jetno domače, ki je speljana tudi po območju Krajevne skupnosti Ambrus. 
Pohod se je začel pri lovski koči Ratenca, kjer se je več kot 60 pohodnikov 
podalo proti Boveljski gori. Pohodniki so si lahko ogledali Vodeno jamo pri Ko-
rinju (dolžina 191 m, globina 90 m). Preko Dularjevega in Savčjega hriba so se 
napotili do druge kraške jame – Kalske zijalke (dolžina 145 m, globina 47 m). 
Obe jami sta pohodnike navdušili s svojo velikostjo in lepotami podzemnega 
sveta. Po obisku Ambrusa je sledil še vzpon do Kamnega Vrha, kjer je bilo vse 
pripravljeno za slovesno odkritje Aljaževega stolpiča. 
V slavnostnem kulturnem programu so sodelovali učenci Podružnične šole 
Ambrus, Moški pevski zbor kulturno športnega društva Dob in Moški pevski 
zbor Ambrus. V prekrasni naravni kulisi sta med drugim odmevali državna 
himna in himna Slovenskega gorniškega kluba Skala. Številne pohodnike, po-
vabljene goste in domačine so nagovorili predsednik GK Limberk g. Marjan 
Perme, predsednica TD Ambrus ga. Jožica Blatnik in župan občine Ivančna 
Gorica g. Dušan Strnad. Ob tej priložnosti se je župan zahvalil Gorniškemu klu-
bu Limberk, ki je skupaj s Planinskim društvom Polž in Planinskim društvom 
Šentvid pri Stični, v lanskem letu izvedel zahtevno trasiranje in markiranje 
Krožne pešpoti Prijetno domače. 
Slovesno odkritje stolpiča sta opravila Janez Mežan in Alojz Šinkovec, blago-
slovil pa ga je ambruški župnik g. Uroš Švarc. Sledil je obvezen vpis v vpisno 
knjigo in seveda tudi vzpon ob jeklenici na skalo, na vrhu katere stoji simbol 
slovenskega gorništva.

Andrej Hernec

OKVIRNI PROGRAM PLANINSKIH IZLETOV 
PD ŠENTVID PRI STIČNI V LETU 2014

6. 4. 2014
nedelja lahka Ogled Virskega cvingerja z 

arheologom za radovedne

1. 5. 2014
četrtek lahka 22. Romanov pohod množični

25. 5. 2014
nedelja lahka Kofce gora, pl. Kofce (Ka-

ravanke)
družine
z otroki

5.-6. 7. 2014
sobota - nedelja

zelo
zahtevna Rinke (Kamniške Alpe) za izurjene

3. 8. 2014
nedelja

zelo 
zahtevna

Vrbanove špice (Julijske 
Alpe) za izurjene

14. 9. 2014
nedelja zahtevna Raduha z ogledom Sne-

žne jame (Savinjske Alpe)
za planinske 
sladokusce

19. 10. 2014
nedelja lahka Lavričev pohod množični

OPOMBA: Izleti so vodeni s strani usposobljenega vodnika (ov), na zahtev-
nejših izletih je potrebna uporaba ustrezne predpisane opreme. 

Gospa Martina Strmole na enem izmed številnih tekmovanj

Par mladičkov maine coon
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Znojile imajo talent 2014
Zadnjo soboto v januarju smo se vaščani Znojil že tretjič zbrali na srečanju, ki se ga je 
prijelo popularno ime - Znojile imajo talent.
Prijetno večerno druženje pod gosto-
ljubnim okriljem družine Puš Zupanc 
iz Grabna, ki nam na stežaj odpre 
vrata svojega doma, osvaja srca Zno-
jilcev. Zbralo se nas je 60, povezuje 
pa nas želja po pristnem stiku s so-
ljudmi, ljubezen do ljudske pesmi, 
poezije, predvsem pa ljubezen do 
domačega kraja. Medse smo povabili 
prijatelje, našega gospoda župnika 
Marka Burgerja, pa tudi častnega 
gosta, akademskega slikarja Franceta 
Slano, ki je z nami ostal kar do poznih 
jutranjih ur.
Dolina Krke zaznamuje naš vsakdan, 
zato jo je organizator in «duša« ve-
čera Jože Pečjak povzel v programsko 
rdečo nit srečanja. Veliko lepih besed 
je bilo izrečenih o bistri, hladni le-
potici Krki, veliko strastnih pesniških 
usod je zibala v svojem naročju. Za-
nosna pesem naših mladih in malo 
manj mladih fantov je prisluhnila 
njenemu, kot večnost staremu toku, 
večnem kot poigravanje fantov in de-
klet. Znojilski fantje, ubrano je zvene-
la vaša pesem, s katero nas znova in 
znova presenečate. Vse višje posega-
te, vse boljši želite postati in vse lep-
še vas je poslušati.
A srž našega večera so mladi znojil-
ski talenti. Skoraj ni družine, skoraj ni 
doma v naši vasi, kjer ne bi zvenela 
instrumentalna glasba. Vsi se zbere-
jo pri Puševih in pokažejo kaj znajo. 
Še posebej se potrudijo za domačo 
publiko. Program obsega ljudsko, na-

rodno zabavno, pop pa tudi klasično 
glasbo. Letos sta Patricija in Andraž 
predstavila tudi plesno točko.
Večer je vznemirljivo začinila naj-
stniška modna revija. Spremljali smo 
pravo domišljijsko modno potovanje 
mlade, nadarjene Pie, ob všečnem, 
malce zadržanem manekenskem na-
stopu Urške in Ane. Dekleta so pri-
pravila prikupno modno predstavo, 
prav uporabno za domačo najstniško 
sceno.
Na večeru talentov so se predstavili: 
družina Bregar (Jernikovi), Tjaša Zu-
panc, Alja in Žan Puš, Patricija in An-
draž Zaman, Ana in Jurij Koželj, Zno-
jilski fantje in Rožce znojilske.
Po končanem »uradnem« program-
skem delu večera je ob obloženi mizi 
stekla beseda, zazvenela pesem. V 
pregretem zraku je bilo čutiti prešer-
nost mladih in hrepenenje starejših 

po užitih mladostnih trenutkih. Kako 
spretno se zna naša mladina zavrteti 
v ritmu plesne glasbe, kako popol-
no obvladujejo svoje instrumente in 
kako grleno zveni pesem iz ubranih 
grl znojilskih fantov in deklet. Naj-
brž so našo Tjašo v naslednjih dneh 
bolele roke, saj je ure igrala na svojo 
harmoniko, kar ni prav nič lahka na-
loga za dekle. Na pomoč ji je s svo-
jim neizčrpnim poznavanjem ljudske 
in narodno zabavne glasbe priskočil 
Jože, ki je svojim umetnijam na har-
moniki dodal še kitaro. Pridružila sta 
se mu še sin Matevž s harmoniko in 
hčerka Veronika na kitari in rodil se je 
ansambel, ki si ga je treba zapomni-
ti - za prihodnje vesele priložnosti. 
Ko se jim je s svojim milim glasom 
pridružila Alja, bi človek poslušal in 
poslušal.
Na našem soočenju talentov zmago-
valca ni bilo, saj ga tudi ne iščemo. 
Naš cilj je preživeti prijeten večer s 
prijatelji, s sosedi. In res smo se ime-
li lepo. Želimo si, da bi naši otroci in 
mladina cenili način našega življenja 
na vasi, da bi začutili dragoceno ljud-
sko izročilo in ga tudi sami vzljubili. 
Toliko pesmi, ki smo jih že začeli po-
zabljati, bi se lahko naučili od starej-
ših Rožic znojilskih, če bi se le večkrat 
srečali. Zaradi gostoljubnosti družine 
Puš je naša prizadevanja lažje uresni-
čiti. Iskreno se jim zahvaljujemo.

Franc Koželj

VAS ZANIMA TURIZEM, VESELJE DO NARAVE IN JAM?

Če je odgovor DA, se nam pridružite kot

TURISTIČNI VODIČ
Ponujamo Vam možnost, da s smislom za turizem postanete del naše eki-
pe. Vaše delo bo zajemalo: 
• vodenje ogledov Krške jame in drugih destinacij na Krki
• delo z ljudmi

Od Vas pričakujemo: 
• komunikativnost
• samoiniciativnost
• veselje do turizma
Pisne ponudbe pošljite do 15. aprila 2014 na naslov: Turistično društvo 
Krka, Krka 4, 1301 Krka ali el. naslov: natasaa@siol.net. 

Upravni odbor TD Krka

Razstava »Pridne krške 
roke« v Ivančni Gorici
Krška šola je od nekdaj slovela po tem, da je ljubila pridne in ustvarjalne roke 
pridnih osnovnošolcev. Tako vesela je bila, ko so generacija za generacijo na 
njene zidove obešale svoje ročne izdelke, slike in risbe. Pred štirimi leti so sta-
ro šolo učenci zapustili. Preselili so se v nove prostore, stara šola pa je same-
vala. Vendar ne za dolgo časa. V njej so dobila domača društva svoje prostore 
in Turistično društvo Krka je organiziralo prve delavnice. Tako so se začele 
zbirati dekleta in žene iz bližnje in daljne okolice in začele ustvarjati. Najprej 
so začele izdelovati rožice iz krep papirja in se naučile kvačkati in plesti.  
Tako je bilo pred tremi leti. Danes šola zaživi skoraj vsak dan, ko pridne roke 
gospodinj po opravljenem domačem delu pridejo v njene prostore, jo napol-
nijo s toploto in smehom. Poleg izdelovanja cvetja iz papirja, kvačkanja in 
pletenja, kjer so postale že prave mojstrice, poteka v prostorih stare šole še 
delavnica unikatnega nakita, veliko se jih je navdušilo tudi nad izdelovanjem 
krpank.

Udeleženke delavnic so ponosne na svoj napredek. Vsako leto v okviru pro-
slave ob materinskem dnevu, ki jo organizira PŠ Krka v DC Krka, organizirajo 
razstavo, kjer prikažejo svoja dela in s tem svoj napredek. Narejenih izdelkov 
je že veliko, zato so se udeleženke delavnic odločile, da del teh izdelkov pred-
stavimo v Kulturnem domu v Ivančni Gorici. Delavnice delujejo v TD Krka pod 
nazivom »Pridne krške roke«, zato smo povabili k sodelovanju tudi PŠ Krka. 
Otroci so pripravili predstavitev naloge »Gobe – glive in Gobarsko društvo 
Štorovke«. 
Bil je osmi marec, dan žena. Vrata Kulturnega doma Ivančna Gorica so se od-
prla ob deveti uri. Obiskovalcev je bilo veliko in vsi so bili navdušeni nad deli 
pridnih krških rok. S svojim obiskom so nas razveselili tudi otroci OŠ Stična. 
Vsem, ki jih zanima izdelava cvetja, smo pripravile prikaz izdelave, vsakega 
obiskovalca pa smo razveselili s cvetlico. 
Zanimanja za naše delavnice je bilo veliko. Letošnja sezona se sicer počasi 
zaključuje, pred nami je še ena delavnica, tokrat pa bo naš material siporeks. 
Vendar jeseni nadaljujemo.
Pridružite se nam na večernih delavnicah in postanete del naše vsak dan ve-
čje družine. Vesele smo vsake nove članice, začetnikov smo še posebno ve-
sele. Obiščite našo spletno stran www.tdkrka.si,   kjer vas obveščamo o vseh 
pomembnih dogodkih našega društva. Najdete nas tudi na Facebooku. 

Danica Petrič, TD Krka

Da je Muljava čim bolj prijetna in 
zanimiva za turiste skrbi TD Muljava

ZD Ivančna Gorica organizira

TEST HITRE HOJE na 2 km,
ki bo v PETEK, 25. aprila 2014, v času od 15.00 – 18.00, 
na športnem igrišču OŠ Stična. (poleg šolskega centra).

Pridite športno oblečeni in obuti in z veliko dobre volje.
V primeru dežja test hitre hoje odpade.

Lepo vabljeni!Za Turističnim društvom Muljava je že nekaj letošnjih do-
godkov, saj so se člani s svojo ponudbo predstavili na sej-
mu Alpe Adria, ki je potekal v Ljubljani, prav tako pa so 
marljivi člani priskočili na pomoč pri organizaciji tradicio-
nalnega pohoda po Jurčičevi poti.
Je pa za TD Muljava tudi že občni 
zbor, na katerem je bilo govora tako 
o izpeljanih projektih v lanskem letu 
kot tudi o smelih načrtih za letošnje 
leto. Lani so v TD Muljava, poleg tra-
dicionalnih dogodkov in prireditev, 
kot so denimo tradicionalna čistilna 
akcija in prireditve na Jurčičevi do-
mačiji, oblikovali tudi novo podobo 
društva, ki se javnosti predstavlja z 
logotipom culice, k temu so dodali 
še dva spominka – piščal in kozo, ki 
sta še posebej priljubljena med otro-
ki, prav tako pa se oblikovali še novo 
spletno stran www.muljava.si in le-
tak s predstavitvijo kraja.
Na občnem zboru so se člani in dru-
gi udeleženci seznanili tudi o usta-

novitvi občinskega javnega Zavoda 
Prijetno domače in se pogovorili o 
sodelovanju z drugimi društvi in or-
ganizacijami v kraju.
Predsednik TD Muljava Gašper Er-
javec je tudi že predstavil načrte za 
letošnje leto, ki bo prav tako zazna-
movano s čistilno akcijo in urejanjem 
kraja, sodelovanjem pri vseh lokalnih 
prireditvah in še in še. Med glavnimi 
nalogami, ki se jih bodo v društvu lo-
tili letos, pa je izdelovanje učne poti, 
ki bo vsekakor zanimiva, saj se Mu-
ljava ponaša tako s čudovito naravo 
kot tudi kulturnimi, zgodovinskimi in 
sakralnimi znamenitostmi.

Saša Senica
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»DOVOLIMO SI BITI DOBRI«, 
dobrodelni koncert
Prvi februarski dnevi so nam postre-
gli z nenavadno zimo. Ledena ujma je 
zajela domala celotno Slovenijo in le 
nemočno smo lahko opazovali, kako 
pot težo ledu ječijo in se lomijo dre-
vesa, daljnovodi … Na nogah so bili 
številni cestni delavci, električarji in 
vsi drugi prostovoljci, od katerih pa 
so se najbolje izkazali gasilci. 
V zahvalo za njihov trud in požrtvo-
valnost smo v Župnijski Karitas Šent-
vid pri Stični dali pobudo, da organi-
ziramo dobrodelni koncert. V času 
priprav na koncert smo navezali stik 
z ŽK Planina in KS Planina. Povedali 
so nam, da bolj kot pomoč za uni-
čujoči žled, potrebujejo pomoč za-
radi poplav, ki so sledile žledolomu. 
Škofijska Karitas Ljubljana je ravno v 
tistih težkih dneh organizirala na ŽK 
Planina srečanje tajnikov in članov 
župnijskih Karitas IV. arhidiakonata in 
tako smo lahko članice, ki smo se sre-
čanja udeležile videle, kako nemočni 
so tamkajšnji prebivalci proti naravi.
Dobrodelni koncert v Šentvidu pri 
Stični je bil organiziran z namenom 
zbrati nekaj sredstev za omilitev sti-
ske oškodovancem po žledolomu in 
posledičnih poplav ter kot pomoč 
prostovoljnim gasilcem. Želeli smo, 
da bi dobrodelni koncert izzvenel 
tudi kot zahvala za požrtvovalnost in 
izjemen trud gasilcem v tej hudi pre-
izkušnji ter vsem domačim gasilcem.
Na začetku sta nas nagovorila g. 
Brane Praznik, poveljnik Gasilske-
ga sektorja Šentvid pri Stični ter g. 
Janko Cerkvenik, podpredsednik GZ 
Slovenije, ki se je z veseljem odzval 
na naše povabilo kakor tudi vseh šest 
gasilskih društev iz sektorja Šentvid 
oz. iz naše župnije. Skozi koncert smo 
si lahko ogledali slikovno gradivo, ki 
so nam ga posredovali iz prizadetih 
krajev, še bolj nazorno pa nam je 

občutke ob naravni nesreči prikazala 
predstavnica KS Planina ga. Mirjam 
Žnidaršič. 
V programu so sodelovali: Klavirski 
trio »Harmonija«, ki ga sestavljajo 
Neli Perme, Gašper Kastelic in Hana 
Repar iz Glasbene šole Grosuplje, 
njihov mentor pa je g. Matija Lorenz, 
prof.; MePZ DU Sončni žarek, MoPZ 
Prijatelji, Šentviški slavčki, mladi do-
buski pritrkovalci Jaka, David in Ma-
tej, recitatorji Ana, Gašper, Nika in 
Sara, harmonikarji Martin, Andraž, 
Matic, Eva in Žiga, instrumentalna 
skupina iz Sobrač - Sara, Tanja, Uroš 
in Urška, mladi gasilci Ambrož, Jure, 
Ana Barbara, Neja, Laura in Blažka, 
veliki gasilec Jože in Boštjan. Pro-
gram smo povezovale prostovoljke 
Župnijske Karitas Šentvid pri Stični.
Iskrena hvala vsem, ki ste prisluhni-
li klicu naše Karitas, še enkrat hvala 
vsem nastopajočim. Posebna zahvala 
Anici Dobrovc, ki je ogromno svoje-
ga časa posvetila pripravi scenarija 
in sami organizaciji prireditve. Za-
hvala tudi Šentviškim slavčkom, ki 
nam vedno priskočijo na pomoč in 
nam omogočijo, da se bolje slišimo, 
članicam in članom Kulturno špor-
tnega društva Dob, ki so poskrbeli za 
pomladni aranžma, našemu župniku 
Jožetu, ki nas podpira in nam stoji ob 
strani ter vsem ostalim, ki vas tukaj 
nismo omenili.
Da pa so darovi, zbrani na dobrodel-
nem koncertu, ki smo ga poimenova-
li Dovolimo si biti dobri, prišli v prave 
roke, potrjuje posebna zahvala, ki 
smo jo na ŽK Šentvid pri Stični prejeli 
od Sveta krajevne skupnosti Planina, 
za nesebično pomoč krajanom Pla-
nine ob žledu in poplavi v februarju 
2014.

Tatjana Škrabec, ŽK Šentvid pri Stični

Občni zbor Turističnega društva Polževo
Vsakoletni redni občni zbor smo imeli 
v nedeljo, 16. marca 2014, v gasilskem 
domu v Kriški vasi. Udeležba je bila kar 
številna, prišli pa so tudi povabljeni 
gosti: predsednik občinske turistične 
zveze g. Pavel Groznik, predsednik KS 
Višnja Gora g. Luka Šeme, iz TD Višnja 
Gora sta prišla predsednik Jože Gros in 
Jurij Groznik, iz PGD Kriška vas pred-
sednik g. Jože Virant in poveljnik g. 
Janez Jeršin, predstavnica Planinskega 
društva Polž ga. Breda, in predstavni-

ca Mestnega kopališča Višnja Gora, 
ga. Kristina Zadel, nekaj povabljenih 
pa se je opravičilo. Dogajanje sta nam 
tudi letos popestrila mlada prebivalca 
Kriške vasi, Manca in Luka Pirc, ki sta 
nam več pesmi zaigrala na harmoniko 
in violino.
Prisotni smo prisluhnili poročilu pred-
sednika za preteklo leto in sprejeli pro-
gram dela za leto 2014. Ugotovili smo, 
da je društvo delalo zelo dobro in plan 
izpolnilo več kot 100 %, predvsem po 
zaslugi vodstva. Naši člani so v lan-
skem letu opravili skupaj več kot 2800 
prostovoljnih ur ter naredili skupaj čez 
2000 km prevoženih kilometrov v la-
stni režiji. 
Poleg zadovoljstva, da je bilo v prete-
klem letu veliko narejenega, pa sta bili 
izpostavljeni dve zadevi, ki jih je treba 
na območju naše planote sanirati, in 
sicer:
• ob razgledni mizi je postavljen koš za 
odpadke, v katerega pa lastniki psov 
mečejo pasje iztrebke. Pozivamo la-

stnike, da tega ne delajo več, saj koš ni 
namenjen takim odpadkom. Koš mo-
ramo čistiti sami.
• ob Cesti na Polževo je v nekaj letih 
zrasla ogromna deponija peska, kjer se 
v zadnjem času dnevno tudi melje ter 
nalaga in odvaža material. Cca 400 m 
naprej pa je že več let parkirišče grad-
benih strojev in kamionov, vozni park 
pa se vsako leto veča. Že v letu 2013 
smo poslali dopis občini tudi v zvezi s 
tem. Žal pa se na tem področju ni nič 
zgodilo. Po vroči razpravi na zboru je 
bil sklep, da se formira skupina treh 
članov, ki naj bi tej zadevi prišla do 
dna, saj ne želimo, da bi postala depo-
nija in mehanizacija ob cesti turistična 
atrakcija Polževega.
Letošnje leto je tudi volilno, zato smo 
izvolili nove organe društva. Za pred-
sednika smo soglasno zopet izvolili g. 
Miloša Šušteršiča, ki je bil že do sedaj 
gonilna sila našega društva. Novim 
organom smo zaželeli uspešno delo v 
prihodnjem mandatu.

Dali smo ji košček sonca

Zavetnica Brazilcev sedaj varuje tudi 
slovenski narod
Slovesen prihod milostne podobe Ma-
rije iz Aparecide, ki je potekal v Stični 
v nedeljo, 2. marca, je zagotovo eden 
izmed številnih pomembnih dogodkov 
v zgodovini Stiškega samostana in do-
mače župnije. Vsekakor pa je »darilo«, 
ki je prispelo iz Brazilije, pomembno 
tudi za celotno Cerkev na Slovenskem 
in njene vernike. 
Na željo brazilskega veleposlanika v 
Sloveniji Gilberta Fonsece Guimarães 
de Moura se je nadškof iz Aparecide, 
kardinal Raymondo Assis, odločil, da 
podari slovenskim vernikom kopijo za-
vetnice Brazilije, Naše Gospe iz Apare-
cide. Prav zanimivo je, kako hitro so se 
spletle vezi med slovenskim in brazil-
skim narodom, vse skupaj pa se je ne-
kako začelo lani, ko je v Rio de Janeiru 
potekal svetovni dan mladih. Udeležili 
so se ga tudi mladi verniki iz Slovenije, 
ki jih je spremljal stiški župnik p. Ma-
ksimilijan File. 
Marijin kip je kardinal Assis izročil Slo-
vencem med slovesno sveto mašo, ki 
jo je vodil v stiški baziliki ob navzočno-
sti apostolskega nuncija Juliusza Janus-
za, slovenskih škofov, opata Janeza No-

vaka in nekdanjega opata Nadraha ter 
številnih duhovnikov. Slovesnosti so 
poleg številnih vernikov prisostvovali 
tudi nekateri visoki predstavniki diplo-
matskega zbora v Sloveniji. Kardinal je 
v pridigi omenil, da je pred začetkom 
svetovnega dneva mladih tudi papež 
Frančišek priromal v narodno svetišče 
v Aparecidu. Nagovor je sklenil z željo, 
da bi bil od sedaj naprej tudi slovenski 
narod pod zavetjem zavetnice Brazil-
cev. 
Zgodovinski viri navajajo, da so leta 
1717 črn kip Marije našli ribiči med ču-
dežnim ulovom rib. Priljubljenost Ma-
rije iz Aparecide je hitro narasla zlasti 
med ljudmi nižjega stanu, verjetno 
zato ker so kip ujeli preprosti in revni 
ribiči. V črni podobi Marije so videli 
tudi Božje sporočilo, da je Marija mati 
vseh ljudi, tudi temnopoltih, sužnjev 
in preprostih ljudi z roba družbe. Ča-
ščenje Marije iz Aparecide se je hitro 
širilo. Sprva je bila zgrajena manjša 
kapela, kasneje pa tudi večje svetišče. 
Danes je v Aparecidu največja Mari-
jina cerkev na svetu, ki jo je posvetil 
leta 1980 papež Janez Pavel II. Od leta 

1930 je Marija iz Aparecide kraljica in 
zavetnica vseh Brazilcev.
Ob koncu maše je kardinal Assis Ma-
rijin kip prenesel v stransko kapelo 
svetega Bernarda, kjer jo verniki se-
daj lahko obiščejo in se ji priporočijo. 
Slovenski škofje so kardinalu Assisu v 
zahvalo podarili sliko s podobo Brez-
janske Marije, župnija Stična pa je kar-
dinalu in veleposlaniku de Mouri izro-
čila ročno okrašeni sveči.

Matej Šteh

V zadnji številki Klasja smo pomotoma 
zapisali, da je gospod Anton Borštnar 
član Strelskega društva Sonja Vesel. Pra-
vilno je, da je g. Borštnar član Strelskega 
društva Jože Kovačič iz Šentvida pri Stič-
ni. Za neljubo napako se opravičujemo 
in še enkrat čestitamo za izvrstne strel-
ske dosežke.

Podeljen je bil tudi prvi naziv za ča-
stnega člana TD Polževo, ki ga je prejel 
naš dolgoletni član Slavko Grčar. 
Posebna zahvala na občnem zboru je 
bila namenjena Gasilskemu društvu 
Kriška vas. Letos nam je zima zagodla 
z žledom in brez naših gasilcev marsik-
do od stalnih prebivalcev ne bi mogel v 
službo ali šolo, pa tudi vikendaši dolgo 
ne bi mogli obiskati svojih počitniških 
hišic. Gasilci so se izkazali tudi ob po-
pravilu električnega kabla, ki je bil pre-
trgan, zaščitili so območje in odstranili 
podrto drevje ob trasi električnega 
voda, tako da so bila naselja brez ele-
ktrične energije le 37 ur. Nekateri la-

stniki parcel so že začeli čistiti podrto 
drevja, drugi pa naj to storijo čim prej, 
saj pomlad že trka na vrata. 
Turistično društvo Polževo si vseskozi 
prizadeva, da bi bilo na Kriško-Polže-
vski planoti lepo, tako kot nekoč, ko so 
vsi stalni prebivalci in vikendaši sobi-
vali v prijetnem, prijateljskem vzdušju 
ter skupaj vzorno skrbeli za urejenost 
okolja. 
Po zaključku uradnega dela zbora smo 
se ob dobrotah še prijetno družili in si 
zaželeli, da bo tudi letošnje leto tako 
uspešno, kot je bilo lansko. 

Zapisala:  
Jerneja Miklič, članica društva

»Dajmo ji košček sonca«, tako se je 
imenoval dobrodelni koncert, ki ga je 
pripravil Ansambel Povratniki v sode-
lovanju z Občino Ivančna Gorica, za po-
moč naši mali soobčanki Lindi Mandelj 
iz Vrhpolja pri Ivančni Gorici.   V dvorani 
kulturnega doma v Stični se je v nedeljo, 
2. marca, zbrala množica dobrih ljudi, ki 
so prisluhnili klicu dobrote in prispevali 
svoj košček sonca.
Petletna Linda Mandelj trpi za posledi-
cami cerebralne paralize in da bi lahko 
nekoč shodila, potrebuje veliko poseb-
nih terapij, ki žal predstavljajo tudi ve-
liko finančno breme za njeno družino. 
Starša Štefka in Silvo sta se odločila, 
da se obrneta tudi na pomoč številnih 
dobrih ljudi, da bi s pomočjo zbiralnih 
akcij zamaškov, plastenk in drugega 
reciklažnega materiala lahko prišla do 
prepotrebnih sredstev za zdravje svoje 
deklice. In res se za malo Lindo vrstijo 
zbiralne akcije na vseh naših vrtcih in 
šolah ter drugih organizacijah. Tudi čla-
ni ansambla Povratniki so se odzvali na 
svoj način in skupaj z Občino Ivančna 
Gorica pripravili večer glasbe, petja in 
smeha, ki je Mandljevim vsaj za nekaj 
trenutkov pregnal skrbi. 

Na koncertu so med nastopajočimi ime-
li glavno besedo Povratniki, pridružili pa 
so jim tudi drugi glasbeni gosti,  ki so se 
vsi o vrsti odpovedali honorarju - an-
sambel Rubin, vokalno-glasbena skupi-
na Izvir, Oktet fantov Kulturnega društva 
Stična in pevka Eva Kovačič. Manjkali 
niso tudi humoristični vložki Damjana 
iz ansambla Povratniki, prireditev pa sta 
prisrčno povezovala Nastja Pugelj in Da-
vid Kastelec. 
In srca so odprla pot dobroti. Župan 
Dušan Strnad je skupaj s Povratniki ob 
koncu koncerta izročil družini Mandelj 

zbrane prostovoljne prispevke v višini 
1.635 evrov. Kot sta ob zahvali poveda-
la Lindina starša, doživljata dobroto in 
pomoč ljudi na vsakem koraku, zato sta 
prepričana, da bo tudi njuna deklica ne-
koč lahko varno stopila na pot življenja.
Seveda pa celoten koncert ne bi uspel 
brez pomoči tistih, ki so tudi prispeva-
li svoj košček sonca za Lindo. To so KD 
Stična, Mesarstvo Maver, Trgovina Pipo, 
Trgovina Miša, Cvetličarna Branka in 
podjetje Samastur.  

Matej Šteh 
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Tudi po njihovi zaslugi je naša  
občina prometno varna
16. februarja so se v prostorih OŠ Stična na rednem letnem občnem zboru zbrali člani enega 
najštevilčnejših društev v naši občini. Poleg številnega članstva Združenja šoferjev in avtomeha-
nikov Ivančna Gorica se je z delom v minulem letu in načrti za prihodnost seznanila tudi vrsta 
gostov. 
Dejavnost ZŠAM Ivančna Gorica se do-
tika zlasti dveh področij, in sicer aktiv-
nosti na področju preventive in vzgoje 
v cestnem prometu, ter sodelovanje na 
različnih prireditvah v občini z redarsko 
službo. Predsednik ZŠAM Ivančna Go-
rica Franc Bivic je v obširnem poročilu 
predstavil glavne dogodke s teh dveh 
področij in vse ostalo delo, ki so ga opra-
vile članice in člani združenja. Poudariti 
velja sodelovanje z občinskim Svetom za 
preventivo in vzgojo v cestnem prome-
tu, Policijsko postajo Grosuplje, našimi 
šolami in vrtcem. Tako so tudi v lanskem 
letu sodelovali pri zagotavljanju varno-
sti šolarjev ob začetku šolskega leta ter 
pri izvedbi kolesarskih izpitov in Medob-
činskega kolesarskega tekmovanja Kaj 
veš o prometu, ki je potekalo v Šentvidu 
pri Stični. Izvajali so številne preventiv-
ne akcije »Bodi viden, bodi previden«, 
»Hitrost, počasneje je varneje, »Ustavi 
se, vlak se ne more«, »Bodi trenutno 
nedosegljiv, če hočeš ostati živ« »0,0 
šofer trezna odločitev«, »Varnostni 
pas« in druge. Skupaj je bilo v preven-
tivnih akcijah opravljenih več kot 1000 
prostovoljnih delovnih ur in prevoženih 
več kot 3500 kilometrov. Nepogrešljivi 
so tudi pri redarstvu na različnih prire-
ditvah po občini. Prav prizadevanja za 
večjo varnost v prometu bo ostalo prio-
ritetno delo tudi letos, predsednik Bivic, 
pa je izrazil pobudo, da bi se tudi člani 
ZŠAM Ivančna Gorica letos udeležili dr-
žavnega prvenstva poklicnih voznikov.
Zbrano članstvo in goste je pozdravil 
župan Dušan Strnad, ki je predstavil ak-
tivnosti Občine na področju preventive 
v prometu. Pri tem je izpostavil delo no-
vega Sveta za preventivo in vzgojo v ce-
stnem prometu občine Ivančna Gorica, 
ki se je aktivno lotil novih izzivov in v ka-
terem imajo svoje mesto in naloge tudi 
predstavniki ZŠAM Ivančna Gorica. Pro-
metno varnost v občini je odvisna tudi 
od stanja na infrastrukturi. Občina je v 

zadnjem letu nadaljevala s postavlja-
njem novih avtobusnih postaj, uvedel se 
je sistem kartice Urbana, pripravljeni so 
načrti za ureditev parkirišča pri železni-
ci in krožišča, ravno pri domu šoferjev. 
Uspešna so bila tudi prizadevanja pri dr-
žavnih institucijah, ki so obnovile regio-
nalno cesto v centru Ivančne Gorice in 
cesti proti Višnji Gori in proti Krki. Letos 
se namerava pristopiti tudi k prometni 
ureditvi pri šoli in vrtcu v Šentvidu pri 
Stični, kjer je v jutranjih in popoldanskih 
konicah prometna gneča in premalo 
parkirnih površin. Kot je povedal župan 
Strnad, je tudi po zaslugi ZŠAM Ivančna 
Gorica naša občina prometno varna ob-
čina, zato se jim je za njihovo delo ob tej 
priložnosti tudi zahvalil.
Član domačega združenja Jože Nosan 
je kot član Nadzornega odbora Zveze 
ZŠAM Slovenije predstavil trenutne raz-
mere v delu zveze. Izrazil je predvsem 
zaskrbljenost, da zveza in njeni člani, 
ki opravijo ogromno prostovoljnega 
dela za svoje delovanje, od Agencije za 
varnost v prometu ne dobijo potrebnih 
sredstev. Zaradi tega so organi zveze 
sprejeli več varčevalnih ukrepov, pripra-
vljajo pa se tudi na reorganizacijo de-
lovanja, spremembo statuta in volilno 
skupščino prihodnje leto.
Tudi direktor Transportnega podjetja 
Traig iz Ivančne Gorice Štefan Lazar je 

nagovoril zbrane člane. Direktor najve-
čjega našega transportnega podjetja se 
aktivno vključuje v projektne skupine 
za izboljšanje pogojev za delo poklic-
nih voznikov, vendar do sedaj z državo 
niso našli skupnega jezika. Opozoril je 
še, kako nesmiselno je omejevanje to-
vornega prometa na cestah, ki se naj 
bi preusmeril na železniške tire. Dokaz 
temu je primer, ko je ravno tovorni pro-
met po cestah ob letošnjem žledolomu 
rešil Luko Koper, ki si pri transportu bla-
ga ni mogla pomagati z ohromljenimi 
železnicami. 
Navzoči so se seznanili tudi z zanimivi-
mi podatki, ki so jih pripravili pomočnik 
komandirja PP Grosuplje Roman Horvat 
in vodji policijskih okolišev v naši občini. 
V letu 2013 je število prometnih nezgod 
na območju naše občine upadlo, nobe-
na izmed nesreč se ni končala s smrtnim 
izidom. Največ povzročiteljev je starih 
med 20 in 50 let in več je moških, ki so 
povzročitelji kot žensk. Glavni vzroki za 
nesreče so neprilagojena hitrost in pre-
komerno uživanje alkohola. Da bi se šte-
vilo prometnih nezgod še zmanjšalo pa 
je tudi cilj, ki ga je predstavil predsednik 
SPV občine Ivančna Gorica Marjan Ba-
lant, ki je ob tej priložnost pohvalil do-
bro sodelovanja Sveta z ZŠAM Ivančna 
Gorica.

Matej Šteh

Posveti mi pozornost! 
Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Občine Ivančna Gorica 
skupaj z Javno agencijo Republike Slovenije za varnost prometa priporo-
ča za večjo varnost pešcev upoštevanje naslednjih priporočil: 

 

PEŠCI: 
• Hodite po pločniku. V primerih, ko ni pločnika, hodite ob robu cestišča 

ob levem robu, tako da vidite nasproti vozeča vozila. 
• Cesto vedno prečkajte na označenih ali semaforiziranih prehodih za 

pešce (ob zeleni luči). Če v bližini ni prehoda, bodite dodatno pozorni 
na bližajoča vozila.

•  Vedno se prepričajte, preden prečkate cesto. Poglejte levo nato desno 
in še enkrat levo.

• Bodite vidni. Vozniki vas morajo opaziti pravočasno, da bi lahko ustre-
zno ravnali: 
- izogibajte se voznikovemu mrtvemu kotu, ker vas ne vidi (še posebej 
problematično pri 
tovornih vozilih in avtobusih); 
- z voznikom vzpostavitev očesni kontakt; tako se prepričate, da vas je 
opazil; 
- nosite svetla oblačila in odsevnike; 
- uporabite lučko ali mobitel, če hodite ob cesti ponoči izven naselja. 

• Odrasli vedno držite otroke za roko, ko hodite ob cesti. Otroci se ne 
smejo igrati ob cestišču.

• Pešačenje in alkohol? Tudi pri pešcih je alkohol dejavnik tveganja, saj 
zmanjšuje spodobnost pešca za ustrezno presojo, zaznavne in fizične 
sposobnosti. Če pijete alkohol, raje uporabite taksi, varen prevoz prija-
telja ali javni prevoz. Prav tako bodite pozorni na učinke dovoljenih in 
nedovoljenih drog. 

• Upoštevajte predpise. Pešci nimajo absolutne prednosti, upoštevajte 
rdečo luč na semaforju, prepoved pešačenja itd.

• Na avtocesti ne smemo pešačiti ali se zadrževati izven vozila ob cesti-
šču. V primeru kritičnega dogodka poskrbimo za svojo varnost in se 
umaknimo na varno za zaščitno ograjo. Prav tako vedno uporabimo 
odsevni telovnik. 

VOZNIKI: 
1. V naseljih in v bližini prehodov za pešce zmanjšajte hitrost in bodite 

pripravljeni, da nenadoma ustavite. 
2. Pešce je težko opaziti v temi ali mraku, še posebej, če ne uporabljajo 

odsevnikov, zato morate biti dodatno pozorni in zmanjšati hitrost. 
3. Pešce lahko pričakujete ob vseh priložnostih, tudi tam, kjer je prepove-

dano (na AC, izven naselja). 
4. Pešcem pri prehodu za pešce vedno ustavite, saj imajo prednost, ter 

jim tako omogočite varno prečkanje ceste. 
5. Ne prehitevajte ali vozite mimo vozila, ki je ustavil pešcu za prečkanje 

ceste. 
6. Pri zavijanju bodite dodatno vedno pozorni na pešce in kolesarje, ki 

prihajajo s strani, saj jih zlahka spregledate.
7. Še posebej bodite previdni v bližini šol, vrtcev in igrišč ter drugje, kjer 

so pogosto otroci in starejši, ki so še posebej ranljivi.

Kolesarji in motoristi - tudi ob lepem 
vremenu bodite previdni!
Pred nami so lepši in toplejši dnevi, ki bodo na ceste znova privabili kolesarje in motori-
ste. Policisti predvsem voznikom enoslednih vozil svetujemo, naj bodo izjemno previdni.
Kolesarji in motoristi so med najbolj 
ranljivimi udeleženci v cestnem pro-
metu, zato policisti svetujemo, naj 
bodo previdni in jih pozivamo, da 
hitrost svoje vožnje prilagodijo raz-
meram na cesti ter svojim izkušnjam. 
Vozniki motornih koles in koles z mo-
torjem se morajo zavedati, da razme-
re za vožnjo niso optimalne. Asfaltna 
površina je namreč še vedno hladna 
in ne omogoča optimalne oprijemlji-
vosti pnevmatik. Poleg tega je na 
vozišču še veliko udarnih jam in obilo 
peska od zimskega posipa. Ob tem za-
gotovo ne smemo pozabiti, da za vo-
žnjo ne zadošča zgolj izdano vozniško 
dovoljenje. Izjemno pomembne so 
tudi naše vozne spretnosti in izkušnje, 
ki so med zimskimi meseci pri vozni-
kih enoslednih vozil zapostavljene.
Voznikom motornih koles in koles z 
motorjem policisti svetujemo:
• Pred vožnjo preverite zračni tlak v 

pnevmatikah in jih v prvih kilome-
trih vožnje primerno ogrejte. 

• Pri vožnji dosledno uporabljajte 
zaščitno motoristično čelado. Pra-

vilno si jo zapnite. Čist vizir vam 
omogoča potrebno vidljivost. 

• Ne pozabite na oblačila s ščitniki. 
• Motorno kolo je ozko, zato vas pri 

večji hitrosti drugi prometni ude-
leženci hitro lahko spregledajo. 
Naj bo vaša hitrost primerna oko-
liščinam, da vas bodo drugi pravo-
časno opazili, pa tudi vi njih. 

• Poskrbite tudi, da boste čim bolj 
vidni. Na motornem kolesu imejte 
vedno prižgane luči. Nosite zašči-
tna oblačila s čim več odsevniki 
(nalepkami, trakovi) in čelado 
svetle barve. Nosite tudi odsevni 
brezrokavnik. 

• Pri vožnji skozi levi ovinek se od-
maknite od ločilne črte na sredini 
vozišča, sicer bo vaša glava brzela 
tudi meter globoko po smernem 
vozišču za nasprotni promet. 

• Hitrost in način vožnje motornih 
koles še posebej prilagodite v pr-
vih minutah deževja. 

• Če vaše motorno kolo nima zavor-
nega sistema ABS, v dežju ali na 
spolzkem vozišču ne zavirajte na 

talnih označbah. 
• Izogibajte se asfaltnim površinam, 

na katerih je posut pesek, razli-
to olje ali podobno (predvsem v 
ovinku). 

• Reakcijski čas v idealnih pogojih je 
0,6 - 0,8 sekunde, v cestnem pro-
metu v povprečju 1 sekundo, pri 
nezbranem ali utrujenem vozniku 
pa že 2 sekundi ali več. 

• Zavorna pot do ustavitve je pri 
hitrosti 100 km/h 40 metrov. Pot 
ustavljanja je seštevek reakcijske 
in zavorne poti. 

• Ne vozite, če ste uživali alkohol, 
mamila, psihoaktivna zdravila ali 
ste utrujeni. Sicer to lahko hitro 
postane vaša zadnja vožnja.

Da bi bila udeležba kolesarjev v ce-
stnem prometu bolj varna tako za-
nje kot za ostale udeležence, morajo 
kolesarji spoštovati cestnoprometna 
pravila. 
• Voziti morajo po kolesarskem 

pasu, kolesarski stezi ali kolesarski 
poti. Kjer teh prometnih površin 
ni, smejo voziti ob desnem robu 

smernega vozišča v smeri vožnje. 
• Kolesarji morajo voziti drug za 

drugim, razen na kolesarski poti, 
kjer smeta voziti dva kolesarja 
vzporedno, če širina poti to omo-
goča. 

• Med vožnjo s kolesom je prepove-
dano iz rok izpustiti krmilo, dvigni-
ti noge s pedal, voditi, vleči ali po-
tiskati druga vozila, pustiti se vleči 
ali potiskati, prevažati predmete, 
ki ovirajo kolesarja pri vožnji, vozi-
ti druge osebe, razen če to dopu-
šča zakon. 

• Na kolesu je dovoljeno prevaža-
ti otroka, mlajšega od 8 let, če je 
na kolesu pritrjen poseben sedež 
za otroka in je kolo dodatno opre-
mljeno s stopalkami za otroka. 

• Na kolesu in v priklopnem vozilu, 
ki je dodano kolesu, sme otroka 
prevažati le polnoletna oseba. 

• Voznik mora imeti ponoči in ob 
zmanjšani vidljivosti prižgano na 
sprednji strani belo luč za osve-
tljevanje ceste, na zadnji strani 
pa rdečo pozicijsko luč. Na zadnji 
strani kolesa mora imeti name-

ščen rdeč odsevnik, na obeh stra-
neh pedal rumene ali oranžne od-
sevnike, na kolesih pa rumene ali 
oranžne bočne odsevnike. 

• Bodite še posebej previdni in 
primerno prilagodite hitrost pri 
vključevanju na prednostne ceste 
ter v zgoščenem prometu. 

 Kolesarjem svetujemo tudi uporabo 
čelade, vidnih oblačil in drugih odsev-
nih pripomočkov. Poskrbeti je treba za 
tehnično brezhibnost kolesa, nikakor 
pa ne smemo pozabiti niti na primer-
no psihofizično stanje.
Po obdobju slabega vremena, ko so 
zaradi snega, nizkih temperatur ter 
poledice vozniki še posebej previdni 
in nezaupljivi, pridobijo ob lepem 
vremenu in na suhih cestah ponov-
no lažen občutek varnosti. Praviloma 
spet začnejo voziti hitreje, poleg tega 
postanejo pogumnejši in agresivnejši, 
zato k previdni in odgovorni vožnji po-
zivamo vse udeležence v prometu.

Vodji policijskega okoliša:
Damijan Mišigoj in Igor Mahnič
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Zabavne počitnice na Mestnem 
kopališču Višnja Gora
Na Mestnem kopališču Višnja Gora 
v sončnih spomladanskih dneh že 
lahko poležite na ležalnikih od terasi 
kavarne in se posladkate s tortico, si 
privoščite ledeno kavo ali sladoled! 
V poletni sezoni pripravljamo nekaj 
novosti v ponudbi. Najobsežnejši 
projekt bo organiziranje zabavnih po-
čitnic za najmlajše, stare od 4 do 13 
let, ki jih bosta vodila nam že dobro 
poznana brata Malek, Rekreacijsko – 
ustvarjalno društvo Eleja.
V petdnevnem počitniškem progra-
mu bodo otroci vključeni v plavalno 
šolo, z učenjem plavanja, spoznava-
njem z zakonitostmi vode, pozna-
vanjem različnih plavalnih tehnik in 
vodnih športov.
Udeleženci bodo imeli na voljo tudi 
izredno pestre aktivnosti, ki bodo 
vključevale različne športne aktiv-
nosti, gibalne igre, motorične igre, 
elementarne igre, spretnostne igre, 

različne poligone vodne aktivnosti 
ter osnove cirkuških vragolij. Prav 
tako pa bodo otroci imeli na izbiro 
različne ustvarjalnice s pomočjo, ka-
terih bodo krepili in spoznavali svo-
jo ustvarjalnost. V primeru slabega 
vremena bomo aktivnosti izvajali v 
dvorani in tako zagotovili nemoteno 
izvedbo programa.
Program in aktivnosti bodo izvajali 
za to usposobljeni učitelji, učiteljice, 
vaditelji, vaditeljice, animatorji in 
animatorke z veljavnimi licencami 
za izvajanje športnih in ob športnih 
dejavnostih ter bogatimi izkušnjami 
z organizacijo in izvedbo tovrstnih 
projektov. Za varnost udeležencev 
programa bo poskrbela ekipa naših 
izkušenih reševalcev iz vode.
Predvideni termini izvedbe programa 
so v prvi polovici julija in drugi polo-
vici avgusta, v primeru večjega zani-
manja so možni tudi dodatni termini. 

V marcu bomo sprejemali zgodnje 
prijave s posebnimi popusti, ki bodo 
trajali do konca maja. Natančen pro-
gram, pogoji prijave in cena bo obja-
vljena na naši spletni strani ali pa jih 
boste na svojo željo prejeli po pošti 
oziroma elektronski pošti. 
Več informacij lahko dobite na info@
mestnokopalisce.si ali na telefonski 
številki 041 466 627.
Spremljajte dogajanje in našo ponud-
bo na naši internetni strani: www.
mestnokopalisce.si ali na   Facebook 
profilu: https://www.facebook.com/
MestnoKopalisceVisnjaGora 
Veselimo se preživljanja počitnic sku-
paj z vami in vašimi najmlajšimi!
Vabimo tudi na GIBALNE URICE za 
predšolske otroke, stare od 2 do 6 
let, vsak torek od 17. do 17.50 v te-
lovadnici OŠ Višnja Gora.

Kristina Zadel, MKVG 

Prvo pustno rajanje v Zagradcu
V nedeljo, 2. 3. 2014, se je po dolgih letih v Zagradcu spet 
odvijalo pustno rajanje, ki ga je organiziral KUD Žebelj. 
Zbralo se je okrog sto mask in »ne-mask«, ki so rajale, kot 
se za pustno rajanje spodobi. Projekt ne bi uspel brez ne-
katerih  akterjev, ki so pripomogli k izvedbi. Najlepša hvala 
pravljičnim bitjem Nataliji, Poloni in Neži za nastop in za 
tako doživeto pustno rajanje, Nataši in Ani predvsem za 
požrtvovalno metanje konfetov ter vsem okraševalcem. 
Prav tako pa se zahvaljujemo tudi za pomoč pri izvedbi pu-
stnega rajanja naslednjim: Anici in Mateji Sadar, OO N.Si 
Ivančna Gorica, Mizarstvu Jože Erjavec, KS Zagradec, Pe-
karni Mišmaš in Hrovatovim. Pustno rajanje v Zagradcu bo, 
po odzivih sodeč, postalo tradicionalno in kraj, kakršen je 
Zagradec, si tak dogodek tudi zasluži.

Jolanda Černivec
Foto: Neža Ferlin Hribar

VABILO
na brezplačno predavanje »Pasivna hiša – je boljša od običajne ali kaj je 

dražje?«, ki bo potekalo v torek, 15. aprila 2014, ob 16. uri, 
v Energetski pisarni Srca Slovenije v prostorih JUB Design Studia v Dolu 

pri Ljubljani.

Ljudje si radi ustvarjamo predsodke o zadevah, ki jih ne poznamo. Tudi 
o pasivni gradnji je razširjenih nekaj dvomom in predsodkov. Kljub zelo 
dobrim izkušnjam uporabnikov se še vedno srečujemo s posamezniki, ki 
dvomijo, da lahko tudi njim uspe zgraditi hišo, ki za prijetno počutje po-
trebuje zelo malo energije. Pri tem lahko računamo še na subvencijo EKO 
sklada, ki nas nagradi za korektno izvedeno načrtovanje in gradnjo pasivne 
stanovanjske hiše. Tako na koncu razlike v ceni med običajno in pasivno 
hišo, z upoštevano subvencijo, ni več.

Izkušeni energetski svetovalec Simon Brlek bo na predavanju pozornost 
posvetil naslednjim temam: 
- teoretičnim osnovam pasivne hiše,
- razbijanju mitov o pasivni gradnji,
- določanju primernih komponent za doseganje pasivnega standarda,
- načinom gradnje in posebnostim za zagotovitev zrakotesnosti,
- konkretnim primerom izvedenih pasivnih hiš.
Več informacij: energetska.pisarna@dol.si 

                      

Klub CODELLI in TD Grča

organizirata 

Pomladansko „kurblanje“ 
starodobnikov 

na Lučarjevem Kalu,
 v soboto, dne 12. 4. 2014 s pričetkom ob 12. uri, 

pri koči TD Grča na Lučarjevem Kalu. 

V Turističnem društvu 'GRČA' in Klubu ljubiteljev starodobnih vozil CO-
DELLI  letos že petič združujemo moči pri organizaciji pomladanskega 
'kurblanja' starodobnikov na Lučarjevem Kalu. V okviru srečanja tudi letos 
pripravljamo kratko raziskovanje dežele desetega brata v obliki zabavnega 
dolenjskega relija s pravo potovalno knjigo. 
Pa po lanski uspešni premieri bo sledil 2. vseslovenski starodobniški Trial, 
kjer se tekmuje po pravilih britanske trial zveze, ki takšna tekmovanja na 
otoku prireja že prek 75 let. 

Program: 
Zbiranje udeležencev  11.00–12.00
Raziskovanje okolice in njene dediščine (dolenjski 'rejli')   12.00–14.30
2. slovensko tekmovanje v starodobniškem Trial-u 15.00–16.30 
Druženje lastnikov in obiskovalcev ter tekmovanje  
v metanju gume, zabijanju žebljev ... 15.00– ...

V primeru slabega vremena je pripravljen tudi nadomestni program z zani-
mivim predavanjem o tehniški dediščini v okoliških krajih. 

Vabljeni ste vsi lastniki starodobnih vozil, da se pripeljete s svojimi staro-
dobniki – avtomobili in motorji, posebej pa so dobrodošli tudi stari trak-
torji – in seveda vsi, ki jih starodobniki zanimajo. Pred kočo je rezerviran 
parkirni prostor za starodobnike. 

Udeležba je brezplačna in brez obveznosti, a na lastno odgovornost! 

V a b l j e n i!               Sponzor tehničnih 
   preizkušenj:

Nova kolesarska sezona
Nova kolesarska sezona je pred vrati. Kolesarsko društvo Grosuplje je na letnem zboru članov predstavilo plan kolesarskih 
akcij za leto 2014, ki zajema tri odmevne prireditve:
- 16. Maraton treh občin bo 1. junija 2014
- 7. Vzpone na Gradišče pri Stični
- 5. Vzpone na Peč
O 16. maratonu vas bomo podrobno seznanili v naslednji številki, tokrat pa vas vabimo na sezonski kolesarski akciji: 

7. kolesarska akcija »VZPONI NA GRADIŠČE«
(Lavričeva koča na Gradišču nad Šentvidom in Stično),

ki jo Kolesarsko društvo Grosuplje organizira skupaj s Planinskim društvom Šentvid pri Stični.
Akcija se začne v soboto, 5. aprila, in bo trajala do 21. septembra 2014. V tem času se lahko povzpnete na Gradišče kar 170 
krat. Kolesarka in kolesar, ki se bosta največkrat povzpela na Gradišče in se največkrat vpisala v knjigo vzponov, bosta na 
zaključni prireditvi še posebej nagrajena. Enako velja za najmlajše in najbolj izkušene udeležence, družine itd. Za 15. in 30. 
vzpon prejmejo udeleženci posebno nagrado.
Udeleženci akcije se ob plačilu startnine 15 evrov vpišejo v knjigo vzponov in prejmejo evidenčni kartonček. Ob vsakem 
vzponu na svoj kartonček odtisnejo štampiljko z datumom vzpona, odtrgajo del kupona pod zaporedno številko vzpona in 
ga oddajo v zabojček pri koči. Dnevno šteje samo en vzpon.
V soboto, 5. aprila, bo društvo organiziralo otvoritveno vožnjo s startom ob 10. uri. Zbirališče bo na parkirišču pri dru-
štvenem prostoru v Grosuplju.
V nedeljo, 28. septembra, bo organiziran kronometer s startom v Ivančni Gorici in ciljem pri Lavričevi koči na Gradišču. Tega 
dne bo zaključna prireditev s podelitvijo priznanj. 
Nagrade:
- 10 vzponov - bronasta medalja,
- 20 vzponov - srebrna medalja,
- 30 in več vzponov - zlata medalja.

5. kolesarska akcija » VZPONI NA PEČ«
v sodelovanju s kmečkim turizmom »Giovanni« na Peči

Akcija se začne v nedeljo, 30. marca, in bo trajala do 21. septembra 2014. V tem času se lahko povzpnete na Peč kar-176 
krat. 
Udeleženci akcije se ob plačilu startnine 10 evrov evidentirajo v knjigi vzponov in dobijo evidenčni kartonček. Ob vsakem 
vzponu se vpišejo v knjigo, ki je v gostišču.
Nagrade:
- 10 vzponov - bronasta medalja,
- 20 vzponov - srebrna medalja,
- 30 in več vzponov - zlata medalja.

Podrobne informacije bodo objavljene na: http://www.kolesarsko-drustvo-grosuplje.si/
Dobrodošli v naši družbi!                                                                                

Kolesarsko društvo Grosuplje



Povsod je lepo, doma je 
najlepše!

Tega pregovora dolgo nisem v celoti razumel, 
po vseh poteh po svetu pa sem to nenadoma 
dojel in začutil predvsem ob vračanju domov. 
Zato sem se z največjim veseljem odzval tudi 
vabilu Javnega sklada za kulturne dejavnosti, 
izpostave Ivančna Gorica, da del izkušenj v no-
vinarstvu še naprej delim z mladimi novinar-
ji iz območja ivanške občine. Ob delu z njimi 
opaziš, kako so predani, za nekatere novemu 
področju, pisanju člankov. Iz njih so vrele ideje 
za teme člankov letošnje izdaje Mladega Klas-
ja, ki ga ravnokar držite v rokah in če bo le del 

te neizmerne energije mladih novinarjev ostal tudi v prihodnje, se nam ni 
treba bati, da bi čez leta zmanjkalo ostrih, kritičnih in predvsem objektiv-
nih novinarskih peres. 
Naj se med pisanjem tega uvodnika v srcu Toskane v Italiji vrnem k izho-
diščnemu pregovoru - doma je najlepše! Zato opazujte okolico v kateri ži-
vite, večina se najverjetneje iz domače občine med tednom vsako jutro 
odpravi na delo drugam in se potem vrača le po nekaj ur spanca in tako 
vsak delovni dan znova ... Takrat mnogim uidejo neprecenljivi trenutki ži-
vljenja v domačem okolju. Zato so se za vas naokrog ozrli mladi novinarji 
in napisali ter fotografirali dogodke in predvsem okolico, ki se mnogim zdi 
samoumevna, ker je domača. Želim vam obilo užitkov ob branju člankov, 
o dogodkih, soobčanih in napredku na območju občine Ivančna Gorica. 

Gorazd Hočevar

8. marec – mednarodni dan žena

Od gospodinj in delavk do uspešnih 
izobraženih žensk
Ženske so do današnjega obdobja 
bile boj za svoje pravice postopoma. 
Ne z velikimi akcijami, temveč s tru-
dom, delom, dokazovanjem, pred-
vsem pa z izobraževanjem.
Včasih je bila poglavitna naloga žen-
sk, da pospravljajo, skrbijo za otroke 
in kuhajo. Če pa so že imele službo, 
so delale v nemogočih razmerah, 
dalj časa kot moški ter za nizke plače. 
Niso imele volilne pravice. Temu so 
se prvič uprle delavke tekstilne tovar-
ne v drugi polovici 19. stoletja v New 
Yorku. Zatrte so bile s strani policije. 
Vendar se ženske v boju za svoje pra-
vice niso nameravale vdati. Že leta 
1908 se je 8. marca na newyorških 
ulicah zbralo kar 15.000 protestnic, 
ki so zahtevale krajši delovnik, boljšo 
plačo in volilno pravico. Prvi medna-
rodni dan žensk so obeležili v ZDA 
28. februarja 1909. Posvetili so ga 
spominu na stavko delavk tekstilne 
industrije leta 1908.

Leta 1910 je dala nemška feministka 
Clara Zetkin pobudo za praznik žen-
sk. Predlog je bil sprejet, datuma niso 
točno določili. Tako so dan žena prvič 
praznovali v Avstriji, Nemčiji, Švici in 
na Danskem, in sicer 19. marca 1911. 
Na shodu se je takrat zbralo več kot 
milijon žensk in tudi moških, zahte-
vali so pravice za ženske in odpravo 
diskriminacije. Tudi v Rusiji se je na 
8. marca leta 1917 dogajal ženski 
protest. Ženske so bile tokrat tako 
vztrajne, da so dosegle odstop carja 
in volilno pravico. Slovenke so volilno 
pravico dobile leta 1945, kar je kar 52 
let pozneje kot na Novi Zelandiji, ki 
je kot prva država na svetu dala žen-
skam volilno pravico leta 1893.
Tudi v Sloveniji so potekali boji za 
enakopravnost žensk; tako je že leta 
1897 začel izhajati ženski časopis Slo-
venka, prvo žensko društvo pa je bilo 
ustanovljeno leto pozneje. Pomemb-
na letnica v boju za enakopravnost je 

1906, ko je Marija Urbas kot prva Slo-
venka na graški fakulteti doktorirala 
iz filozofije. 
V letu 1975, mednarodnem letu 
žensk, so Združeni narodi začeli pra-
znovati mednarodni dan žensk na 8. 
marec.
V današnjem času je med vsemi di-
plomanti na fakultetah več kot 60 
% žensk. Tudi rojstvo prvega otroka 
doživljajo ženske vedno kasneje. De-
loma zaradi izobraževanja, deloma 
pa tudi zaradi kariere. Nekoč izrazi-
to moški poklici so ženskam vedno 
bližje. Tudi na vodstvenih položajih 
je vedno več izredno sposobnih žen-
sk. Se pa dogaja, da feministke ravno 
mednarodni dan žena izkoristijo za 
to, da opozorijo na še vedno majhen 
odstotek žensk na vodilnih položajih.

Neža Vocovnik, 6. a
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični 

Šolski muzej na Muljavi
Ko vstopiš v klet muljavske podružnič-
ne šole, se resnično vrneš nazaj v čas, 
ko še niso poznali računalnikov in je 
bil šolski sistem precej drugačen. Za 
nekatere je to obujanje spominov, 
za druge (nas malo mlajše) pa je to 
čisto drugačna šola, da vidimo učil-
nico brez računalnika in projektor-
ja.                                                                                                                                                                                                                                                                  
Vrnemo pa se lahko v tri različna ob-
dobja, saj je učilnica sestavljena iz 
treh manjših učilnic. Prva najstarejša 
je iz časa avstro-ogrske monarhije, 
druga je iz obdobja Kraljevine Jugosla-
vije tretja pa je iz časov po drugi sve-
tovni vojni. Stare šolske klopi, knjige 
in pripomočke so na Muljavi hranili že 
kar nekaj časa, potem pa je v projek-
tu PODRUŽNIČNA ŠOLA- GIBALO RA-
ZVOJA nastal šolski muzej. 

V kleti muljavske šole so spremenili 
v muzej dva prostora. Prvi nam pri-
kazuje pripomočke pri tehničnem 
učenju. Ko so se fantje učili o kme-
tijstvu, dekleta pa so tkale. Osebe, ki 
poznajo le današnji moderni svet, ta 
prva soba res preseneti (vsaj mene 
je). Sedaj v šoli vsako stvar poznamo 
tako, da pogledamo slike v učbeniku 
ali pa na internetu, takrat pa so imeli 
za vsako snov neki določen pripomo-
ček, kot je recimo zbirka vseh semen, 
da so jih lahko učenci prepoznali, ali 
pa učni pripomoček za cepljenje sa-
dnega drevja, shema, ki zelo nazorno 
prikazuje sestavo mleka in še bi lahko 
naštevala. V prvem prostoru najde-

mo tudi nekaj športnih pripomočkov 
pa tudi mikroskope (seveda mnogo 
preprostejši kot danes) in skice sestav 
tkiv.
V drugem prostoru pa vidimo tri raz-
lične učilnice. Že same klopi so za-
nimive. Vsaka od njih ima luknjo za 
črnilo, saj so včasih pisali s peresi, ki 
so jih pomakali v črnilo. Ko pa začneš 
prebirati zvezke, ki so vsi ne glede na 
predmet popisani s čudovito pisavo, 
takrat je bil namreč učni predmet 
tudi lepopis, si presenečen nad tem, 
koliko so že toliko let nazaj vedeli in 
znali. Ni bilo pomembno le kmetijstvo 
in pomoč doma, ampak so se v šoli že 
takrat ogromno naučili. Poleg tega so 
skoraj vsi lepo risali, če so namreč že-

leli imeti sliko neke snovi, ki so se jo 
učili, recimo pri družbi, so si jo morali 
narisati in zato so zvezki ne le popisa-
ni z lepo pisavo, ampak tudi porisani s 
čudovitimi slikicami. Pa ne, samo to, 
da so se tudi takrat že ogromno nauči-
li, tudi šolski red je bil zelo visoko. Vsi 
si predstavljamo »zlobne » učitelje, ki 
so kdaj posegli tudi po kakšni palici ali 
po kazni klečanja v kotu.  Redovalnice 
takrat niso bile dosti drugačne od da-
našnjih. Prav tako so si zapisovali, kdo 
manjka in ravno tako na koncu leta 
seštevali opravičene in neopravičene 
ure in zaključevali ocene.
Če slučajno kdo od vas še ni videl 
muzeja šolstva na Muljavi, si ga mora 
prav gotovo ogledati, saj se za vsake-
ga najde nekaj, kar ga zanima in vese-
li. Na koncu bi se zahvalila še Antoniji 
Sever iz Podružnične šole Muljava, ki 
mi ji odprla muzej in mi pokazala in 
povedala nekaj zanimivih stvari. 

Barbara Tekavec
Mentor: Igor Gruden

Srednja šola Josipa Jurčiča  
Ivančna Gorica

V Kulturnem  
društvu Vidovo
Kulturno društvo Vidovo je bilo ustanovljeno leta 1983, toda 
takrat z drugačnim imenom. Vse do leta 2004 se je imenovalo 
Pevsko društvo Šentvid pri Stični, saj sta v njem delovala ženski 
in moški zbor. Sedaj se lahko stari in mladi, vse generacije Šent-
vidčanov vključijo v folklorno skupino, ženski ali moški pevski 
zbor in gledališko skupino. Trenutni predsednik kulturnega 
društva je Franjo Čuček.
Najpomembnejši dogodek za folklorno skupino letos bo gostovanje na festi-
valu v Braziliji. Tja gredo 23. avgusta ter se vračajo 1. septembra. Tam bodo 
plesali, si ogledovali mesta, vadili, uživali in še več plesali. Prejšnje leto so bili 
na festivalu v Latviji.
Štiri dolenjske folklorne skupine so se zbrale in se dogovorile, da bodo s sku-
pno organizacijo in medsebojno pomočjo organizirale mednarodni folklorni 
festival na Dolenjskem. Tako se je pred desetimi leti začel mednarodni fol-
klorni festival SLOFOLK. Vsako leto gostijo folklorne skupine iz različnih držav. 
Pevska zbora že od samega začetka sodelujeta kot soorganizatorja pri Taboru 
Pevskih zborov v Šentvidu pri Stični. Tu se vsako leto zberejo številni pevski 
zbori iz vse Slovenije, pa tudi iz drugih držav.

Elza Rebol
Mentor: prof. Igor Gruden

Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna Gorica
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»Rada pojem in delam z otroki«
Vse niti Otroškega pevskega zbora OŠ Stična drži v rokah profesorica razrednega pouka, učiteljica 
glasbenega pouka in zborovodkinja Bojana Mulh. Svoje bogato znanje je plemenitila na Pedagoški 
fakulteti v Ljubljani in to znanje zdaj prenaša na mlajše rodove. 

Kako ste začeli svojo pevsko pot?
Pela sem že na šoli, nadaljevala sem z vodenjem pevskih zborov na osnovni in srednji šoli.

Kdaj ste začeli voditi pevski zbor?
Voditi sem ga začela takoj, ko sem se zaposlila na tej šoli, pred približno desetimi leti.

Zakaj radi vodite pevski zbor?
Zato, ker imam rada petje in delo z otroki.

Kako običajno potekajo pevske vaje?
Najprej si ogrejemo glas, potem pa ali ponovimo pesmi ali pa se naučimo nove pesmi.

Na kakšen način izbirate pesmi za pevski zbor?
Izbiram jih glede na priložnost in seveda glede na razred. Prvi, drugi in tretji razred imajo malo 
lažje, četrti in peti pa malo težje.

Ali ste se s pevskim zborom že kdaj odpravili v kakšen tuji kraj?
Obiskali smo že nekaj krajev v Sloveniji, v tujini pa žal nismo bili.

Prof. Bojani Mulh se za-
hvaljujeva za njen čas in 
ji želiva še veliko uspe-
hov na vseh področjih. 

Lana Benčan in  
Nataša Lukič

OŠ Stična

Dobrodošli v Nogometni  
šoli Ivančna Gorica
NŠ Ivančno Gorico so ustanovili leta 2010. 
Njen predsednik je Uroš Kušar. Tomaž Vesel, 
predsednik Računskega sodišča pa je eden 
od članov upravnega odbora kluba. Sestavlja 
jo 8 selekcij: vrtec, U7, U8, U9, U10, U11, U13 
in U15. Trenerji kluba so: U15 Goran Kova-
čevič, U13 Janez Škrjanec, U11 Dalibor Đu-
kić, U10 Gašper Klemenčič, U9 Anže Ivanjko, 
U8 David Kastelic, U7 Manca Grad in vratarji 
Matej Sever. Naše ekipe se redno udeležuje-
jo turnirjev, prijateljskih tekem in priprav za 
nadaljevanje sezone. 
Nogometaši nogometne šole tekmujejo 
in trenirajo na stadionu v športnem parku  
Ivančna Gorica (Ljubljanska 2A, 1295 Ivančna 
Gorica) in igrišču z umetno travo ter razsve-
tljavo v Ivančni Gorici, ki je namenjeno pred-
vsem treningom in tekmam mlajših selekcij. 
Pozimi treningi za mlajše selekcije (do u15) 
potekajo v telovadnici Srednje šole Josipa 
Jurčiča.
Stadion sprejme 1500 gledalcev na pokriti 
tribuni in  še dodatnih sedežih na nepokri-
tem delu ter na VIP tribuni. Zgrajen je bil 
leta 2000 in prenovljen v letih 2003 ter 2007. 
Klub ima tudi svoj katalog opreme za igralce.

Kako se vpisati v NŠ Ivančna Gorica?
Preprosto pridite na stadion v ponedeljek, 
sredo ali petek med 16.30 in 18.00 in si oglej-
te katerega od treningov in se boste dogovo-

rili za vpis. Predhodno lahko pokličete kate-
rega od trenerjev oziroma na 041 559 712 
(Aleš Potokar) in se dogovorite, da vašega 
nogometaša pričakajo na stadionu. Lahko pa 
napišete sporočilo na naslov nsivancnago-
rica@gmail.com in bodo odgovorili na vsa 
vaša vprašanja. Vpisujejo otoke, starosti od 
5 do 14 let, med njimi tudi dekleta. Najprej 
nogometašu dajo priložnost, da se spozna s 
sovrstniki in načinom dela, ta pa se potem 
sam odloči ali se bo pridružil kateri od ekip. 
Od opreme potrebuje le primerno športno 
obutev, za vse drugo bo poskrbel klub.

Gal Kušar in Anej Lužar

Pogovor o naravnih nesrečah in delovanju civilne zaščite z 
županom občine Ivančna Gorica g. Dušanom Strnadom
Ko smo že mislili, da letošnja zima ne bo nič posebnega, nam je na začetku februarja pokazala zobe. Ni se lotila le manjšega dela Slovenije, ampak je 
prizadela celotno državo, nekatere predele bolj, nekatere manj. Žledolom, ki je pustil katastrofalne posledice naši naravi, pa tudi nam, se je kar pre-
cej lotil tudi občine Ivančna Gorica. Vendar pa ima naša občina veliko prijaznih ljudi, ki so pripravljeni nuditi pomoč tudi v tako neznosnih razmerah. 

Žledolom je prizadel celotno Slove-
nijo. Najbolj so bile prizadete občine 
notranjske in primorske. Kako hudo 
pa je bilo v občini Ivančna Gorica?
Škoda je bila tudi v občini Ivančna 
Gorica velika. Ocenjujemo, da je 
neposredne škode okoli pol milijo-
na evrov, pri tem pa ni všteta škoda 
v gozdovih in na električnih vodih. 
Pred kratkim smo zaključili z zbira-
njem prijav škode v gozdovih, število 
vlog pa je zelo veliko. 
S čim je bilo največ težav, s podrtim 
drevjem ali z izpadi električne ener-
gije?
V času trajanja naravne nesreče je 
največ težav povzročala ravno kombi-
nacija obojega. Padlo drevje je zaprlo 
ceste in podrlo električne vode, to pa 
je povzročilo izpade električne ener-
gije. Izpadov so bili deležni skoraj vsi 
kraji v občini, nekatere vasi tudi po 
več dni. Danes ljudje skoraj ne znamo 
več živeti in delati brez elektrike ozi-

roma brez strojev in opreme, ki jih le-
-ta žene. Tudi ogrevanje stanovanj je 
odvisno od elektrike in v tistih dneh 
so mnogi imeli težave s tem. Veliko 
težav je imelo tudi gospodarstvo, ki 
brez električne energije ni moglo de-
lati. 
V Sloveniji je bilo zaradi te naravne 
nesreče zaprtih več kot 75 % vseh 
šol. Koliko šol je bilo zaprtih v naši 
občini in kaj je bil glavni razlog, da 
so šole zaprle svoja vrata?
Dobava električne energije je bila 
neredna, žled je podiral drevesa in 
lomil veje, poleg tega pa so bile ce-
ste še poledenele. Kljub stalnemu 
trudu gasilcev in vzdrževalcev cest je 
Štab civilne zaščite ocenil, da so ce-
ste prenevarne, da bi lahko zagotovi-
li varen šolski prevoz. V dogovoru z 
vodstvi obeh osnovnih šol tako prve 
dni ni bilo pouka, šole pa nikoli niso 
bile zares zaprte, saj so vseskozi za-
gotavljale varstvo učencev. Kasneje 
je pouk potekal z okrnjeno udeležbo 
učencev, saj varnih šolskih prevozov 
iz najbolj prizadetih vasi še nekaj dni 
ni bilo mogoče zagotoviti. 
Koliko društev oz. posameznikov je 
pri odpravljanju škode priskočilo na 
pomoč?
Aktivnosti v zvezi z nudenjem pomoči 
najbolj prizadetim, preprečevanjem 
in odpravo škode je koordiniral Štab 
civilne zaščite, ki ga vodi Jože Kozinc, 
v njem pa sodelujejo strokovnjaki iz 
različnih strokovnih področij. Aktiv-
no pa je sodelovalo vseh sedemnajst 
gasilskih društev, njihovo delo pa so 
usmerjali vodstvo gasilske zveze in 
sektorski poveljniki. V težkih in ne-

varnih razmerah so opravili več kot 
3500 delovnih ur, vse prostovoljno in 
brez plačila. 
Kako so se pri pomoči med seboj po-
vezala posamezna društva in civilna 
zaščita?
Prvi operativni sestanek sem, v do-
govoru s poveljnikom Štaba civilne 
zaščite, sklical takoj po začetku na-
ravne nesreče v gasilskem centru v 
Stični. Prisotni so bili vsi člani Štaba 
CZ, vodstvo gasilske zveze in sektor-
ski poveljniki in vzdrževalci cest. Pre-
gledali smo trenutno stanje, se dogo-
vorili o potrebnih ukrepih in o tem, 
kdo jih bo izvajal. Podobni sestanki, 
včasih tudi z razširjeno udeležbo, so 
potekali vsak večer ves teden, ožji 
operativni štab pa se je sestajal tudi 
vsako jutro. Zagotovljeno smo imeli 
stalno dežurstvo v štabu CZ podnevi 
in ponoči. Poleg zagotavljanja varno-
sti na cestah je bila glavna skrb na-
menjena odpravljanju težav v zvezi s 
pomanjkanjem električne energije. 
Zaloge agregatov so hitro pošle, saj 
smo najprej poskrbeli za črpališča za 
pitno vodo. Dobava vode tako ni bila 
prekinjena nikjer. Na javni poziv se je 
javilo veliko posameznikov in nekaj 
podjetij, ki so ponudili svoje agrega-
te. Tako smo lahko na nekaj trans-
formatorskih postaj priklopili večje 
agregate, ki so napajali celotno na-
selje. S številnimi manjšimi agregati 
pa so gasilci pomagali posameznim 
gospodinjstvom, povečini kmetijam. 
Najhujše posledice žledoloma so po 
večini že odpravljene. Kakšna pa bo 
nadaljnja sanacija poškodovanega 
gozda in električnega omrežja?

Lokalne in krajevne ceste so bile prak-
tično vse skozi prevozne, v kratkem 
času smo zagotovili tudi prevoznost 
gozdnih cest. Prav tako so delavci 
Elektra vsaj za silo popravili električ-
no omrežje, tako da tudi teh težav ni 
več. Zadnji so bili na javno električno 
omrežje ponovno priključeni vaščani 
Velikega in Malega Korinja. Verjetno 
pa občasne redukcije zaradi popravil 
lahko pričakujemo tudi v prihodnje. 
Največ dela bo seveda s sanacijo goz-
dov, saj tako veliko lesne mase ne 
bo lahko pospraviti v kratkem času. 
Povrh vsega je največ škode na težko 
dostopnem in strmem terenu, tako 
da bo delo še težje.
Kakšne so ocene o površini poškodo-
vanih gozdov in kakšne so finančne 
ocene te naravne nesreče?
Ocene o poškodovanosti gozdov de-
lajo strokovnjaki in nam še niso zna-
ne. Z eno besedo pa že zdaj lahko re-
čemo, da je škoda v gozdovih velika.
Škoda v gozdovih, sadovnjakih itd. 
je ogromna. Kaj so tisti s poškodova-
nimi gozdovi dolžni storiti in kakšna 
sredstva bo za pomoč namenila ob-
čina? 
Zaradi lubadarja je škoda lahko še 
bistveno večja, zato se s spravilom 
iglavcev zares mudi. Splošno navo-
dilo gozdarjev je, da mora biti to 
končano do 15. maja. Občina je že 
namenila precej sredstev za sanacijo 
škode in za vzpostavitev prevoznosti 
gozdnih cest, da bodo lastniki sploh 
lahko prišli do svojih gozdov. 
Na koga se lahko občani v primeru 
podobne ali hujše naravne nesreče 
obrnejo in kdo je za to odgovoren?

Močno upam, da nas taka ali po-
dobna nesreča ne bo več doletela, 
čeprav imam občutek, da so naravne 
nesreče vse pogostejše in da nam na-
rava vrača za vse slabo, kar ji je člo-
vek storil v preteklosti. Država ima za 
potrebe nujne pomoči ob nesrečah 
organiziran klicni center na številki 
112, ta pa potem aktivira ali Štab CZ 
ali posamezno gasilsko društvo. Na 
podlagi dosedanjih izkušenj lahko 
zatrdim, da v naši občini nihče ne bo 
ostal brez pomoči, če jo bo potrebo-
val.
Ali se vam zdi, da je oz. ali je Slo-
venija, posebno pa občina Ivančna 
Gorica dobro pripravljena, če se po-
dobna naravna katastrofa ponovi? 
Naravnih nesreč ni mogoče niti pred-
videti niti preprečiti. Lahko pa delno 
preprečimo prehude posledice in 
pomagamo pri njihovi odpravi. Pre-
pričan sem, da bi bili v minuli naravni 
nesreči naši občani deležni še večjih 
težav in da bi bile posledice hujše, če 
ne bi bilo naših dobro opremljenih 
in izurjenih gasilcev in članov civil-
ne zaščite. Delovali so pravočasno, 
strokovno in požrtvovalno. Vsem se 
zahvaljujem za opravljeno delo, pre-
pričan pa sem, da nanje lahko raču-
namo tudi v prihodnje. 

Gospod župan, zahvaljujem se vam 
za čas, ki ste si ga vzeli za bralce Mla-
dega Klasja.

Alenka Sinjur, Srednja šola  
Josipa Jurčiča Ivančna Gorica

Mentor: prof. Igor Gruden

Ivanški ris je maskota kluba
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Blizu mi je nadrealizem
Ajda Kadunc iz Petrušnje vasi obiskuje 4. letnik Srednje šole za oblikovanje in fotografijo v Ljubljani. 
Umetnost ji je blizu že od malih nog, poseben izziv pa ji predstavlja slikarstvo. Ajda se ves čas uči, izpo-
polnjuje svoje znanje, saj si želi v življenju postati ... Vas zanima, kaj? Berite naprej!

Poznamo te kot mlado ustvarjalko, 
mlado slikarko. Kako se je vse sku-
paj začelo?
Že od malega je moj najljubši hobi ri-
sanje, s katerim sem se lahko odma-
knila od drugih ljudi in hrupa. Sem 
bolj samotarski tip človeka. Slikati 
sem začela, če se prav spomnim, v 7. 
razredu, učila pa sem se pri umetni-
ku Antonu Drabu. Ta me je naučil sli-
karskih osnov, mešanja in nanašanja 
barv na platno ipd. 
Kdo te je pri tem spodbujal in pod-
piral?
Vsi po malem; družina, učitelji, prija-
telji ...
Kaj ti je pri slikarstvu najbolj všeč?
To, da se z njim lahko najbolje izra-

žam in upodabljam svoja razmišlja-
nja.
Kaj najraje rišeš in zakaj? Kje po na-
vadi ustvarjaš?
Najraje rišem kakšne domišljijske, 
čudaške stvari, ki se mi pletejo po 
glavi, velikokrat tudi lastna razmišlja-
nja o družbi in svetu. Všeč mi je nad-
realizem, pri katerem nisi omejen z 
ničimer in lahko domišljiji pustiš pro-
sto pot. V bistvu mi je čisto vseeno, 
kje rišem, samo da sem sama in da 
imam mir.
Kdo te je seznanil s tehnikami risa-
nja in nadgradil tvoje znanje? Kate-
ra tehnika ti je najbližja?
Vseh tehnik še ne poznam, večine 
pa sem se naučila sama. Znanje nad-
grajujem v šoli pri urah risanja. Rada 
spoznavam in preizkušam prav vse 
tehnike risanja in slikanja, od nava-
dnega svinčnika, flomastra do paste-
lov, akvarelov, akrilnih in oljnih barv. 
Za zdaj se najraje držim risbe, se pra-
vi tehnik z različnimi pisali.
Zaupaj nam razliko med slikanjem 
in risanjem.
Pri risbi po navadi uporabljaš svinč-
nik, barvice, različna pisala; risba je 
v umetnostni nekakšna osnova – ri-
šemo že od malega; slikanje pa je 
naslednja stopnja, slikaš s čopičem, 
nanašaš barve ...
Kako bi opredelila, označila svoje 
ustvarjanje?
Zaenkrat je moje delo še raziskovanje 
in iskanje lastnega izraza. Upam, da 
to v prihodnosti izpopolnim.

Si je tvoje slike mogoče kje ogledati?
Pred kratkim sem imela prvo razsta-
vo v knjižnici v Ivančni Gorici, druga-
če pa dela, poleg drugih interesov, 
objavljam tudi na blogu oziroma 
spletni strani: http://lanuitdumal.
tumblr.com/.
Ti poleg šole in slikarstva ostaja tudi 
kaj prostega časa?
Seveda. Vedno si vzamem čas tudi 
zase in za prijatelje.
Kaj meniš: se v današnjem času da 
živeti od slikarstva? Bo to mogoče 
tvoj poklic?
Mislim, da se kljub vsemu da preži-
vljati z umetnostjo. Seveda moraš 
biti dovolj delaven in prizadeven, 
je pa zelo težko. Zelo pomembna je 
tudi uveljavitev. Glede na to, da grem 
študirat slikarstvo, upam, da se bom 
z umetnostjo lahko tudi preživljala.

Ajdi želimo na njeni slikarski poti veli-
ko izvirnih idej, kreativnosti, uspehov 
in odmevnih razstav.

Tjaša Zajc, 6. a
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični 

Anketa o mednarodnem letu družine
Leto 2014 je bilo razglašeno za leto 
družine, v ospredju pa je predvsem 
spodbujanje družinske politike. Po-
udarek naj bi bil na boju proti dru-
žinski revščini in socialnemu izklju-
čevanju, vprašanjih in težavah pri 
vzpostavljanju ravnotežja med dru-
žinskim in poklicnim življenjem ter 
tudi izboljšanju medgeneracijskega 
sodelovanja. O teh temah so štirje 
anketiranci povedali svoje mnenje.

Kdaj je po vaši oceni družina ali posa-
meznik socialno ogrožen?
Igor G.: »Če nima dovolj sredstev za 
preživetje nad stopnjo revščine, če 
starši dalj časa nimajo službe (ne po 
svoji krivdi).« 
Sara S.: »Ko se finančno težko prebi-
jejo skozi mesec že samo z osnovnimi 
stroški.«
Maja Z.: »Takrat, ko ima družina oz. 
posameznik premalo finančnih sred-
stev, da bi živel neodvisno od drugih.« 
Barbara T.: »Družina ali posameznik 
je socialno ogrožen takrat, ko ni več 
varen (fizično ali psihično) v okolju 
kjer živi.«
Ste v Sloveniji, predvsem pa v svoji 
okolici opazili porast števila ljudi, ki 
jih pesti socialna stiska?
Igor G.: »Da.«
Sara S.: »Mislim, da ja.«
Maja Z.: »Nisem opazila, se mi pa zdi, 
da je ljudi, ki potrebujejo pomoč, če-
dalje več.« 
Barbara T.: »Ja. Čeprav menim, da 
imamo Slovenci še vedno tako men-
taliteto, da to poskušamo skrivati do-
kler se da.«
Kakšne spremembe bi se po vašem 
morale uvesti, da bi bilo več družin 
finančno stabilnih?

Igor G.: »Davčna disciplina, urejeno 
malo delo, ugodni krediti za podjetni-
ke.« 
Sara S.: »S stalnimi plačami.«
Maja Z.: »Najprej bi morala vsaka 
družina narediti načrt, katere stvari 
so zares pomembne in jih mora ku-
piti. Vemo, da velikokrat zapravljamo 
za stvari, ki jih kasneje enkrat ali pa 
sploh ne uporabimo. Je pa res, da je 
lahko človek še tako »previden« pri 
nakupovanju, če nima dovolj velikih 
finančnih sredstev, obveznih stroškov 
pa veliko, težko shaja.« 
Barbara T.: »Omogočiti več zaposli-
tev. Zavedam se, da bi bilo to težko, 
ampak le tako, da bodo ljudje imeli 
zaposlitev, se bodo lahko vrnili med 
socialno neogrožene.«
 
Kako je dandanes mogoče kakovo-
stno opravljati poklicne in hkrati tudi 
družinske obveznosti? Je to sploh še 
mogoče?
Igor G.: »Težko. Če si zadovoljen v 
poklicu, je tudi v družini vse lažje in 
obratno. Zadovoljstvo v Sloveniji v po-
klicu pa je menda malo, za družine pa 
ne vem.«  
Sara S.: »Verjetno težje kot nekoč, 
lahko pa preostali čas preživimo z 
družino ter si porazdelimo domače 
delo.«
Maja Z.: »Mogoče je. Vsak član v dru-
žini se mora potruditi in doprinesti k 
temu. Delo v družini se lahko poraz-
deli, tako potem vsakemu ostane več 
prostega časa.«
Barbara T.: »Seveda je to še mogoče. 
Najverjetneje res ne tako kot so si v 
preteklosti razlagali družinske obve-
znosti, a vseeno je še vedno dovolj 
časa tudi za družino le ne smem se 

zgovarjati, da nimamo časa, ker ima-
mo preveč dela.«
 
Kako razumete pojem medgeneracij-
ske solidarnosti?
Igor G.: »Pomoč mladi starejšim in 
obratno, npr. da gredo starejši delav-
ci v pokoj, če lahko gredo in naredijo 
mesto mlajšim, da jim pomagajo z na-
sveti, sredstvi in mlajši pomoč in dru-
ženje s starejšimi.« 
Sara S.: »Pojem razumem kot strpnost 
med generacijami, torej razumevanje 
potreb in biti pripravljen pomagati oz. 
žrtvovati svoj čas z namenom, da ne-
komu izpolnimo željo oz. mu omogo-
čimo željeno.« 
Maja Z.: »Medgeneracijska solidar-
nost je oblika pomoči med različnimi 
generacijami, npr. med otroki in sta-
rostniki).«
Barbara T.: »Medgeneracijska soli-
darnost je po mojem mnenju pomoč 
med generacijami, da se starejši lju-
dje, ki so osamljeni »družijo« z mlaj-
šimi, ki jim pride prav, da izvejo nekaj 
modrosti od starejših.«
Ali menite, da je med ljudmi dovolj 
medgeneracijske solidarnosti?
Igor G.: »Težko rečem. Najbrž ne, pri 
precej egoističnem slovenskem zna-
čaju, razen v naravnih nesrečah.« 
Sara S.: »Mislim, da žal ne.«
Maja Z.: »Medgeneracijske solidarno-
sti je po mojem mnenju (pre)malo.« 
Barbara T.: »Prav gotovo jo je vedno 
lahko več, ampak ljudje precej dobro 
skrbimo in pomagamo drug druge-
mu, ker se zavedamo, da smo lahko v 
zdajšnjem času tudi mi že jutri v istem 
položaju.«

Špela Zupančič,  
SŠ Josipa Jurčiča Ivančna Gorica

Športni dosežki na OŠ Ferda 
Vesela Šentvid pri Stični
Učenci Osnovne šole Ferda Vesela vsako leto zabeležimo kar nekaj odmevnih 
športnih dosežkov. Redno se udeležujemo šolskih tekmovanj v različnih špor-
tnih panogah (rokomet, nogomet, odbojka, atletika, strelstvo, kolesarstvo 
idr.), nekateri učenci pa so dejavni tudi v svojih klubskih ekipah. 
V šolskem letu 2013/2014 smo se v okviru šolskih športnih tekmovanj dobro 
odrezali na oktobrskem ekipnem atletskem mnogoboju, kjer je ekipa starejših 
učenk dosegla 2. mesto, ekipa starejših učencev pa 3. mesto. Na medobčin-
skem tekmovanju v jesenskem krosu v Stični smo zabeležili tri 3. mesta, dve 
2. mesti in tri 1. mesta. Uspešno smo sodelovali tudi na decembrskih občin-
skih tekmah v malem nogometu (starejši učenci – 2. mesto; starejše učenke 
– 1. mesto) in si tako zagotovili sodelovanje na medobčinskem tekmovanju 
v januarju (starejši učenci – 3. mesto; starejše učenke – 4. mesto). V mesecu 
januarju so se starejše učenke pomerile tudi na medobčinski tekmi v odbojki 
in se v končni razvrstitvi veselile 3. mesta. 
Med večjimi uspehi v tem šolskem letu je treba izpostaviti 3. mesto Benja-
mina Pajka na septembrskem državnem prvenstvu v kolesarstvu za osnovne 
šole, in sicer v vožnji na čas. Decembra so se odlično izkazali tudi strelci, ki so 
na tekmovanju osnovnih šol v streljanju s serijskim zračnim orožjem ekipno 
zasedli 2. mesto (pionirji) in 3. mesto (cicibani).
Velike uspehe dosegajo naši sošolci tudi v svojih klubih, kjer redno in pridno 
trenirajo. Poimensko jih ne želim izpostavljati, saj se bojim, da bi koga (nena-
merno) izpustila. Pa vendar ne morem mimo imen, ki so bila 27. decembra 
2013 za svoje delo in uspehe nagrajena na občinski prireditvi v Ivančni Gorici. 
Športnik leta 2013 med mlajšimi dečki je postal naš sošolec Ambrož Bregar, 
član RK SVIŠ Ivančna Gorica. Med dobitniki priznanja je bila tudi ekipa mlajših 
dečkov RK SVIŠ Ivančna Gorica, v kateri igrajo učenci naše šole Ambrož Bre-
gar, Matevž Kutnar in Denis Struna. Na njihove športne dosežke smo vsi zelo 
ponosni!

Pogovor z Denisom Struno
Med omenjenimi imeni sem za kraj-
ši pogovor izbrala Denisa Struno, 
sedmošolca in igralca Rokometnega 
kluba SVIŠ Ivančna Gorica.

Kdaj si se začel resneje ukvarjati s 
športom?
Z rokometom sem se začel ukvarjati 
pri 10 letih.

Kdo te je spodbujal k temu?
Prav posebej me ni spodbujal nihče. 
Že od malega sem bil tesno povezan 
z nogometom, nato s karatejem, ho-
tel pa sem se preizkusiti še v rokometu.

Ali se ukvarjaš s športom samo ljubiteljsko ali si želiš ustvariti kariero?
Želim si ustvariti lepo in cvetočo kariero in zato se tudi močno trudim. 

Kdo je tvoj športni vzornik?
Moj športni vzornik je francoski rokometni vratar Thierry Omeyer. 

Kje in kako pogosto treniraš?
Treninge imamo v športni dvorani v Stični vsak ponedeljek, torek, sredo in pe-
tek. Trajajo uro in pol. Najprej se ogrejemo, nato gremo igrat ali ponavljamo, 
na koncu pa naredimo še vaje za moč.

So treningi naporni?
Dokaj naporni, vendar se na to ne oziram.

Katero vlogo imaš v igri?
Sem vratar; to je vloga, ki sem si jo sam izbral.

Prisrčna hvala, Denis, s svojimi odgovori si nam približal svojo športno pot. 
Pridno treniraj še naprej. V prihodnje ti želimo veliko novih športnih uspehov.

Anita Sinjur, 8. a
OŠ Ferda Vesela Šentvid pri Stični
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Mnogi starejši Ivančani se tega moža še spomni-
mo. Nismo pa vedeli, kako izobražen in razgledan 
je bil. Še manj smo vedeli, koliko je davno pred 
prihodom v naše kraje storil za razvoj slovenske-
ga sirarstva in mlekarstva, pa tudi kmetijstva na-
sploh.
Napisal je tri strokovne knjige: Živinoreja in mle-
karstvo (1906), Mlekarstvo s črticami o živinoreji 
(1911) ter Sirarstvo (1925). O slednji je leta 2006 
v knjigi Domače sirarstvo Danijel Čotar, strokov-
ni svetovalec za sirarstvo v deželi Furlaniji Julijski 
krajini, zapisal: »To je še danes najpopolnejša 
knjiga, kar jih premoremo o sirarstvu. Naši mle-
karski strokovnjaki je ne navajajo radi, ker so v 
njej mnoge znanstvene razlage zastarele. Gotovo 
pa drži, da se iz nje še danes lahko učimo. Pri svo-
jem delu sem jo imel vedno pri roki in mi je bila 
dragocena.« Anton Pevc pa je bil tudi neutruden 
pisec številnih strokovnih člankov v slovenskih in 
hrvaških časopisih. Njegovo razgledanost pozna-
valci kmetijske problematike cenijo še dandanes 
in ga imenujejo »pronicljivi Pevc«.

Nikjer doma
Anton Pevc se je rodil 9. januarja 1885 v vasi Tla-
ka pri Sv. Križu, danes Gabrovka pri Litiji. Rodil se 
je na domu svoje matere, mlinarjeve hčere Ane 
Kozlevčar. Oče Anton Pevc je bil sin polkmeta iz 
bližnjih Moravč. Ker sta bila oba starša takrat še 
mladoletna, sta se lahko poročila šele, ko je ženin 
dopolnil 24 let. Najbrž sta kmalu po poroki kreni-
la s trebuhom za kruhom v Vestfalijo, v mestece 
Gelsenkircen. Kraj je prav v tistem času doživel 
svoj razcvet, saj se je po najdbi velikih zalog pre-
moga spremenil iz podeželskega naselja v indu-
strijsko središče. 
Anton je komaj dobro začel hoditi v šolo, ko se 
je oče ponesrečil v rudniku. Vrnili so se v domo-
vino in osnovno šolo je končal v Ljubljani. Gim-
nazijo je obiskoval v salezijanskih zavodih v krajih 
Cuorogne in Foglizzo pri Torinu v Italiji. Vendar je 
gimnazijo zapustil in se vpisal v zelo cenjeno kme-
tijsko-mlekarsko šolo v Friedlandu v Sudetih na 
Češkem. Nato se je izpopolnjeval še v mlekarski 
šoli v Ladelundu na Danskem in na preizkuševa-
lišču za mlekarstvo v Kleinhof-Topianu v Vzhodni 
Prusiji. Domov se je vrnil kot prvi in nekaj časa 
tudi edini strokovnjak za mlekarstvo in sirarstvo 
pri nas. 

Njegovo znanje so potrebovali povsod, tako da 
se je neprestano selil in se ni nikjer zares ustalil. 
Takole je sam zapisal v nekem članku: »Manjkajo 
nam temeljito izvežbani sirarji. Bohinj mora s pri-
merno centralizacijo dolinskih in planinskih sirarn 
te za dalj časa zaposliti. Nikdo se namreč ne bo 
vežbal sedem let za sirarskega mojstra, da bi po-
tem našel na leto le dva meseca zaposlenja v kaki 
planinski sirarni.«
Mleko so tedaj predelovali v majhnih sirarnah na 
obrtniški način. Sir je bil slabe kakovosti in so ga 
težko prodali. Zato je Kranjska kmetijska družba 
začela v letu 1905 po raznih krajih prirejati nekaj 
tednov trajajoče mlekarske tečaje. Ko so dve leti 
pozneje na Vrhniki zgradili novo mlekarno, so tam 
ustanovili tudi prvo mlekarsko šolo na sloven-
skem ozemlju. Glavni mlekarski učitelj je postal 
Pevc, ki je imel med Slovenci najvišjo strokovno 
izobrazbo. Istega leta je bil imenovan za mlekar-
skega izvedenca pri Zadružni zvezi v Ljubljani. 
Predaval je po vsem slovenskem ozemlju, kjer so 
ustanavljali mlekarske zadruge. Sirarske tečaje je 
prirejal v mlekarnah v Logatcu, Trstu, Hrušici in 
Zagorju pri Pivki. Nekaj časa je služboval v Sel-
cih nad Škofjo Loko. Takrat je sodeloval celo pri 
ustanovitvi škofjeloške podružnice Čebelarskega 
društva, kar dokazuje, da so ga zanimale vse veje 
kmetijstva. Tu je spoznal Emilijo, hči loškega no-
tarja Trilerja, in se leta 1909 z njo poročil. Rodilo 
se jima je pet otrok. To je bilo Antonovo najbolj 
ustvarjalno, a nič manj nemirno obdobje.
Leta 1911 ga je Kranjski deželi odbor imenoval za 
deželnega mlekarskega inštruktorja s službenim 
mestom na vrhniški mlekarski šoli. Tam je ostal 
do začetka prve svetovne vojne. Mlekarstvo je 
predaval tudi na gospodinjski šoli v Marijanišču. 
Še vedno je vodil številne gospodinjske in mlekar-
ske tečaje ter imel na stotine strokovnih preda-
vanj po vsem slovenskem ozemlju. Na Vrhniki so 
prvič pripravili poseben tečaj za ženske. Učil jih je 
pravilne molže, krmljenja živine, higieno posode 
in ravnanja z mlekom.
Po koncu prve svetovne vojne je Anton Pevc ostal 
v službi kot državni mlekarski inštruktor s sede-
žem v Radovljici. V tem času se je posvečal pred-
vsem bohinjskemu sirarstvu. V poletnih mesecih 
se je največ zadrževal na bohinjskih planinah. 
Njegov opis slavnega bohinjskega mohanta nava-
jajo sirarji še danes. 
Objavil je ogromno strokovnih člankov v časo-
pisju, pa tudi v, kmetom namenjenih, koledarjih. 
Tako je na primer leta 1921 za koledar Jugoslo-
vanske kmečke zveze napisal kar šest poljudnih 
člankov: Smernice slovenskega kmetijstva, Kr-
mljenje govedi in prašičev, Domače mlekarstvo, 
Krava v šoli ter Postavne določbe glede jamstva 
pri kupčijah z živino.

Pedagoško delo
Ustanovitev mlekarske šole na Vrhniki je bil prvi 
poizkus, da bi prišli do domačih sirarskih stro-
kovnjakov. Šola se je obdržala do leta 1914, ko 
je bil velik del osebja poklican pod orožje. Med 
prvo svetovno vojno in po njej do leta 1926 ni-
smo imeli strokovne šole za mlekarstvo. Samo 
z občasnimi strokovnimi tečaji ni bilo mogoče 
izobraževati strokovnega kadra za naprednejše 
mlekarstvo, zato so se v Beogradu odločili, da po-
novno ustanovijo mlekarsko šolo. Ker je Slovenija 
veljala za mlekarsko najbolj razvit predel Kraljevi-
ne Jugoslavije, so mlekarsko šolo ustanovili tu. Za 

Anton Pevc
(9. 1. 1885, Tlaka – 18. 2. 1967, Ivančna Gorica)

STAROSTA SLOVENSKEGA 
MLEKARSTVA

njen sedež se je potegovalo več krajev, a 
zmagala je Škofja Loka. Verjetno tudi zato, 
ker jim je uspelo pridobiti tedanje¬ga dr-
žavnega mlekarskega inštruktorja Antona 
Pevca, ki je tisti čas živel v Radovljici. 
Pevc je bil takrat najbolj priznan in upo-
števan mlekarski stro¬kovnjak v Kraljevini 
Jugoslaviji. Na svojem delovnem področju 
je bil zelo aktiven, bil je tudi avtor številnih 
dobrih strokovnih del. Njegovo mnenje na 
področju mlekarske stroke je pri oblasteh 
vselej naletelo na posluh in ugoden odziv. 
Tako je bilo tudi ob vprašanju, kje naj bi 
bil sedež nove mlekarske šole. Zaradi nje-
govega ugleda in ker je bil že pred vojno 
strokovni učitelj na mlekarski šoli na Vrh-
niki, je bilo pričakovano, da bo Pevc postal 
ravnatelj te šole. 
A Pevcu obljubljeno ravnateljsko mesto 
je zasedel ing. Srečko Šabec. Šabec je bil 
agronom in je služboval na posestvu Belje 
v Vojvodini. Mlekarske izobrazbe ni imel. 
Ker bi se rad vrnil v Slovenijo, je zaprosil za 
mesto učitelja na novi mlekarski šoli. Ta-
koj so ga poslali na izobraževanje v Nem-
čijo, po enem letu pa imenovali za ravna-
telja. Anton Pevc je bil takrat že v Škofji 
Loki, a imenovali so ga za računovodjo in 
ekonoma na mlekarski šoli. To delo naj 
bi opravljal poleg svoje redne službe in 
brez posebne nagrade. Šabec in Pevc sta 
tako postala edina nameščenca mlade 
mlekar¬ske šole. Oba sta šele z odlokoma 
o svojih imenovanjih izvedela, kakšno delo 
ju čaka. Morala sta organizirati šolo tako 
rekoč iz nič. Nista imela ne pravih prosto-
rov ne strokovnega kadra. Vendar jima je 
nekako uspelo in šola je začela izobraževa-
ti bodoče sirarje iz vse Slovenije. 
Anton Pevc ni dolgo vztrajal v Škofji Loki. 
Inženir Šabec je poročal samo, da si je na-
šel bolje plačano delo. Za kaj je šlo v resni-
ci, ne vemo. Je zameril, ker ni bil imenovan 

za ravnatelja ali je bil res preobremenjen z 
delom? Leta 1929 je odšel na Hrvaško, kjer 
je Mlekarna Veliki Zdenci prav tedaj začela 
z obširno proizvodnjo topljenih sirov in je 
potrebovala izkušenega sirarja. A tudi tam 
ni ostal dolgo. Prevzel je mesto upravitelja 
na posestvu Golubovec blizu Stubice v Hr-
vaškem Zagorju.

Nov začetek
Ne vemo, ali je Anton Pevc odšel iz Škofje 
Loke sam ali z družino. V Loko se je na-
mreč družina preselila iz Radovljice, ko so 
ga snubili za ravnatelja novoustanovljene 
šole. Priskrbeli so mu stanovanje v Gerb-
čevi vili. Njegovi in Emilijini potomci se 
danes štejejo za Ločane. Vendar je Emilija 
aprila 1941 umrla v Ljubljani. V osmrtnici 
so zapisali samo draga mama in babica, 
moža ni med žalujočimi.
Anton si je med drugo svetovno vojno na 
Hrvaškem našel novo, veliko mlajšo ženo 
in imel še sedem otrok. Vendar mu tudi 
v tem obdobju ni bilo lahko. Nemci so ga 
z družino izselili v Bosno. Nekako jim je 
uspelo, da so se vrnili v Varaždin k ženini 
sestri in tam je dočakal konec vojne. Po 
vojni se je vrnil v Ljubljano, kjer je služ-
boval kot referent za mlekarstvo na Mi-
nistrstvu za kmetijstvo. Po upokojitvi se 
je preselil v Ivančno Gorico, kjer je dobil 
stanovanje v novozgrajenem zadružnem 
domu. Dokler so mu dopuščale moči, je 
pomagal v Kmetijski zadrugi pri kontroli 
molže in pri drugih panogah, s katerimi se 
je zadruga ukvarjala.
Anton Pevc počiva na stiškem pokopali-
šču. Njegove knjige najdemo samo še v 
Narodni in univerzitetni knjižnici, obsežno 
publicistično delo pa je razdrobljeno po 
številnih slovenskih in hrvaških časopisih.

Valči Ravbar
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Začetek leta 2014 v Krajevni 
organizaciji RK Ivančna Gorica
Tudi letos smo se prostovoljke KORK 
Ivančna Gorica v začetku januarja za-
čele dogovarjati o planu dela in na-
črtih za leto 2014. Tudi letos se plan 
dela ne razlikuje veliko od prejšnjih 
let, saj smo kot humanitarna orga-
nizacija zavezani skrbi za povečanje 
krvodajalstva, darovanju organov 
in skrbi za preventivo na področju 
zdravja, pomoči socialno ogroženim, 
osebam s posebnimi potrebami, 
starejšim, invalidom itd. V mesecu 
februarju je potekal zbor članov, ki 
je bil letos zaradi vremena malo okr-
njen. Na zboru smo potrdili poročila 

za leto 2013 in finančni plan in plan 
dela za leto 2014. Na zboru smo 
sprejeli tudi sklep, da gasilcem PGD 
Hudo doniramo 200 evrov iz lastnih 
sredstev. Obrazložitev donacije je 
dejstvo, da so naši prostovoljni gasilci 
vedno pripravljeni pomagati in so bili 
ob nedavni naravni nesreči (žled) na 
voljo našim krajanom 24 ur na dan in 
so za svoje delo porabili veliko goriva, 
opreme (zaščitna oprema itd.) Sklep 
je bil na zboru sprejet soglasno.
Tudi letos smo prostovoljke ob 
osmem marcu in materinskem dne-
vu obiskale starejše, bolne, osamlje-

ne, invalidne in naše krajanke v DSO 
Grosuplje. Obiskale smo 77 žena 
in mater po domovih in pet v DSO 
Grosuplje. Letos smo se prostovoljke 
odločile na pobudo gospe Gašper, 
da izdelamo voščilnice same. Ob po-
moči gospe Sonje Muhič, ki nam je 
predstavila tehniko iris folding, smo 
prostovoljke izdelale voščilnice same 
in vložile v voščilo tudi delček sebe. 
Še naprej se bomo trudile polepšati 
dneve našim krajankam in krajanom.

Za KORK Ivančna Gorica: 
Stanka Pajk

Devetdeset let Marije 
Pušljar iz Škrjanč

V soboto, 8. februarja, smo prostovoljke KORK Ivančna Gorica obiskale gospo 
Marijo Pušljar iz Škrjanč. Gospa se je rodila 5. februarja 1924 v Malem Črne-
lem mami Frančiški in očetu Jožetu Glavanu. V družini Glavan se je rodilo kar 
11 otrok. Leta 1946 se je poročila na Škrjanče, kjer sta si z možem Frenkom 
ustvarila dom. Kot se reče, sta z možem Frenkom h kruhu spravila tri sinove.
Gospa Minka, kot jo kličejo sorodniki, prijatelji in sosedje, jesen življenja pre-
življa na domačiji ob pomoči in skrbi sina Milana in snahe Helene. Pričakala 
nas je nasmejana kot zmeraj, zgovorna, dobre volje in zelo bistrega duha. Ob 
našem obisku je gospa obujala spomine na mladost in na njena potovanja, 
saj je zelo rada obiskovala tujino. Povedala nam je, da je bila v Lurdu, Rimu 
in celo v Izraelu in še kje, tudi nekaj zelo zanimivih zgodb nam je povedala. 
Zahvaljujemo se snahi Heleni za pogostitev in gospe Minki za prijetno urico v 
njeni družbi. 
Gospa Minka, želimo vam zdravja in zadovoljstva med vašimi najdražjimi!

Stanka Pajk

Dejavnosti Krajevne organizacije 
Rdečega križa Višnja Gora v letu 2013
Krajevni odbor Krajevne organizacije 
Rdečega križa (KO RK), ki ga sestavlja 
10 prostovoljk, je tudi v letu 2013 
nadaljeval z delom po vnaprej zasta-
vljenem programu. Ciljna populacija, 
pri katerih smo izvajali aktivnosti, 
so predvsem starostniki, onemogli, 
osamljeni in bolni krajani, socialno 
ogrožene družine in posamezniki ter 
krvodajalci.  
Obiski ostarelih, bolnih in onemoglih 
krajanov na domu in v DSO Grosuplje
V letu 2013 smo obiskale 28 kraja-
nov, ki so praznovali okroglo obletni-
co rojstva in 12 krajanov, ki so one-
mogli zaradi starosti ali bolezni, so 
osamljeni ali socialno šibki. Nekaj jih 
je povsem vitalnih in jim tudi zdravje 
še dobro služi. Je pa nekaj tudi pov-
sem ležečih v postelji ali pa se lahko 
gibljejo le po hiši ob spremstvu svoj-
cev. Obiskale smo jih ob njihovem 
rojstnem dnevu, ostale pa v pred-
novoletnem času. Pripravile smo jim 
skromna darila, ki nimajo posebnega 
pomena, pomembnejši je obisk, stisk 
roke in prijazna beseda. Veseli so bili 
našega obiska in zadovoljni z mislijo, 
da še niso povsem pozabljeni. Ugota-
vljamo, da je za vse, ki smo jih obiska-
le v domačem okolju, lepo poskrblje-
no.  
Naše krajane, ki živijo v DSO Gro-
suplje, smo obiskali dvakrat. Prvič 
v marcu, takrat je bilo tam 7 naših 
krajanov. Drugič v decembru, ko se 
je število povečalo na 10, žal sta bila 
dva takrat v bolnišnici in čez nekaj 
dni smo izvedeli žalostno vest, da sta 
zaključila življenjsko zgodbo. Nekate-
ri so nastanjeni v DSO že več let, ne-
kako so se navadili na naše obiske in 
nas komaj čakajo. Razveselijo se no-
vic in pozdravov iz domačega kraja. 
Pomoč socialno ogroženim družinam 
in posameznikom  
Iz OZRK Grosuplje smo za našo KS 
prejeli in razdelili 1344 kg hrane iz EU 
ter 18 prehranskih paketov in prav 
toliko vreč pralnega praška. Število 
pomoči potrebnih se še vedno iz me-
seca v mesec povečuje. Tako, da smo 
kar v zadregi, seznama prejemnikov 
namreč ni enostavno sestaviti. Števil-
ni ne morejo sami po pomoč, zato jo 
tudi dostavimo.
Z zbranimi sredstvi smo pomagali 
12 socialno ogroženim družinam, s 
plačilom položnic za elektriko, vrtec, 
dodatno zdravstveno zavarovanje 
… Nekaterim smo nakupile nujno 
potrebna živila ter stvari za gospo-
dinjstvo in jim jih dostavile na dom. 
V sodelovanju s strokovno službo 

Osnovne šole smo 5. otrokom iz Vi-
šnje Gore omogočili nakup učbeni-
kov in šolskih potrebščin.   
Podelitev priznanj krvodajalcem
Rdeči križ Slovenije - Območno zdru-
ženje Grosuplje vsako leto preko KO 
RK podeli priznanja in značke večkra-
tnim darovalcem krvi. Po predhodno 
prejetem seznamu iz OZ RK Grosu-
plje (Območno združenje Rdečega 
križa) je podelitev potekala 31. 5. 
2013 v okviru tradicionalnega sreča-
nja krajanov. Dobitniki priznanj so: 
Neža Nježič za 5-krat, Bogdan Čož, 
Franc Mišmaš, Tomaž Zupančič za 
10-krat, Tomaž Gnidovec za 15-krat, 
Franci Garbas za 20-krat, Jože Virant 
za 30-krat, Ivan Erjavec, Franc Femec, 
Tomaž Grum, Jože Gorše za 35-krat, 
Olga Jančar, Terezija Rus – Dremelj 
za 45-krat in Franc Pucihar za 50-krat 
darovano kri.
Priznanja jim je podelila predsednica 
KO RK. Dobitniki so poleg priznanja 
prejeli skromno darilo, gasilci PGD 
Višnja Gora pa so jih postregli s hrano 
in pijačo, za kar se jim zahvaljujemo.
V imenu Rdečega križa Slovenije in 
KO RK Višnja Gora izrekamo vsem 
dobitnikom iskrene čestitke! Zahva-
ljujemo se vam za človekoljubnost 
in solidarnost. Želimo vam trdnega 
zdravja in vas spodbujamo, da še na-
prej ostanete zvesti krvodajalstvu. 
Vse druge vabimo, da se jim pridru-
žite. Za zadostno oskrbo s krvjo v Slo-
veniji potrebujemo 400 krvodajalcev 
na dan. Zato vas spodbujamo, da se 
udeležujete krvodajalskih akcij, ki jih 
organizira Rdeči križ Slovenije ali se 
sami javite na Zavodu za transfuzijo 

krvi. 
Tudi v našem kraju je vse več ljudi, 
ki težko živijo. Skupina aktivnih pro-
stovoljk KO RK si prizadeva razume-
ti stisko brezposelnih, starostnikov, 
bolnih, osamljenih ter številnih posa-
meznikov in družin, ki so se znašli v 
stiski. Prositi za pomoč ni sramotno 
dejanje, pomagamo lahko le, če izve-
mo za stisko. 
V kraju imamo na srečo dovolj do-
brih ljudi, ki so pripravljeni pomagati 
in nas ne pustijo pred zaprtimi vrati, 
ko pozvonimo za članarino in prosto-
voljne prispevke. Še enkrat moram 
poudariti, da so vsa sredstva zelo 
preudarno in racionalno porabljena, 
izključno za potrebe krajanov Višnje 
Gore. Prostovoljke delujemo na la-
stne stroške, s svojimi avtomobili 
smo prevozile kar nekaj kilometrov, 
brez potnih stroškov. Za stroške iz-
vedbe programa smo porabile le 
dobre 4 €, opravile pa smo približno 
200 ur prostovoljnega dela.
Zahvaljujemo se krajanom Višnje 
Gore, Občini Ivančna Gorica, KS Vi-
šnja Gora, in OZ RK Grosuplje. Hvala 
za vašo pomoč, zaupanje in podpo-
ro. Dobro se je zavedati dejstva, da 
je lažje dajati, kot prejemati, a človek 
nikoli ne ve, kdaj se znajde v vrsti 
prejemnika. Življenje v kraju je bolj 
prijazno, če si med sabo pomagamo.
Kot predsednica KO RK se iskreno za-
hvaljujem vsem požrtvovalnim pro-
stovoljkam, ki darujete svoj prosti čas 
in tudi finančna sredstva, za pomoči 
potrebne krajane.

Za KO RK Višnja Gora zapisala: 
Milena Kum                           

Vsak padec je  
padec preveč
V prostorih Društva upokojencev Ivančna Gorica enkrat tedensko poteka te-
čaj »Preprečevanje padcev v starosti«. Na štirinajstih srečanjih se bomo ude-
leženci seznanili, kako se je mogoče padcem izogniti in tako preprečiti njihove 
posledice. Te so lahko hude, od izgube samostojnosti pa celo do smrti.
Tečaj vodita mentorja Cvetana in Nikolaj Erjavec po programu, katerega av-
torji so sodelavci iz Inštituta Antona Trstenjaka Ljubljana. Izdelali so poseben 
priročnik, ki celovito obravnava probleme padcev starejših in možnosti za nji-
hovo preprečevanje. Vsak teden osem udeleženk, kolikor nas je trenutno v 
skupini, predela eno temo od skupaj štirinajstih. 
Vsako srečanje sestavljajo telovadne vaje za krepitev ravnotežja, teoretska 
tema in izmenjava praktičnih izkušenj udeleženk, povezanih z obravnavano 
temo. Spoznali smo, kakšne so nevarnosti za padce v stanovanju in kako jih 
z majhnimi posegi preprečiti, katere slabe navade lahko povzročijo padec in 
kako jih zamenjati z dobrimi, katere bolezni in zdravila so lahko vzroki padcev, 
zakaj je pomembna zdrava prehrana, kako bližnje prositi za pomoč, ko sami ne 
zmoremo več, kako pravilno pasti in se pobrati, pa še marsikaj.
Na vsakem srečanju dobimo tudi »domačo nalogo«. Ta je sestavljena iz re-
dnega dnevnega izvajanja šestih telovadnih vaj za krepitev ravnotežja in iz 
osebnega razmisleka o naslednji temi. Svoje misli in izkušnje zapišemo v pri-
ročnik, nato pa jih na naslednjem srečanju predelamo v skupini. Vedno se 
naučimo nekaj novega o strokovni temi, pa tudi druga o drugi, saj se v skupini 
počutimo sproščene in si zaupamo.
Tečaj »Preprečevanje padcev v starosti« je namenjen vsem, ki želijo ostati sa-
mostojni čim dlje v starost, živeti zdravo in aktivno življenje. Sam tečaj seveda 
ne zadošča. Pridobljena znanja in spoznanja je treba uresničiti tudi v praksi 
in redno izvajati telovadne vaje za krepitev ravnotežja. Izplača se, kajti vsak 
padec je padec preveč.

Joža Železnikar

Planinsko društvo ŠENTVID PRI STIČNI in društvo VIR vabita na

OGLED VIRSKEGA MESTA  
 z arheologom

v nedeljo, 6. aprila 2014,  
ob 13.00 zbor pri Lavričevi koči na Gradišču.

Po uvodnem nagovoru se bomo po planinski poti z Gradišča napotili v 
smeri prazgodovinske naselbine na Viru. Opravili bomo obhod po ostali-
nah obzidja mesta, kjer so pred več kot 2000 leti živeli naši predniki. Med 
ogledom naselbine bomo s strani arheologa Saša Porente izvedeli marsi-
kaj zanimivega tudi o najdbah, ki pričajo o življenju na naših tleh v tistem 
času.

Ob vrnitvi na Lavričevo kočo nas čaka še okrepčilo.
Predviden čas obhoda 3-4 ure.

Priporočene okvirne predhodne najave na  
tel.: 041 387 801 oz. na el. naslov:

romantratar75@gmail.com, kjer dobite tudi ostale informacije.

VABLJENI!



24 marec 2014 številka 2Krajevne skupnosti

»Soborci v vojni - prijatelji v miru«.

Veterani vojne za Slovenijo so 
spregovorili o svojem delu in stanju v 
naši družbi
Člani Območnega združenja vetera-
nov vojne za Slovenijo Grosuplje so 
se v petek, 7. marca, zbrali v dvorani 
Gasilskega centra na svojem rednem 
letnem zboru z nalogo, da ocenijo 
svoje delo v preteklem letu in si za-
stavijo nove cilje.
Zbor se je po izvolitvi organov, ki 
so potrebni za nemoteno delova-
nje takšnega srečanja, nadaljeval s 
svečanim dejanjem. To je dejanje, s 
katerim se začne vsak pomembnejši 
dogodek veteranov vojne za Slove-
nijo in pri katerem imajo posamezni 
predmeti, kot so: kamen s Triglava, 
bodalo, rdeč cvet, kozarec rdečega 
vina, vaza čiste vode, bel prt in pra-
zen stol globok simbolni pomen in 
predstavljajo spomin in opomin na 
tiste najpomembnejše prelomne tre-
nutke izpred dobrih dveh desetletij.
V svojem uvodnem nagovoru je 
predsednik združenja Boris Peterka 
na svojevrsten način opozoril na vse 
tisto, kar se danes dogaja v naši druž-
bi. Opozoril je na pojave, ki nam niso 
in nam ne morejo biti v ponos ter pri 
tem poudaril, da se za to leta 1991 

veterani nismo borili. Borili smo se 
za stoletne sanje postati gospodar na 
svoji zemlji. Delati v miru in svobodi 
ter živeti od sadov svojega dela.
V nadaljevanju so v razpravi sode-
lovali tudi drugi člani združenja ter 
gostje. Župan občine Grosuplje dr. 
Peter Verlič je pozdravil zbor ter 
obljubil večjo podporo občine delo-
vanju združenja tudi v materialnem 
smislu. V razpravi je med drugimi so-
deloval tudi Janez Lesjak eden najpo-
membnejših poveljnikov Teritorialne 
obrambe v času osamosvojitvene 
vojne. Opozoril je na pomanjkljivosti 
sedanjega obrambnega sistema, ki 
po njegovem temelji na predpostav-
ki, da bi nas v primeru potrebe branili 
drugi, česar pa realno ni pričakovati. 
Podvomil je o pravilnosti odločitve 
o ukinitvi naborniškega sistema, saj 
je bila s tem, po njegovem, narodu 
odvzeta obrambna moč in tradicija. 
Z nekaterimi trditvami je izzval tudi 
polemike, ki pa samo kažejo na od-

prtost organizacije za demokratični 
dialog.
Zbor je pozdravil tudi podpredsednik 
Zveze veteranov vojne za Slovenijo 
ter na kratko predstavil aktivnosti in 
cilje zveze. Navzoče so pozdravili še 
predstavniki Zveze združenj borcev 
za vrednote NOB Grosuplje, Veteran-
skega združenja Sever ter Območne-
ga združenja ZVVS Kočevje.
Poročila o svojem delu in dosežkih 
so podali še predstavniki pohodni-
ške, strelske in smučarske sekcije. Iz 
teh poročil je razvidno, da je skrb za 
rekreacijo ter s tem za zdravje članov 
združenja, poleg skrbi za prenos izro-
čila osamosvojitvene vojne na mlajše 
rodove, na prvem mestu.
Podelitvi priznanj najuspešnejšim in 
najprizadevnejšim članom združe-
nja je sledilo tovariško druženje, ob 
kranjski klobasi in pivu, ki je še en-
krat pokazalo, kako močno drži geslo: 
»Soborci v vojni - prijatelji v miru«. 

Franci Zorko

Gradišče vabi …
• 30. 3.  začetek pohodniške akcije »Vzponi na Gradišče za 
   pohodnike 2014«
• 30. 3.  začetek kolesarske akcije »Kolesarski vzponi na 
   Gradišče 2014«
• 6. 4.    ob 14. uri Križev pot župnije Šentvid pri Stični
• 6. 4.    ob 13. uri ogled Virskega mesta z arheologom
• 27. 4.  ob 10. uri žegnanje pri cerkvi sv. Miklavža

PD ŠENTVID PRI STIČNI 
V SODELOVANJU Z ZDRAVSTVENIM DOMOM IVANČNA GORICA ORGANI-

ZIRA AKCIJO

VZPONI NA GRADIŠČE 2014
ZA POHODNIKE

V sodelovanju z Zdravstvenim domom Ivančna Gori-
ca, bo tudi letos potekala akcija Vzponi na Gradišče 
za pohodnike 2014, ki bo trajala od 30. 3. do 31. 10. 
2014. V tem času boste lahko opravili 216 vzponov. 
Vpis bo potekal na Lavričevi koči od 29. 3. 2014 dalje, 
kjer dobite evidenčno številko in knjižico.  
K sodelovanju se lahko vključite kadarkoli. Vzpone 
lahko opravljate iz več smeri: Ivančne Gorice, Šent-

vida ali Stične, dnevno pa se evidentira samo eden. 
Med akcijo bodo opravljene meritve krvnega tlaka, sladkorja, tehtanje in 
meritve telesne sestave, ki jih bodo izvajale medicinske sestre ZD Ivančna 
Gorica. 
Hoja je idealna in dostopna vadba za vsakogar, v družbi je še koristnejša, 
zato v akcijo povabite tudi svoje prijatelje. 

Informacije: Lavričeva koča Gradišče, FB profil Lavričeva koča ali 
tel. št. 041 456 914 (Sonja)
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Dobrodelna Božična 
košarica Rotaract kluba 
Grosuplje
December je za mnoge mesec veselja, druženja ob polni 
mizi in veselega pričakovanja novega, boljšega. Pa vendar 
ne more vsak med nami dvanajstega meseca v letu prei-
menovati v veselega, kar se ga je že tako klišejsko prijelo. 
Mnogo ljudi med nami težko shajajo iz meseca v mesec in 
december ni nobena izjema, prej ravno nasprotno. Stro-
ški ogrevanja in elektrike v dolgih in hladnih večerih raste-
jo v nebo, otroci potrebujejo nova oblačila in mnogokrat 
zmanjka sredstev za napolnitev hladilnika in mize.
Da bi vsaj nekaj našim občanom priklicali nasmešek na obraz in jim vlili kan-
ček upanja, smo člani Rotaract klub Grosuplje v decembru organizirali tradici-
onalno Dobrodelno božično košarico. Zbrali smo se v soboto, 21. 12. 2013, v 
Supermarketu Tuš Grosuplje, kjer smo skozi celo dopoldne zbirali prostovolj-
ne prispevke v obliki osnovnih živil, živil z dolgim rokom trajanja, higienskih 
izdelkov ter sladkarij. Odziv sokrajanov je bil presenetljivo velik, s čimer smo 
zopet dokazali, da je v slogi moč. Z zbranimi dobrinami smo naredili 8 pake-
tov, s katerimi smo obdarili starejše in socialno šibke iz Grosuplja in okolice.
Ob tej priložnosti bi se za sodelovanje najlepše zahvalili vsem, ki so kakorkoli 
pripomogli k izvedbi našega projekta, še posebej Supermarketu Tuš Grosuplje 
in vsakemu izmed vas, ki ste nesebično prispevali v našo skupno košarico.
Obenem bi radi v naš Rotaract klub Grosuplje povabili vse mlade, stare med 
18 in 30 let, ki so pripravljeni pomagati in prisluhniti sočloveku v vsakodnev-
nem življenju. Rotaract je humanitarna, nepolitična in neverska organizacija, 
ki svoje ideje skupaj z botrskimi Rotary klubi uresničuje preko številnih pro-
jektov na lokalni, državni in mednarodni ravni, po načelu nesebične pomoči 
vsem, ki so le-te potrebni. Več podrobnosti lahko najdete na naši spletni po-
vezavi http://www.rotaract-grosuplje.si/rotaract/kako-postati-clan.

Petra Kadunc, članica Rotaract kluba Grosuplje

Krajevne skupnosti

Zanimivi zimski obiskovalci lagun
Če je pozimi pokrajina kot opustela, spomladi s prihodom ptic selivk nenadoma oživi.
Letošnjo zimo so Marofške lagune 
gostile nekaj zanimivih gostov, prva 
se je pozno v jeseni priklatila Žvižgav-
ka, ki jo prepoznamo po značilni zlato 
rumeni progi samca, ki se vleče pre-
ko čela. To so race severnih področij, 
kjer v tajgi gnezdijo ob počasi tekočih 
rekah ter srednje velikih gozdnih je-
zerih. V srednji Evropi nekatere gnez-
dijo v obalnih področjih, drugače pa 
so pri nas redne preletne gostje in 
se ustavijo med selitvijo ali ostanejo 
na zimovanju, ker se prehranjujejo 
predvsem z vodnimi rastlinami in 
travo.
Druga zelo zanimiva gostja pa je Du-
plinska kozarka (Tadorna tadorna). 
Ta živo pisana ptica sodi v skupino 
polgosi, samec pa ima grbo v na ko-
renu izrazito rdečega kljuna. Gnezdi 
ob obalah baltskih držav, in sicer v ra-
znih duplih, kunčjih rovih ali nasipih. 
Za življenjski prostor si izberejo nizke 
obale s peščenimi ali muljastimi pla-
žami, jedo predvsem polže, školjke in 
kolobarnike, ki živijo v plitvi vodi ali 
mulju. V Sloveniji je Duplinska kozar-
ka zelo redka in neredna gostja.
Tretji gost pa se je, kot je videti, odlo-
čil ostati. Gre za Kreheljca (Anas cre-
cca). To je druga najpogostejša raca 
plovka takoj za Mlakarico. Je naša 
najmanjša vrsta rac, če jo primerja-
mo z Mlakarico, je skoraj za polovi-

co manjša. Samci imajo kostanjevo 
glavo preko oči pa jim poteka zelena 
proga. V svatovskem perju je trup 
precej siv z izjemo smetanasto be-
lega zadka s črno obrobo. Samice so 
zelo podobne samici Mlakarice ven-
dar občutno manjše. Ker sem Kre-
heljce opazila že v avgustu in je vsaj 
en par še tu, menim, da bo tudi ostal. 
V Sloveniji je Kreheljc redek gnezdi-
lec in spada med močno ogrožene 
vrste z oznako E2, kar pomeni, da ob-
stanek te vrste v Sloveniji ni verjeten. 
Na fotografiji vidite Kreheljca zraven 
samice Mlakarice, kjer se dobro vidi 
razlika v velikosti. Je zelo raznovrstno 
hrano od semen in različnih rastlin-
skih delov do predvsem poleti različ-
ne majhne živali. Bomo videli, ali bo 
par ostal.
Zopet pa sem v marcu zagledala lan-
skoletne goste, in sicer Reglje, ki si 
očitno lagune izbirajo za vsakoletni 
postanek. Zanimivo je, da se na tako 
majhni vodni površini ustavi in živi 
toliko zanimivih in redkih ptičjih vrst. 
Kar priča o tem, kako malo imamo v 
Sloveniji, predvsem pa na območju 
Dolenjske, stoječih vodnih površin. 
Lagune pa imajo tudi zanimivo loka-
cijo, nahajajo se namreč na selitveni 
poti mnogih ptic, in jim ponujajo do-
brodošel oddih na dolgi, utrujajoči 
poti z juga proti severu in obratno.

Letošnjo pomlad pa so konec febru-
arja napovedali škorci, vsi jih pozna-
mo pa zelo redko vidimo, jih pa sliši-
mo. Prepoznamo jih po črnem perju, 
posejanim z belimi pikami, svatovsko 
perje pa ima zelenovijoličasto perje, 
bele pike pa pogosto niso vidne. Nji-
hovo oglašanje je kot prijetno cvrča-
nje, brenčanje, živžganje, tleskanje 
in še kaj lahko pripišemo temu izje-
mnemu pevcu. V jeseni se zberejo v 
velikih jatah in odletijo prezimovat v 
južno Evropo ali pa v severno Afriko, 
nekateri pa tudi ostanejo. Jedo pred-
vsem žuželke, njihove ličinke, jagodi-
čje, gnezdijo pa v duplih, tudi gnez-
dilnicah. Slovi kot zelo prepirljiv ptič.
Se bo parček vrnil?
Sedaj lahko pričakujemo še druge 
ptice, ki pozimi odletijo prezimovati 
v toplejše kraje. Zagotovo pa občani 
občine Ivančna Gorica najbolj priča-
kujejo vrnitev para Štorkelj, ki sta se 
lansko leto nastanila v Ivančni Gorici. 
In čas je, da se vrneta. Lansko leto sta 
bila mnogo prepozna, letos morata 
prileteti vsak čas, seveda pod pogo-
jem, da sta zimo in dolgo pot pre-
živela. Držimo pesti, da ju čim prej 
zagledamo, kako se sprehajata po 
naših poljih.

Blanka Markovič univ. dipl. biol.

Obvestilo
Urad za delo Grosuplje v novih prostorih

Od ponedeljka, 10. marca 2014, Urad za delo Grosuplje 
posluje na novi lokaciji, in sicer na Kolodvorski 2, Grosuplje.

Takole si pav in pavka ogledujeta svojo lepoto, ki odseva na avtomobilski plo-
čevini. Zares drži slovenski rek »se šopiri kot pav« ali »ponaša se kot pav«. 
(Foto: Jelka Agnič)



26 marec 2014 številka 2Šolstvo

8. Jurčičev memorial ob dnevu šole na 
Srednji šoli Josipa Jurčiča
V torek, 4. marca, prav na 170. 
rojstni dan Josipa Jurčiča, smo tudi 
»Jurčičevci« praznovali dan šole in 
zaključek že 8. Jurčičevega memo-
riala.
Jurčičev memorial je literarni in likov-
ni natečaj, ki se ga že vrsto let udele-
žujejo dijaki tretjih in četrtih letnikov 
iz vse Slovenije. V literarnem delu 
smo v Evropskem letu državljanskih 
pravic izzvali mlade literarne in an-
gleško navdahnjene pisce z naslovom 
‚‘Money is a good servant, but a bad 
master.‘‘ Evropski parlament je leto 
2013 določil za leto poudarjenega 
zavedanja človekovih pravic v Evro-
pski uniji. Razkroj moralnih vrednot, 
bogatenje posameznika in teptanje 
človeškega dostojanstva najmanjših, 
najbolj ranljivih v družbi 21. stoletja 
- tako nepredstavljivo, povsem po-
dobno razmišljanju Josipa Jurčiča, 
katerega junak Kozma - neveden in 
ubog pastir - nepričakovano obogati. 
Nepričakovano bogastvo preproste-
ga moža spremeni, mu pokaže vabl-
jivi sij sveta denarja in nadutosti, pa 
tudi osamljenosti in končno - hrepe-
nenja po nekem drugem, skromnej-
šem času ... 
... Pa človek dostikrat ne ve, da je sre-
čen. Tako tudi Kozma ni vedel. Dosti-
krat je bil vesel, dasi tudi je pel in v 
rog trobil na paši, tako da so vsi vaški 
otroci skakali od veselja, si je želel 
včasih vendarle kaj več. Sto potov 
in namenov si je naredil v mislih, kaj 
in kako bi se potlej nosil, ko bi denar 
imel. „Blagor tistim, ki imajo denar,“ 
je rekel dostikrat sam pri sebi med 
svojo čredo, „jaz bi ga znal obračati 
in rabiti! Vse drugače bi gospodaril 
ko drugi!“
Josip Jurčič: Uboštvo in bogastvo 

(Pripovedka iz domačega življenja)
Odlomek iz Jurčičeve pripovedke je 
bil izhodišče za literarno popotovanje 
v angleščini današnjega mladostni-
ka, ki se tako kot Kozma preteklosti 
srečuje s pastmi in privlačnostmi de-
narja danes. Navidezna mogočnost 
bogastva, neprestano hrepenenje po 
denarju, po užitkih in uživanju, novih 
prijateljih in znancih, popularnostjo 
in priljubljenostjo ... Vse to in še več 
so mladi literati nanizali v bogati izra-
znosti svoje domišljije in poznavanju 
angleščine.
Prejeli smo 81 esejev iz vse Slovenije 
in 4. marca 2014 na zaključni priredi-
tvi nagradili najboljše.

1. mesto: Sabina ČERNE, dijakinja 
SŠ za gastronomijo in turizem Novo 
mesto (mentorica Silvija Zupančič, 
prof.).
...“Why should I smoke and drink 
to be like everyone else, to make 
them accept me?‘‘ she thought a bit 
further, ‚‘what am I getting out of 
this, why did I even start doing that? 
All I‘m going to get is some people, 
pretending to be my friends, asking 
me for favours‘‘ ... (odlomek nagra-
jenega eseja, Sabina Černe, SŠ za ga-
stronomijo in turizem Novo mesto)
2. mesto: Miša MUHIČ, dijakinja 
Šolskega centra Novo mesto Srednje 
zdravstvene in kemijske šole (mento-
rica Barbara Cesar, prof.).
... James picked up the letter with 
trembling fingers and brought it 
closer in order to reafd its contents. 
The letter read as followed: ‚‘Dear 
James, although you don not know 
me by name, I am the man who left 
the package containing the money 
on your doorstep. It was a test you 
see. ... (odlomek nagrajenega eseja, 

Miša Muhič, Šolski center Novo me-
sto)
3. mesto: Špela PAVŠEK dijakinja Sre-
dnje šole Josipa Jurčiča Ivančna Gori-
ca (mentorica Maja Zajc Kalar, prof.)
... Eventually things changed to 
worse. As a result of being famous 
she met new people, started drin-
king and even taking drugs. She 
never really spent time with her 
friends anymore. ... She became 
obsessed with money ... (odlomek 
nagrajenega eseja, Špela Pavšek, SŠ 
Josipa Jurčiča) 
S svojimi literarnimi izdelki so sode-
lovali dijaki šol, ki so se odzvale na 
razpis natečaja v oktobru 2013:
Srednja šola za gastronomijo in turi-
zem Novo mesto
Srednja šola za kemijo, elektrotehni-
ko in računalništvo Celje
Šolski center Srečka Kosovela Sežana
Šolski center Novo mesto Srednja 
zdravstvena in kemijska šola
Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna 
Gorica
Praznovanje ob podelitvi nagrad, ki 
jih je mladim umetnikom izročil rav-
natelj Milan Jevnikar, so obogatili di-
jaki SŠ Josipa Jurčiča. Predstavile so 
se izjemne pevke dekliškega zbora 
Estrella, ki ga vodi pianist Luka Posa-
vec, dijak tretjega letnika naše šole; 
preudarna izbira pesmi, izjemno pe-
tje in domiselnost preoblek na pustni 
torek - vse v užitek in čudenje polne 
dvorane na Srednji šoli Josipa Jurči-
ča! Gostje so strmeli nad vrhunsko-
stjo pevk, pa tudi nad izjemno igro 
dveh angleških dramskih skupin, ki 
delujeta na naši šoli. Mlade igralke 
Veronika, Barbara, Špela in Aleksan-
dra so nas v drami Lillian Hellman iz 
leta 1934 „The Children‘s hour‘‘ po-

Pustno rajanje v Temenici
Na podružnični šoli v Temenici smo težko pričakovali pustni torek. Že nekaj 
dni prej smo se pripravljali na zabavo ob tem norčavem prazniku, se ukvarjali 
s pustnimi običaji, likovno ustvarjali, se naučili peti pustne pesmice in še in 
še. Ta dan so v šolo namesto učencev prišle pustne šeme. Videli smo Pike No-
gavičke, klovne, princese, Sneguljčico, nindže, pirate, vikinge, avtomobilske 
dirkače … Zjutraj so potekale še zadnje priprave. Po malici smo peli, recitirali, 
rajali ob veselih zvokih in se zelo zabavali. Vse maske so se predstavile tudi 
na pustni modni reviji. Ker je bilo lepo vreme, smo naredili sprevod v bližnji 
okolici podružnične šole. 
V trgovini Temenica, baru Pri furmanu, na Turistični kmetiji Fajdiga, povsod so 
nas zelo lepo sprejeli in obdarovali s sladkimi dobrotami. Vsem se še enkrat 
iskreno zahvaljujemo. Ko smo se vrnili nazaj v šolo, nam je kuharica Slavka že 
pripravila kosilo, za sladico pa je bil seveda krof. Zabava in rajanje se je nada-
ljevalo v popoldanski čas, vse do odhoda domov. A to še ni bilo konec, saj smo 
se morali pokazati še v domačem kraju.

Zapisala: Mojca Kravcar Glavič

peljale v svet tradicionalno hladnega 
britanskega šolskega sistema, v kate-
rem glavna junakinja išče svoj pro-
stor uveljavljanja. V drami Williama 
Inge ‚‘The Rainy Afternoon‘‘ pa so di-
jaki Sara, Tanja in Lenart v prefinjeni 
igri treh otrok skozi ogledalo igrivosti 
pokukali v svet odraslosti. Mojstrstvo 
angleščine se je kosalo z igralskim ta-
lentom in gostja dogodka, gledališka 
kritičarka in igralka Simona Zorc Ra-
movš, ki se je prijazno odzvala vabilu, 
je mlade igralce iskreno pohvalila. V 
pogovoru po predstavi se nam je pri-
družila tudi Simona Zorko (JSKD OI 
Ivančna Gorica) - obe v okviru festi-
vala Gledališke vizije, ki so se ga ude-
ležili mladi igralci.
Likovni del natečaja je s prispevki in 
strokovno oceno predstavila avtori-
ca le - tega, akademska kiparka Anja 
Šmajdek. Bogastvo likovne izrazno-
sti so dijaki pokazali v fantastičnih 
stvaritvah, ki so jo plemenitili talen-
ti mladih umetnikov in neskončnost 
fantazije pod naslovom natečaja ‚‘Sij 

čarobnega cekina me spremeni ...‘‘ 
Ob dnevu Srednje šole Josipa Jurčiča 
so za štiriletno kulturno delo na šoli 
prejeli priznanja šole in zahvalo rav-
natelja dijaki četrtega letnika, ki se z 
letošnjim letom podajajo novim štu-
dijskim in brez dvoma tudi kulturnim 
izzivom naproti. Njihovo delo na raz-
ličnih kulturnih področjih, ki bogatijo 
delo in življenje naše šole, pa ostaja 
neprecenljivo na mnogih področjih: v 
pevskem zboru, gledaliških skupinah, 
kulturnem društvu in še in še. 
Tako nadaljuje Srednja šola Josipa 
Jurčiča začrtano literarno - umetni-
ško pot. Pravi nasledniki Josipa Jurči-
ča, kajne? Ponosni na to vas vabimo, 
da se nam priključite na poteh od-
krivanja lepot likovnega, literarnega, 
pevskega, igralskega ... in še kakšne-
ga ustvarjanja. See you soon!

Maja Zajc Kalar, prof. in  
Mojca Saje Kušar, prof., 

organizatorici Jurčičevega  
memoriala

Nagrajena (2. nagrada) Miša Muhič z mentorico v družbi organizatoric in rav-
natelja Milana Jevnikarja
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Predsednik Študentskega kluba 
GROŠ je ob prenovi predstavil tudi vi-
zijo prenovljenega prostora. Cilj pre-
nove naših prostorov je, da postane-
jo stičišče domače mladine, da lahko 
mladim omogočimo svoj študentski 
kotiček bližje doma. Obnovljeni pro-
stori bodo namreč poleg novega in 
bolj modernega videza ponudili tudi 
vsebinsko prenovitev. Novi prostori 
nam bodo omogočili izvajanje različ-
nih študentskih dejavnosti in projek-
tov, zato za vas že sedaj pripravljamo 
najrazličnejša celotedenska dogaja-
nja. Kot se za študente spodobi, pa 
bomo tam organizirali tudi vam že 
znane najbolj nore GROŠeve zabave. 
Skupaj smo se zabavali tudi za pusta 

na GROŠevem pustovanju v Grosu-
plju, ki se ga je udeležilo preko 300 
maškar in drugih obiskovalcev, naj-
boljše maske so prejele tudi lepe 
nagrade. Za prav poseben dan, 8. 
marec, dan žena, pa smo predstavni-
ce nežnejšega spola po Grosuplju in 
okolici razveselili s kar 300 vrtnicami.
V prihajajočih mesecih za vas pripra-
vljamo še veliko projektov. Glavni 
namen naših pomladnih projektov je 
omogočiti cenovno ugodne dogodke 
ter izlete po Sloveniji in okolici. Aprila 
bomo prvo soboto prečofotali v Ča-
teških toplicah, naslednjo pa obiskali 
zagrebški živalski vrt. Živalski vrt je bil 
ustanovljen leta 1928 in je najstarejši 
na področju nekdanje skupne drža-
ve. Na dan odprtja so si obiskovalci 
lahko ogledali le dve lisici in tri sove, 
dandanes pa je postal velika atrakcija 
hrvaške prestolnice, saj ima kar 275 
različnih vrst živali. Na enodnevni 
izlet se bomo odpravili tudi v Nem-
čijo. Moške in tudi ženske, ki skupaj 
z nami delijo strast za dobre avtomo-
bile, vabimo na ogled muzeja BMW 
v München. V toplejšem maju se 
bomo zabavali v Kanegri, kjer bomo 
tudi letos obiskali »spring break«, 
en vikend pa bomo odpotovali tudi 
malo dlje, in sicer v Češko prestol-
nico v Prago, kjer se bomo zabavali 
na skupnih sprehodih, poskusili pra-

ška piva in uživali v lepotah Voltave! 
Na našo 15. obletnico pa te 9. maja 
vabimo na after Kanegra party v pre-
novljenega GROŠa. Da ne boš zamu-
dil naših norih projektov, nas redno 
spremljaj na naši Facebook strani in 
na naši spletni strani www.klub-gros.
com. Se vidimo!
Uroš Vodopivec, Predsednik ŠK GROŠ

Šolstvo

Otvoritev prenovljenih prostorov Študentskega kluba GROŠ že 19. aprila
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Vse vrhove gora ovija mir.
Drevesne krošnje komaj zgane lahna sapica.

Ptice v gozdu so obmolknile.
Počakaj malo; kmalu boš

tudi ti našel svoj mir.
(Johann Wolfgang von Goethe)

V spomin
Milena Kosec (1931–2014)

Življenje nam ni podarjeno zato, da ga ljubosumno ohranjamo le zase, 
ampak nam je podarjeno zato, da ga darujemo …
Milena Kosec je živela polno življenje v pravem pomenu besede. Daro-
vala ga je. Najprej šoli, najprej je bila predvsem učiteljica, »tršica Košče-
va«. Tako so jo klicali učenci in njihovi starši. Ni bila učiteljica samo za 
»nekaj časa, samo nekaj trenutkov«. Ne, vedno in predvsem učiteljica. 
Danes bi bila lahko zgled, saj pravijo, da je pravi učitelj prijazen, a hkrati 
tudi zahteven. Ker se je Milena tega držala, so jo imeli učenci radi, pa 
čeprav je učila matematiko. Še sedaj se spominjajo velikih petic. »Cve-
kov pa ni dala, si se že moral toliko potruditi,» pravijo sedaj že odrasli 
bivši učenci.
Da, delati majhne stvari, vsakdanje, z odprtim srcem, nasmehom in do-
bro voljo, to je Milena znala. Pa tudi na nas, ki smo prišli na pot poučeva-
nja za njo, je znala preliti ta svoj optimizem. Kolikokrat nas je opomnila, 
naj bomo dobri do tistih, ki se težje učijo. Vedela je, da je vsakemu polo-
ženo, da nekaj postane, ko odraste.
Najbolj se spominjam, ko smo prišle učiteljice popoldanske izmene, Mi-
lena pa je že končevala pouk, nasmejana, polna novic, vprašanj, pohval 
… Tudi zadnja leta poučevanja je še vedno podelila kakšen življenjski 
nauk in tega se ne pozabi.
Te sledi se še vedno poznajo pri šolskem delu. Ko so imeli jeseni na po-
družnični šoli v Stični raziskovalni tabor, se je Marija Tratar spominjala: 
»Spominjam se učiteljice Milene Kosec. Kakšne pêtke je nosila; v pasu je 
bila preščipnjena, frizuro je imela posebno – lasje črni, speti visoko nad 
tilnik … Le kateri otrok ni rad gledal tako urejenih učiteljic! Učiteljice so 
bile iz srca prijazne, ne narejeno.«
Človek lahko gradi toliko reči, toda, če tega ne živi, je vse prazno.
Milena se je prijaznosti in ljubezni navzela v svoji številčni, kar devet-
članski družini na rodni Muljavi. Bila je najstarejša od otrok. Ljubeči star-
ši so ji omogočili šolanje; najprej je obiskovala šolo na Polju pri Muljavi, 
po končani drugi svetovni vojni nižjo gimnazijo v Stični in seveda na kon-
cu uresničitev njenih sanj, Učiteljišče v Ljubljani. Ponosnemu očetu je 
vse povrnila s pridnostjo in lepim učnim uspehom.
Kot mlada učiteljica je začela na majhni šoli Vrhe na Dolenjskem 1. sep-
tembra 1952, nadaljevala je v Šentvidu pri Stični in od 1. septembra 
1960 na OŠ Stična. Sodelovala je pri vseh proslavah, najbolj zavzeto pa je 
organizirala Kurirčkovo pošto. Za svoje predano delo je prejela Jurčičevo 
plaketo. Decembra 1990 se je upokojila, vendar je še vedno z zanima-
njem spremljala dogajanje na šoli.
Nikoli pa ni pozabila »svoje« Muljave, vedno je rekla, da tam še sonce 
lepše sije. Rada se je vračala med znane gozdove, travnike. Pri vsem delu 
za šolo in družino pa si je vedno našla čas za branje knjig in pletenje. Tudi 
zvestih prijateljic ni nikoli pozabila, zato so ji vse do konca stale ob strani.
Toda življenje teče. Z leti pridejo tudi skrbi, bolezni. Pod njih težo je klo-
nilo tudi Milenino utrujeno srce.
Vsi, ki smo jo poznali, jo srečevali, delili z njo veselje in delo na OŠ Stič-
na, se je bomo spominjali kot zgovorne, družabne in vedno nasmejane 
sodelavke.

Za OŠ Stična: Marinka Boljka in Lidija Zajc

Prenovljeni prostori kluba GROŠ
Upravni odbor Študentskega kluba 
GROŠ se intenzivno pripravlja na od-
prtje prenovljenih prostorov našega 
kluba. Poleti 2013 smo začeli s teme-
ljito obnovo notranjih prostorov in 

vrta. S prenovo smo pohiteli, kolikor 
je bilo to mogoče in zato bomo naša 
vrata ponosno odprli že 19. aprila. Vsi 
študentje in drugi zainteresirani ste 
takrat prav lepo vabljeni v Grosuplje! 

300 vrtnic za dan žena: Uroš Vodopi-
vec, Boštjan Kutnar, Gregor Novljan

Študentski klub GROŠ organizira 
turnir v streljanju z zračno puško 
Turnir bo potekal v prostorih Strel-
skega društva Bukovec v Dobrepo-
lju (v Jakličevem domu) v nedeljo, 
27. aprila, ob 15. uri. 
V primeru večjega števila prijav bo 
iz Grosuplja in nazaj organiziran 
avtobusni prevoz. Streljalo se bo 
s serijsko zračno puško. Turnir bo 
potekal pod mentorstvom Strel-
skega društva Dobrepolje.
Najboljši dobite kolajno in seveda 
GROŠevo nagrado. Prijavnina za 
člane ŠK GROŠ je 5 €.
Predznanje ni pogoj za udeležbo.
Prijave na info točki ŠK GROŠ vsak 
ponedeljek, sredo ali petek v Gro-
suplju in torek v Dobrepolju od 18. 
do 20. ure. Več informacij dobite 
na 051 210 895 (Ambrož) ali am-
broz.volek@zelnik.net.
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Gross upi nas navdušujejo
V Kulturnem domu Stična smo bili marca lahko priča drugemu samostojnemu koncertu 
skupine Gross upi. Pod vodstvom Polone Udovič so nastopajoči navdušili vsakogar v 
praktično nabito polni dvorani. Skupina je predstavila zanimivo dogajanje na »letališču« 
v različnih jezikih, da smo lahko občutili originalnost ljudske glasbe iz različnih delov 
Evrope. 
S temi ljubimi mi ljudmi, glasbeniki 
po srcu in duši, malimi glasbenimi 
profesionalci sem imela zadovoljstvo 
preživeti tudi intenzivne vaje na De-
belem Rtiču. Navdušila me je nova 
stopnja virtuoznosti, ki so jo učenci 
pokazali. V ponos mi je tudi, da se 
tega sami zavedajo in znajo s samo-
zavestjo svoje znanje in spretnosti 
pokazati komurkoli. Gross upov ni 
potrebno posebej predstavljati. O 
njih smo in zagotovo še bomo brali 
in poslušali. 
Današnji svet je takim zmagovalcem 
naklonjen in verjamem, da jim bo 
uspevalo še naprej. 
Na intenzivnih vajah sem bila priča 
izjemnim stvarem. Neverjetna di-
scipliniranost in vztrajnost pri vajah 
je bila presežena, ko so učenci celo 
odmore porabili za igranje svojih in-
štrumentov. Govorim o mladostni-
kih, starih od devet let naprej. Devet 
let! Še odrasli težko zberemo moč in 
vztrajnost, zato je taka lastnost pri 
tako mladih res navdušujoča. Ludvik 
van Bethoveen je dejal, da ni potreb-
no zgolj izvajati glasbe ampak odkri-
vati njene skrivnosti, ki potem skupaj 
z znanjem človeka visoko povzdigne-
jo. Ne dvomim, da sem bila na vajah 

in danes tu priča mnogim glasbenim 
skrivnostim, o katerih je govoril. In-
tenzivnost se je nadaljevala tudi zve-
čer, ko je bil čas prvotno namenjen 
lahkim družabnim srečanjem. Rok 
Hozjan, Timi Krajnc in naša Polona 
Udovič so ob večerih prispevali toli-
ko energije, da so z njo motivirali vse 
učence in z njimi priredili prave (kot 
bi rekli tam čez lužo) ''džem sešne'' 
– neformalne in nenačrtovane glas-
bene nastope v živo, brez kakršnekoli 
predhodne vaje. O njih treh lahko 

rečem le, da so živi primer, kako je 
zgled najboljša pedagoška metoda, 
ki daje najboljše rezultate. 
Zahvala Gross upom, Poloni, Roku, 
Timiju, solistoma Žanu in Evi je na 
mestu. Glasbeni šoli Grosuplje prav 
tako – ker je omogočila intenzivne 
vaje in zagotovo dobila s koncer-
tom zopet novo promocijo kvalitete, 
odličnosti in videnje za prihodnost. 
Lepo je biti del take ustanove.  

Tanja Tomažič Kastelic
foto: Robert Petrič

Regijsko tekmovanje 
mladih glasbenikov 
V glasbenih šolah napove-
dujejo konec zime regijska 
tekmovanja po vsej Slove-
niji. V februarju se je 17. re-
gijskega tekmovanja mladih 
glasbenikov okolice Ljublja-
ne in Zasavja udeležila tudi 
Glasbena šola Grosuplje, 
tokrat z najštevilnejšo ude-
ležbo tekmovalcev v celotni 
regiji. Dosegli smo odlične 
rezultate, med njimi kar 
osem uvrstitev na državno 
tekmovanje, Gal Kovačič pa 
je nastopil na zaključnem 
koncertu nagrajencev v pe-
tek, 14. 2. 2014, ob 18. uri 
na Glasbeni šoli Vrhnika.
Trobila, mentor Roman Gačnik, klavirska spremljava Roman Gačnik:
• Matic Smolič, evfonij, kategorija 1. b, srebrno priznanje, 2. mesto (88 

točk),
• Jernej Oblak, trobenta, kategorija 1. b, zlato priznanje, 1. mesto (90 točk).
Trobila, mentor Robert Petrič, klavirska spremljava Evelin Legović: 
• Gal Kovačič, pozavna, kategorija 1. c, zlato priznanje, 1. mesto (94,33 toč-

ke),
• Gal Kovačič, bariton, kategorija 1. c, zlato priznanje, 1. mesto (98,33 toč-

ke),
• Tilen Kovačič, rog, kategorija 1. a, zlato priznanje, 2. mesto (90 točk),
• Marko Posavec, rog, kategorija 1. a, srebrno priznanje, 1. mesto (86,67 

točke).
Trobila, mentor Robert Petrič, klavirska spremljava Eva Sotelšek:
• Ana Blaževič Arko, rog, kategorija 1. c, srebrno priznanje, 2. mesto (84,67 

točke),
• Maj Kavšek, trobenta, kategorija 1. c, srebrno priznanje, 2. mesto (85,33 

točke).
Trobenta, mentor Vladimir Škrlec, klavirska spremljava Roman Gačnik:
• Rok Gerl, kategorija 1. a, srebrno priznanje, 8. mesto (84 točk),
• Domen Vidic, kategorija 1. b, srebrno priznanje, 7. mesto (81 točk).
Klavirski duo, mentorica Polona Korošec:
• Markič Ema, Lucija Zaletelj, kategorija 1. a, zlato priznanje, 2. mesto (91 

točk).
Harmonika, mentor Primož Kranjc:
• Nik Nedelko, kategorija 1. a, srebrno priznanje, 4. mesto (88 točk),
• Rok Filej, kategorija 1. b, zlato priznanje, 1. mesto (90 točk),
• Primož Padar, kategorija 1. b, zlato priznanje, 1. mesto (90 točk).
Klavirski trio, mentor Matija Lorenz:
• klavirski trio »HARMONIJA«: Neli Perme, Gašper Kastelic, Hana Repar, ka-

tegorija 1. a, zlato priznanje, 2. mesto (94,33 točke).
Vsem iskreno čestitamo za lepe uspehe in za angažirano zastopanje naše šole!

tekst in foto: Robert Petrič

Večer kulture in odprtje naše male 
knjižnice v Ambrusu
Literarna skupina Kulturnega društva 
Ambrus je ob slovenskem kulturnem 
prazniku, 8. februarja, priredila večer 
kulture. Na prireditvi so se z recitira-
njem pesmi različnih slovenskih pe-
snikov predstavili šolarji Podružnič-
ne šole Ambrus, Leon in Ian Perko, 
Maša Žnidaršič, Sendi Zupančič in 
Nika Lovše. Njihove recitacije so nam 
bile še posebej v veselje, saj nam 
zagotavljajo, da kulturnih prireditev 
v Ambrusu tudi v prihodnosti ne bo 
manjkalo. Ob njih so recitirali tudi 
nekateri malce starejši osnovnošolci 
Leon Mirtič in Aljaž Bavdek ter sre-
dnješolka Špela Zupančič. Prav Špela 
se nam je ob recitiranju predstavila 
tudi z igranjem na klarinet. Ker brez 
petja v Ambrusu ne gre, se nam je na 
odru pridružil Ženski pevski zbor Am-
brus. Zbor nima veliko nastopov, ima 
pa tudi veliko veselja za petje in pod 
vodstvom Monike Hočevar vedno 
znova navduši. 

V Ambruški dolini imamo dobre re-
citatorje, zagnane in dobre igralce, 
glasbenike, pevce, plesalce. Imamo 
pa tudi umetnike, slikarje, rokodelce, 
ki soustvarjajo naš čas. Naj se ohra-
nijo njihove umetnije, njihova zna-
nja pa prenašajo na mlajši rod. Je pa 
prav, da vsak novi rod doda v kraju 
kaj svojega. Saj je kultura tudi zato, 
da nas druži. Zato moramo podpirati 
tudi novosti. 
In v Ambrusu imamo na voljo tudi 
nekaj novega, svojo malo knjižnico, ki 
smo jo s knjigami napolnili s pomočjo 
vseh krajanov naših vasi in nekaterih 
ljudi od drugje. Knjižnica je nastajala 
lansko leto, ko smo pozvali naše kra-
jane, da doma poiščejo tiste knjige, ki 
jih ne potrebujejo in so jim v napoto 
ter jih prinesejo nam. Uredili smo jo 
v kulturnem domu v Ambrusu.  
Naša mala knjižnica obsega dobrih 
900 del, v večini leposlovje, različne 
enciklopedije, nekaj poezije, zgodo-

vine, psihologije, priročnikov, ver-
ske literature, pa tudi nekaj malega 
za naše najmlajše. Ponosni smo, da 
imamo med drugim tudi znamenito 
zbirko Naša beseda, ki obsega zbrana 
dela vseh pomembnejših slovenskih 
avtorjev. Kot kaže, se zbiranje knjig 
ne bo kmalu zaključilo, saj knjige še 
kar prihajajo od vsepovsod. Upamo, 
da bo knjižnica dobro obiskana in 
bodo knjige tako bolje služile svoje-
mu namenu. Za začetek se knjižnico 
lahko obišče ob nedeljah med 11. do 
12. uro. 
Večer kulture se je, kot se spodobi, 
začel s čudovito pesmijo Franceta 
Prešerna, zaključil pa z nastopom 
vaške čenče Čigavčkave Tončke, ki 
je večer začinila z vaškim humorjem 
in nam zagotovila, da kultura v Am-
brusu ne živi samo v okviru društva, 
ampak je in bo del našega vsakdana.

Polona Hrovat, KD Ambrus

KULTURNO DRUŠTVO KRKA
vabi ob 20-letnici delovanja na teden kulture:

- od ponedeljka 21. 4. 2014 do nedelje 27. 4. 2014; 
 slikarska in fotografska razstava 

- četrtek, 24. 4. 2014 ob 11.00; 
 Butalci – predpremiera gledališke igre v izvedbi KD Krka za učence OŠ 

Krka

- petek, 25. 4. 2014 ob 20.00; 
 osrednja prireditev ob 20-letnici KD Krka in izidu zbornika

- sobota, 26. 4. 2014 ob 20.00;  
 premiera gledališke igre Butalci v izvedbi KD Krka

Vljudno povabljeni!

Vabilo na plesno predstavo
Plesalci in plesalke Srednje Šole Josipa Jurčiča Ivančna Gorica Vas v sodelovanju 
z nekdanjimi člani skupine in posebnimi pevskimi in plesnimi gosti, vljudno vabi-
mo na svojo tretjo plesno predstavo z naslovom PLES SKOZI ŽIVLJENJE, ki bo 10. 
aprila 2014, ob 19. uri, v športni dvorani OŠ Stična. 
Živeti s plesom je lažje in lepše, od rane mladosti do pozne starosti. Pri ljudeh spodbuja vedrost, 
sproščenost, komunikativnost in družabnost. Ples nas povezuje in osrečuje.

Pustite se presenetiti in preživite z nami prijeten večer.

Plesalci in plesalke SŠJJ Ivančna Gorica

Gal Kovačič iz Stične se je, kot eden redkih v zgodovini Tekmovanja mladih 
glasbenikov Slovenije (TEMSIG) uvrstil na državno tekmovanje kar na dveh 
inštrumentih
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FOLKLORNA SKUPINA STIČNA prireja že

9. FOLKLORNI VEČER
ki bo v soboto, 5. aprila 2014, ob 20.00, 

v Kulturnem domu Stična.

Gostje večera:
Tamburaška in folklorna skupina 

Kulturnega društva Seljačka sloga Prelog (Hrvaška).

Preživite ljudski večer v družbi FS Stična!
Vabljeni!

Knjižnica Ivančna Gorica
Enota Ivančna Gorica
Cesta II. Grupe odredov 17
1295 Ivančna Gorica
tel. št.: 787 81 21
sikivancna@gro.sik.si

PON., TOR., SRE., PET. 
od 9. do 19. ure
ČET.  od 9. do 14. ure 
SOBOTA od 8. do 13. ure

KRAJEVNE KNJIŽNICE
Odprte so ob četrtkih popoldne, in 
sicer: 
Višnja Gora: od 13. do 15. ure 
(788 45 88)
Stična: od 13. do 15. ure 
(051 236 436)
Šentvid: od 16. do 18. ure 
(051 236 436)
Krka: od 16. do 18. ure (780 65 45)

BRALNI KLUB: Ob 100. obletnici 
rojstva Vitomila Zupana bo v torek, 
1. aprila (prav zares), ob 17. uri. 
Obravnavali bomo knjigo Vitomila 
Zupana z naslovom Levitan. 
Vitomil Zupan, pisatelj, boksar, mi-
slec, mornar, partizan in potepuh 
je bil v štiridesetih na političnem 
procesu obsojen na 18 let zapora. 
O svojem zaporniškem bivanju je 
napisal roman. Zgradil je avtobio-
grafski lik zapornika, ki ječo vzame 
kot šolo življenja. Znebi se strahu, 
saj računa, da ga bodo ubili. Obe-
nem pa dneve izkorišča, kot da je na 
prostosti. 

POTOPISNO PREDAVANJE ARHEO-
LOŠKA GRČIJA: Thespie in Hyettos 
(neznan o znanem) bo v četrtek, 3. 
aprila, ob 19. uri. 

V osrednjem delu Grčije, na podro-
čju stare Beotie, od leta 2000 vsako 
leto potekajo arheološka izkopava-
nja, v katerih sodeluje tudi ekipa 
slovenskih arheologov. Metode, ki 
jih uporabljajo, so vedno bolj so-
dobne, zato v njih sodelujejo tudi 
geodeti. Tako je Arheološki oddelek 
Univerze v Ljubljani prosil za po-
moč strokovnjake s tega področja, 
ki bi lahko s sodobnejšimi postopki 
pomagali pregledali teren. Kot del 
ekipe je predavateljica Danica Bilc 
z možem večkrat sodelovala v pri-
pravah na izkopavanja na znanih ar-
heoloških lokacijah v osrednji Grčiji. 
Neizogibno je bilo, da so spoznavali 
Grčijo tam, kjer ni običajnega turi-
stičnega vrveža in dobili vpogled v 
njihovo življenje pred več kot 2000 
leti. Kot zakladnica, kjer je vse na 
enem kraju, so se Danici predstavi-
le Atene, ki jih ni videla le kot kup 
kamenja v vročem avgustovskem 
dopoldnevu, ampak kot ključ v na-
čin življenja, ki ga živimo zdaj in tu-
kaj. Predavanje bo ponudilo nekaj 
odgovorov, kako sploh gledati na 
dragocenosti Grčije, kadar se tam 
znajdemo kot turisti. 

CEKARČEK V KOŠARICI je avstrijska 
ljudska pravljica, ki jo bodo otroci 
tokrat spoznali na uri pravljic z Anito 
in Marušo. Sprejemamo otroke od 
5. leta naprej. Prijavite se teden prej 
na tel. št. 7687 81 21 ali osebno za 
izposojevalnim pultom. 

ANIMIRANA SREDA bo še zadnjič 
to sezono v sredo, 23. aprila, ob 19. 
uri. 
Animirane srede organiziramo z 

Društvom za oživljanje zgodbe 2 
koluta, ki sicer vsako leto pripravlja 
mednarodni festival animiranega fil-
ma Animateka po Animateki (Kinod-
vor, Slovenska animateka). Ogledali 
si bomo sveže nagrajene evropske 
animirane filme za odrasle. Vablje-
ni, dosedanje druženje je bilo prav 
prijetno in navdihujoče. Po spodbu-
dnem začetku bomo verjetno tako 
kot mnogo drugih knjižnic sledili 
zgledu in strmeli tudi za medijsko 
vzgojo oz. t. i. vzgojo pogleda in na-
daljevali s kino predstavami tudi v 
naslednji sezoni. Kdor bi želel, da ga 
o dogajanju obveščamo, naj pošlje 
svoje podatke na 031 7070 978. 
http://www.drevored.si/na-prezi/
na-razstavo-l-trubadurka-radosti-
-melita-garvas/

RAZSTAVA IDRIJSKA ČIPKA
V knjižnici je sredi marca potekal 
Idrijski večer, na katerem so Idrij-
čanke pod vodstvom domačinke 
Maje Bitenc, ki se je iz Idrije k nam 
sicer priselila, pokazale svoje kle-
kljarske izdelke. V kulturnem pro-
gramu so članice društva Prfarke 
povedale, kako čipke nastanejo in 
kako deluje njihovo društvo. V kul-
turnem programu je o tem in kako 
klekljarica sploh postaneš, povedala 
Maja, igralka Metka Pavšič pa je od-
igrala monokomedijo Fehtarca. Tudi 
mali klekljarici Ana in Ema iz krožka 
na OŠ Stična sta prebrali Pavčkovo 
pesem o vztrajnosti, ki jo potrebu-
ješ za dobro čipko. Sledilo je prije-
tno druženje z idrijsko postrežbo. 
Razstava je naletela na velik odziv in 
je na ogled še v aprilu. 

V spomin
Poslovili smo se od Jane Cvetko, nekdanje direktorice Slovenskega verskega muzeja v Stični
V ponedeljek, 16. 12. 2013, smo se 
na Žalah v Ljubljani z žalostjo v sr-
cih poslovili od Jane Cvetko, rojene 
Tomažič, direktorice Slovenskega 
verskega muzeja v Stični med leto-
ma 1994 in 2002. 

Jana Cvetko (1965–2013) je bila 
diplomirana etnologinja in sociolo-
ginja kulture. Po diplomi leta 1991 
se je zaposlila kot pripravnica v Slo-
venskem etnografskem muzeju v 
Ljubljani, pripravništvo pa je opra-

vljala v dislocirani enoti v Muzeju 
neevropskih kultur v Goričanah. 
Strokovno pot je nadaljevala pri 
Zvezi muzejev Slovenije, v Stično pa 
se je iz Ljubljane začela voziti leta 
1993, ko se je decembra zaposlila 
kot kustosinja v Društvu prijateljev 
Slovenskega verskega muzeja. Dru-
štvo je bilo ustanovljeno na pobudo 
tedanjega stiškega opata p. dr. An-
tona Nadraha dve leti pred njenim 
prihodom, z namenom, da v delu 
stiškega samostana zaživi Slovenski 
verski muzej. In prav temu muze-
ju je Jana Cvetko namenila veliko 
energije. S svojo neizmerno voljo in 
predanostjo je tedaj še mlad muzej 
v Stični »postavila na noge« in ga s 
svojim programom čvrsto umestila 
med slovenske muzeje.
Ko je leta 1994 prevzela delo svojega 
predhodnika, je kot direktorica po-
skrbela, da je bila dokončana obse-
žna prenova muzejskih prostorov v 
Stari prelaturi (v stavbi, ki na severu 
zapira veliko vzhodno dvorišče). V t. 
i. Hlapčevski hiši, desno od nekda-

njega mlina (današnjega župnišča), 
je poskrbela, da smo si lahko uredili 
muzejsko restavratorsko delavnico. 
Zaposlila je restavratorko in kusto-
sinjo. Muzej je vključila v Skupnost 
muzejev Slovenije. Zaposleni smo 
postali člani Slovenskega muzejske-
ga društva. 
Veliko moči je namenila tudi ureja-
nju pravno-formalnega statusa mu-
zeja. Po petnajstih letih prizadevanj 
mnogih, med njimi tudi Jane Cvet-
ko, deluje v Stični od leta 2006 dalje 
državni muzej - Muzej krščanstva na 
Slovenskem, ki hrani premično sa-
kralno kulturno dediščino s celotne-
ga področja Republike Slovenije, fi-
nancira pa ga Ministrstvo za kulturo. 
Jana Cvetko je postavila tudi več 
samostojnih in skupinskih razstav. 
Za postavitev obsežne stalne raz-
stave Zgodovina krščanstva na Slo-
venskem, ki smo jo štirje entuziasti 
pripravljali pet let, pa je leta 2003 
prejela strokovno muzeološko Val-
vasorjevo priznanje in Jurčičevo 
nagrado Občine Ivančna Gorica kot 

vodja projekta in kot soavtorica raz-
stave. 
Do nas sodelavcev je bila razumeva-
joča, prijazna, dostopna, bila je ena 
izmed nas. Ščitila je naše interese. 
Zaupala nam je. Spodbujala nas je, 
da smo se strokovno razvijali. Spre-
jemala je naše pobude, ideje, dala 
nam ravno prav proste roke, da smo 
vzljubili muzej in svoje delo prav 
tako kot ona. Dala nam je ogromno, 
tako na osebni kot strokovni ravni. 
Nismo bili le sodelavci, postali in 
ostali smo prijatelji. 
K sodelovanju z muzejem pa je pri-
tegnila tudi marsikatero študentko 
in študenta iz Stične, Šentvida pri 
Stični in drugih bližnjih krajev. Bili 
so odlični vodiči in vodičke, večkrat 
so nam priskočili na pomoč tudi pri 
kakšnem drugem muzejskem delu. 
Kolegica Jana Cvetko pa je leta 1997 
usodno zbolela. Bolezen je prema-
govala pogumno, ni se ji prepustila. 
Na začetku je le občasno ni bilo v 
Stično, in vsakič, ko se je vrnila, so 
se z njo vrnile vedrina, optimizem 

in njen nasmeh. Prišla je z novimi 
načrti in idejami, delo je ponovno 
zagrabila z obema rokama. In vsi 
skupaj smo si močno želeli, da bi jo 
bolezen izpustila iz svojega primeža. 
Obdobja, ko smo ostajali sami, pa so 
bila žal vedno bolj pogosta. Vodenje 
muzeja je občasno opravljala kar od 
doma. Leta 2002 se je morala upo-
kojiti. Kljub temu je ostala poveza-
na z nami in delala kot predsednica 
Društva prijateljev Slovenskega ver-
skega muzeja vse do leta 2007.
Ko sem jo leta 2006 tudi formalno 
nasledila, sem prejela v upravljanje 
finančno in računovodsko urejen 
muzej, homogen kolektiv, muzej z 
dvema stalnima razstavama, z boga-
timi zbirkami in z vedno večjo pre-
poznavnostjo v javnosti. Da smo pri-
šli do tega lepega rezultata, je plod 
večdesetletnega dela mnogih, med 
katerimi pa Jani Cvetko zagotovo 
pripada večji delež.  

mag. Nataša Polajnar Frelih,
direktorica Muzeja krščanstva na 

Slovenskem
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Ključni problemi človeštva – in mi!
O ključnih problemih človeštva se govori in piše že pol stoletja, a rešitve se zdijo še zelo oddaljene … Takole je zapisano v dokumentih OZN že vsaj 40 
let; »Ključni problemi so tisti, ki se tičejo vsakogar, ne glede na deželo, jezik, barvo kože …. Reševati jih moramo z enakopravnim sodelovanjem vseh, 
razvitega in nerazvitega sveta, tako, da bo koristno za vse človeštvo. Le take rešitve lahko zagotovijo trajen mir in večjo blaginjo za vse narode. Ključni 
problemi so hrana, zdravje, energija in okolje.«         
V drugi polovici prejšnjega stoletja je 
bilo osnovno vprašanje, kako nasititi 
svetovno prebivalstvo. Vsi ukrepi so 
bili naravnani v en sam cilj, zagotoviti 
dovolj hrane za vse. 
Ukrepi: umetna gnojila, zaščitna 
sredstva za rastline – PESTICIDI, skla-
diščenje in konzerviranje, prepreče-
vanje kvarjenja hrane in zmanjševa-
nje živilskih odpadkov, ki so takrat 
presegali 1/3 pridelane hrane.

Kemijska znanost je imela na 
vse ukrepe svoje odgovore
To kar je v Delu napisal novinar Fran 
Milošič, je tudi nam še kako znana 
zgodba. Takole piše: »Nič kolikokrat 
sem v svoji mladosti z mamo iz pla-
tnene vrečke posipal pantakan po 
bujni krompirjevi njivici, ki smo jo 
morali najeti, da smo imeli pozimi kaj 
jesti. Krompir sva reševala in rešila 
pred požrešnimi oranžnimi ličinkami 
koloradskega hrošča in bila sva po-
nosna na svojo kemijsko pridelavo. 
Kako tudi ne, saj je v drugi polovici 
prejšnjega stoletja pantakan, s svoji-
mi brati, veljal za rešitelja človeštva; 
desetine milijonov ljudi je rešil pred 
malarijo, še več pa zaradi podvoje-
nega pridelka, pred lakoto.« A vsa-
ka zgodba ima dva obraza. Uporaba 
kemikalij je kmalu pokazala zobe. 
Kmalu so se zaradi kopičenja strupov 
v okolju, pojavile hude težave, da o 
velikih ekoloških katastrofah ne go-
vorimo.
Leta 1986 se je zgodila največja in-

dustrijska nesreča, ko je iz tovarne 
pesticidov v Bhopalu v Indiji, ki je bila 
v lasti Američanov, v dobre pol ure 
ušlo v ozračje 30 ton strupa. Takoj je 
umrlo več kot 2000 ljudi, v nekaj me-
secih po tem pa še 16000. 
DDT je zelo znana spojina, sestavina 
mnogih pesticidov, ki so jih pred 40 
leti izdelali letno do 1 kg na vsake-
ga Zemljana. Ima zelo dolgo razpa-
dno dobo, zato se je kopičil v naravi. 
Prekomerne količine so po 20 letih 
uporabe našli tudi tam, kjer ga nikoli 
niso uporabljali; v gorskih jezerih, v 
maščobnem tkivu pingvinov na An-
tarktiki … Prepovedan za uporabo je 
bil šele l. 2001 s Stockholmsko kon-
vencijo. 
Tudi v Sloveniji imamo svoj ekološki 
spomenik. Reka Krupa v Beli krajini je 
bila in je še danes po 30 letih, one-
snažena s PCB (poliklorirani bifenili), 
eno najbolj strupenih snovi, kar jih 
je ustvaril človek. Strup je iztekal iz 
odpadnih kondenzatorjev, ki so jih iz 
bližnje tovarne v letih 1963 do 1982, 
metali v reko in jih zakopavali v ze-
mljo v neposredni bližini. 
Takih in podobnih zgodb je še veliko. 
Pa ne samo iz preteklosti. Dogajajo 
se še danes in tu. Zavedati se mora-
mo, da varnih pesticidov ni, so le bolj 
ali manj nevarni.

Kaj pa danes? 
Smo ključne probleme človeštva re-
ševali tako, kot je pred mnogimi leti 
predvidela deklaracija OZN?

Smo bolj zdravi in bolj siti? Je ener-
gije dovolj? Kaj pa okolje? Na vseh 
področjih je stanje zaskrbljujoče. 
Problemov je vedno več in zdijo se 
nam vedno večji in nerešljivi.

Zakaj je tako? 
Znanost je ugrabil in zlorabil kapital. 
Kvaliteto je zamenjala kvantiteta. Pu-
stili smo se ujeti v vrtinec potrošniške 
miselnosti, torej čim več imeti, več 
narediti, za vsako ceno več pridela-
ti … A zdi se, da je čedalje več ljudi 
lačnih … Velja se zamisliti nad izjavo 
učiteljice iz Šentjurja, ki je osvojila 
»Bob leta« za leto 2013: »Na začetku 
svoje učiteljske poti sem otroke uči-
la, da lačni otroci živijo v Afriki, danes 
pa sedijo pred nami, v naših šolskih 
klopeh.«
Zdi se nam, da smo v vsej tej zme-
šnjavi kot posameznik nemočni, da 
ne moremo nič spremeniti, nič izbolj-
šati … A vsak, še tako majhen korak 
v pravo smer šteje. Pravijo: »Če na 
bolje spreminjaš sebe, se bo na bolje 
spreminjal tudi svet.« Ne ozirajmo se 
nazaj, skušajmo kaj storiti za svoj da-
nes in jutri.
Spremenimo način življenja in skrbi-
mo za svoje zdravje. 
Jem zato, da živim. Zelo preprosto, a 
mnogokrat tako zelo težko. Spreme-
nimo svoj življenjski slog; vrnimo se k 
naravi, jejmo sezonsko hrano iz lokal-
nega okolja, varčujmo pri količini in 
ne pri kakovosti, pijmo dovolj vode. 
Izogibajmo se industrijsko pripravlje-

ni hrani, ki vsebuje različne ADITIVE 
(E-ji), ki podaljšujejo rok uporabe 
živil (antioksidanti, konzervansi), oja-
čajo okus (sladila in arome) in olep-
šujejo videz (barvila). Aditivi ne pri-
spevajo h kvaliteti živil, temveč imajo 
le komercialni učinek za proizvajalca. 
Skrbimo za uravnoteženo prehrano, 
ki vsebuje pravšno količino hranilnih 
snovi, da organizem nemoteno delu-
je. 
Energijske hranilne snovi: ogljikovi 
hidrati, beljakovine, maščobe
Zaščitne hranilne snovi: vitamini in 
minerali
Izogibajmo se mastni in sladki hrani, 
posebno živilom, ki vsebujejo nasiče-
ne in trans-maščobe ter skriti slad-
kor, ki je zlasti v sladkih pijačah, ki so 
glavni krivec, poleg premalo gibanja, 
za prekomerno težo pri otrocih. Bodi-
mo ozaveščeni in kritični potrošniki, 
ne nasedajmo reklamam.
Prehrana in gibanje sta ključna de-
javnika zdravja tudi za starost. Moč 
starejših je tudi moč družbe. Poseb-
no to velja za naš čas, ko se delež sta-
rejše populacije hitro povečuje.

Telesna aktivnost
So vse vrste gibanja s pomočjo la-
stnih mišic, ko je telo izpostavljeno 
telesnemu naporu, pri čemer se po-
rablja energija. Aktivnost je priporo-
čljiva skozi daljše obdobje, traja naj 
vsaj 30 minut dnevno 5-krat teden-
sko. Telesna aktivnost ni le vložek v 
prihodnost. Zaradi aktivnega življe-
nja se bomo že zdaj počutili bolje, 
laže bomo premagovali stres, gibanje 
nas napolni z energijo, nam ponuja 
možnost druženja, tako da ostanemo 
družbeno povezani. 
Gibanje ohranja tudi duševno zdrav-
je. Dr. Vojko Kavčič, raziskovalec na 
gerontološkem inštitutu v Detroi-
tu, ki je tudi sodelavec slovenskega 
društva za demenco Spominčica, je 
prepričan, da demenco zavira ali celo 
preprečuje dinamično življenje, fi-
zično gibanje, socialni stiki in umska 
telovadba, pospešuje pa jo samotar-
stvo, izločanje iz družbe, lenoba in 
preveč sedenja …
Torej ne odlašajmo, da ne bo prepo-
zno!

Jožica Lampret, 
upokojena prof. kemije

Kultura

Vse na enem mestu.
www.zpksu.si

Zavod za prostorsko, komunalno in 
stanovanjsko urejanje Grosuplje d.o.o.

PRI GRADNJI NOVEGA OBJEKTA, ALI PRI 
REKONSTRUKCIJI, DOZIDAVI, NADZIDAVI ALI 
LEGALIZACIJI OBSTOJEČEGA VAM NUDIMO 
UGODNE PROJEKTANTSKE STORITVE:

- Izdelava vse potrebne projektne dokumentacije za 
  pridobitev gradbenega dovoljenja za vse vrste objektov,
- pridobitev gradbenega dovoljenja,
- izdelava geodetskega posnetka in parcelacije zemljišča.

Za vas na enem mestu izpeljemo vse potrebne 
postopke do začetka gradnje vašega objekta.

Nudimo pa vam tudi kompletno ureditev etažne lastnine v 
vaši večstanovanjski stavbi.

Najdete nas na Taborski cesti 3 v Grosuplju in po 
telefonu (01) 7810 320 .
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RS Team ŠD Kompolje novi medobčinski 
malonogometni prvaki
V Grosupljem se je sredi februarja zaključila štirinajsta sezona malonogometne zimske 
lige, v kateri je znotraj treh kakovostnih lig sodelovalo 38 ekip. Tudi letos so na najvišjih 
mestih v 1. ligi končale najboljše tri lanske ekipe. Naslov prvaka je že nekaj krogov pred 
koncem sezone, z le štirimi oddanimi točkami, osvojila zasedba RS Team ŠD Kompolje, 
pred lanskimi prvaki ŠD Outsider Strugami in Grosuplje Avtom. 
RS Team ŠD Kompolje je s samimi 
zmagami, enim remijem in le enim 
porazom dominiral skozi celotno se-
zono. V zadnjem letošnjem dejanju 
se je tako odločalo le o preostalih 
dveh mestih pri vrhu. Po zmagah 
ekip Outsider ŠD Struge in Grosuplje 
Avta je, po zaslugi minimalno bolj-
šega medsebojnega izkupička, dru-
go mesto pripadlo igralski zasedbi iz 
Strug. 1. ligo sta zapustila oba novin-
ca Silveco Sport in Adi Team. Ivanška 
ekipa Mixfix.si FSK Mafijozi se je po 

osvojenem 8. mestu obdržala v prvi 
ligi.
Po najbolj prepričljivi sezoni med 
drugoligaši so si vstopnico med elito 
prihodnjo jesen priborili Odvisniki, 
družbo pa jim bodo delali še igral-
ci iz naše občine - Fortuna No.1, ki 
so osvojili 2. mesto. Ostale ivanške 
ekipe v 2. ligi so osvojile naslednja 
mesta: 4. mesto ekipa Niko tours, 5. 
mesto ekipa ŠDM Krka in 6. mesto 
ekipa Hrastov Dol. V tretjo ligo se se-
lita ekipi Mesarstvo Sara Klemen in 
Mercator Pekarna Grosuplje, od tod 

v 2. ligo pa E.Leclerc in Finneko, ki sta 
izstopali v 3. ligi. 
Po strelskem nazivu med najmoč-
nejšimi je še enkrat več segel »naš« 
Kristjan Čož (24 golov), v drugi ligi je 
bil z zadetkom več najbolj natančen 
Denis Boh (25). Med tretjeligaši je bil 
najboljši napadalec Finneka Tomaž 
Knep (21). »Fair-play« nagrada je 
letos pripadla drugoligaški ekipi ŠD 
Prikaz-Risi, ki je na 13 tekmah »za-
grešila« samo 28 prekrškov oz. 2,15 
povprečno na tekmo.

Simon Bregar

Namizni tenis

KGG Krka II za drugo ligo
V medobčinski namiznoteniški ligi tudi letos nastopa devet ekip. Medtem, ko 
je ekipa Flirt bara po lanskem odličnem četrtem mestu in celo tretjem v po-
kalnem tekmovanju na presenečenje vseh prenehala tekmovati so le to eki-
po nadomestili igralci Stične, ki so ustanovili še drugo ekipo. V prvem tednu 
februarja se je tako začelo tekmovanje za leto 2014. Medtem, ko se je ekipa 
KGG Krka I v tretjem krogu morala z ekipo Šmarje Sap I raziti s prijateljskim 
izidom 5:5, je druga ekipa KGG Krka nanizala tri prepričljive zmage. V četrtem 
krogu sta se ekipi »udarili« med seboj in z najmanjšo razliko je zmagala Krka 
I s 6:4, za katero je Luka Mlakar prispeval tri posamične zmage. Prav tako so 
se v četrtem krogu med seboj udarile ekipe Stična I in II, kjer je zmagala prva 
ekipa z rezultatom 8:2. Zmage za Stično II sta dosegla Cilenšek nad Naderjem 
in Košir proti Pižmu.
V Ljubljanski ligi je prva ekipa ŠD KGG Krka že dosegla želeni cilj obstanek v 
ligi in z rezultatom 8 zmag proti 7 porazom zaseda trenutno 5. mesto, kjer se 
je z odličnimi igrami predstavil Mlakar. Omeniti velja tudi Zvoneta Omahna, ki 
je na pomembni tekmi proti ekipi Čokpal dosegel tri zmage za zmago 5:4. Še 
bolje pa v Ljubljanski tretji ligi nastopa druga ekipa KGG in sedaj zaseda tretje 
mesto. Ob vedno odlični Ireni Bregar in Bojanu Kuhlju letos izdatno pomaga 
tudi Bogdan Vrhovec, ki s tekme v tekmo kaže še boljše igre in je pravi vir 
energije te ekipe. Za napredovanje v drugo ligo potrebujejo igralci te ekipe 
zmago nad ekipo Elzak Kovič (v prvem delu je bilo 5:4 za KGG) in malo športne 
sreče. Vsekakor bi si s prikazanim to zaslužili. 

Jože Kozinc, Športno društvo Krka

Šesti krog v namiznem 
tenisu odigrali na Krki
V dvorani Družbenega centra na Krki je 13. marca potekal šesti spomladanski 
krog tretje ljubljanske rekreativne lige v namiznem tenisu. Tokrat sta se za 
uvrstitev v višjo ljubljansko ligo pomerili: domača ekipa Komunalne gradnje 
Grosuplje - Krka II in ekipa Paraplegiki. Domačini (Globokar, Mestnik, Vrhovec, 
Bregar, Kuhelj) so bili močnejši in so oslabljeno ekipo paraplegikov (Dolinar, 
Gajič, Škrinjar) gladko premagali z rezultatom 9:0. S tem so se jim oddolžili za 
poraz v jesenskem delu tekmovanja, ko so z rezultatom 8:1 zmagali Paraplegi-
ki. S tokratno zmago je ekipa Komunalne gradnje Grosuplje - Krka II vse bližje 
uvrstitvi v drugo ligo.

Taekwondo klub KANG na pokalu 
Šmartno pri Litiji 2014
V nedeljo, 9. 3. 2014, se je Taekwondo klub KANG udeležil mednarodnega pokala v 
Šmartnem pri Litiji, kjer je tekmovalo 430 tekmovalcev iz šest držav. Naš klub je zastopa-
lo kar 22 tekmovalcev. 11 se jih je preizkusilo v tekmovanju v kicku– udarjanje v vrečo, 
kjer je pritrjen elektronski ščitnik, ki beleži, koliko udarcev je tekmovalec dosegel. Tisti, 
ki večkrat udari v 20 sekundah je zmagovalec in napreduje naprej. 11 pa jih je tekmovalo 
v borbah. 
V kicku so tekmovali dečki: Mark 
Hren, Enej Šav, Urban Ulcej, Tevž Olo-
vec, Gašper Štajnar, Luka Stare, Toni 
Todorović, Žiga Gačnik ter deklice: 
Anna Kokolj, Neja Bažec ter Klara Ko-
kolj. Tekmovanja so se prvič udeležili: 
Enej Šav, Urban Ulcej, Toni Tororovič, 
Žiga Gačnik in Klara Kokolj. 
Tekmovalci so dobro pokazali svoje 
znanje in bili konkurenčni nasprotni-
ki, vendar so z manjšimi razlikami iz-
gubili prvo borbo. Še posebej nam je 
žal Anne Kokolj, ker je izgubila samo 
z razliko ene točke. Prav tako je z 
razliko samo dveh točk izgubil Mark 
Hren. Odlično se je odrezala Neja Ba-
žec, ter prvo nasprotnico premagala 
in domov odnesla srebrno medaljo. 
Klara Kokolj pa je bila tretja. Vsi ude-
leženci na tekmovanju v kicku so pre-
jeli spominske medalje. 
V borbah so naš klub zastopali: Žan 
Zupančič, mlajši kadeti do 33 kg, ki je 
prvo borbo prepričljivo zmagal, z na-
slednjim nasprotnikom, pa žal ni imel 
te sreče. Nik Cener prav tako, mlajši 
kadeti do 33 kg, je prvo borbo zapu-
stil poražen. 
Jon Pungerčar, kadeti B do 41 kg, je 
tokrat prvič stopil na tatami in z iz-

vrstno predstavo si je tokrat prislužil 
kar 6 točk, vendar je bilo vseeno pre-
malo za zmago. Je pa bilo dovolj, da 
je osvojil bronasto medaljo. Gašper 
Kastelic, kadeti B do 53 kg, je zaključil 
s tekmovanjem po prvi borbi, saj ga 
je nasprotnik premagal. Kenan Huse-
inović, kadeti B do 57 kg, se je tokrat 
dobro boril. Priboril si je 2 točki, ven-
dar je bil nasprotnik uspešnejši pri 
nabiranju točk. Kenan je tako pristal 
na 3. mestu. Martin Glač, mlajši ka-
deti do 43 kg, je prvo borbo izgubil 
proti nasprotniku iz mariborskega 
kluba Jitae. 
Juretu Tozonu, kadetu A do 45 kg, na-
šemu zelo uspešnemu borcu, nekaj 

težav povzroča prestop v višjo staro-
stno kategorijo, kjer je zanj kar ne-
kaj sprememb. Kot so spremenjena 
oprema za beleženje točkovanja ter 
udarci v glavo, ki štejejo kar tri točke. 
Tokrat ga je premagal nasprotnik iz 
Slovaške. Tija Dobrič, kadetinja A do 
44 kg, je prav tako pred kratkim pre-
stopila v višjo starostno kategorijo in 
se prav tako še privaja na spremem-
be. Tako da je finalno borbo izgubi-
la. Vseeno pa si je prislužila srebrno 
medaljo. Oba imata še dovolj časa, 
da se navadita na spremembe v višji 
starostni kategoriji in verjamemo, da 
bo na vsaki tekmi lažje. 
Za Sandija Cenerja, mladinca do 55 

Prvi strelec 1. lige: Kristijan Čož

Prvaki za leto 2014- RS team ŠD Kompolje

Za paraplegike je zaigral Davor Škrinjar, za domačo ekipo pa najstarejši igra-
lec Slavko Globokar (Foto: Bojan Vokal)
Ljubljanska rekreativna liga ima kar pet jakostnih skupin, v njih pa tekmuje po 
deset ekip. To pomeni, da je v rekreativno in hkrati tekmovalno igranje nami-
znega tenisa, vključenih več kot 200 igralcev. Tekem je kar veliko, saj igralci v 
eni sezoni odigrajo 18 krogov, v vsakem krogu pa po tri igre.
Domačini imajo še eno, boljšo ekipo, ki nastopa v prvi rekreativni ljubljanski 
ligi, z odličnimi igralci pa se lahko pohvalijo tudi paraplegiki. Še posebej v žen-
ski konkurenci, kjer sta igralki med športniki invalidi osvajali medalje v samem 
evropskem in svetovnem vrhu. Eno zlato celo na paraolimpijskih igrah.
Z organizacijo šestega spomladanskega kroga so organizatorji želeli tudi ne-
koliko promovirati šport v dolini Krke, še posebej pa namizni tenis. Pri izvedbi 
tekmovanja so sodelovale tudi študentke Zdravstvene fakultete v Ljubljani.

Jože Globokar

kg, je bil tokrat usoden reprezentant 
Srbije. Vendar ni ostal ravnodušen, 
po borbi je veselo naznanil, da bo 
naslednjič pa zmagal. To je pravi po-
zitivni športni duh, ko te tudi poraz 
ne odvrne od nadaljnjih poskusov, ki 
se prej ko slej obrestujejo. 
Aleš Tekavčič, član do 68 kg, pa je 
bil tokrat naša zvezda tekmovanja. 
Po dveh zelo uspešnih borbah je pri-
stal na prvem mestu. V prvi borbi je 
premagal Slovaka z rezultatom 6:9 v 
drugi borbi pa zelo prepričljivo tek-
movalca iz mariborskega kluba K2 
z visokim vodstvom 7:19. To je bilo 
njegovo prvo tekmovanje v članski 
konkurenci in kot je tudi sam pove-
dal, mu očitno prestop iz mladinske 
kategorije zelo ustreza, saj je to tudi 

dokazal na tokratnem tekmovanju. 
Timotej Todić, mladinec do 63 kg, to-
krat ni imel sreče, saj je tekmovanje 
zaključil že po prvi borbi, v kateri se 
je pomeril z nasprotnikom iz repre-
zentance Srbije, ki jo je izgubil šele 
po podaljšku, ker je nasprotni tek-
movalec prvi dobil točko. Prej sta bila 
tekmovalca izenačena, zato je bil tudi 
potreben podaljšek. 
Če sklenemo z besedami, da so v tem 
športu pogosti vzponi in padci, lahko 
z gotovostjo trdimo, da se že veseli-
mo naslednjih tekmovanj in uspehov, 
ki jih bomo delili tudi z vami.
Tekmovalce sva spremljala trenerja 
Tomaž Zakrajšek in Renata Mavrič.

Renata Mavrič



32 marec 2014 številka 2Šport

RK SVIŠ Ivančna Gorica dosegel največji uspeh v svoji zgodovini
Od zadnjega javljanja v prejšnji številki Klasja ni minilo prav veliko časa, pa vendar so se v RK SVIŠ Ivančna Gorica zgodili nekateri pomembni dogodki 
in mejniki. Aktivne so bile vse selekcije od najmlajših pa do najstarejših. Članski igralci in strokovno vodstvo so ponovno spisali zgodbo o uspehu, le 
da so lanskoletni uvrstitvi na zaključni turnir najboljše četverice Pokala Slovenije letos dodali še piko na i, ali kot bi rekel njihov trener: »češnjo na 
torti«. Nekoliko nepričakovano, vendar povsem zasluženo so v prvem polfinalu, v soboto, 1. marca, premagali sosede iz Trebnjega in tako šokirali 
slovensko in tujo rokometno javnost ter se uvrstili v nedeljski finale, ki ga je neposredno prenašala slovenska nacionalna televizija. O nasprotniku 
in najuspešnejšem slovenskem rokometnem kolektivu Celju Pivovarni Laško ni potrebno izgubljati besed. Že sama uvrstitev v finale je za » srčnega 
malčka v družbi velikana« pomenila presežek, o čemer pričajo številni zapisi, odzivi ter čestitke, ki jim kar ni videti konca. 

Za vas smo zbrali nekaj tistih, ki so 
se nam najbolj vtisnile v spomin, 
na vidnem mestu pa bodo zapisane 
tudi v klubski zgodovini.
Celjan Dino Bajram, ki je v začetku 
svoje kariere s pivovarji pokoril Evro-
po, reprezentant ter nekdanji SVIŠ-ev 
igralec, trenutno pa član švicarske-
ga Winterthurja je pred finalom, ne 
boste verjeli, navijal za ekipo SVIŠ-a 
in ne ekipo svojega rodnega Celja in 
kluba, v katerem se je naučil prvih 
rokometnih korakov. Z zdaj že legen-
darnim navijaškim »dejma swiš« je 
na socialnem omrežju požel simpa-
tije mnogih privržencev vijoličnih. Ko 
je pred dnevi na vprašanje novinarja, 
v katerem klubu v Sloveniji se je po-
čutil najbolje, odgovoril: »Na splošno 
gledano je bilo najlepše v SVIŠ-u, kjer 
smo s takratno ekipo presegli vsa 
pričakovanja. Ekipni duh je bil never-
jeten, klub pa za slovenske razmere, 
urejen.», smo bili primorani njegovo 
izjavo dati tudi v ta kontekst.
------------------------------------------------
Mlada vzhajajoča zvezda rokometa in 
ljubljenec navijačev ter igralec Celja, 
Gašper Marguč je že po 17. osvojeni 
zvezdici povedal: »Pokalna lovorika 
mi zelo ogromno pomeni. V polfinalu 
proti Gorenju smo opravili ogromno 
nalogo. Proti Svišu nam v prvem pol-
času ni bilo lahko, malo smo bili živč-
ni, v drugem polčasu pa se je odprlo 
in smo zasluženo zmagali.«
------------------------------------------------
Edini športni časopis Ekipa je lepo 
povzel naše rokometne (super)juna-
ke: »SVIŠ - poraženec, ki to ni. Svoje 
so Ivančani z uvrstitvijo v finale do-
segli in presegli, v nedeljo se niso 
osramotili. Študentje in delavci so 
se pogumno spustili v boj z rokome-
tnimi profesionalci. Še več, v prvem 
polčasu so na presenečenje mnogih 
držali korak s pivovarji, in čeprav jim 

je v drugem delu pošla sapa, so igri-
šče lahko zapustili dvignjenih glav. 
In s srebrom okoli vratu, kar je za 
ta mali klub in kraj zgodovinski ter 
težko ponovljivi podvig. Mali je vsaj 
za en dan občutil, kako je biti v koži 
velikega. Igralci so lahko upravičeno 
ponosni na ta uspeh, v analih kluba, 
ki je pred leti praznoval abrahama in 
ki se v letošnji sezoni krčevito bori za 
obstanek, bo pretekli konec našel vi-
dno, morda celo najvidnejše mesto. 
Da so po seštevku v tekmovanjih 
mladih končali na tretjem mestu, pri-
ča, da podvig nikakor ni naključje«.
------------------------------------------------

Največji uspeh ekipnega 
športa v Ivančni Gorici do-
slej! 
Zadovoljstvo ob uspehu je bilo izje-
mno, pa ne samo zaradi tekmovalnih 
dosežkov, temveč tudi zaradi nači-
na, kako se je to zgodilo. Veseli smo 
predvsem zaradi tega, ker vemo ka-
kšne dnevne obremenitve prenašajo 
igralci. To so večinoma študentje, ki 
jih dopoldne čaka študij, popoldan 
študentska priložnostna dela in vsak 
večer še zahteven telesni napor – tre-
ning. Tisti, ki so s študijem zaključili 
in se zaposlili, so si vsaj delno omilili 
dnevne obveznosti. 
V primerjavi z ostalo konkurenco na 
finalnem turnirju so popolni amater-
ji, ki med treningi nimajo časa za po-
čitek in kavico, temveč jih čaka boj za 
eksistenco. To je naporno, a zanimi-
vo, pelje k uspehu. Zaradi tega niso 
le junaki, ampak služijo kot primer 
dobre prakse, kako do uspeha – so 
super junaki.
Kakšna želja in pozitivna energija po 
dokazovanju vodi te posameznike k 
cilju, koliko odrekanj, dogovarjanj in 
predvsem usklajevanj je potrebnih, 
vedo le redki. Med njimi so zagotovo 

starši in partnerice igralcev ter klub-
ski delavci. To so tiste vrline, ki so za 
našo sedanjo družbo in našo priho-
dnost temeljnega pomena. 
Večina je očem skritega. Gledalec 
vidi le dva nasprotnika in kaj malo 
drugega. Tu so žal tudi še poškodbe 
…
V času finalnega turnirja so čestitke 
in slavospevi igralcem kar deževali od 
vsepovsod. Godile so predvsem tistih 
posameznikov, ki so pred desetletji 
utirali pot rokometu in športu v naših 
krajih in tistih posameznikov iz malih 
slovenskih klubov širom po Sloveniji, 
ki na tako priložnost čakajo desetle-
tja. Prvič smo imeli priložnost spre-
jemati čestitke tujih in nepoznanih 
opazovalcev. Zanimivo, ko si dober, 
je vse s teboj. 
Prav vsi igralci imajo še svoje privatno 
življenje, domače obveznosti, starše, 
dekleta in žene, pa tudi že otroke. Ve-
selili smo se tudi njihove radosti.
Prepričani smo, da ste se tudi vi, bral-
ci, veselili naših uspehov, še posebej 
zato, ker smo Slovenci in tudi v Ivanč-
ni Gorici ni drugače, športni narod. 
V domačem okolju pa nimamo pri-
ložnosti spremljati svojih (ivanških) 
športnih junakov po TV sprejemniku. 
Tokrat je bilo drugače. Ker je večina 
igralcev iz naše občine, je prav vsak 
lahko navijal za svojega, če že ne 
družinskega sorodnika, prijatelja, pa 
znanca, soseda ali sokrajana.  
Zahvaljujemo se vsem dosedanjim 
trenerjem naših igralcev ter zagna-
nim klubskim delavcem. Zahvalo iz-
rekamo sponzorjem in donatorjem, 
ki prepoznate naš trud, še posebno 
občinski upravi, občinskim svetni-
kom, županu in podžupanu. 
Navijajte za nas, za zgodbo o uspehu.

Za RK SVIŠ Marjan Potokar in  
Janez Zupančič

------------------------------------------------
Marjan Potokar pri tem ne pozabi 
dodati dejstva, da so v tej ekipi štir-
je igralci mlajših dečkov iz sezone 
1998/99. V tej sezoni je RK SVIŠ na-
mreč prišel do prvega odmevnega 
ekipnega klubskega dosežka, ekipa 
mlajših dečkov se je uvrstila v finale 
državnega prvenstva in osvojila 4. 
mesto v državi. »Kakšno kariero sem 
takrat napovedal ekipi, vedo poveda-
ti tisti, ki so bili takrat prisotni. Minilo 
je 15 let, za njimi je 18 - 19 let trdega 
dokazovanja in verjamem, da so si z 

2. mestom na finalu pokalnega tek-
movanja marsikaj poplačali. Postali 
so del slovenske rokometne zgodo-
vine.«
------------------------------------------------
Alea iacta est - »Kocka je padla!« je 
izrekel Julij Cezar, ko je v nasprotju z 
zakonom prečkal Rubikon. 
Sladka, najslajša je zmaga Davida nad 
Goljatom. Tako smo se zrcalili v očeh 
mnogih, ki so na zemljevid finalistov 
četverice pisali enega od finalistov 
že vnaprej, pred tekmo. Pa vendar-
le ni bilo temu tako! Vsekakor smo 
dobili motivacijo in upanje, ko nam 
žreb ni namenil nobene od ekip iz 
lige prvakov! Lansko leto smo prvič 
v zgodovini kluba zakorakali na finale 
četverice, letos pa dokazali, da tam 
kjer je složnost, je tudi zmaga. Čestit-
ke vsem igralcem in trenerski ekipi, ki 
so pokazali, da se vse da, samo voljo 
je potrebno imeti in verjeti vase. Piko 
na i so dodali še navijači, ki so prav 
tako verjeli, da je nemogoče mogo-
če! In res je bilo!
Energija, čustvena napetost, optimi-
zem, samospoštovanje, predanost 
delu, natančnost, želja po spremem-
bi, pogum, odločnost, uveljavljanje, 
strpnost, družabnost in obzirnost, so 
porok uspešnega športnika. Če ne bi 
bili obzirni, bi rezultat bil veliko višji. 
Naj si bo ta borba za vzgled, da tam, 
kjer je volja je tudi moč, da premika-
mo mejnike! Tudi takrat, ko ne gre 
najboljše, se je treba zavedati, da 
po vsakem dežju posije sonce in da 
se amaterski igralci predajajo enor-
mnim naporom, dajejo veliko časa za 
slavo, ki jo podoživljamo vsi. 

Prof. dr. Mitja Krajnčan
------------------------------------------------
Dušan Strnad, župan Občine Ivanč-
na Gorica

Tomaž Smole, podžupan Občine 
Ivančna Gorica
------------------------------------------------

Kaj so povedali po epski 
zmagi nad sosedi iz Trebnje-
ga …
Miloš Aksentijevič, trener: »Tekma 
je bila težka, tako kot smo pričako-
vali. Trimo Trebnje je odlična ekipa, 
to so dokazali dvakrat na prvenstvu, 
ko so bili boljši od nas. Verjel sem v 
to, da je možno zmagati. Cel teden 
priprav smo podredili temu, da do-

bimo to tekmo, na krilih izjemnega 
navijanja nam je uspelo. Odločale so 
malenkosti, na koncu smo bili sreč-
nejši mi, za kar bi čestital fantom in 
tudi strokovnemu vodstvu. To zmago 
posvečam vsem zvestim navijačem in 
celotnemu kraju Ivančna Gorica. Fi-
nalna tekma je nagrada za ves trud. 
Igrali bomo proti vrhunski ekipi, brez 
obremenitev in sproščeno. Finale je 
za nas češnja na tortici. Vse, kar smo 
želeli, smo dosegli. Prišli smo do fina-
la. Sezona je težka, na lestvici smo za-
dnji. A imamo še deset tekem. Enajst, 
če štejemo še finale. To je temelj za 
dokončanje naše sezone.«
Klemen Sašek: »Občutki so fenome-
nalni. Na začetku smo igrali v krču. 
Sem smo prišli neobremenjeni. Vedeli 
smo, da nismo favoriti. Žreb nam je 
pomagal. Prišli smo se zabavat, če bi 
se nam ponudila priložnost, bi jo iz-
koristili in smo jo. Zahvalil bi se tudi 
navijačem. Res je bilo fenomenalno.«

Vladimir Marjanovič: »Uvrstitev v 
finale je velik uspeh za klub, občino, 
predvsem pa za nas igralce, ki smo 
v klubu že nekaj časa. To je pika na 
i. Na tekmi smo pokazali več volje in 
želje. V drugem polčasu smo odigrali 
vrhunsko tako v napadu kot obrambi. 
Veselimo se finala z domačini, v sijaj-
nem vzdušju in polni dvorani.«
Franci Zidar: »Menim, da so nas Tre-
banjci nekoliko podcenjevali. Mi smo 
verjeli vase, taka priložnost se ponudi 
samo enkrat in vedeli smo, da jo je 
treba izkoristiti. Veselimo se zgodo-
vinskega uspeha.«

… in kaj po finalni tekmi in 
osvojenem drugem mestu …
Gregor Pekolj: »Neverjetno smo 
zadovoljni. S samo uvrstitvijo na za-
ključni turnir smo bili presenečeni, 
da smo prišli v finale, je pa to nekaj 
zgodovinskega, neverjetnega. Tega 
se bomo še dolgo spominjali. Občin-
stvo je bilo prekrasno, to te še malo 
podžge, da zdržiš do konca, ker smo 
bili že izmučeni.«
Simon Stopar: »To je največji uspeh 
za klub in nas igralce. Mislim, da smo 
dostojno zastopali SVIŠ. Trudili smo 
se po najboljših močeh, upam, da ni-
smo razočarali javnosti in gledalcev. 
Navijači so bili fenomenalni, pred-
vsem naši, ki so na trenutke preglasili 
Florijane.«
Klemen Sašek: »To je za večino fan-
tov nekaj novega, igrati pred takimi 
gledalci, nabito dvorano. Prvi polčas 
smo se fenomenalno upirali domači-
nom, v drugem smo malo popustili. 
Na koncu je bila razlika mogoče malo 

Veselje po  zmagi

Fantje z medaljami in mladi SVIŠev navijač

Simon Stopar in Elvir Kalabič v akciji

Klemen Sašek v gneči 
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Kako so se ivanški risi 
spoznali s primorskim oslom
V Nogometni šoli v Ivančni Gorici nam zares ni dolgčas. 
Komaj smo našli izgubljene rise, že so le-ti pobegnili na 
priprave na Hrvaško. Menda jim je bilo tam bolj toplo, pa 
še osla so spoznali. Upam, da se niso od njega nalezli pre-
govorne oslovske lenobe in neumnosti. Nekoliko svojegla-
vosti pa tudi risom ne bo škodilo.

Prvi pokal občine Ivančna Gorica 
v malem nogometu v rokah 
Turjačanov
8. in 9. marca je v športni dvorani Srednje šole Josipa Jurčiča potekal dvodnev-
ni turnir v malem nogometu za POKAL OBČINE IVANČNA GORICA. Turnirja, ka-
terega glavni organizator je bil naš nekdanji reprezentant v malem nogometu 
Jože Gačnik, se je udeležilo 16 ekip iz občin Ivančna Gorica, Grosuplje, Trebnje 
in Videm Dobrepolje. Potekal je v športnem vzdušju. 
Ekipe (polovica jih je bilo iz naše občine) so bile razdeljene v štiri skupine, ki 
so na predtekmovanju igrale po sistemu vsaka z vsako. Po skupinskem delu so 
sledili zaključni boji na izpadanje vse do finala, kjer sta se pomerili ekipi FSK 
Mafijozi iz Ivančne Gorice in ŠMD Turjak. Tekma se je po rednem delu končala 
z rezultatom 1:1, na koncu pa so se zmage po kazenskih strelih veselili nogo-
metaši s Turjaka.  
Vrstni red najboljših:   
1.  mesto: ŠMD Turjak
2.  mesto: FSK Mafijozi
3.  mesto: Outsider ŠD Struge
4.  mesto: Bronx Grosuplje
Pokale je zmagovalnim eki-
pam podelil župan Občine 
Ivančna Gorica Dušan Strnad, 
ki si je pred tem ogledal tudi 
finalno tekmo. Podelil je tudi 
prestižni pokal za najboljšega 
strelca in vratarja turnirja. Po-
kal za naj strelca s štirimi zadetki je prejel Marko Noč (ekipa FSK Mafijozi), za 
najboljšega vratarja pa je bil proglašen Dejan Gakovič iz ekipe ŠMD Turjak. 
Kot je dejal organizator turnirja Jože Gačnik s Krke, je zadovoljen, da je župan 
Strnad prisluhnil pobudi o izvedbi prvega turnirja v malem nogometu za pokal 
občine. Turnir je bil kakovosten, saj se je odzvalo 16 zelo dobrih ekip oziroma 
več kot 150 igralcev iz domače in treh sosednjih občin. Tekme so bile dobro 
obiskane, pravico na njih pa je zelo uspešno delil Jožetov brat Robi Gačnik. Že-
lja organizatorja je, da bi tudi v prihodnje uspešno sodelovali z Občino Ivanč-
na Gorica in, da bi že prihodnje leto na turnirju gostili vsaj 24 ekip.

Simon Bregar in Gašper Stopar 

Rokometaši SVIŠ-a v natrpanem ritmu nadaljujejo z državnim prvenstvom v 
vseh starostnih kategorijah. Pa preglejmo zadnje rezultate: 

Najmlajši - mlajši dečki B so v polfinalu odigrali 2 domači tekmi, zabeležili poraz in zmago.
SVIŠ Ivančna Gorica - RD Ribnica   19:24
SVIŠ Ivančna Gorica - RD LOKA   24:20

Mlajši dečki A v tej sezoni še vedno ne poznajo poraza, igrali pa so z istoimenskima ekipama kot leto mlajši vrstniki 
in ju visoko premagali. Kot vse kaže, fantom tudi letos zaključni turnir četverice ne more uiti! Bravo fantje! 
SVIŠ Ivančna Gorica - RD Ribnica   23:09
SVIŠ Ivančna Gorica - RD LOKA   22:12

Starejši dečki B so že globoko v drugi polovici polfinala, do konca jih čaka še 5 tekem. Trenutno so v sredini lestvice 
kar, je zelo lepo izhodišče za zaključne turnirje in posledično visoko končno uvrstitev, saj je treba vedeti, da ekipo 
sestavljajo večinoma leto mlajši, letniki 2001.

Olimpija - SVIŠ Ivančna Gorica   19:26
SVIŠ Ivančna Gorica - Trebnje   18:25
SVIŠ Ivančna Gorica - Mokerc Ig   19:31
Izola - SVIŠ Ivančna Gorica    21:22

Kadeti so po solidnem začetku polfinala malo izgubili zmagovalno nit, na zadnjih tekmah pa se njihova forma zopet 
dviguje, do konca jih čaka še 5 zanimivih tekem.
SVIŠ Ivančna Gorica - Mokerc Ig   27:27
SVIŠ Ivančna Gorica - Ormož   20:28
SVIŠ Ivančna Gorica - Dol Hrastnik   32:28

Mladinci so po nekaj porazih v gosteh končno zaigrali tudi pred domačimi gledalci. Po lepi predstavi so premagali 
Cerklje, a nato žal izgubili s sosedi iz Grosuplja. 

SVIŠ Ivančna Gorica - Damahaus Cerklje  32:23
SVIŠ Ivančna Gorica - Grosuplje   27:32

Največ pričakovanja in zanimanja je gotovo pri članih. Po zelo uspešnem pokalnem nastopu, kjer so šokirali ro-
kometno javnost z uvrstitvijo v finale, so že odigrali tudi prvo tekmo nadaljevanja - lige za obstanek oziroma za 
razvrstitev od 7. - 12. mesta. V Ljubljani so bili za zmago premalo zbrani, znova pa so bili uspešni pred domačim 
občinstvom proti Krki.
 
RD Slovan- SVIŠ Ivančna Gorica    28:26
SVIŠ Ivančna Gorica - MRK KRKA   28:24

Prihodnje tekme:
Istrabenz Izola - SVIŠ Ivančna Gorica   29. 03. 14
Jeruzalem Ormož - SVIŠ Ivančna Gorica   12. 04. 14
SVIŠ Ivančna Gorica - Krško    19. 04. 14 ob 19h
SVIŠ Ivančna Gorica - RD Slovan   26. 04. 14 ob 19h

prevelika, ampak se ne sekiramo pre-
več. Sem smo prišli in naredili, kar 
smo lahko. In na opravljeno smo po-
nosni.«
Miloš Aksentijevič, trener: »Prvi pol-
čas smo odigrali presenetljivo dobro. 
Tudi sam sem bil nad tem izredno 
presenečen. Fantje so dokazali, da 
bojevito lahko igrajo dva dni zapo-
red. Čestital bi svojim borcem, kot 
jim pravim. V Celju so poskrbeli za 
dva prekrasna dneva.«
Miha Tomšič: »Po zelo težki sezoni je 
osvojena SREBRNA medalja na Po-
kalu Slovenije pravi balzam za dušo. 
Najprej svaka čast vsem, ki ste pri-
peljali klub v final 4. Res mi je užitek 
biti del takega uspeha. Prav posebno 
pa ste mi bili všeč navijači, ki ste bili z 
nami prav do konca, četudi smo malo 

popustili. Zdaj pa novim zmagam na-
proti «
Aleksander Polak: »Za nami je vi-
kend, katerega ne bomo nikoli poza-
bili… Hvala vsem, ki ste bili z nami. 
Brez vas nam ne bi uspelo! Ta vikend 
je bilo še posebej lepo biti igralec RK 
SVIŠ Ivančna Gorica.«
Sifet Ljubijankić, navijač: »Kljub 
vsem težavam, ki ekipo mučijo skozi 
celo sezono, igralci odidejo na vsako 
tekmo z dvignjeno glavo in brez stra-
hu. V soboto so odigrali tekmo življe-
nja, tekmo, ki bo za vedno zapisana v 
zgodovino kluba. Čestitke vsem igral-
cem, vodstvu kluba in navijačem za 
izjemni uspeh.«
Ob izjemnem pokalnem uspehu na-
ših fantov je prav, da še enkrat zapi-
šemo rezultate in se spomnimo poti, 

po kateri so Sviševci prišli do zgodo-
vinskega uspeha - drugega mesta v 
Pokalu Slovenije (tabela spodaj).
V slovenskih, pa tudi tujih medijih 
je bilo glede tega izjemnega uspeha 
ivanških rokometašev povedanega in 
napisanega še veliko več. Novosti in 
dogajanje v rokometnem klubu SVIŠ 
Ivančna Gorica lahko spremljate na 
naši spletni strani (http://www.svis-
-klub.si) ali pa se nam pridružite na 
socialnem omrežju Facebook (http://
facebook.com/RKSVIS), kjer imamo 
več kot 1000 prijateljev. 

Kako pomemben in uporaben je ta 
medij, se je pokazalo tudi po polfinal-
ni tekmi, ko smo javnost in vse svoje 
prijatelje obveščali o rezultatu. Zapis: 
»Senzacija na Golovcu, SVIŠ JE V FI-
NALU!!!« je prejel kar 136 všečkov in 
15 komentarjev, kratek video zapis o 
sobotni zmagi in uvrstitvi v finale pa 
je dosegel več kot 900 ogledov, 73 
všečkov in 8 komentarjev. Številke, 
ki nekaj pomenijo. Hvala vam. Če še 
niste naš prijatelj, se nam pridružite. 
DEJMO SVIŠ!!!

Zbrala in zapisala Roman Tratar in 
Maja Ceglar

Foto: Primož Šuntajs

Nepogrešljivi SVIŠevi navijači

Gašper Stopar in Gregor Pekolj z me-
daljama

1/16 finala MRD DOBOVA: RK SVIŠ Ivančna Gorica  24:25
1/8 finala      MRK KRKA: RK SVIŠ Ivančna Gorica 18:23
1/4 finala      RK DRAVA: RK SVIŠ Ivančna Gorica 23:27
1/2 finale      RK TRIMO TREBNJE: RK SVIŠ Ivančna Gorica 23:24
(drugi par RK CELJE PL: RK GORENJE VELENJE 28:29)
FINALE RK CELJE PL: RK SVIŠ Ivančna Gorica 31:16
  (12:9)

Risi iz selekcije U-15 so pred nadaljevanjem spomladanskega dela tekmovanja 
v MNZ Ljubljana odpotovali na 4-dnevne priprave v Dajlo na Hrvaško, kjer so 
imeli zelo lepo vreme in dobre razmere za vadbo. Trenerji in spremljevalci so 
pohvalili njihovo prizadevnost in nastop na prijateljski tekmi z domačini NK 
Novigrad. Kljub temu, da so bili nasprotniki fizično precej močnejši, so naši 
risi s svojo borbenostjo in pametno igro uspeli domačinom odščipniti točko. 
Večina fantov si želi podobne priprave ponoviti še kdaj.  
V našem klubu si tudi zelo prizadevamo, da bi z deklicami od 5. do 9. leta 
starosti ustvarili dekliške ekipe. Imamo ustrezen trenerski kader, še posebej 
trenerko Manco, ki bi z veseljem delala z njimi. Nogomet je med dekleti vse 
bolj popularen in nobenega razloga ni, da se tudi deklice ne bi preizkusile v 
tem športu. Vadba v tem obdobju je tudi sicer zasnovana tako, da se v veliki 
meri urijo splošne gibalne sposobnosti in ne zgolj nogometne veščine. 
V klubu so dobrodošli vsi v starosti od 5 do 15 let, tako fantje kot dekleta. Je 
pa res, da nam primanjkuje igralcev rojenih od leta 2004 do 2007 in ti so še 
posebej iskani in zaželeni. Če torej vašim otrokom primanjkuje gibanja in se 
želijo preizkusiti v športu, smo zanje pravi naslov. 
Miroljubni primorski osel Boško (v sredini v zgornji vrsti) dela družbo krvoloč-
nim, a utrujenim ivanškim risom

Za NŠ Ivančna Gorica: Simon Bregar
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letih, repa in peteršilj pa kalita samo 
eno leto. Včasih je dobro narediti ka-
lilni poskus. Na plitev krožnik položimo 
pivnik in nanj razporedimo sto semen. 
Pivnik naj bo ves čas vlažen. Ko seme-
na vzklijejo, jih sproti odstranjujemo in 
zapisujemo, koliko jih je vzkalilo. Tako 
določimo odstotek kaljivosti, ki naj bo 
vsaj 80 %. 
V področjih z milim podnebjem lahko 
sejemo na prosto že v sredini marca, 
drugje pa počakamo do konca meseca 
ali do začetka aprila. Vse je seveda od-
visno od vremena. Najprej sejemo na 
mraz bolj odporne vrste vrtnin, kot je 
bob, črni koren, grah, špinača in čebu-
la, česen. Pri korenju in peteršilju še 
malo počakamo, da se tla dovolj se-
grejejo. Tako s kalitvijo ne bomo imeli 
težav. V tem času lahko sadimo tudi 
rabarbaro in topinambur.
Če imamo na vrtu plastenjak ali grede, 
pokrite s steklom, lahko že zelo zgodaj 

posejemo berivko, redkvice, sladko 
koruzo, kolerabo ... V toplejših dnevih 
take prostore odpiramo in zračimo.
V zabojčke na svetli okenski polici in v 
toplo gredo sejemo enoletnice, ki jih 
bomo kasneje presadili v vrt, na pri-
mer gazanijo, dišeči grahor, vodenko ... 
V lonce pa posadimo nekatere okrasne 
čebulnice, ki jih bomo v aprilu in maju 
presadili na prosto (gomoljne begoni-
je, kane, kale ...). Vrtnicam odstranimo 
zimsko zaščito in jih obrežemo, posa-
dimo pa tudi nove rastline, morda ka-
kšno novost ali rastlino posebne bar-
ve, ki bo poživila videz vrta.
Tudi sobne lončnice potrebujejo v 
marcu našo pozornost. Tiste, ki jim 
korenine že rastejo iz lonca, presadi-
mo v večjega, ostalim zamenjamo prst 
s svežo, zvišamo pa jim tudi odmerek 
gnojila.

Ihan Irena, dip. ing. agr. in hort.

Naš vrtiček - Zahvale

Če je na Jožefovo lepo, bo tudi koruza obrodila lepo

Začela so se dela na naših vrtovih
Tla so že dovolj ogreta in lahko zač-
nemo s prekopavanjem. Gredice med 
prekopavanjem in pripravo na setev 
in sajenje še založno pognojimo z 
mineralnim ali organskim gnojilom, 
ki ga dobimo v vrtnem centru ali pa 
uporabimo kompost z domačega vrta. 
Povsem organsko gnojilo vsebuje vsa 
glavna hranila NPK v organski obliki in 
je primerno za pripravo tal in dognoje-
vanje vseh vrst rastlin. Zaradi posebne 
obdelave hranila spušča postopoma, 
skladno s temperaturo in potrebami 
rastlin ter tako zagotavlja enakomerno 
prehranjenost rastlin tudi do 6 mese-
cev. S povečevanjem kationske izme-
njalne kapacitete zemlje ter z visoko 
vsebnostjo suhega in organskega ma-
teriala zagotavlja zdrav razvoj rastlin, 
do 30 % večji pridelek boljše kakovosti. 
S posebno termično obdelavo je gno-
jilo zagotovo brez primesi plevelov in 
bolezni.
Gnojilo uporabljamo za redno zače-
tno gnojenje in pripravo tal. Gnojimo 
spomladi, v predpisanih odmerkih, ko 

tla potrebujejo veliko hrane za začetek 
rasti rastlin in jeseni, ko so izčrpana 
in potrebujejo okrepitev. Z organskim 
gnojilom lahko gnojimo vso rastno 
dobo od februarja do novembra. Or-
gansko gnojilo je v obliki mikropelet, 
ki jih preprosto potrosimo po površini. 
Priporočljivo je, da pelete zakopljemo 
v tla, saj tako gnojilo začne delovati ta-
koj, hitreje pride v območje korenin in 
zmanjšajo se izgube hranil.

V vrtu pripravimo prostor za kompo-
stni kup, na katerega bomo metali 
organske odpadke z vrta in gospodinj-
stva. Kompostni kup naj bo v senci, po-

skrbimo pa tudi, da bo stalno vlažen.
Tla so dovolj ogreta, da začnemo saje-
nje drevja in grmičevja, zelenjave itd. 
Poleg novo posajenega, pognojimo 
tudi staro drevje, za kar uporabimo 
mineralna gnojila z nizko vsebnostjo 
dušika ali organska gnojila, na primer 
hlevski gnoj ali kompost. Drevje gnoji-
mo pod obodom krošnje.
Spomladansko škropljenje proti ško-
dljivcem opravljamo, ko je zunaj že do-
volj toplo in ko so brsti v fazi »mišjega 
ušesa«. Takrat so odprti ravno toliko, 
da se vidi konica lističa.
Še eno vrtno opravilo nas čaka v mar-
cu, obrezovanje namreč. Obrezujemo 
v glavnem jablane in hruške in pazi-
mo, da pustimo na drevju primerno 
razmerje cvetnih in listnih brstov, da 
bomo jeseni lahko uživali v obilnem 
pridelku.
Pred setvijo zelenjave pregledamo 
staro zalogo semen. Semena ostanejo 
kaliva različno dolgo. Tako je npr. seme 
solate lahko kaljivo še po treh letih, 
seme fižola, graha in špinače po dveh 

V SPOMIN
Minilo je leto dni, odkar naju je zapustila najina draga mama

JOŽICA KOVAČIČ
iz Radohove vasi

(4. 12. 1949–22. 3. 2013)

Hvala vsem, ki se je spominjate, postojite ob njenem grobu 
in ji prižigate sveče.
Še posebej se zahvaljujeva za vso pomoč Heleni in Joži.

sinova Andrej in Gregor

Srce je omagalo, 
tvoj dih je zastal, 
a nate spomin mama, 
bo večno ostal.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše mame, sta-
re mame in prababice

AMALIJE NOVAK roj. Orel
s Fužine 43

(03. 02. 1924–09. 02. 2014)

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam v težkih trenutkih 
stali ob strani, darovali cvetje, sveče, svete maše in darovali 
dar za farno cerkev v Zagradcu ter nam kakorkoli pomagali. 
Posebna zahvala gospodu župniku Borisu Žerovniku, za 
opravljen obred in sveto mašo. Pevskemu zboru Zagradec, 
Slavku Blatniku za ganljive besede ob njenem grobu, Da-
mjanu Zajcu za zaigrano Tišino in pogrebnemu zavodu Per-
par. 
Hvala vsem, ki ste jo v tako velikem številu pospremili na 
njeni poti slovesa. Njena skrb, nesebična ljubezen in razde-
janje, je bilo za nas darilo in pravi blagoslov, zato za vedno 
ostaja z nami. 

Žalujoči vsi njeni

Ni več tvojega smehljaja,
le trud tvojih pridnih rok ostaja.
Molče s solzami se borimo,
»naj bo le mora«, si želimo.
A žal, nebo nas ne posluša,
od žalosti boli nas duša.
(O. Župančič)

ZAHVALA
V 91. letu nas je zapustila naša draga 

ANA ŠUŠTARŠIČ 
po domače Streškova Ana iz Polja pri Višnji Gori

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za izrečene besede tolažbe, za ustna in pisna so-
žalja, podarjeno cvetje, sveče, darove za svete maše in cer-
kvene potrebe. Hvala vsem, ki ste jo v tako velikem številu 
pospremili na njeni zadnji poti.
Iskrena hvala gospodu župniku Maksimiljanu Fileju iz Stične 
za lepo opravljen cerkveni obred in tolažilne besede, organi-
stu prof. Milanu Jevnikarju in pevcem za zapete pesmi, go-
vorniku Pavlu Grozniku, ter pogrebnemu zavodu Perpar za 
vso oskrbo pokojnice in prenos k večnemu počitku.
Hvala tudi vsem, ki ste se po njeni smrti zbirali na njenem 
domu in molili za pokoj njene duše.

Žalujoči domači
Je čas, ki da,
je čas, ki vzame,
pravijo, je čas,
ki celi rane,
in je čas, ki nikdar ne mine,
ko zasanjaš se v spomine.

V SPOMIN

JANEZ BREGAR ml.
Stehanja vas 14

(1988–2008)

Minilo je že šesto leto, odkar smo se poslovili od tebe.
Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem grobu in 
prižigate svečke njemu v spomin.

Njegovi najbližji

ZAHVALA
V 83. letu starosti nas je zapustil 
dragi mož, oče, dedek in prade-
dek

FRANČIŠEK BREGAR
po domače Kazmijanov Frenk iz 
Pokojnice
(3. 10. 1931–6. 2. 2014)

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, so-
sedom, vaščanom in znancem za izrečena sožalja tolažilne 
besede, darovano cvetje, sveče, svete maše in dobre name-
ne. Predvsem pa hvala vsem, ki ste ga pospremili na zadnjo 
pot. 
Lepa hvala osebju Zdravstvenega doma Ivančna Gorica, 
najlepša hvala pa patronažni službi iz Ivančne Gorice. Prav 
posebej patronažni sestri Heleni. 
Zahvaljujemo se kolektivu Treves Bič, Športnemu kulturne-
mu društvu Dob, gospodu župniku, pevcem, pogrebnemu 
zavodu Perpar za lepo opravljeno pogrebno slovesnost. 

Žalujoči vsi njegovi

Človek ni iz železa.
To drži, človek je trši.
Železo in jeklo se zlomita,
človek pa prenese.
(S. Wiessenthal)

ZAHVALA
5. februarja se je od nas poslovil 
naš dragi mož, očka in ata

JOŽE SOROKIN, roj. Klander,
grafični tehnik

Krka

Z globokim spoštovanjem se iz srca zahvaljujemo vsem so-
rodnikom, sosedom, znancem in prijateljem, ki so velikodu-
šno pospremili našega »Jožkota« na njegovi poti v večni mir 
in počitek. Hvala vsem za izrečeno sožalje, cvetje, sveče in 
darovane svete maše.
Hvala vsem, ki ga boste ohranili v svojem spominu.

Vsi njegovi
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Tvoje srce je utrujeno in bolno, 
za nas bilo ljubezni polno. 
Mnogo lepega si nam  
v življenju dal, 
zdaj pa mirno in spokojno si 
zaspal. 

ZAHVALA
Ob obleči izgubi našega dragega partnerja, očeta, dedka in 
strica

JANEZA ŠUŠTERŠIČA
iz Fužine 10, Zagradec

(24. 1. 1943–22. 2. 2014)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan-
cem za izrečena sožalja, stiske rok, za darovano cvetje, sveče, 
maše in druge darove za cerkev. Hvala vsem, ki ste ga obiskovali, 
imeli radi, ga bodrili in mu lajšali vsakdan. 
Zahvaljujemo se msgr. dr. Jožetu Plutu za lepo opravljen obred, 
Mešanemu pevskemu zboru Zagradec pod vodstvom Roberta 
Kohka za lepo odpete pesmi ter g. Slavku Blatniku za ganljive 
poslovilne besede. 
Posebna zahvala gre tudi družini Klavs iz Grintovca ter Juretu 
Paharju za vso nesebično pomoč v času njegove bolezni. Prav 
tako hvala družini Kastelic iz Stične. 
Še enkrat hvala vsem, ki ste nudili kakršnokoli pomoč in podpo-
ro našemu Janezu pa vas tu posebej nismo omenili. 

Žalujoči vsi njegovi

Počiva polje zdaj v tihoti
sameva mi moj drugi dom.
Kako žalostna je usoda
pa čeprav si je ne pišeš sam. 

ZAHVALA
V 75. letu je po težki bolezni za 
vedno odšel naš vaščan, prijatelj 
in sorodnik 

FRANC ZUPANČIČ 
iz Gabrovke pri Zagradcu 22

(1939–2013)

Poslovili smo se od našega ̋ Petrinharja˝, zato se ob tem ža-
lostnem slovesu želimo zahvaliti vsem, ki ste mu kakorkoli 
pomagali, se v času njegove stiske odzvali, še posebej va-
ščanom Gabrovke, gasilcem, prijateljem (zakoncema Vreč-
ko), znancem in mimoidočim. Za lepo slovo pa se imamo 
zahvaliti našemu g. župniku, pevcem, organistu, ministran-
tom, trobentaču, Društvu upokojencev Ivančna Gorica, g. 
Slavku Blatniku za čustven govor, pogrebnemu zavodu Per-
par in vsem, ki ste darovali za namen cerkve, sveče, cvetje 
ter ga v velikem številu pospremili k zadnjemu počitku. 

Hvaležni vsi njegovi

Slep je, kdor se s petjem ukvarja, 
Kranjec moj mu osle kaže, 
pevcu vedno sreča laže; on živi, 
umrje brez denarja.
(dr. France Prešeren)

ZAHVALA
V 75. letu starosti se je za vedno poslovil brat, stric in vaščan

FRANC ZUPANČIČ
Gabrovka pri Zagradcu 22
(7. 1. 1939–28. 12. 2013)

Iskreno se zahvaljujemo vsem prijateljem in znancem, ki 
ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. Hvala za podarjeno 
cvetje, svete maše in darove za cerkev. 
Posebna zahvala vaščanom Gabrovke in predsednici KS Za-
gradec gospe Biljani Gartner za vso pomoč, ki ste jo nudili 
pokojnemu. Zahvaljujemo se župniku gospodu Borisu Že-
rovniku za opravljen obred, gospodu Slavku Blatniku za po-
slovilni govor, organistu Robertu Kohku, hvala pevcem za 
lepo petje, sosedi Mariji Lekan za molitev in pogrebnemu 
zavodu Perpar za lepo opravljen obred. 

Žalujoči: sestra Marija in nečakinja Slavka

Srce tvoje več ne bije,
bolečin več ne trpiš,
nam pa žalost srce trga,
solza lije iz oči, 
dom je prazen in otožen,
ker te več med nami ni.

ZAHVALA
Po hudi in dolgotrajni bolezni nas je v 73. letu starosti zapu-
stil naš dragi mož, oče, tast, dedek, pradedek, brat in stric

JANEZ KASTELIC
(7. 6. 1941–11. 2. 2014),

Cukarjev Janez iz Malih Češnjic 4a  
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prija-
teljem, sosedom, vaščanom in znancem za obiske in spodbudne 
besede v času njegove bolezni. Hvala vsem, ki ste nam s svojo pri-
sotnostjo, stiskom roke, tolažilnimi besedami, molitvijo, darovanim 
cvetjem, svečami in mašnimi darovi pomagali v težkih trenutkih slo-
vesa, in vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi 
zadnji poti.
Posebno lepo se zahvaljujemo gasilcem PGD Šentvid pri Stični in 
ostalim društvom sektorja Šentvid, Društvu upokojencev Šentvid, 
pogrebnemu zavodu Perpar za skrbno organiziran pogreb, Šent-
viškim slavčkom za lepo zapete pesmi, govorcema za lepe besede 
slovesa, g. župniku Grebencu za opravljen pogreb in g. Zaletelju za 
somaševanje.
Najlepša hvala tudi osebju ZD Ivančna Gorica, še posebej patronažni 
sestri Simoni.
Iskrena hvala vsem, ki ste ga imeli radi in ste mu želeli vse dobro. 
Ostal bo v naših srcih.

Žalujoči vsi njegovi

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a spomin nate
bo večno ostal …

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega očita in 
ata

FRANCA GOMBOCA
iz Stranske vasi 2a, Ivančna Gorica

(16. 9. 1928–2. 3. 2014)
Iskrena zahvala vsem sorodnikom, prijateljem, gasilcem, vaščanom 
in znancem, ki ste nam v žalostnih trenutkih stali ob strani. Hvala za 
vsak stisk roke, tolažilne besede, molitve, cvetje, sveče, darovane sve-
te maše, pevcem za pesem V nebesih sem doma ... Zahvaljujemo se 
gospodu župniku Juriju Zadniku in gospodu msgr. Jožetu Kastelicu za 
lep poslovilni obred, obiske na domu, tolažilne besede … Hvala tudi 
Društvu upokojencev, Rdečemu križu, pevcem, trobentaču in Pogreb-
nemu zavodu Perpar.
Posebna zahvala gasilcem iz PGD Ivančan Gorica, PGD Stična, PGD 
Muljava, PGD Metnaj, PGD Krka, PGD Kriška vas, PGD Višnja Gora, 
PGD Šentvid pri Stični, PGD Radohova vas, PGD Vrh nad Višnjo Goro, 
PGD Zagradec, PGD Ambrus in GZ Ivančan Gorica, ki ste ga množično 
pospremili na njegovo zadnjo pot. Iskrena hvala Rafku in Julki Radelj 
za vso izkazano pomoč očetu in nam.
Iz vsega srca se zahvaljujemo njegovemu hematologu doc. dr. Dušanu 
Andoljšku, ki je s svojo skrbnostjo našemu očetu omogočil, da je kljub 
težki bolezni živel življenje v pravem pomenu besede. Hvala Hemato-
loškemu oddelku in ambulanti Kliničnega centra, osebju Zdravstve-
nega doma Ivančna Gorica, njegovi osebni zdravnici dr. Mateji Plut 
Švigelj in sestri Sonji za vso pomoč v času njegove bolezni.
Še enkrat hvala vsem, ki ste z našim očetom poklepetali, ga obiskali, 
se veselili z njim, ga imeli radi, ga pospremili na njegovo zadnjo pot in 
ga skupaj z nami ohranili v lepem spominu. 

Vsi njegovi

Tolikokrat si naredila kaj, 
za kar bi se ti rad zahvalil 
in ti povedal, 
da te imam rad: 
ker si bila prijazna, 
ker si me imela rada, 
ker si mi bila prava mama. 

ZAHVALA
Ob izgubi naše mame

AMALIJE GRDEN
(1934–2014)

iz Radohove vasi

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znan-
cem in sodelavcem za izrečena sožalja, darovano cvetje, 
sveče in svete maše ter vsem, ki ste jo pospremili na njeni 
zadnji poti. 
Hvala g. župniku, pevcem za ganljivo zapete pesmi in po-
grebnemu zavodu Perpar za lepo opravljen poslovilni 
obred. 
Hvala vsem, ki ste jo imeli radi. 

Žalujoči vsi njeni

 Ni te več na vrtu, ne v hiši, 
nič več glas se tvoj ne sliši, 
ni več tvojega smehljaja, 
le trudi in delo tvojih pridnih rok 
ostaja.

ZAHVALA
V 64. letu starosti nas je po krajši bolezni mnogo prezgodaj 
zapustila naša draga hčerka, sestra, teta, mami, babica, pra-
babica in tašča

FANI GORIŠEK 
Borštnarjeva Fani iz Temenice

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam s svojo prisotnostjo, sti-
kom roke, izrekom tolažečih besed, molitvijo, svečami in 
darovi za svete maše izkazali sočutje. 
Zahvaljujemo se g. župniku za lepo opravljen obred in po-
grebnemu zavodu Perpar. Posebna hvala pa tudi KS Teme-
nica za lepe poslovilne besede in vsem, ki ste jo v tako veli-
kem številu pospremili na njeni poti slovesa. 
Za vedno boš ostala v naših srcih.

Žalujoči vsi njeni 

Onemel je tvoj glas,
za vedno si zapustil nas.
Spokoj in mir duša naj dobi
in novi dom ti večnost podeli.

ZAHVALA
Nepričakovano nas je  
11. decembra 2013 v 73. letu 
zapustil dragi mož, oče, dedek 
in pradedek

ANDREJ KOLEŠA
stanujoč v Višnji Gori 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate-
ljem in znancem, ki ste bili v teh dneh z nami. Hvala za izrečena 
in neizrečena sožalja, molitev, sv. maše, sveče in cvetje.
Hvala gospodu župniku Jožetu Grebencu, moškemu pevskemu 
zboru in pogrebnemu zavodu Perpar za lep poslovilni obred in 
molitve.
Naj počiva v miru, za vedno ostane naj lep spomin v naših srcih.

Žalujoči vsi njegovi

Prazen dom je in dvorišče, 
naše oko zaman te išče.
Ni več tvojega smehljanja, 
le delo tvojih rok ostaja.

ZAHVALA
V 91. letu starosti nas je zapusti-
la naša draga mama, babica in 
prababica 

ANTONIJA GRUM 
iz Leskovca nad Višnjo Goro

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, va-
ščanom in prijateljem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji 
poti. Hvala za izrečene besede tolažbe, cvetje in sveče, da-
rovane maše ter darove za dober namen. 
Zahvaljujemo se g. župniku Janezu Mihelčiču za lepo opra-
vljen mašni obred, cerkvenim pevcem za čuteče petje, 
vnukinji za poslovilne besede in pogrebni službi Perpar za 
organizacijo pogreba.

Žalujoči vsi njeni
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Ni te na pragu, 
ni te v hiši, 
tvojega glasu se več ne sliši. 
Ni več tvojega smehljaja, 
le delo tvojih rok ostaja. 

ZAHVALA
V 80. letu starosti nas je za 
vedno zapustil naš mož, oče, 
dedek, pradedek in tast

STANISLAV HRIBAR st.
iz Velikega Gabra

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in 
vaščanom za izrečena sožalja, darovano cvetje, sveče in sv. maše. 
Hvala zdravnici dr. Katarini Žirovnik – Kuster, sestri Marjeti in pa-
tronažnim sestram ZD Trebnje, internemu oddelku bolnišnice Novo 
mesto, dr. Gradetskemu in dr. Stariču. 
Iskrena hvala Lovskemu društvu Veliki Gaber, Združenju šoferjev 
in avtomehanikov Ivančna Gorica, Krajevni skupnosti Veliki Gaber, 
Obrtni zbornici Trebnje, Konjeniškemu društvu Radohova vas in 
Gombišče, Društvu upokojencev Veliki Gaber, Zvezi združenj borcev 
Veliki Gaber, Gasilskemu društvu Veliki Gaber, Pogrebni službi Per-
par, pevcem, rogistom, gostilni Zupančič iz Žužemberka in gospodu 
župniku za lepo opravljen pogrebni zavod. 
Iskrena hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 

Žalujoči vsi njegovi

Ko pošle so ti moči, 
zaprla trudne si oči.
In čeprav spokojno spiš, 
z nami še naprej živiš. 

ZAHVALA
Zapustila nas je naša draga žena, 
mama, teta, babica, sestra, tašča

ŠTEFKA ZUPANC 
Špančeva mama iz Znojil pri Krki

(30. 10. 1935–9. 2. 2014)

Ob boleči nenadomestljivi izgubi naše ljube mama se is-
kreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, vaščanom, 
znancem ter vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, 
izrazili sožalje, darovali cvetje, sveče in svete maše. 
Zahvaljujemo se tudi gospodu župniku za lepo opravljen 
pogrebni obred, pevcem za lepo zapete pesmi, pogrebne-
mu zavodu Perpar za organizacijo pogreba ter za poslovilni 
govor pri odprtem govoru. 

Žalujoči vsi njeni

Tvoje srce je utrujeno in bolno,
za nas bilo ljubezni polno.
Mnogo lepega si nam 
v življenju dal,
zdaj pa mirno in spokojno si zaspal.

ZAHVALA
Utrujen od bolezni je zaspal naš 
dragi mož, ati, dedi, pradedi, 
brat, stric in tast

STANE OMAHEN
po domače Turkov Stane s Pristave nad Višnjo Goro 3

(18. 12. 1928–18. 1. 2014)
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem za številna izrečena sožalja, tolažilne besede, darovano 
cvetje, sveče, svete maše in darove za cerkev.
Lepa hvala osebju Zdravstvenega doma Ivančna Gorica, osebnima 
zdravnikoma dr. Davorinu Kastelicu in sedanjemu dr. Janezu Zupan-
čiču, ter patronažni službi iz Ivančne Gorice, prav posebej ge. Mari 
Kastelic.
Zahvaljujemo se gospodu župniku Janezu Mihelčiču za lep cerkveni 
obred, cerkvenemu pevskemu zboru pod vodstvom Milana Jevni-
karja, govorniku Pavlu Grozniku za opis njegovega življenja in tro-
bentaču za zaigrano tišino.
Zahvaljujemo se gasilskim društvom Kriška vas, Višnja Gora in Vrh 
nad Višnjo Goro, Jožetu Virantu za poslovilne besede, Društvu upo-
kojencev Višnja Gora, Marjanu Travniku za fotografiranje, sosedi 
Nadi Jeršin in pogrebnemu zavodu Perpar za organizacijo pogreba. 
Lepa hvala zaposlenim Pošte Slovenije, EPPS d. o. o. in Osnovni šoli 
Šentvid pri Stični.
Ostal bo v naših srcih.

Žalujoči vsi njegovi

Zahvala je dopolnjena z besedilom, ki je pomotoma izpadlo pri 
objavi v Klasju št. 1/2013. Hvala za razumevanje. Uredništvo

ZAHVALA
Ob prerani smrti brata, vnuka in 
nečaka

TOMAŽA BLATNIKA
iz vasi Višnje
(1983-2014)

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
ste mu v življenju kar koli dobrega storili, ga kropili, zanj 
molili, darovali sveče in maše ter ga pospremili na njego-
vi zadnji poti. Zahvala gospodu župniku za lepo opravljen 
pogrebni obred, ambruškim pevcem za prelepo petje  in 
pogrebnima zavodoma Perpar in Novak za organizacijo po-
greba. Posebna zahvala vsem vaščanom iz Ambrusa in oko-
liških vasi za darovana sredstva.
Hvala vsem in vsakemu posebej.

Vsi njegovi

Kje so tiste stezice,
ki so včasih bile …
(ljudska)

ZAHVALA
V 96. letu nas je zapustila naša 
draga mama, babica, prababica

MARIJA FINK
iz Znojil pri Krki

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem 
in sovaščanom, ki ste našo mamo pospremili na krško poko-
pališče, z nami sočustvovali ter darovali cvetje, sveče, svete 
maše in v dobrodelne namene.
Zahvaljujemo se župnikoma gospodu Marku Burgerju in 
gospodu Tonetu Pahulji za lep poslovilni obred, pevcem, 
patronažni sestri gospe Mateji Kralj za srčnost, gospe Lju-
bi Štrubelj za besede slovesa ter gospodu Roku Godcu za 
zadnji pozdrav.

Žalujoči vsi njeni

ZAHVALA
MILENA KOSEC 
1931–2014

Zahvaljujemo se vsem, ki ste Mileni stali ob strani in zanjo 
karkoli dobrega storili.
Posebna hvala ge. Tatjani Lampret, ge. Branki Jakoš, ZD 
Ivančna Gorica, ge. Mateji Pevec, ge. Nežki Dular, soseda-
ma ge. Verici Zaletelj in ge. Julki Ferlin, gospodu Dejaku, g. 
župniku Kastelicu in pogrebnemu zavodu Perpar. 
Hvala vsem, ki ste jo pospremili na zadnji poti v tako veli-
kem številu. 

Sestre in brata, mož Jože in sin Jožko

ZAHVALA
CIRIL MAVSAR
Veliki Korinj 
(1956–2014)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem po-
sebno sosedom za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in 
sveče.

Žalujoči njegovi

Ostal je prazen stol 
za domačo mizo,
ostalo mnogo lepih 
je spominov. 
Ostalo je upanje, da to je le 
začasno slovo in da si srečal že vse,
katere na zemlji ljubil si in
ti pomenili so vse.

ZAHVALA 

V 77. letu starosti nas je utrujen od bolezni zapustil dobri 
mož, oči, dedi in pradedi

RAFKO DRAŠLER
iz Zgornje Drage

(21. 10. 1937–19. 01. 2014)
Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, sova-
ščanom, prijateljem, upokojencem DU Višnja Gora, sodelavcem in 
znancem za izrečena sožalja, cvetje, sveče in darove v dober namen 
in svete maše.
Posebna zahvala gasilcem PGD Ivančna Gorica, PGD Metnaj in PGD 
Muljava za častno stražo, pokop ter govor. Hvala gospodu Pavlu Gro-
zniku za lepe poslovilne besede.
Zahvala gre tudi župniku Janezu Mihelčiču za opravljeno pogrebno 
slovesnost in mašo. Iskrena hvala osebju ZD Ivančna Gorica, dr. Zu-
pančiču za dolgotrajno zdravstveno oskrbo in osebju UKC Ljubljana.
S svojo toplino, ljubeznijo in nesebičnim razdajanjem v naših srcih 
živi naprej.

Vsi njegovi

Tiho mirno si zaspal,
odšel v kraj, od koder te nebo nazaj.
Ne solz ne bolečine na koncu ni,
ostaja le praznina, ki boli.
Življenje celo si garal, 
vse za dom, družino dal.
Sledi ostale so povsod,
dela tvojih pridnih rok.

ZAHVALA
V 75. letu starosti nas je zapustil dragi mož, oče, dedek brat 
in stric

JOŽEF GREGORČIČ
iz Valične vasi

Iskrena hvala vsem sorodnikom, vaščanom Valične vasi, vašča-
nom Primče vasi, prijateljem, nekdanjim njegovim sodelavcem 
in znancem za izrečeno sožalje, darovane maše in sveče. Hvala 
Andreju Sadarju za zvonjenje v cerkvi sv. Martina v Valični vasi, 
ter župniku Borisu Žirovniku za lepo opravljen obred, pevcem za 
zelo lepo odpete pesmi in Slavku Blatniku za prekrasen poslovil-
ni govor ob odprtem grobu. Hvala pa tudi pogrebnemu zavodu 
Perpar za organizacijo pogreba. 

Žalujoči vsi njegovi

Jaz sem že osvojil vrh,
na katerega vi še plezate,
zato ne žalujte, moji dragi,
jaz sem svoje delo dokončal.

ZAHVALA
S takimi besedami je v 92. letu 
starosti od nas mirno odšla naša 
draga mama, 
babica, prababica in tašča

MARIJA KASTELIC
po domače Anžičeva Micka iz Stične

(20. 10. 1922–18. 2. 2014)

Kogar imaš rad, nikoli ne umre, le daleč, daleč je …
Kljub temu nas je njena izguba globoko prizadela, zato se iskreno 
zahvaljujemo vsem sorodnikom,
prijateljem in sosedom za izrečeno sočutje in tolažbo ter pomoč v 
teh težkih trenutkih.
Hvaležni smo za lep poslovilni obred, za sveto mašo, zapete poslo-
vilne pesmi in v srce segajoč solo zapete Ave Marija, za globoke po-
slovilne besede stiškega Društva upokojencev in Zveze borcev.
Radi bi izrazili globoko hvaležnost do sosedov in vaščanov, ki ste ji 
lepšali njena zadnja leta in ji ostali zvesti prav do konca, saj vemo, 
koliko ji je to pomenilo.
Vsi, ki te tako zelo pogrešamo, bi se radi še enkrat zahvalili tudi tebi, 
naša draga mama: slavila si življenje in naučila tudi nas, kako se to 
stori. Iz srca ti hvala.

Njeni dragi
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Zavremo liter vode, izdatno solimo ter dodamo sladkor in maslo (voda za 
šparglje naj bo malce bolj začinjena). Špraglje olupimo ter odstranimo lesna-
te dele. Šparglje damo v vrelo vodo. Potem ko voda ponovno zavre, jih na 
majhnem ognju kuhamo od 1 do 10 minut (odvisno od velikosti).
Sveže kuhane šparglje razdelimo na štiri vroče krožnike. Jetra razrežemo na 
štiri kose ter jih položimo na šparglje. Zalijemo z omako ter okrasimo z veji-
cami rožmarina.

Velikonočna jagnjetina v pečici
Sestavine: 900 g jagnjetine, 2 manjši čebuli, 2 korenčka, 1 jabolko, 1 dl olivne-
ga olja, 50 g masla, pribl. 3 dl čiste goveje juhe, 2 žlički gorčice, sol, poprova 
mešanica, 6 strokov česna, 2 lovorova lista, 3 vršički rožmarina, 3 vejice ma-
jarona

Priprava: Meso na hitro oprhamo pod tekočo hladno vodo in obrišemo. Tanko 
ga namažemo z gorčico in potresemo s poprovo mešanico. Korenček očisti-
mo, ostrgamo in narežemo na večje koščke.
Čebuli olupimo in razpolovimo, jabolko olupimo, razkosamo na četrtine in 
razpeškamo.
Meso položimo v večji pekač skupaj z narezano zelenjavo in jabolkom ter z 
neolupljenimi stroki česna. Dodamo še vsa zelišča, nekoliko premešamo, po-
krijemo in čez noč mariniramo v hladilniku. 
Pečico segrejemo na 160° C. Olje pristavimo in močno segrejemo. 
Meso po vseh straneh posolimo, potem pa prelijemo z vročim oljem. Pekač 
potisnemo v segreto pečico, meso pa pečemo, glede na velikost kosov, 60 do 
120 minut, da se zlahka loči od kosti.
Govejo juho pristavimo, zavremo in pustimo na toplem.
Mesu med pečenjem postopoma dolivamo vročo govejo juho in ga prelivamo 
s pečenkinim sokom z dna pekača. Hkrati po kosmih dodajamo maslo. 
Meso razkosamo in zložimo na segret servirni krožnik. Obložimo ga z zelenja-
vo in jabolkom iz pekača ter prelijemo s precejenim pečenkinim sokom. Za 
prilogo ponudimo poljubno pripravljen krompir ali mlince.

Marinirana jagnječja zarebrnica na žaru
Sestavine: 16 – 24 jagnječjih zarebrnic
Marinada: 4 žlice olivnega olja, 1 žlička paradižnikovega kečapa, 2 žlički 
medu, 1 žlica gorčice, 1 žlica šerija, 1 žlica sojine omake, črni poper v zrnu, 4 
stroki česna, nekaj vejic timijana 
Priprava: Česen olupimo in pretlačimo. Poper grobo stremo. V skodelici glad-
ko razmešamo vse sestavine za marinado. Zarebrnice premažemo z marina-
do. Zložimo jih v posodo, vmes pa položimo vejice timijana. Posodo pokrije-
mo s prozorno folijo, potem pa jo čez noč postavimo v hladilnik. 
Pripravimo žar, zakurimo in primerno segrejemo olje. Marinirano meso pe-
čemo 2 do 4 minute po vsaki strani, glede na debelino zarebrnic in stopnjo 
pečenosti, ki jo želimo. 
Na žaru pripravljamo jagnjetino na 220 °C, torej na vroči temperaturi in zelo 
na hitro. 

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Velikonočna jagnjetina,  
odlična za zdravje
Bliža se Velika noč, čas, ko se barvajo pirhi, jedo pomaranče, čokoladne pisanice, hren, 
kuhana šunka in potica, zraven pa so v vazici največkrat že prve pomladne cvetlice 
(zvončki, trobentice, vijolice, narcise in tulipani). V večini evropskih držav mora biti za 
veliko noč na mizi tudi jagnjetina. 
O jagnjetini se mnenja razlikujejo. Nekateri sploh ne marajo značilnega okusa, drugi se navdušujejo nad mehkim 
ovčjim mesom, ki ima močno aromo. Jagnjetina je v primerjavi z ostalimi vrstami mesa bolj pusta, saj meso ni mar-
morirano, ampak je maščoba večinoma na zunanji strani mišic, tako da jo brez težav lahko odstranimo. Vsebuje ve-
liko beljakovin in osem bistvenih aminokislin, je bogata s cinkom, ki je pomemben za delovanje imunskega sistema 
in pomaga pri celjenju ran, uravnavanju krvnega sladkorja, ureja delovanje metabolizma ter ščiti zdravje prostate. V 
jagnjetini pa ne manjkajo niti vitamini, saj to rdeče meso vsebuje vitamin B12, ki ščiti pred slabokrvnostjo, ohranja 
zdrav živčni sistem in prebavo ter vitamin B3 (niacin), ki ščiti pred nastankom Alzheimerjeve bolezni, ohranja zdravo 
kožo in prebavni trakt. 

Nekaj o jagnjetini
Jagnjetina je najboljša od februarja do junija, najokusnejše, najbolj nežno in sočno pa je 3 do 4 mesece staro jagnje. 
Meso je svetlo rožnate barve in rahlo prepredeno z maščobo. Posebno mehko meso je na hrbtnem delu in stegnu, 
trša so pleča in vrat. Še prav posebej močno vlaknasta tkiva so krače, pa vendar so zelo sočne. Svežino mesa spo-
znamo po barvi, ki je lahko med zelo svetle do temno rožnate barve. 
Jagnjetino moramo vedno peči na hitro in na zelo vroči temperaturi, v pečici pa pri nizkih temperaturah. V naspro-
tnem primeru se lahko čudoviti okus izgubi. Odvečno maščobo odrežemo šele po pečenju, da ohranimo okus in 
sočnost. 
Okus jagnjetine najbolj pride do izraza, če meso pred pečenjem samo nasolimo. Od začimb in dišav se z jagnjetino 
še posebej ujemajo rožmarin, timijan, majaron, origano, česen, poper, meta, žajbelj in tudi kari. Pri pripravi jagnje-
tine pa se prav tako uporabljajo janež, čemaž, bazilika, čili, koper, pehtran, koromač, ingver, kapre, koriander, kreša, 
kumina, lovorjev list, muškat, klinčki, sladka in pekoča paprika, piment, žafran, gorčična semena, brin in cimet. 
Solimo vedno tik pred pripravo, pri peki na žaru pa šele po obračanju, manjše kose in trakove mesa pa na splošno 
šele po kuhanju. 
Najboljši okus se razvije, kadar je meso v sredini še rahlo roza barve. Na žaru pripravljamo jagnjetino na 220 °C, 
torej na vroči temperaturi in kolikor je možno hitro. 

Jagnječje stegno s suhimi marelicami
Sestavine: jagnječje stegno (prib. 2 kg), 1 pest 
osmukanega timijana, 1 strok česna, sol, poper, 
1 žlica osmukanega rožmarina, olivno olje, 1/2 
limone (sok), 1 pest posušenih marelic
Priprava: Stegnu odstranimo vso maščobo, z 
obeh strani po dolgem zarežemo do kosti, da 
ustvarimo deset centimetrov globoko zarezo. 
Potem pravokotno z obeh strani nekajkrat za-
režemo, da dobimo prostor, kamor vtremo za-
čimbe. 
V možnarju stolčemo pest timijana, česen, 
rožmarin, poper in žličko soli. Dodamo še žli-
co olivnega olja in sok polovice limone. Grobo 
nasekljajte pest suhih marelic in jih primešamo 
vsebini možnarja. Dobljeno zmes natlačimo v 
zareze, ki smo jih pred tem ustvarili z nožem. Kar 
ostane, premažemo po vrhu in dodamo malo soli. Pokrijemo in pustimo, da se čez noč marinira v hladilniku. 
Pekač polijemo in vanj položimo stegno, vso marinado, ki je ostala v posodi pa prelijemo čezenj. Pekač tesno prekri-
jemo z alu-folijo in ga damo v predhodno na 230 °C ogreto pečico. Stegno pečemo uro in pol, potem ga odkrijemo in 
pečemo še dodatne pol ure. Stegno vsake pol ure obrnemo in prelijemo z lastnim sokom. 

Jagnječja obara
Sestavine: 750 g jagnjetine, 2 nasekljani čebuli, 
2 nasekljana korenčka, 750 g zelja, 500 g krom-
pirja, 80 g slanine, 2 čajni žlički kumine, šop na-
sekljanega peteršilja
Priprava: Meso narežemo na kocke. Rahlo po-
pražimo in zalijemo z nekoliko vode. Kuhamo 
10 minut na zmernem ognju. V visoko poso-
do nalagamo plast za plastjo, meso, korenje, 
krompir, čebulo in zelje. Vsako plast začinimo 
s soljo in kumino. Zalijemo z jušno osnovo in 
dušimo 90–120 minut. Gotovo jed potresemo 
s peteršiljem.

Jagnječja jetra s šparglji
Sestavine: 400 g špargljev, 20 g masla, sol, sladkor, 300 g jagnječjih jeter, 2 vejici rožmarina, 20 ml olivnega olja, 10 g 
masla, 40 ml belega vina (npr. marsala), 1 čajna žlička koruznega škroba, sol, poper
Priprava: Jagnječja jetra očistimo. Koruzni škrob zmešamo z malce vina marsala. Jetra na olivnem olju popečemo z 
vejicami rožmarina in maslom. Solimo in popramo. Zalijemo z ostalim vinom ter prevremo. Zgostimo s koruznim škro-
bom, nato pa odstavimo z ognja. Jetra in omako damo za pol ure v pečico (70°C).



38 marec 2014 številka 2

NAGRADNA KRIŽANKA

Pokrovitelj nagradne križanke: 

CVETLIČARNA ZVONČEK, 
Frida Bijec s.p.

Spoštovani bralci! Pošljite pravilni gesli 
tokratne nagradne križanke na naslov 
urednistvo@klasje.net, ali po navadni pošti 
z dopisnico na naslov: Uredništvo Klasja, 
Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna 
Gorica, najkasneje do 15. aprila 2014. 
Izžrebali bomo tri nagrade pokrovitelja 
CVETLIČARNA ZVONČEK, Frida Bijec 
s.p. Šentvid pri Stični 72, 1296 Šentvid 
pri Stični: 3x PRAKTIČNA NAGRADA V 
VREDNOSTI 10,00 evrov PO IZBIRI.
___________________________________
Pravilni gesli iz zadnje številke sta: 
»GODALNI ORKESTER« in »VESELA GODBA«. 
Izžrebani nagrajenci, ki prejmejo praktično 
cvetlično nagrado pokrovitelja CVET 
MARKET JANA ŽURGA s. p. so: Ljudmila 
Hrovat (Šentvid), Branka Pirc (Pristava pri 
Višnji Gori), Damir Dropić (Kuželjevec). 
Nagrajenci prevzamete nagrado v 
poslovalnici v Ivančni Gorici. Čestitamo!

1. Po genski liniji nam je najbolj so-
roden (-na):
    a) soproga
    b) nečak
    c) stric
    d) tašča

2. Katere živali so bile pri naših gra-
diščarjih najbolj v časteh?
    a) prašiči in govedo
    b) konji in ptice
    c) čebele in nočni metulji

3. Katero domišljijsko prevozno 
sredstvo bi bilo v naših krajih ekolo-
ško najbolj sprejemljivo?
    a) leteča preproga
    b) goreči voz
    c) metla

3. Cesar Franc Jožef je imel vladar-
sko številko:
    a) I.
    b) II.
    c) VI.

4. Kdaj so si ljudje pred delom naj-
bolj umili noge?
    a) pri kidanju gnoja
    b) pri metju prosa
    c) pri tlačenju zelja

5. Katera mera je votla?
     a) peščena ura
     b) mernik
     c) meter

6. Označi rastlino, ki vsebuje strupe-
ne snovi!
     a) bezeg
     b) makojnica
     c) tisa

7. Kaj pridobivamo v kopah?
    a) kameno sol
    b) oglje
    c) premog

8. Za katere bolezni se je specializi-
ral dr. France Prešeren?
     a) za interne
     b) za dermatološke
     c) za nobene

9. Kateri dve od naših krajevnih sku-
pnosti imata ime po vodi? 

10. Katere pra-
znike simboli-
zirata živali na 
podobi?.....
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SUDOKU
Rešujemo tako, da v vsak 
stolpec in vsako vrstico 
vnesemo številke od 1 do 
9. V nobeni vrstici, stolp-
cu ali v očrtanem kva-
dratu se številka ne sme 
ponoviti.

Rešitev (sudoku):

Lahka križanka
(S POPUSTOM ZA UPOKOJENCE)

Nekatere živali glasno oznanjajo svoj svatovski čas. Ti glasovi so v prvi vrsti 
sredstvo, s katerim   se pari obeh spolov najdejo in nadaljujejo svoj rod. Ene-
ga teh glasov boste lahko prebrali v rešeni križanki. Napis bo v IV. navpičnem 
stolpcu.

Vprašalnice za vodoravne vrste: 1. svarilo. 2. skle-
nitev zakonske zveze, 3. tovariš, sotrudnik, 4. obu-
valo za suho vreme,  5. oboj, oplat,  6. nož s krivim 
rezilom.

Če ne vem, poizvem
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Zima
Darinka Vidic

Prikimala zima 
je skozi vas,

s sabo prinesla 
sneg je in mraz.

V belo odela 
vso je dolino,

iz hiš je zvabila 
živahno mladino.
Sanke zaspanke
zdaj pa v breg,

škripljejo škorenjci
v zmrznjeni sneg.

Stara »novica«
Nikola Tesla napoveduje novo važno iznajdbo

»Slavni hrvatski iznajditelj Nikola Tesla je slavil nedavno svoj 80. rojstni 
dan in pri tej priliki časnikarjem izjavil, da namerava živeti še najmanj 50 
let oziroma do 135 leta (?). »Živel pa bi tja do 150 leta, če bi ne opustil 
opojnih pijač, kar sem kot dober Amerikanec za časa alkoholne prepovedi 
storil,« je pripomnil. Tesla pravi, da ne jé nobenega mesa in da mu za hra-
no zadostujeta dve četrtinki mleka na dan. Uživa pa tudi sadje in zelenjavo, 
spat pa hodi vedno šele proti jutru, ker ponoči najlažje dela in spi potem 
do desetih dopoldne. Njegov najnovejši izum, na katerem dela, je brezžič-
no pošiljanje elektrike. O tem izumu trdi, da bo zasenčil vse njegove do-
tedanje iznajdbe. Do preizkusne točke bo aparat gotov v teku enega leta. 
In tedaj bo iz njegove delavnice lahko poslal neomejeno količino elektrine 
sile kamorkoli po svetu.«

(DOMOLJUB, 30. september 1936)

Veni, vidi, VICI
Milo za drago
Oče in sin sedita v sobi in lenarita, kar zazvoni telefon. Med lenobnim dvi-
ganjem s sedala sin zasliši očetov glas: »Če je zame, me ni doma!«. »Lagal 
pa ne bom!« je odločen sin in pade nazaj na zofo. Oče počaka še nekaj 
trenutkov, hitro vstane in pove v dvignjeno slušalko: »Halooo! Ne, mojega 
sina ni doma, gospodična,« ravnodušno spusti slušalko na prekinjalo in 
sede. Na sina se je ozrl le toliko, da je videl njegove grimase. 

Brezplačna vožnja
Tamburaški zbor se je vkrcal na vlak. Na njem je veljalo, da je vožnja za 
otroke do enega leta starosti brezplačna. Sprevodnik je vse instrumente 
pustil pri miru, le za kontrabas je zahteval vozovnico kot za ostale potnike. 
»To pa ne,« se je uprl kontrabasist, »saj še pol leta ni star!«

Radovedno perilo
Spodnje hlačke so zagledale figov list in polotila se jih je radovednost: »Ti, 
kaj so pa tam spodaj nosili pred teboj?«

Franc Godeša

Kot kaže, je Klasje pri »Novinarjevih« na Lučarjevem Kalu še vedno najzanimi-
vejše ... (Foto:Jelka Agnič)

Dvakratna medvojna zaplemba usnja v Višnji Gori
Ob potoku Višnjici v Višnji Gori, v 
podaljšku bivše gostilne Šerek (se-
daj večstanovanjski blok), so še vidni 
ostanki nekdanje Zajčkove in Nadrah 
– Janezkove strojarne. Strojarstvo 
živinskih kož in trgovina z usnjem in 
čevljarskimi pripomočki je predsta-
vljala večstoletno tradicijo Janezkove 
rodbine, ki je tudi hranila cehovsko 
skrinjo s cesarsko listino o strojarsko-
-usnjarskih privilegijih (žal izginula 
neznano kam).
Zadnji potomec te družine Jože 
Nadrah, je še v času italijanske oku-
pacije, pa do sredine leta 1942 opra-
vljal strojarsko - usnjarsko obrt. Bil 
je tudi član Trgovinske-industrijske 
zbornice Ljubljana, ki je bil dolžan po 
nalogu Visokega komisariata za Lju-
bljansko pokrajino z dne 16. 2. 1942 
vlagati prijave o gibanju surovin, pol-
izdelkov in izdelkov o stanju zalog 
usnja do 10. vsakega meseca.
Prebivalstvo, ki je bilo že pred vojno 
večinoma vezano na hojo, je že ta-
krat imelo veliko potrebo po obutvi. 
Zato so tudi nastajale manjše krajev-
ne strojarne živinskih kož in trgovine 
z usnjem (kasneje je v Šentvidu pri 
Stični nastala tudi tovarna usnja, ki 
so jo partizani 13. 1. 1943 požgali). 
Še večja potreba po obutvi pa je na-
stala v času II. svetovne vojne, tako 
pri prebivalstvu, še posebej pa v par-
tizanskih enotah, ki niso imele svojih 
kasarn in skladišč kot italijanska voj-
ska. Bili pa so v stalnem premikanju 
po terenu in vprašanje obutve in 
oblačil je postajalo pereče.
Zato so se začele tudi ustanavljati 
krojaške in čevljarske delavnice. Ta-

kšni delavnici sta že od novembra 
1941 delovali pri Kaduncu v Bliski 
vasi na območju Police nad Višnjo 
Goro. V Suhi krajini pa so v posame-
znih hišah v vasi Žvirče nastale ta-
kšne delavnice v mesecu juliju 1942. 
Čeprav so partizanske čete spomladi 
1942, še pred veliko italijansko ofen-
zivo, na Dolenjsko ilegalno prejemale 
iz Ljubljane večje pošiljke prehram-
bene, oblačilne in obutvene pomoči, 
jo je še vedno primanjkovalo. Za naše 
območje je interesanten podatek, da 
so še junija 1942 prispeli na žele-
zniško postajo Stična (sedaj Ivančna 
Gorica) štirje vagoni z različnimi ar-
tikli na imena različnih (izmišljenih) 
trgovcev, ki so jih narodni zaščitniki 
z vozovi odpeljali v Znojile nad Krko. 
Pri razkladanju so jim pomagali celo 
italijanski vojaki, ki so bili postreženi 
s pijačo, ne da bi vedeli, da je blago 
namenjeno partizanom.
Posamezne partizanske enote pa so 
opravljale tudi rekvizicije usnja v kra-
jevnih usnjarnah. Trgovcem, ki so bili 
pristaši OF, je bilo izdano potrdilo o 
odvzemu blaga, drugim pa je bilo po-
brano brez tega. Italijanska oblast, ki 
je bila obveščena o takih in podobnih 
zaplembah, je tudi iz teh razlogov, 
pa tudi zaradi lastnih potreb izvajala 
popise zalog blaga v trgovinah in pri 
obrtnikih. Kot izhaja iz ohranjenega 
originalnega potrdila Karabinjerske 
postaje v Višnji Gori, so tak popis 
usnja opravili pri Jožetu Nadrahu – 
Janezku 27. junjia 1942. Skupaj je 
bilo popisano 223,40 kg usnja v vre-
dnosti 21.360,30 lir, usnjarju pa je 
bilo naloženo, da ga zadrži v hrambi 
(depozitu), kar pomeni, da z njm ne 
sme več razpolagati. Očitno so kra-
jevni aktivisti OF o tem obvestili par-
tizansko enoto, ki se je tedaj nahajala 
na Polževem. Kajti že 30. junija 1942 
so partizani iz te enote ob pomoči na-
rodnih zaščitnikov izvedli zaseg usnja 
pri usnjarju in trgovcu Martinu Ber-
lanu na Lobčku pri Mlačevem v veliki 

količini preko 1400 kg in z 49 vrstami 
čevljarskih pripomočkov (žeblji, klin-
ci, šila, platno itd.) Za vse zaplenjeno 
blago so Berlanu izdali potrdilo, kar 
pomeni, da ni šlo za kazensko za-
plembo, blago pa so z več vozmi od-
peljali v čevljarske delavnice v Žvirče. 
Usnje pri Janezku pa se je nahajalo 
v depozitu, vse do 29. julija 1942. V 
noči iz 28. na 29. julij 1942 so ga par-
tizani z narodnimi zaščitniki zaplenili. 
Tokrat so za razliko od prehrambene 
akcije, o kateri je bil objavljen članek 
v Klasju decembra 2013, prišli iz se-
verne strani Višnje Gore od Police, 
kjer je bil možen dostop do Janezko-
ve hiše, pod glavno cesto, iz sedanje 
Sokolske ulice. Usnje so zaščitniki od-
nesli do Dednega Dola, od tam pa je 
bilo z vozom odpeljano v čevljarsko 
delavnico h Kaduncu v Blisko vas na 
Polico. Tako kot Italijani, so tudi par-
tizani izdali Jožetu Nadrahu potrdilo 
o rekviziciji usnja, ki nosi datum 5. 8. 
1942. Pustili pa so mu 10,70 kg usnja 
in mu dali za odvzeto usnje 1.000 lir 
»na račun«.
Jože je skrbno hranil obe potrdili – 
italijansko in partizansko v dobri veri, 
da bo razen 1.000 lir, ki jih je dobil na 
račun, dobil po vojni od italijanske 
ali jugoslovanske oblasti dokončno 
poplačilo, vendar tega ni dočakal. 
Čeprav se je s partizanskim potrdi-
lom izkazal pri italijanskih oblasteh, 
je bil kljub temu poslan v internaci-
jo v Italijo. Obe potrdili in še lasten 
zapis, kar vse dokazuje tako količino 
dvakrat zaplenjenega usnja in datu-
me zaplemb, pa je ohranil do smrti. 
Janezkov rod je izumrl, novi lastniki 
hiše so različni hišni inventar pospra-
vili na smetišče, med drugim tudi 
omenjena potrdila, ki sem jih po 
naključju našel in ohranil pred pro-
padom. Tudi na ta način se je ohranil 
spomin na te medvojne dogodke, ki 
so zapisani na tem mestu. 

Franc Godeša

Iz zakladnice  
naših domov
Pred vami je nova 
starina, dandanes 
skrivnost iz življenja 
nekdanjih rodov. Svoj 
čas so si z njo v naših 
predelih odrezali pre-
nekateri kos kruha, 
kajpak z znojem in 
žulji. Sporočite, kaj bi 
to bilo.

Leopold Sever
Kopija potrdila iz 5. 8. 1942
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178. rekord:  
Visečih plodov kot v paradižu
Domač pregovor pravi: »Kakor boš sejal, tako boš žel«. Ivana Urbančič Iz 
Tolčan sicer ni sejala v vrtu, zato tudi žela ne bo, bo pa trgala, kajti v nje-
nem sadovnjaku raste jablana, na katero se je povzpela buča vzpenjavka 
in se tam bohotno razplodila. Osemnajst dolgovratih in debelušnih plo-
dov sva družno naštela s pridno gospodinjo Ivano. Toda naj sem še tako 
hodil okoli drevesa, več kot tri plodove hkrati nisem mogel ujeti v objek-
tiv. Poleg tega se buče s pravo dekliško sramežljivostjo skrivajo našim 
očem s pomočjo učinkovite varovalne barve. Te vrste buč dandanašnji 
poleg okrasne nimajo posebne praktične vrednosti. V prejšnjih časih so 
jih uporabljali predvsem kot posodo za vodo in druge pijače. Pogosto so 
v njih hranili semena, tobak, meliso in druge potrebščine. 

Ni kaj. Ped nami je nov Klasjev rekord. Z njim se bo okitila Ivana Urbančič 
iz Tolčan. Čestitke iz vseh medijev. Če bo novopečena rekorderka napol-
nila vsaj nekaj buč z žlahtno tolčansko kapljico, se bomo kajpak radi ogla-
šali na njenem domu. 

Leopold Sever

179. rekord:  
Orjaška vrtnica za 
sedem desetletij
Leta so najbrž dobila ime po tem, da letijo, 
kot bi jih iz kanona izstrelil. Sam ne veš, kdaj 
si tam – pri sedemdesetih namreč. To se je 
šestega decembra primerilo spoštovani go-
spe Joži Anžlovar iz Šentvida. Sedemdeset let 
ni kar si bodi, to vem iz lastnih izkušenj; pa 
vendar to ni rekordna znamka, ta bo šele pri-
šla v prihodnjih letih, če bog dà. Rekordna je 
insignija, ki jo je slavljenka dobila ob jubileju. 
To je vrtnica orjaških razsežnosti: 5 metrov 
visoka in s polmetrskim premerom cveta. Pri-
merek je kajpak umeten in umetelen. Rekor-
den je tudi plakat, s katerega se ob številki 70 
dobrohotno smehlja naša jubilantka. Simboli 
časti so domislica sina Matjaža, pa tudi drugi 
njeni in sosedje so spoštljivo proslavili nje-
nega podaljšanega Abrahama. Za domiselno 
obeležen jubilej pripada mami Joži priznanje 
v obliki imenitnega Klasjevega rekorda. Česti-
tamo in skandiramo v zboru! 
                                                                                                                                  

Leopold Sever

40

Kako se je Fronc zapora branil
Vaščan Fronc je večkrat prišel nav-
zkriž z redom in postavo, a se je vse-
lej zvijačno izmuznil. Ob neki priliki 
pa so ga vendarle dobili in sodnik ga 
je zašil za več mesecev. Fronc je pre-
več ljubil svobodo, da bi šel zlepa se-
det za zapahe, zato se je ječe izogibal 
kot hudobec križa.
Roka pravice je čakala, da se bo javil 
na prestajanje kazni za izvršeno pre-
greho, Fronca pa od nikoder. Končno 

je oblast poslala na dom dva orožni-
ka, da ga pripeljeta. Bodoči jetnik je 
ravno dremal na kmečki peči, ko sta 
vstopila in mu ukazala, naj zleze s 
peči in gre v imenu ljudstva z njima 
v keho. Toda Fronc se ni dal. Urno 
je pograbil latvici kislega mleka in 
ju pljusknil v orožnika v trenutku, ko 
sta stegnila roke po njem. Preden sta 
se organa oblasti zavedla in nekoliko 
otrebila kisle obloge, je bil Fronc že 

zunaj in izginil v bližnjem gozdu. 
Toda oblast je oblast in obsojenec je 
moral vseeno v ječo. Orožniki so ga 
čez nekaj dni počakali v bližini polj-
skega stranišča in segli po njem tedaj, 
ko je spustil hlače; saj veste, s spu-
ščenimi hlačami človek slabo teče. Za 
vsak primer so mu odvzeli naramnice, 
da je moral držati hlače v rokah, ker 
so vedeli, da je Fronc vseh muh poln.

Leopold Sever

»En krajcar mu je 
zmanjkal«
Ondan sem z vrtno lopato v gredi rahljal zemljo za spomladansko kmetovanje. 
Kar se nekaj okroglega skotali iz prstene grude. Sklonim se in poberem; bil je 
nekoč dobro znan novec z imenom krajcar, nemško pisano Kreuzer (izg. »kroj-
cer«). Po naše bi mu lahko rekli križak. Novec je dobil ime po odtisnjenem 
križu (»krojcu«). Iz mladih let se spominjam, da mi je nekajkrat prišel v roke 
novec z enakim imenom in velikim križem na zadnji strani. Pričujoč kovanec 
kljub imenu takega križa nima, pač pa ima krono. Skovali so ga na začetku 19. 
stoletja, to je v času, ko je Prešeren še drgnil šolske klopi in kmalu zatem, ko 
je od nas odšel Napoleon. Bogve koliko lastnikov je zamenjal in kdo ga je na-
zadnje nosil v mošnjičku. Po barvi bi dejal, da je iz bakra, kositra in še iz česa. 
O krajcarju govori več ljudskih pesmi in rekov. Kakšen novodobni krajcar bi 
tudi meni prišel prav; kaj pa vam?  Podobne narodopisne sledi je v naši ljudski 
zakladnici pustil še starejši groš. 

Leopold Sever


